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h Centromerkuija pokarali Krko
Šentjernejski zbor razlaščencev - Denacionalizacija počasi - Zaradi vrnjenega 

premoženja ni manj delovnih mest - Nasprotniki vračanja se organizirajo

ŠENTJERNEJ - Tuje novomeško združenje lastnikov razlaščenega 
premoženja organiziralo 29. januarja zbor razlaščencev, ki so se ga udeležili 
številni lastniki odvzetega premoženja iz Slovenije. Na shodu so med drugi
mi bili tudi prvi predsednik komisije za denacionalizacijo Ivan Pučnik, pred
stavniki strank in predsednik novomeške občinske skupščine Franci Konci
lija.

UČITELJI 
IZ ARGENTINE 

NA KOČEVSKEM
KOČEVJE - Trinajst učiteljev slo

venskega jezika iz Argentine, ki so na 
strokovnem izpopolnjevanju v Slo
veniji, je minulo nedeljo obiskalo Ko
čevsko. Ogledali so si tudi grobišča v 
Rogu, Kočevsko Reko, Gotenico in 
kočevsko cerkev. Ti učiteji v Argen
tini že deset let brezplačno poučujejo 
slovenski jezik otroke naših izse
ljencev in tudi druge, ki se žele nau
čiti našega jezika.

POTRES NA MULJAVI
MULJAVA - Seizmološki zavod 

Republike Slovenije je sporočil, daje 
Muljavo in še nekaj bližnjih naselij v 
torek zjutraj ob 6.15 stresel šibek 
potresni sunek. Potres so ljudje 
občutili, škode pa ni bilo.

Po besedah Ivana Pučnika bi bilo 
nespametno, če bi razlaščenci zah
tevali spreminjanje zakona o dena
cionalizaciji, saj je zdajšnji zakon 
najboljši možni tovrstni akt, ki ga 
lahko sprejme slovenski parlament v 
sedanji sestavi. Zato je pomembno 
doseči uresničevanje zakona o dena
cionalizaciji. To ne bo lahko, ker 
državna vlada in izvršni sveti, posebej 
pa nastajajoče nevladne ustanove na 
veliko načinov ovirajo uresničevanje 
zakona o denacionalizaciji in ne

• Glede denacionalizacije v no
vomeški občini so na zboru v Šent
jerneju navedli, da v Novem mestu 
obstaja konzorcij zavezancev, ki naj 
bi nasprotoval vračanju premoženja. 
Kazen Krke, tovarne zdravil, so vsi 
zavezanci proti vračilu. Na Krko je 
naslovil Centromerkur iz Ljubljane 
očitek, češ zak^j kar mirno pristaja 
na vračanje imetja. V občini Novo 
mesto so vrnili 34 poslovnih 
prostorov, 3 poslovne zgradbe in 8 
stanovanjskih objektov. Franci Kon
cilija, predsednik novomeške ob
činske skupščine, je o razmerah v 
občini dejal, da poteka denaciona
lizacija dokjg hitro. Kot je seznanjen, 
so glavne ovire v različnih cenilskih 
predlogih.

spoštujejo pravnega reda. Ustanov
ljen je bil zemljiški kmetijski sklad, ki 
ne deluje po veljavni zakonodaji. 
Kmetijski kombinati ne vračajo zem
lje, gozdna gospodarstva s pritožbami 
zavlačujejo postopke, sedanji upo
rabniki odvzetega premoženja pa 
celo ustanavljajo organizacije, ki naj
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KRALJESTVO ZA KONJA - Konjeniška zadruga iz Novega mesta je v so
boto v jahalnici na Bajnofu pripravila prvo avkcijsko prodajo čistokrvnih 
jahalnih konj. Kupcev je bilo veliko, 17 konj pa sozzačetnimi cenami ponujali 
po 1500 do 7000 nemških mark. (Foto: J. Pavlin)

bi delovale proti vračanju lastnine.
Franc Izgoršek, predsednik 

združenja lastnikov razlaščenega 
premoženja, je nasprotoval trditvam, 
da bo vračanje premoženja 
povzročilo rast bresposelnosti. 
Navedel je več primerov iz Slovenije, 
ki slednje zanikajo.

Milovan Dimitrič, predsednik 
združenja lastnikov razlaščenega 
premoženja Novo mesto, je opozoril

na nepoštene metode zavezancev za 
vračilo. Med drugim je dejal, da se 
kombinati hvalijo s svojimi 
izboljšavami zemljišč. Toda po 
Dimitričevem mnenju niso dali preb
ite pare za te izboljšave, ker so za te 
naložbe uporabljali skupen denar.

Na zboru so menili, daje potrebno 
ustanoviti državno agencijo za dena
cionalizacijo. Sklenili so, da je 
potrebno zagotoviti uresničevanje 
sprejetega zakona o denacionalizaciji 
in delovanje odškodninskega sklada; 
država naj zagotovi jamstvo za ob
veznice tega sklada.

M. LUZAR

Boštjan Kovačič se kljub 
očitkom ne misli umakniti

Izjava ministrskega kandidata - Stališča IS

Kmalu po tem, ko je dr. Janez 
Drnovšek predlagal mag. 
Boštjana Kovačiča, predsednika 
novomeškega izvršnega sveta, za 
ministra brez listnice v slovenski 
vladi, so se v medijih pojavila 
sporočila, ki na Kovačiča mečejo 
senco. Kot je na prvi strani ob
javilo Delo, je Kovačič ute
meljeno osumljen kaznivega de
janja zlorabe položaja ali pravic 
uradne osebe. Sum se nanaša na 
odpis dela zamudnih obresti 
nekaterim obrtnikom iz občine

Novo mesto.
Mag. Boštjan Kovačič je v zve

zi s temi informacijami v 
ponedeljek na seji novomeškega 
izvršnega sveta dejal, da ne more
mo govoriti o kakršni koli kolek
tivni odgovornosti izvršnega sve
ta niti o osebni odgovornosti. 
Delo izvršnega sveta je bilo vse
skozi javno in tudi sklepi so bili 
javni in dostopni, zato se mu zdi 
vprašljivo, da se nekdo v neki ča
sovni distanci ukvarja z nekateri
mi preteklimi sklepi izvršnega 
sveta. Da je zadeva z odpisom 
postala sporna zdaj, po Kova
čičevem mnenju in po mnenju 
izvršnega sveta ni naključno. V 
ozadju zadeve so vsaj za mene 
“via faeti prepoznavni posamez
niki” v sferi represije in tudi delu 
žumalizma.

ZBOR RAZLAŠČENCEV - Nasprotniki denacionalizacije se poslužujejo 
tudi neresničnih podatkov, kot jena zboru razlaščencev opozoril tudi Ivan 
Pučnik (drugi z leve). Martin Špringer iz nadškofijskega ordinariata v 
Ljubljani je menil, da bo laži izkoreninila šele temeljita prevzgoja ljudi. Za 
tovrstno vlaganje v ljudi si ob mednarodni podpori prizadeva tudi ljubljan
ska nadškofija. Tajnik SLS Franci Feltrin in še nekateri razpravljalci so 
izrazili prepričanje, da denacionalizacijo najbolj ovirajo boljševiki. (Foto:
L. M.)

Za nameček še strupi v Metalni
m.

Stečajni upravitelj Franc Pipan se sooča z raznimi zagatami - Kam z nevarnimi od
padki - Stečajna masa okrog 250 milijonov tolarjev -151 delavcev v Inkosu

Mag. Kovačič je dejal, da se ne 
misli umakniti ne glede na epilog 
vsega tega in da stoji za vlado, ki 
je sprejela sklep o odpisu. Ne vidi 
potrebe, da pojasnjuje sklepe 
glede odpisov zamudnih obresti. 
Moja logika, ki izhaja iz občin
skega vladnega programa, ki gaje 
sprejela tudi občinska skupščina, 
je, da je bolje z določenimi ukrepi 
spodbujati zaposlovanje ali pa 
ohranjanje terciarne dejavnosti, 
kot to sfero spraviti na borzo dela. 
“To, kar država ni naredila, smo 
s fleksibilno interpretacijo, ven
dar še zmeraj v okviru legitimitete 
in legalitete, storili mi,” je pojas
nil Kovačič.

Boštjan Kovačič je tudi dejal, 
da je v odgovor medijskim 
sporočilom napisal članek z na
slovom Konstrukcije tečejo zadn- 
ji krog. Toda članka mu 
republiški časopisi niso objavili. 
Kovačič je prostestiral nad takim 
kratenjem pravice do objave 
odgovora.

Novomeški izvršni svet je obli
koval stališča v zvezi z medijskimi 
sporočili o odpisih dela zamudnih 
obresti nekaterim obrtnikom. V 
stališčih, ki so jih podprli člani 
sveta, je med drugim rečeno, je 
odpis dela zamudnih obresti 
popolnoma legitimen. Zoper 
odločitve izvršnega sveta ni bilo 
vloženo nobeno pravno sredstvo.

HALO - ALO PIZZA!

® (068) 24-415 
ZARADI VAS

KRMELJ - Metalna v Krmelju seje znašla v stečaju zaradi notranjih in 
zunanjih razlogov. Stečajni upravitelj, sevniški odvetnik Franc Pipan, 
prišteva med zunanje razloge predvsem razpad jugoslovanskega tržišča in s 
tem izgubo programa bojnih vozjl. Potem navaja splošne razloge v kovinsko
predelovalni industriji v Sloveniji, ss\j so praktično vsa podjetja iz te panoge 
na tleh. Med notranje razloge za stečaj pa Pipan šteje slabše kadrovske 
zasedbe na nekaterih ključnih delovnih mestih.

Z uvedbo stečaja 21. oktobra lani 
je bilo v podjetju zaposlenih 265 de
lavcev. Vsi ti delavci so naslednji dan 
po stečaju dobili odločbe o preneha
nju delovnega razmerja na podlagi 
stečaja in so bili napoteni na zavod za 
zaposlovanje. Kmalu zatem je sklad 
republike Slovenije ustanovil novo 
družbo lnkos, kjer je sklad pretežni 
lastnik. Inkos, ki je bil registriran na 
sodišču v prvi polovici novembra lani,

je prevzel nedokončana dela Me- 
talne.”Pri tem smo skušali čim bolj 
omiliti posledice tako za zaposlene 
kot za kupce in upnike podjetja v

Ob kuncu tedna bo spre
menljivo vreme z občasnimi 
padavinami.

stečaju. Novo podjetje Inkos je za
poslilo 151 delavcev, tako da se je v 
“odprti nezaposlenosti” znašlo nekaj 
nad 100 ljudi. Nekateri med temi so 
že našli zaposlitev v sosednjih pod
jetjih, predvsem v Trimu, nekateri so 
poskusili s samozaposlitvijo.

Vseh dolgov, ki jih je imelo pod
jetje ob uvedbi stečaja, je najmanj za 
250 milijonov tolarjev. Večino teh 
terjatev sem kot stečajni upravitelj 
priznal, nekatere smo zaradi dolo- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

Paič
PRODAJNO SERVISNI CENTER 

Krška vas 28/e 
68262 Krška vas, Brežice 

Tel./Fax.: 0608/61-450

AVTOMKIMIVIKA Vlltltlll
SERVIS IN PRODAJA
68222 Otočec, šentpeter 51 

tel.: 068/85-180

CENEJŠI MODELI MICRA!

Franc Pipan

TERMOTEHNIKA
VEČ KOT TRGOVINA

• ogrevanje • izolacije • elektromaterial • vodovod • kanalizacija
• ogledi na objektu • plinske instalacije • popolna avtomatizacija

kotlovnic in celotnega ogrevalnega sistema

Tel.: 068/322-550, 23-903, 23-933 
Mačkovec 12, Novo mesto

Nagrajenec tega tedna je 26420 GORTAN BORIS, 
KLOŠTER 10, 68332 GRADAC V BELI KRAJINI

Protikorupcijska liga?
Po zaslugi Slovenske ljudske stranke bomo dobili novo ob

liko moralnega ogorčenja: protikomjrcijsko ligo. Čeprav spom
inja na zdaj že pozabljene komisije za ugotavljanej izvora 
premoženja, ni to napovedano gibanje proti podkupovanju v 
osnovi nič slabega, celo hvalevredno bi bilo, če bi lahko od 
njega kaj pričakovali. Toda malo pozno je zdaj, ko smo spus
tili kapitalizem v deželo, ko lastninimo in denacionaliziramo 
(kar samo po sebi ni nič sporno, saj je bilo demokratično in 
zakonito sprejeto), začeti z moraliziranjem in pihanjem ljudem 
na razbolelo dušo. Odkrito rečeno je to demagogija. Če že gov
orimo o poštenosti in morali, je prva poteza v rokah politikov. 
Ti naj najprej pošteno dopovedo ljudem, da smo se 
demokratično odločili za družbo razlik in zavrgli (proklumi- 
rano) družbo enakosti - ve se zakaj. In da bo s tem temeljnim 
dejstvom pač treba živeti, ne pa jadikovati nad razslojevanjem 
in socialnimi razlikami, ki se bodo samo še povečevale.

Da ne bi bilo dvomov: nastajajoče gmotne razlike med ljud
mi so tudi posledica nepoštenosti, zlorab, podku[xrvanj in kra
ja, saj je lastninjenje izjemna priložnost, ki lahko dela tatu. 
Toda temu se ni mogoče učinkovito postaviti po robu s pro
tikorupcijskim zborovanjem, zmerjanjem z udbomufijo ali sa- 
taniziranjem nosilcev prejšnjega družbenega reda. Govorjenje 
o tern politikom morda še prinaša politične točke, poglavitna 
naloga politike in oblasti pa to ni. Neprimerno pomembnejše 
je utrditi pravno državo in vse, kar spada zraven.

MARJAN LEGAN

zavarovalnica triglaVdd odslej v novih prostorih na Novem trgu
P E Novo mesto
Tel. 068/324-000,324-100,324-102 • Fax. 068/324-104



Ce smo v vojni, pojdimo do konca
Tako je bilo med drugim slišati na seji črnomaljske občinske skupščine, ko so 

govorili o zaprti deponiji komunalnih odpadkov - Preti zdravstvena ogroženost

v

ČRNOMELJ - O črnomaljski deponiji komunalih odpadkov, ki jo prebivalci 
bližnjih Vranovičev zapirajo že peti teden, so pretekli teden razpravljali tudi 
delegati tukajšnje občinske skupščine. Ostro so nastopili proti takšnemu 
početju vaščanov, toliko bolj, ker je po zagotovilih pristojnih ustanov zaradi 
kopičenja smeti v mestu že ogroženo zdravje ljudi.

Kot je povedal predstojnik oddel
ka za lokalni razvoj Dušan Kočevar, 
sta pretekli teden Vranovičane 
obiskala tudi glavni republiški sani
tarni inšpektor dr. Jože Šamu in 
državni sekretar na ministrstvu za 
okolje in prostor Jernej Stritih. Ven
dar tudi ta obisk za Vrtanovičane ni 
bil na dovolj visoki ravni. Stritih in 
Šamu sta jamčila z avtoriteto države, 
da bo Slovenija zahtevala uresničitev 
argumentiranih zahtev Vranoviča- 
nov. Ti naj bi svoje zahteve posre
dovali na republiko, vendar do 
skupščine pretekli četrtek, ko je rok 
že potekel, tega še niso storili.

Iz razprave na skupščini je bilo moč 
razbrati, da se javno mnenje ne nagi
ba v prid Vranovičanov. V imenu 
davkoplačevalcev so delegati zah
tevali, naj se zaplet uredi tako, kot 
zahtevajo norme. Predvsem jih je 
zanimalo, ali bo deponija odprta in 
kdaj. Slišati je bilo celo predlog, češ 
če je vojno stanje, potem pojdimo do 
konca in Vranovičanom odklopimo 
telefon, vodo, elektriko. Predvsem so 
menili, da bi morali pri reševanju tega 
problema pokazati več odločnosti 
tako v občinski vladi kot pri ure
sničevanju zahtev do republike.

Da so potrebni odločni ukrepi, se 
je strinjal tudi direktor Komunale 
Bojan Košir. Toda kakšni, se je 
vprašal, ko pa institucije in organi, ki

bi bili dolžni urediti določene stvari, 
ugotavljajo, da za to niso pristojni, pa 
naj gre za sodišče, javno tožilstvo, 
inšpekcijske službe, organe za not
ranje zadeve. Opozoril je, daje prav 
za Vranovičane najslabše, če deponi
jo v trenutku zaprejo, kajti konec je 
z vsemi vzdrževalnimi ukrepi, ki bi jih 
sicer opravili, če bi smeti še dovažali. 
“Kdaj jim potem takem grozi večja 
nevarnost?” je vprašal tudi v imenu 
12 tisoč ogroženih ljudi, od katerih

• Delegati so sprejeli sklep, da se 
mora na vsak način omogočiti 
odprtje deponije. Ce je moč, z dogo
vorom z Vranovičani. Če pa do di
aloga ne pride, so naročili IS, naj v 
skladu s pristojnostmi do Republike 
Slovenije od nje zahteva uresniče
vanje s tem povezanih zakonov. Do
pis so poslali tudi vladi RS, od katere 
so zahtevali, da uresničuje svoje akte 
in z vsemi sredstvi pravne države 
omogoči odvoz smeti. Postavili so rok 
za odprtje deponije, in sicer petek, 
28. januarja. Toda v ponedeljek, 31. 
januarja, so Vranovičani še vedno za
pirali odlagališče.

Komunala že več kot mesec dni ne 
odvaža smeti.

Predsednik IS Anton Horvat je 
menil, da so prišli do vrelišča in da

občinska vlada nima kaj popuščati. 
Popustijo lahko le Vranovičani, kate
rih predstavnik je menil, daje edina 
rešitev, da se začnejo končno pogo
varjati o pravi deponiji, saj od obljub 
ne morejo več živeti. Dušan Kočevar 
je dejal, da bi v idealnih razmerah 
lahko uredili občini novo deponijo v 
občini, a so ga delegati opozorili, naj 
v čustveno občutljivih trenutkih ne 
daje ljudem lažnega upanja. Dele
gate je tudi zanimalo, ali je moč 
razglasiti v občini izredne razmere. 
Kočevar je pojasnil, da je to moč le, 
če bodo iz republike dobili odločbo 
o nasilni odstranitvi ovir z deponije 
oz. M. BEZEK-JAKŠE

ZA 752 MILIJONOV 
DEPONIRANIH 

CERTIFIKATOV V LISCI
SEVNICA - V Lisci je v do

brem mesecu je že kar 95 odst. 
zaposlenih deponiralo za več 
kot 384 milijonov tolarjev las
tninskih certifikatov. Družinski 
člani lastninskih upravičencev 
so doslej deponirali kar 259 mili
jonov tolarjev, upokojenci 77 in 
bivši zaposleni 33 milijonov to
larjev. Skupna vrednost doslej 
3.000 predčasno deponiranih 
lastninskih certifikatov v Lisci 
znaša približno 752 milijonov to
larjev. Vodstvo Konfekcije Lis
ca ocenjuje, da bodo glede na 
dosedanjo uspešno akcijo lahko 
lastninsko preoblikovanje spe
ljali brez večjih težav.

Vizija za napredek Dolenjske
Družba za upravljanje Vizija se bo preoblikovala v delniško družbo - Smotrno olastnini
ti družbeni kapital in pospešiti investicijsko dejavnost - Z domačimi ljudmi in znanjem

NOVO MESTO - Konec lanskega leta je 30 uglednih posameznikov, v 
glavnem ekonomistov, pravnikov in drugih poklicev iz gospodarstva Dolenj
ske, Bele krajine in Kočevske, v Novem mestu ustanovilo Družbo za uprav
ljanje Vizija. Gre za družbo z omejeno odgovornostjo, ki pa se bo sedaj, po 
sprejemu zakona o upravljalskih in investicijskih družbah, preoblikovala v 
delniško družbo.

Družba ima pravzaprav dva glavna 
cilja: sodelovati v procesu lastninje
nja predvsem dolenjskega, belokra
njskega in kočevskega gospodarstva, 
da bo družbeni kapital na tem obmo
čju smotrno olastninjen in bo omogo
čil pospešen gospodarski razvoj.

Kot poudarjajo ustanovitelji Vizije, 
ne gre za nikakršen zaprti lokalizem, 
marveč po njihovem le tak način skr
bi za posamezne dele naše domovine 
zagotavlja, da bo cela Slovenija “živa” 
in razvita. Seveda si bo Družba za up
ravljanje Vizija prizadevala, da bo 
dobila koncesijo za zbiranje lastnin

skih certifikatov. Prizadevali si bodo 
tudi, da bo družba, ko bo postala del
niška, imela čimveč delničatjev, ki naj 
bi s svojim znanjem in zavzetostjo 
pripomogli k uspehu družbe, se pravi 
tako pri lastninjenju družbenega ka
pitala kot pri pospeševanju investi
cijske dejavnosti. Eden od smotrov 
družbe je torej tudi koncentracija do
mače pameti in znanja.

Nadvse pomembno je, da bo ta 
družba delovala na “domačem” tere
nu in da si bo v prvi vrsti prizadevala 
za vsestranski razvoj Dolenjske, Be
le krajine, Kočevske, verjetno pa bo

svojo dejavnost razširila tudi na 
Posavje. Vsekakor jo bodo pri tem 
vodili lokalni patriotski nagibi, če
prav bo lahko delovala tudi zunaj te-

• Zanimivo je, da so to novomeško 
družbo za razvoj skušali ustanoviti 
že pred letom dni pa (zaradi jasne
ga interesa posameznikov) iz teh po
skusov do sediy ni bilo nič. Na našem 
območju že deluje taka družba, ka
tere pomembna članica je tudi Do
lenjska banka, vendar je ta družba 
ustanovljena drugje in tudi sedež 
ima drugje.

ga območja. Gotovo pa si bodo za ra
zvoj in napredek tega območja bolj 
prizadevali domači ljudje, kot pa

Za nameček še...
(Nadaljevanje s L strani) 
čenih pomanjkljivosti v temeljih ter
jatev zavrnili, za nekatere terjatve, 
med njimi tudi za največjo, ki jo ima
jo bivši zaposleni, pa se nismo izrek
li. Ta terjatev je namreč zelo obširna 
in njeno proučevanje terja veliko tru
da. O njej se bomo izrekli na nasled
njem naroku, lahko pa rečem, da bo
mo delavcem priznali vse, kar jim 
gre po kolektivni pogodbi,” razlaga 
Pipan.

Stečajna ekipa je najprej fizično 
zavarovala objekte stečajnega tožni
ka, sklenili so zavarovalne pogodbe 
za zavarovanje po zavarovalnicah, 
zagotovili so ogrevanje objektov, da 
ne bi zaradi mraza prihajalo do ško
de. Takoj s prvim denarjem so de
lavcem izplačali zajamčene osebne 
dohodke, napravili so inventuro, ugo
tovili primanjkljaje na premoženju in 
pozvali vse dolžnike stečajnega to
žnika, naj poravnajo terjatve. Tiste 
dolžnike, ki v nekaj dneh tega niso 
storili, so tožili. Dolžnikov stečajnega 
upnika je okoli 30, nekateri so zelo 
veliki, saj gre pri nekaterih podjetjih 
iz poslovnega sistema mariborske 
Metalne za nekajmilijonske zneske. 
Delavska zahteva bivših krmeljskih 
kovinarjev znaša okrog 100 milijo
nov. Gre za plače, za plačilo prispev
kov, za regrese in odškodnine zaradi 
nesreč pri delu.

Stečajni upravitelj Franc Pipan je 
razpisal javni natečaj za zbiranje po
nudb za cenitev objektov. Računajo, 
da bodo že v februarju pričeli s ceni
tvami gradbenih objektov, strojev in 
orodja. Cenitve so namreč pogoj za 
vsakršno javno dražbo. “Vsak zain- 
teresiranec za nakup opreme, objek
tov in zemljišč bo moral sodelovati na 
javni dražbi, kajti interes upnikov, ki

• Eden izmed problemov, ki so ga 
začeli reševati, je tudi precejšnja 
količna nevarnih odpadkov, ki se 
nahajajo na tovarniškem dvorišču 
Metalne. “Gre za različne strupene 
kemikalije, odpadna olja in nekatere 
strupe, ki sojih v prejšnjem obdob
ju uporabljali v proizvodnji. Začasno 
so skladiščeni v sodih, a zanje niso 
pravočasno našli trajnega odlaga
lišča niti jih niso dali institucijam za 

‘ reciklažo. Sanacija teh nevarnih od
padkov bo precejšen strošek stečaj
nega postopka, vendar mislim, daje 
to nujno, da se kraj razbremeni teh 
odpadkov,” poudarja Pipan.

ga kot stečajni upravitelj zastopam, je 
najmočnejši in vse mora iti skozi 
konkurenčnost ponudb na javni dra
žbi. Računam, da bo stečaj zaključen 
letošnjo jesen,” pravi Pipan.

PAVEL PERC

• Četudi je nuklearka na levem bre
gu Save, je Balkan vseeno blizu. 
(Kacin)

• Filozofija ni teorija, marveč de
javnost. (Wittgcnstein)

rtgfZČ....fSZl......... ,

Mariborsko pismo
Z repom podro, 

kar z glavo 
zgradijo

“Lisičke” in “lisjaki”
MARIBOR - Maribor in Štajer

ska je zadnjih štirinajst dni živela 
tako rekoč samo za 31. tekmova
nje najboljših smučark sveta za 
Zlato lisico. Za Zlato lisico so po
kazali toliko zanimanja, da to ni 
več samo športni, pač pa tudi soci
ološki fenomen, ki ga že komenti
rajo - seveda vsak po svoje - tudi 
tukajšnji družboslovci.

Očitno si Mariborčani, ki so v 
minulih letih zaradi globoke gos
podarske in socialne krize že do 
grla siti neuspehov, porazov in te
žav, želijo novih uspehov ter vese
lih in prijetnih doživetij. Tekmo
vanje za Zlato lisico, ki si ga je v 
treh dneh ogledalo več kot 50 tisoč 
Štajercev ter številni obiskovalci iz 
vse Slovenije in tujine, je bilo tako 
za prebivalce štajerske metropole 
kakor obliž na rano: s tem tek
movanjem so Mariborčani sebi in 
drugim dokazali, da znajo biti tudi 
uspešni in da zmorejo tudi zmago
vati, ne samo izgubljati, kakor se je 
to dogajalo v zadnjem obdobju na 
gospodarskem področju.

Res pa je, da so Mariborčani to
krat imeli na kaj biti ponosni: or
ganizacija tekmovanja za Zlato li
sico je bila brezhibna, proge so bile 
odlično pripravljene, številni gle

dalci, ki so sicer hrupno navijali za 
naše, so pokazali visoko raven 
športne kulture in gostoljubnosti, 
poleg tega pa so se izredno izka
zale tudi naše najboljše “lisičke” z 
Urško Hrovat na čelu. Pa tudi Ma
ribor je bil v teh dneh videti kakor 
prava evropska zimskoturistična 
Meka. Po mestnih ulicah so drveli 
avtomobili s tujimi registracijami, 
lokali in trgovine so bile polne tuj
cev, po mestu pa je križarilo tudi 
skoraj 200 časopisnih in televizij
skih novinarjev iz tujine, ki jih je 
poleg smučarije zanimalo vse, kar 
se dogaja v mladi slovenski državi. 
Zlata lisica je tako prispevala k 
pozitivni promociji Maribora in 
Slovenije bolj kakor številne pro
pagandne akcije in plačani oglasi v 
tujih medijih.

Že nekaj dni po tem, ko so “li
sičke” zapustile Maribor, pa so 
mariborski “lisjaki” začeli ponov
no skrbeti za to, da metropola ve
selih Štajercev ne bi izgubila svo
jega starega imidža. Tako je 46-let- 
ni Mariborčan Boris S. oropal ban
ko v centru avstrijskega Gradca in 
s 750 tisoč šilingi v plastični vrečki 
pobegnil s kolesom podobno, ka
kor je s kolesom pobegnil ropar ali 
roparji, ki so v minulem letu oro
pali pet bank in menjalnic v Mari
boru in na Štajerskem. Čeprav so 
si ti ropi pri nas in rop Mariborča
na v Gradcu zelo podobni, pa ob
staja velika razlika: graška policija 
je roparja izsledila in aretirala v 12 
minutah, mariborski policisti pa 
roparja ali roparje “z biciklom” še 
vedno iščejo. Pravtako pa maribor
ska policija še vedno išče neznan
ca, ki je iz doslej še neznanega ra
zloga nastavil doma izdelan ek
sploziv v poslovno stanovanjsko 
stavbo na Koroški ulici 22 v Mari
boru.

TOMAŽ KŠELA

Stopite na topla tla

trgovina talnih oblog

PCP PUREBER d.o.ormsmmi

Ljubljanska 27, (Javna skladišča)
Tel: 068/322-337 * int. 220

vam nudi pestro izbiro:

* itisonov
* toplih podov
* vseh vrst plule
* preprog

* parketov
* lakov za parket
* lepil
* izravnalnih mas

SPM ffl$M <to.a
Šentjernej, tel: (068)42-361 N .

Elektronska GEO-KATOONA ZAŠČITA proti r|avenju, ščiti 
notranjo in zunanjo površino karoserije In podvozja; 10 let 
garancije; cenejša od klasične zaščite.

Teflonsko poliranje avtomobilov.

Vrhunski avtoaJarmi; na zalogi imamo še: GT, PIRANHA, 
VAnrWrlE ABSOLUr. ASAFE. EL SKOP; vsi modeli imajo trarancijo.

car alarm sistem

STAL univerzalni pomik »tekel, centralna zaklepanja.

• BLAUPUNKT SONY “
Proda|a in montaža - najugodnejše cene v Sloveniji 1

POSTANm POOBLAŠČENI MONTAŽER ZA SPAL IN GEO I
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Se vedno draga kultura
Med knjižnimi policami ali pred okencem trafike se lahko po

raja vprašanje, ali so knjige in časopisi prepoceni ali da so predra
gi. Mnogi, ki se odrečejo nakupu knjig in ki odpovedo časopis, trdi
jo, da so te zadeve predrage. Očitno taka obvestila pridejo na ušesa 
in do živega samo piscem knjig, knjigotržcem in časopisnim hišam, 
katerih izdelki postajo pri nespremenjenih ali celo rastočih cenah 
surovin in dela za trg predragi. Za to, da postajajo nakupi tiskanih 
zadev nekako nepopularni zlasti med manj premožnimi državljani, 
ima nemalo zaslug država. Davki, ki jih je v preteklosti uvedla tudi 
na knjige in časopise, še veljajo. Država rada označuje proizvod
njo knjig in časopisov in podobnih kulturniških izdelkov za poseb
no družbeno dejavnost. Toda to oblastnikom pomeni v glavnem to, 
da piscem, založnikom in novinarjem želijo gledati pod prste, manj 
pa to, daje potrebno za državo posebej pomembno dejavnost kako 
sofinancirati. Morebiten odpis prometnih davkov, ki bi pomenil 
korak v tej smeri, bi navsezadnje koristil državljanom, saj bi povečal 
dostopnost do informacij. To bi bilo lepo darilo za kulturni praznik.

MARTINA VIDIC, tekstilna tehnica 
iz Rosalnic pri Metliki: “Ni dobro, da 
država obdavčuje kulturo. Vprašanje je, 
če potem ta denar tudi namenijo za kul
turno dejavnost. Država bi morala raz
misliti, ali z davkom vse povprek in počez 
ne dela več škode kot koristi. Knjige, tudi 
šolske, revije in časopisi, posebno 
izobraževalni, bi morali biti čim bolj 
poceni in bi jih morala država še subven
cionirati, ne pa, da jih “udari” z davki.”

ANICA STEFANČIČ, prodajalka v 
črnomaljskem kiosku Tobaka: “Država 
tako in tako daje zelo malo za kulturo. 
Namesto da bi omogočila, da bi bila kul
tura ljudem bolj dostopna, pa naj gre za 
knjige ali določene revije in časopise, jih 
še obdavčuje. Takšna politika je močno 
zgrešena. Četudi gre za majhen odstotek 
davka za kulturne dobrine, se počasi le 
'nabere. Ljudem, katerih standard pada, 
marsikdaj pomeni dovolj že 10 tolarjev, 
kijih morajo dati za davek.”

MAG. DRAGO FABIJAN iz 
Krškega: “Zdi se mi, da se je v zgodovini 
že pokazalo, daje kultura temelj sloven
ske samobitnosti. Ta se je v veliki meri 
ohranila tudi s pomočjo kulture in kul
turnikov, zato je po moje kultura v~ 
državnem interesu. Država bi morala 
voditi selektivno davčno politiko in jas
no razmejiti dejavnosti, ki so zanjo živ
ljenjskega pomena od drugih, ki so pod 
vplivom trga.”

CVETO RESNIK iz Krške vasi: “Sem 
proti obdavčitvi kulturnih dejavnosti. Ne 
zavzemam se za to, da bi država kulturi 
namenila ne vem koliko sredstev, a za 
osnovne stvari le mora poskrbeti. Prav je, 
da država pokaže pravi odnos do kulture 
vsaj na področju davkov, ne pa da na tej 
dejavnosti še služi. Navsezadnje tak 
odnos odseva tudi na amaterski de
javnosti in potem še tisti, ki imajo voljo, 
ne morejo delati.”

r

ANDREJ JANC, pismonoša iz 
Sevnice: “Ko hodim po terenu, slišim lju
di, kako se pritožujejo, ker so časopisi vse 
bolj dragi in nedostopni za njihove vse 
bolj prazne žepe. Zato je razumljivo, da 
ljudje, ki se ubadajo z vprašanjem, kako 
sploh preživeti, odpovedujejo časopise.
Bolj malo je novih naročnikov časopisov, 
kaj šele, da bi kupovali knjige. Ne vem, 
če je za to res kriva država, ki je, kot zdaj 
slišim, dodatno obdavčila kulturo?”

REZKA MAJER, upokojenka iz 
Trebnjega: “Rada berem, a ker so knjige 
in časopisi predragi, že trpi ta moj 
konjiček, s katerim zapolnim svoj prosti 
čas. Imela sem naročenih sedem časopi
sov in dva sem že morala odpovedati, ker 
takega stroška ne prenesem več. Mlada 
država bi morala omogočiti, da bi bile 
kulturne dobrine čim bolj dostopne, ne 
pa, da vodi davčno politiko, ki ljudi vse 
bolj oddaljuje od kulture, kaže celo, da 
bo ta kmalu le domena elite.”

JANEZ MEŽAN, ravnatelj Knjižnice 
Mirana Jarca v Novem mestu: “Narod 
brez knjige, glasbe, gledališča in drugih 
kulturnih dobrin ostaja primitiven, zato 
se čudim državi, ki povišuje davke za 
kulturno dejavnost. Naša knjižnica je že 
tako revna, da se borimo tako rekoč za 
nakup vsake knjige. Za to, da bi v suhih 
prostorih lahko obdržali našo neprecen
ljivo zbirko, pa že zmanjka denarja. Da
vek od prodanih knjig da v naše ustanove
za nakup novih.” _________________________

VESNA POŠTRAK, vodja knjižnice v 
Ribnici: “Menim, da so knjige in časopi
si vedno bolj nujna dobrina za vsakega 
človeka. Z njimi je človek informiran na 
najcenejši in najboljši način. Knjižnice se 
že sicer otepamo z revščino, saj ne more
mo nabavljati dovolj knjig. Ljudje knjig 
skoraj ne kupujejo več, ker so kljub 
olajšavam pri dohodnini še vedno pre
drage, in to prav zaradi davka. Davek bi 

s?’'7'* morali ukiniti.”
MOJCA ZABUKOVEC, višja 

knjižničarka v knjižnici v Kočevju: “Dav
kov je že preveč, davek na časopise in 
knjige pa je prava norost in bi ga morali 
ukiniti. Kot knjižnica ne moremo kupiti 
zadostnega števila izvodov novih knjig, s 
starimi pa si ne bomo pridobili bralcev.
Zato iščemo popuste pri založbah. Da
vek je medvedja usluga založnikom in 
bralcem. Podobno je s časopisi, ki so 
včasih dobili še dotacijo, zdaj pa morajo 
plačevati davek.”
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Kočevje odločno zavrača 
državne načrte z zemljo

Ker niso gospodarji na svojem, bogastvo odteka

l NOVOMEŠKE TRŽNICE
V ponedeljek je bilo med stojnica- 

|mi kar živahno. Gospodinje so kupo
vale: regrat po 100 tolarjev za meri- 
j®°> jajca po 15 in 17 tolarjev, za če- 
bulček po 300 tolarjev, a menijo, da 
je še prezgodaj. Ostale cene: koren, 
redkev, koleraba po 100, med 350, 
Propolis 200, jabolka 35, ocvirki in 
krvavice 400, slivovka 450 in orehi 
1.000 tolarjev. Pri Sadju in zelenjavi 
je bil paradižnik 270, solata 170, radič 
170, hruške 100, ohrovt 110, orehi v 
lupini 370, jabolka 35, por 230, česen 
168 in pomaranče samo 65 tolarjev. 
Deladini ima banane po 150, manda
rine po 130 do 155, jabolka po 60 do 
90, paradižnik 300, koren 160, kivi 
120, slive 400, rozine 380, solato 180, 
suhe fige 380, cvetačo 200, grozdje 
380, čebulo 65, česen 300, por 200 in 
zelje po 80 tolarjev.

KOČEVJE - 80 odst. zemlje in 
gozdov' V kočevski občini je v lasti 
države Slovenije, se pravi, da ko
čevski župan županuje ie "3 20 odst. 
oz. da je 20-odstotni župan, so izf2* 
čunali nekateri.

Na raznih sestankih je slišati, da 
kočevsko gozdarstvo plačuje državi 
za najemnino gozdov kar 40 odst. od 
vrednosti lesa, kar znese 6 do 7 mili
jonov DEM. V tem znesku pa niso 
vračunani prispevki gozdarjev Po
sestva Snežnik Kočevska Reka in še 
nekateri, ki so tudi dohodek sklada 
kmetijskih zemljišč in gozdov Repub
like Slovenije.

ZBORI IN VOLITVE 
ZA BELOKRANJSKE 

VINOGRADNIKE
Društvo belokranjskih vino

gradnikov vabi vse člane na 
redne letne zbore in volitve v 
organe društva in podružnic za 
naslednje mandatno obdobje. 
Zbori bodo potekali: v soboto, 
5. februarja, ob 9. uri v osnovni 
šoli v Dragatušu in ob 17. uri v 
gasilskem domu v Črnomlju. V 
nedeljo, 6. februarja, ob 9.30 v 
hotelu Smuk v Semiču in ob 14. 
uri v metliški Vinski kleti. Na 
zborih bo predavala inž. Neva 
Zibrik iz Kmetijskega inštituta 
Slovenije o ekonomiki v vino
gradništvu Slovenije. Na zborih 
bodo pobirali tudi letno članari-

KLJUCA VNICARS TVO 
MALERIČ 
STANISLAV

Podlog 3a, Dragatuš 0 068/57-562
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PRETOČNA 
PIPA ZA VINO

Kmetijski nasveti
Z dušikom šele, ko bo čas

Pridelek pšenice pa seveda tudi drugih žit je odvisen od števila kla
nov na kvadratni meter, števila zrn v posameznem klasu in hektolitrske 
!eže zrn. Rečemo tudi, daje odločilen sklop posevka, njegova gostota 
(n intenzivnost rasti, na to pa zelo pomembno vpliva bližnje prvo, to 
Je spomladansko dognojevanje z dušikom, ki ne sme biti opravljeno 
ne prehitro ne prepozno, temveč natančno določen čas. V naših raz- 

j nierah je to ob običajnem vremenu prva dekada marca, kar pomeni, 
da se kljub mili zimi ne sme prehitevati in daje še dovolj časa za temelji
lo pripravo tega odločilnega agrotehničnega ukrepa.

Poljedelec mora najprej pregledati, kakšni so posevki ob koncu zime, 
a,li jih nista morda razredičila mraz in snežna plesen. Letošnja zima je 
?icer dolga, vendar sorazmerno mila, posevkom je godila snežna ode
ja, tako da ozimine ne bi smele biti huje prizadete. Če je bila seveda 
setev pravočasna in mlade rastlinice že dovolj krepke, ko je sredi no- 
vembra zapadel prvi sneg.

Na količino dušika v spomladanskem dognojevanj u^ta poleg stanja 
Posevka vpliva tudi jesensko gnojenje, poprejšnje zaloge hranil v tleh 
'n možnost zimskega izpiranja. Ker zemlja ni bila globoko zmrznjena, 
Seje več lahkotopnega dušičnega gnojila spralo v globlje plasti in ga 
je spomladi treba nadoknaditi. Kot je poljedelcem že dobro znano, 
drugih hranil v času rasti tako in tako ni treba dodajati in je izjema samo 
dušik, ki pa ima največji učinek na količino pridelka. Pridelovanje 

1 Pšenice in drugih žit si brez dodajanja ob začetku kolenčenja rastlin 
sploh ni mogoče več predstavljati.

Redkejšim in slabo prezimljenim posevkom je treba dodati večjo 
količino dušičnega gnojila, gostejšim in krepkejšim pa manj. Zato velja 

j splošno priporočilo, naj bi spomladi, običajno v prvi polovici marca, 
Potrosili 40 do 80 kg čistega dušika na hektar, kar pomeni ustrezno 
količino dušičnega gnojila, odvisno od odstotka, zapisanega na prodajni 
Vfeči. Morda le še posebno opozorilo: novejšim avstrijskim pšeničnim 
sortam, ikarusu, hubertusu in juliusu, ki sojih lani uvrstili v slovensko 
Sortno listo in ki st) višje rasti kot intenzivne sorte, stroka priporoča nižje
^merke. , . .

Inz. M. L.
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Ta denar sklada, v katerega prispe
va območje Kočevske okoli 30 odst. 
vseh prihodkov, je nato porabljen 
tudi za razvoj drugih, bolj razvitih 
krajev in občin ter za plačilo denarnih 
odškodnin tistim razlaščencem, ki 
jim ni možno V naravi vrniti zemljišč 
in gozdov. Pa tudi tišiiffl, ki bodo 
dobili vrnjeno zemljo ali gozd v na
ravi, a jim tega ni možno vrniti v 
domači občini, bodo vrnili zemljo na 
Kočevskem.

Taki so načrti Republike Sloveni
je, ki so bili že sporočeni tudi občinski 
skupščini Kočevje in s katerimi se v 
Kočevju ne strinjajo. Pravijo, da ho
čejo biti gospodarji na svojem in kot 
nekakšen kralj “Ivan Brez dežele” 
(John Lackland, 1167do 1216), kije 
izgubil svojo posest v Franciji in je 
doživel še vrsto drugih neuspehov.

Zemljo na Kočevskem naj bi pred
nostno dobili domačini, se pravi pre
bivalci Kočevske, predvsem še tisti, ki 
so zaradi stečajev in likvidacij podjetij 
ostali brez dela in dohodkov. In teh 
na Kočevskem ni malo.

J. P.

ZBOR VINOGRADNIKOV 
V SEVNICI

SEVNICA - V hotelu Ajdovec bo 
v nedeljo, 6. februarja, ob 9. uri red
ni letni zbor vinogradnikov pod
ružnice Sevnica - Boštanj. Po zboru 
bo mag. Vondra predaval o negi lan
skega letnika vina, inž. Grmovšek pa 
o tehnologiji v vinogradništvu. Va
bljeni!

O DOPOLNILNI 
DEJAVNOSTI

ČRNOMELJ - Kmetijska sveto
valna služba, enota Črnomelj, vabi na 
predavanje inž. Tanje Strniša o do
polnilni dejavnosti v kmetijstvu, ki bo 
9. februarja ob 9. uri v sejni sobi ob
činske skupščine Črnomelj.

JUTRI SIMPOZIJ 
O KROMPIRJU

NOVO MESTO - Jutri, 4. februar
ja, se bo ob 11. uri v Srednji kmetij
ski šoli Grm začel simpozij o krom
pirju, poljščini, kije zadnja leta pos
tala zelo problematična in v zvezi z 
njo nerešenih več strokovnih vpra- 
šanj. Te bodo skušali razvozlati priz
nani strokovnjaki, med njimi inž. 
Tadej Sluga s Kmetijskega inštituta 
Slovenije. V času simpozija bo šola 
organizirala pokušajo pečenega kro
mpirčka in ocenjevanje 15 vodilnih 
sort krompirja. Vabljeni so vsi, ki se 
zanimajo za pridelovanje te pomem
bne dolenjske poljščine.

V ORMOŽU ANALIZE 
TAL DO 10. FEBRUARJA

NOVO MESTO - Kmetijska 
svetovalna služba obvešča kme
tovalce, da je do 10. februarja 
možno poslati vzorce tal za ana
lizo po EUF metodi v laboratorij 
Tovarne sladkorja Ormož. Vzo
rce lahko pošljete sami ali pa se 
o tem dogovorite s svetovalcem 
na terenu.

Prelakomna država
Odločno proti pretiranemu 
povečanju katastrskega do

hodka, osnovi za davek
LJUBLJANA - Slovenska kmečka 

zveza, ki deluje v okviru SLS, javno 
protestira proti 40-odstotnemu po
večanju katastrskega dohodka, ki je 
osnova za obdavčitev kmetov. Minis
trstvu za kmetijstvo in gozdarstvo 
predlaga, naj prouči uredbo o tem, 
nato pa odstotek zmanjša na spre
jemljivo oz. pravično mero. Namreč 
za izračun povečanja katastrskega 
dohodka je bila upoštevana inflacija 
v letih 1991 in 1992, ko je bila višja, 
ne pa V letih 1992 in 1993, ko je že 
občutno padla. Po tem izračunu bi 
smelo biti povečanje katastrskega 
dohodka največ 32,9 odst., s tem pa 
bi se zmanjšala obdavčitev kmetov. 
Slovenska kmečka zveza tudi navaja, 
da na primer proračun Nemčije dobi 
iz tega vira samo okrog 5 odst. pro
računskega denaija, to pa je nekaj
krat manj kot znaša delež kmetijstva 
v bruto družbenem proizvodu. Da o 
večjih nemških subvencijah kmetijst
vu niti ne govorimo.

• Gnila stara Jugoslavija, gnila nova 
Jugoslavija. Le kako to, da iz tega 
gnoja ne zraste kaj več? (Jurič)

Čestitamo 
dr. Nemaniču

Znani slovenski strokovnjak 
za vinogradništvo in vino, diplo
mirani inženir agronomije in 
magister, Belokranjec Julij Ne
manič (na sliki desno), je pred 
kratkim pridobil visok akadem
ski naslov doktoija biotehniških 
znanosti. Bralci vinogradniške
ga kotička v Dolenjskem listu so 
to veijetno že opazili, treba pa je 
o tem napisati kaj več.

Dr. Nemanič je doktoriral na 
Prehrambeno-biotehniški fakul
teti univerze v Zagrebu, kjer je 
24. novembra uspešno zagovar
jal svojo disertacijo, rezultat več
letnih raziskav, pod naslovom: 
“Preučevanje vplivov različnih 
encimov in različnih postopkov 
cross-flow filtracije na kvaliteto 
rdečih vin”. V raziskavi sta bili 
dve rdeči sorti, gamay barvarica 
in modra frankinja in sicer od 
grozdja do stekleničnega vina 
glede na barvne snovi, vpliv treh 
vrst encimov pri predelavi vina, 
filtriranje skozi dva različna 
cross-flovv filtra idr. Vse to pa, 
da bi pridobili boljšo kakovost 
rdečih vin, barvo in okus.

Dr. Nemanič je s svojim znan
jem in delom veliko prispeval k 
slovesu belokranjskih vin od 
črnine, portugalke in rizlinga do 
kolednika in ledenega vina. 
Omenjena raziskava je nov pris
pevek k temu. Njegovi prijatelji 
in kolegi, agronomski vinograd
niki Bele krajine in prijatelji 
dobre metliške kapljice mu prav 
prisrčno čestitamo in kličemo 
“Kolkor kapljic, tolko let!”

Inž. IGOR JUGOVIČ

• Republika Slovenija je z odredbo 
zaščitila vso roparsko divjad. Izvrstna 
ideja! Ko bi vsaj vsi kmetje bili tudi 
roparji! (Ivan Medved s Sinjega Vr
ha, izjava tedna v Kmečkem glasu)

EN
HRIBČEK
BOM
KUPIL...

Ureja: dr. Julij Nemanič
Obnova 

v inogradov (1.)
Tokrat nekoliko drugače 
o priprav; tal, sajenju in 

vzgoji do rodnosti
Iztekajo se časi, ko smo lahko 

brez vidnih posledic na račun 
svoje prihodnosti in prihodnosti 
bodočih rodov sprejemali ne
premišljene in zato največkrat 
napačne odločitve. Želja, da bi 
pridelali čimveč in čim ceneje, se 
nam je uresničila. Zaradi pos
ledic, kijih nismo pričakovali, še 
manj pa želeli, nam ta dosežek 
ne more pomeniti nobenega us
peha ali napredka.

Največji del vinogradnikov je 
pozabil (ali spregledal), da trta 
potrebuje le sončno lego, zah
teva pa trdo delo vinogradnika 
za doseganje žlahtne kakovos
ti. Vse drugo povrzoča le prob
leme. Vinogradniki v želji po 
zaslužku povečujejo površine 
pod vinsko trto na manj pri
mernih ravninskih oz. poljedel
skih in sadjarskih legah, še bolj 
pa si škodujejo z delom in uk
repi, ki sta jih vsilila znanost in 
trg (uporaba mineralnih gnojil 
in sintetičnih organskih pestici
dov).

Posledice napačne miselnosti 
in dela se kažejo v presežkih 
vina, izgubi njegove hranilne in 
zdravilne vrednosti in nako
pičenih pridelovalnih težavah 
zaradi nenehnega naraščanja 
števila in škodljivosti novih bo
lezni in škodljivcev.

Zaradi presežkov vina in s lem 
upadanja cen vina se zmanjšuje 
dohodek vinogradnikov ob so
časnem občutnem povečanju 
obsega dela, naraščanju tvegan
ja in stroškov vlaganj v obnovo in 
pridelavo. V nasprotju s tem pa 
vsi posredniki povečujejo svoj 
dohodek in cene vina, kar ob pa
dcu kakovosti zmanjšuje njegovo 
porabo. Vinogradniki so se zna
šli v pasti svojega lastnega po
četja, s katerim so življenjsko

ogrozili trto in s tem svoj lastni 
obstoj.

Zanemarjanje ali podcenje
vanje naravnih zakonitosti, sa
jenje na nenaravnih rastiščih, 
uporaba pesticidov in mineral
nih gnojil namesto skrbi za za
dostno količino humusa v tleh, 
vse to nam sedaj narekuje, da se 
vrnemo na začetek. Namreč, 
vinu je ponovno potrebno zago
toviti enkratnGS! in neprimer
ljivost z drugimi pijačami v 
njegovem zdravilnem, hranil
nem in spodbujevalnem učinku 
na organizem, ne pa da deluje 
samo kot droga, ki zasvoji in 
uniči človeka. Grozdje pridobi 
kakovost pod vplivom obilnega 
sončnega obsevanja in zmož
nosti vinske trte, da iz tal izkoris
ti veliko število različnih mine
ralnih snovi. Tako pridobljeno 
vino, ki se uživa kulturno in ob
čuti z vsemi čutili, zmore spros
titi dušo in srce. Kakovostno vi
no ob zmernem pitju ne vpliva 
škodljivo na posameznika in 
družina živi v dobrem vzdušju. 
Prepogosto se žal dogaja, da ima 
zaradi preobilnega pridelka gro
zdje razredčene vse sestavine, 
kar zmanjšuje njegovo vrednost, 
s tem, ker popravljamo samo 
vsebnost sladkorja oz. alkohola. 
Večina pivcev se zadovolji z oku
som sladkorja in prijetno aromo, 
ki jo je moč zaznati samo nekaj 
trenutkov. Ker ne čutimo pol
nosti okusa vina, alkohol in slad
kor pa spodbujata slo za samo
uničenje, pijemo tako vino (ki 
mu lahko rečemo alkoholizirana 
voda), nekontrolirano in v ob
čutno prevelikih količinah. Pos
ledice so znane.

Takšne miselnosti verjetno ne 
morejo vsi takoj sprejeti, zlasti 
pa ne tisti, ki želijo hitro boga
teti. Ker ima vino posebno mes
to med vsemi pridelki, saj pri
naša veselje duha ali pa nesrečo, 
bi se morali vrniti k zmernosti 
uživanja in k naravnemu načinu 
pridelave, ki edini zagotavlja 
neoporečno izvirno kakovost.

(Nadaljevanje sledi.) 

JOŽE MAUEVIČ, dipl. inž. agr.

Koprivnik bi prvi lahko oživel
Od 30 družinskih kmetij, ki so bile ustanovljene po letu 1982, jih je uspelo 26 - Kot 

celota ima največ možnosti vas Koprivnik - Mnenje inž. Janeza Žlindre

KOČEVJE - Po letu 1982je bilo na Kočevskem ustanovljenih 30 družinskih 
kmetij, od katerih jih je uspelo 26, štiri pa so propadle, a tudi na propadlih 
nadaljujejo delo drugi. Ob ustanavljanju smo menili, da bomo imeli za us
peh, če se jih bo obdržalo 75 odst., a smo dosegli blizu 90-odstoten uspeh. 
Moramo pa vedeti, da take kmetije ne morejo dajati pravnih rezultatov že 
čez nekaj mesecev, ampak šele v nekaj letih. V kmetijstvu ne gre nič na hitro, 
saj se včasih pokaže uspeh šele po nekaj generacijah, meni inž. Janez Žlin
dra, direktor M-kmetijskcga gospodarstva Kočevje.

Take kmetije naj bi bile tudi zame
tek oživljanja zapuščenih kočevarskih 
vasi. Ob kmetiji naj bi bilo v vasi še 
nekaj družin, ki bi se ukvatjale z obrt
jo ali turizmom, suhorobarstvom ali 
še s čim drugim. Bodoče vasi bodo 
torej manjše od nekdanjih. Načrtu
jemo pa tudi, da bi imeli tako imen
ovane gozdne kmetije, ki bi imele le 
2 do 3 ha obdelovalne zemlje, poleg 
tega pa 100 ali več ha gozda.

Ustanavljanje družinskih kmetij je 
po letu 1990 zastalo, ker ni bilo več 
dovolj denaija za te namene. Za take 
kmetije oz. vasi je namreč poleg hiše

O PRIDELOVANJU 
JAGOD

METLIKA - Kmetijska svetovalna 
služba vabi na predavanje o 
pridelovanju jagod, ki je lahko zani
miva dopolnilna dejavnost na 
manjših površinah. Predavanje bo v 
petek, 4. februarja, ob 18. uri v 
metliški Vinski kleti, predaval pa bo 
inž. Franc Kotar.

VŠENTRUPERTU 
TEČAJ KLETARJENJA
ŠENTRUPERT - Društvo vino

gradnikov tega kraja pripravlja za 
konec februaija in v začetku marca za 
člane društva in člane sosednjih dru
štev z Malkovca, Trebnjega in Čateža 
44-urni tečaj iz kletarjenja. Prijave 
sprejemajo predsedniki društev.

in gospodarskih poslopij potrebno 
zgraditi še ceste, vodovod, električno

HELENA MRZUKAR

napeljavo itd. Ena takih vasi, ki bi 
lahko uspela, je na primer Koprivnik, 
ki že ima vodovod, hleve in še mar
sikaj, potrebuje pa še dobro cesto vsaj 
iz kočevske smeri. V tej vasi bi tako 
lahko živelo še kakih 15 novih družin, 
če pa ceste ne bo, je bojazen, da se jih 
bo izselilo še tistih pet, ki zdaj žive 
tam.

J. PRIMC

gospodinjski kotiček

Oves kot hrana in zdravilo
Oves je bil v preteklosti pred

vsem živež revnih, saj je znan naš 
stari rek “Ovsenjak (ovseni kruh) 
je siromak”. Z ovsom so povezane 
tudi mnoge šege. Oves je simbol ro
dovitnosti in že od nekdaj cenjen v 
domačem zdravilstvu. Ovsena 
moka in ovseni kosmiči so najbolj 
v uporabi na Škotskem kot kaša, 
keksi in kruh. Grobo zdrobljena 
ovsena zrna skuhajo v gosto kašo, 
ki je njihova priljubljena jed za 
zajtrk.

Oves je edino žito, ki ga lahko 
uživajo diabetiki, ker znižuje krvni 
sladkor, odvaja vodo in ureja pre
bavo. V 100 g ovsenih kosmičev je 
390 kcal (1638 kj), 14 g beljakovin, 
7 g maščob, 68 g ogljikovih hidra
tov, 3 mg natrija in več vrst rudnin. 
Jed iz ovsenih kosmičev vitaminsko 
obogatimo, če ji dodamo sveže sad
je ali sadni sok.

Danes imamo na voljo različne 
instant pripravljene žitne meša
nice, ki naj bi postale našim otro
kom in tudi odraslim redni dnevni 
obrok. Če skuhamo ovsene kos

miče na vodi, dobimo gladko gos
to tekočino, s katero zdravimo čre- 
vesni katar in olajšamo težko 
požiranje. Za pripravo obroka v 
steklenčki pa skuhamo kosmiče na 
mleku, ki imajo visoko hranljivost. 
Ovsene kosmiče pa lahko dodaja
mo jedem za zagostitev in kot rah- 
ljalno sredstvo. Zelo dobro se uje
majo z mesom in zelenjavo.

Za pripravo ZELENJAVNEGA 
NARASTKA potrebujemo 800 g 
mešane zelenjave, 400 g mletega 
mesa, 100 g ovsenih kosmičev, 2 jaj
ci, sol, poper, zelen peteršilj, česen 
in 2 žlici kisle smetane. Poljubno iz
brano zelenjavo zrežemo na široke 
rezance in jo zdušimo le toliko, da 
upade. Nato primešamo še mleto 
meso, v mleko namočene ovsene 
kosmiče, 2 rumenjaka in dišave ter 
trd sneg beljakov. Maso zdevamo v 
premazan pekač in prelijemo s kis
lo smetano. Narastek pečemo 45 
minut pri 180 stopinjah. Iz enake 
mase lahko oblikujemo tudi pol
pete, le da dodamo še potrebno 
količino moke. Popečemo jih na 
olju v ponvi.

DOLENJSKI LIST
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Povabilo iz Kitajske
Župan mesta Yixing povabil v goste 

novomeškega župana in gospodarsko delegacijo

NOVO MESTO - Slikarka ki
tajske narodnosti iz Ljubljane, 
tudi Novomeščanom že dobro 
poznana Huiquin Wang, se je te 
dni vrnila S štirinajstdnevnega bi
vanja na Kitajskem, kjer je med 
drugim sodelovala pri pred
stavitveni razstavi slovenske mo
derne umetnosti. S Kitajske se je 
vrnila tudi s pismom župana me
sta Yixinga v provinci Kiang su, 
naslovljenega na novomeškega 
župana Francija Koncilijo.

Prejšnji teden je Huiquin Wang 
z možem Mitjem Sajetom, ki tudi 
odlično obvlada kitajščino, obi
skala župana Francija Koncilijo 
in mu izročila pismo župana me
sta Yixing gospoda Liu Xiangge- 
na, v katerem ga ta ponovno vabi, 
naj s šestčlansko gospodarsko 
delegacijo obišče Yixing. S tem bi 
želeli poglobiti sodelovanje in ga 
s simbolne ravni preliti v konkret

no. Tako sodelovanje, tega se 
zavedajo tudi na Kitajskem, pa je 
možno le takrat, ko je podprto z 
močnimi obojestranskimi gospo
darskimi intaresi. Novomeška 
Krka je že nekaj časa prisotna na 
kitajskem trgu, tja tiplje tudi 
Pionir, ki j" že podpisal pogodbo 
C partnerstvu, Kitajci pa so zain
teresirani tudi za sodelovanje v 
tekstilni industriji, zlasti za usta
navljanje mešanih podjetij.

Novomeška delegacija naj bi na 
Kitajsko odpotovala v začetku 
maja, saj se bo takrat (6. maja) v 
mestu odvijal 4. festival kitajske 
Yixing keramike. Provinca Kiang 
su, kjer leži po keramični umet
nosti znani Yixing, je na vzhodu 
srednje Kitajske, blizu znanega 
mesta Shanghai, in je ena od gos
podarsko in kulturno najbolj raz
vitih provinc na Kitajskem.

T. J.

POVABILO IZ KITAJSKE - Slikarka Huiquin Wung, po rodu s Ki
tajskega, in njen mož Mitja Saje izročata novomeškemu županu Fran
ciju Konciliji pismo, ki ga pošilja Liu Xianggen, župan mesta Yixing. 
Novomeška gospodarska delegacija bo maja obiskala to mesto. (Foto: 
T. Jakše)

Leto brez požara
Delo rebrških gasilcev

REBER PRI ŽUŽEMBERKU - 
Gasilci na Rebri so pred dnevi ocen
jevali svoje delo. Poveljnik Štefan 
Hrovat je pohvalil delo gasilcev. Po
vedal je, da ima društvo 34 opera
tivnih članov, od katerih nekateri tudi 
tekmujejo. Društvo ima tudi žensko 
in pionirsko desetino. Gasilci z Rebri 
so imeli dobre rezultate na posa
meznih tekmovanjih. Na tekmovanju 
za plaketo Jožeta Smodeja so člani 
zasedli tretje mesto. Pionirski ekipi A 
in B sta dosegli lep uspeh na 
občinskem tekmovanju. Delo gasil
cev je pohvalil tudi predsednik Janez 
Papež. Kot je dejal na predstavitvi 
društvenega načrta, bodo gasilci letos 
obnovili pročelje doma, popravili 
ograje na balkonu in stopnicah ter 
police pri stolpu. Med drugim bodo 
pregledali tudi streho. Ob vsem tem 
ne bodo zanemarili preventivne de
javnosti.

Dosežki gasilcev v tej vasi v Suhi 
krajini je lep uspeh. Društvo dela že 
57 let. Vlaga veliko truda, da bi gore
lo na njihovem območju čim manj
krat, in v preteklem letu niso imeli niti 
enega požara.

VIŠJA SINDIKALNA 
DENARNA POMOČ

NOVO MESTO - Na prvi letošnji 
seji sveta območne organizacije Zve
ze svobodnih sindikatov za Dolenj
sko so najvišji znesek denarne po
moči članom povečali od 20.000 na 
25.000 tolarjev, število obrokov pa je 
odvisno od plače prosilca. Če ima 
prosilec plačo do 40.000 tolarjev, mo
ra denarno sindikalno pomoč vrniti v 
6 obrokih; če znaša njegova plača 
med 40 in 50 tisočaki, v 5 obrokih; če 
ima plačo med 50.000 in 60.000 tolar
jev, vrne pomoč v 4 obrokih, če dobi 
na mesec več kot 60.000 tolarjev pla
če, pa v 3 obrokih.

• Edina alternativa k sožitju je so- 
uničenje. (Nehru)

• Srečen in zadovoljen je, kdor ve, 
česa ne potrebuje. (Herbst)

• Če januarja drevje poka, voz pod 
težo klasja stoka. (Ljudski pregovor)

DEŽURNE TRGOVINE

V soboto, 5. februarja, bodo odprte nasled
nje prodajalne živil:

• Novo mesto; od 7. do 19. ure: Samo
postrežba, Glavni trg
od 8. do 19. ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7. do 18. ure: trgovina Darja, ljubljanska 27 
od 7. do 20. ure: maiket Saša, K Roku 33 
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, Ul. Slavka 
Gruma
od 7.30 do 13. ure: trgovina Brin, Trdinova ulica 
od 7. do 19.30: trgovina Vita ■ mlečni diskont, 
Šmihel
od 7. do 1430: mini maiket Maja, Budna vas 
od 7. do 19. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna 
vas
od 7. do 20. ure: samopostrežba Azalea, Brus
nice
od 7.30 do 14. ure: mini maiket Pri kostanju, 
Prečna
od 8. do 18 ure: mini maiket Pero, Stopiče 
od 8. do 20. ure: Perko, maiket v Sentpetru 
od 8. do 18 ure: Urška, Uršna sela
• Šentjernej: od 7. do 17. ure: Mercator, 
Samopostrežba
• Dolenjske Toplice: od 7. do 17. ure: Merca- 
tor-KZ Krita, Vrelec
• Žužemberk: od 7. do 17. ure: Dolenjka, 
Market
• Straža: od 7. do 17. ure: Mercator-KZ Krka, 
Samopostrežba

V nedeljo, 6. februarja, bodo odprte nasled
nje prodajalne živil:
• Novo mesto: od 8. do 11. ure: Mercator-KZ 
Krka, Prodajalna, Gtai trg
od 8 do 11. ure: trgovina Gros, Ragovska 17 
od 7, do 12. ure: trgovina Darja, ljubljanska 27 
od 8. do 13. ure: maiket Saša, K Roku 33 
od 7. do 19.30: trgovina Čuček, Ul. Slavka 
Gruma
od 830 do 13. ure: trpina Brin, Trdinova ulica 
od 7. do 19.30: trgovina Vita - mlečni diskont, 
Šmihel
od 8. do 11. ure: mini market Maja, Bučna vas 
od 8. do 12. ure: trgovina Cekar v BTC, Bučna 
vas
od 8. do 12. ure: samopostrežba Azalea, Brus
nice
od 7.30 do 11. ure: mini market Pri kostanju, 
Prečna
od 8. do 12. ure: mini market Pero, Stopiče 
od 8. do 12. ure: Perko, maiket v Šentpetru 
od 8. do 12. ure: Urška, Uršna sela

Bo Smuka samo še umazan krni?
Predsednik novomeške občinske skupščine Franci Koncilija sklical sestanek o 

načrtovani gradnji predelovalnice posebnih odpadkov - Kočevje naj pove, za kaj gre

NOVO MESTO - Na Smuki, v bližini meje meH občinama Novo mesto in 
Kočevje, sicer na ozemlju kočevske občine, naj bi zgradili obrat za termično 
predelavo posebnih odpadke’,', To informacijo so posredovali na ponedelj
kovem sestanku, k; ga je v Novem sklical Franci Koncilija, predsednik 
novomeške občinske skupščine.

Kot kažejo nekateri dokumenti, ki 
jih je uspela dobiti novomeška vlada, 
bi v obratu predelovali t.i. odpadke 
tretje kategorije, kot so odpadne 
barve, odrezki laminatov, umetne 
smole, in nekatere odpadke, ki na
stajajo v gradbeništvu. Podatki go
vore o 1.000 tonah posebnih odpad
kov.

O lokaciji predvidenega obrata so 
udeleženci sestanka nanizali več 
pomislekov. Menili so, da so tla, kjer 
bi stal objekt, spričo sestave ne
primerna za postavitev česarkoli, kar 
ima lahko kvarne vplive na okolje. 
Vprašljiva je menda tudi smer vetrov 
na tem območju na Smuki. Objekt na 
Smuki se zdi nesprejemljiv tudi zara
di dejstva, da bi obratoval ravno v

PRVI SESTANEK 
ČLANOV DRUŠTVA 

NOVO MESTO
NOVO MESTO - Prvi ses

tanek Društva Novo mesto po 
ustanovitvi, na katerega so va
bljeni vsi člani, bo danes, 3. feb
ruarja, ob 18. uri v sejni dvorani 
Zavarovalnice Tilia. Beseda bo 
tekla o dosedanjem delu društva 
oz. upravnega odbora, o pobu
dah m predlogih za delo dru
štva, vpisovali pa bodo tudi nove 
člane. Tisti prijatelji Novega me
sta, ki ne morejo priti na ses
tanek in še niso člani društva, pa 
bi to radi postali, se za včlanitev 
lahko pozanimajo pri tajnici 
društva prof. Evi Simič po tele
fonu 21-450.

prostoru, ki naj bi spadal v nastajajoči 
regionalni krajinski park Kočevsko -

KONCERT
NOVOMEŠKIH
SIMFONIKOV

NOVO MESTO - ZKO Novo 
mesto, Glasbena šola in Osnovna 
šola Grm prirejajo na predvečer 
slovenskega kulturnega praznika 
7. februarja ob 18. uri koncert 
novomeškega simfoničnega 
orkestra. Koncert bo v počastitev 
slovenskega kulturnega praznika, 
hkrati pa tudi dobrodelna pri
reditev za dograditev Osnovne 
šole Grm. Simfonični orkester bo 
pod vodstvom dirigenta Zdravka 
Hribarja zaigral osem skladb, 
med njimi tudi dela bolj lahkot
nega žanra. Generalno pokro
viteljstvo nad koncertom je 
prevzel novomeški izvršni svet, 
katerega predsednik Boštjan 
Kovačič bo imel ob kulturnem 
prazniku kratek nagovor. Kon
cert so podprli sponzorji: Zavaro
valnica Triglav, Zavarovalnica 
Tilia, Krka, Revoz, Tovarna 

osebnih vozil, Mercator KZ, 
Irast, Vodno gospodarstvo, 

Pekarna, Dolenjka, Novotehna, 
Mercator, Komunala Zavaroval
na družba Adriatic in drugi. Pred
prodaja vstopnic je že v teku v 
Glasbeni šoli, Domu kulture in v 
Osnovni šoli Grm. Vstopnice so 
po 300 tolarjev, organizatorji pa 
računajo, da bodo v prirejeno 
šolsko telovadnico lahko sprejeli 
700 do 800 obiskovalcev.

Kolpa.
Na sestanku so sicer opozorili, da 

je predelovalnica posebnih odpadkov 
na Smuki možen ekološko sporen 
objekt. Natančne sodbe o obratu niso 
izrekli, ker imajo v Novem mestu na 
voljo premalo podatkov o načrtovani 
naložbi na Smuki. Da bi bili v Novem 
mestu bolje poučeni o predelovalni
ci, ki nastaja očitno z vednostjo urad
nega Kočevja, bo novomeška občina 
zahtevala od občine Kočevje uradno 
stališče in vso dokumentacijo v zvezi 
z obratom na Smuki. O svojem rav
nanju in o pomislekih bo novomeška 
občina seznanila tudi republiško mi-

• Zoper gradnjo predelovalnice od
padkov je nastopila tudi krajevna 
skupnost Ilinje, ki leži v novomeški 
občini in meji na kočevsko krajevno 
skupnost Stara Cerkev, na katere 
ozemlju bi deloval za zdaj še močno 
sporni obrat. V KS Hinje pravijo, da 
so proti sežiganju, pri čemer pa pou
darjajo naslednje: “Naj naše naspro
tovanje ne izzveni tako, kot da smo v 
vsakem primeru proti. Toda želimo 
jasen podatek, ali bi morebitno 
sežiganje imelo škodljive posledice.”

nistrstvo za okolje in prostor, ki sicer 
menda že ve za načrte o gradnji za 
Novo mesto za zdaj še nesprejemljive 
predelovalnice na Smuki.

Priprave na predelovanje odpad
kov na omenjeni sporni lokaciji po
tekajo pod delovnim naslovom Pro
jekt inceneratore. Za projektom sto
ji kočevsko podjetje Mema.

L. M.

• Sprejeli smo sklep, da ne bomo več 
sprejeli nobenega neumnega sklepa. 
(M. Potrč)

Dobrodelni tudi za televizijo
Oddaja “Poglej in zadeni” je za porodnišnico prinesla le denar od vstopnine, 

desettisoče mark dolenjskih pokroviteljev pa so pobrali televizijci

NOVO MESTO - Sobotni tele
vizijski spektakel “Poglej in zade
ni”, ki je v športno dvorano priteg
nil več kot 1.600 obiskovalcev, je za 
nekatere uspel, za druge pa tudi 
ne. Predvsem se je tokrat javno po
kazalo, kako se kot pes in mačka 
gledajo ljubljanski in mariborski 
televizijci. To so lahko opazili tudi 
tisoči gledalcev te najbolj gledane 
zabavnoglasbene oddaje. Novo
meški direktni prenos ni trajal 70 
minut, ampak nekaj manj, saj so v 
Ljubljani oddajo rezali kar sredi 
nastopa skupine Pop design. Prvič 
se je zataknilo tudi ob ponovitvi. 
Doslej so to oddajo vedno ponav
ljali v nedeljskem dopoldnevu, 
tokrat pa so ponovitev pomaknili 
nazaj v nedeljsko jutro ob 7.45. 
Seveda pa to še ni vse, kar je osta
lo skritega pred prireditvijo, med 
njo in po njej.

Obiskovalci, ki so v dveh dneh 
pokupili vse vstopnice, so najbrž 
pričakovali, da bo po tej dobrodel
ni prireditvi porodnišnica nared za 
preselitev, pa so se krepko ušteli. 
Prireditev je prinesla le toliko cve- 
nka, da bi zadostovalo za preple
skanje stare stavbe. Za dokončanje 
nove stavbe je namreč potrebnih 
še 9,5 milijona nemških mark. Di
rektor bolnišnice dr. Tone Starc je 
bil med oddajo optimističen in je 
voditelju Stojanu Auerju ter vse
mu televizijskemu avditoriju za
upal, da bo prvi novorojenček v 
porodnišnici zajokal že v jeseni. 
Seveda vsi želimo, da se bodo 
njegove besede ureničile, Sloveni
ja pa razumela, da Dolenjci ta čas 
najbolj potrebujemo prav to 
stavbo.

Tomaž Borsan, kot glavni orga
nizator in tisti, ki je v imenu svo
jega snemalnega studia Luca prik
lical “Poglej in zadeni” v Novo me
sto, je glede denarja že dvignil 
roke. Povedal je, da seje televizija 
odpovedala le vstopnini v višini 
10.000 mark, ostalo je vzela prip
rava oddaje, najem prostora, pre
nosi in plačilo programskega pros
tora ljubljanske televizije. Takšna 
pogoltnost televizije je pobrala tu
di kar lep kup denarja dolenjskih 
pokroviteljev. Vrtenje reklam TV 
pred in med oddajo je posamezno

podjetje ali obrtnika veljalo 3.000 
in več mark. Pa še nekaj v Novem 
mestu ni bilo tako, kot pri pripravi 
te prireditve po Sloveniji. Po bese
dah Tomaža Borsana Dolenjci te
leviziji niso naklonjeni. Vsak žeb
ljiček, vsako uslugico je bilo po
trebno krepko plačati, čeprav je šlo 
nenazadnje za dobrodelno prire
ditev.

Prireditev je torej bila, pa poglej
mo kakšna! Ljudje so v dvorano 
prišli točno, saj je tako pisalo na 
plakatih, lahko pa bi tudi dobrih 
petnajst minut zamudili, saj se pri
reditev ni pričela točno. V prvem 
delu so brez brnenja kamer nas
topili tisti, ki snemajo CD plošče in 
kasete v studiu Luca. Zapela sta 
Nace in Helena, Sandra Zupanc- 
Sendi, Dunja Močnik, trio Lopatič 
ter ansambli Vikend, Barakuda, 
Društvo mrtvih pesnikov. Mane
kenke Reklam studia so se poka
zale v kostimih Beti, Laboda in 
butika Elit. Slaba urica programa, 
ki sta ga vodila Renata Mikec in 
Jože Musa, se je končala in nastal 
je enourni odmor, ki je bil za mno-

e nerazumljiv. Ljudje so se dolgo- 
asili s ploskanjem vsakemu tele

vizijcu, ki se je pokazal na odru. 
Bilo je že kar zabavno, saj so ljud
je ploskpli celo tistemu, ki je spu
ščal na oder dim.

Ob 21.33 se je oddaja le pričela. 
Po utečenem programu soju raz
nobarvnih luči seje na odru poka
zal Stojan Auerz nekaj plesalkami, 
nastopili so Jan Plestenjak, Nace 
Junkar in I lelena Blagne, skupina 
ET, Jasna Zlokič, Pop design ter 
dolenjske skupine Michelangelo in 
plesna skupina Terpishora. Za ko
nec se je z dvema pesmima pred
stavila še stara angleška skupina 
“The milde of the road”. Slednji 
ansambel je bil menda edini, ki je 
za svoje brenkanje in petje dobil 
masten honorar.

Ko so ljudje zapustili dvorano, je 
za njimi ostalo pravo smetišče 
plastničnih stekleničk, ki jih je v 
dobrodelne namene delila miren
ska Dana, ostale pa so tudi propa
gandne knjižice glavnega pokro
vitelja Zavarovalnice Triglav.

JANEZ PAVLIN

POGLEJ IN POZABI - Mnogi menijo, da si je od prireditve še največ 
reklame naredil Tomaž Borsan (na sliki med TV nastopom s kitaro) in 
njegov studio Luca s svojima skupinama Michelangelo in Terpsihora. 
Sedaj čakamo še ostali Dolenjci, če je kaj te propagande ostalo tudi za 
novomšeko porodnišnico. (Foto: J.' P.)

Novomeška kro:
SPANČKAJ, RIBIČIČ - Slovensfc 

krščanski demokrati so se na nedatj 
ni razpravi o lokalni samoupravj 
pogovarjali, ali naj se trudijo, da bi 
bila udeležba na zborih občanov zr 
nove občine čimbolj množična. N: 
koncu so se dokopali do spoznanj«! 
da naj ljudje gredo na zbore v čni 
večjem številu, vendar ne vsi ljudje! 
Kateri da in kateri ne, je povedala dr 
Vida Čadonič Špelič, in sicer tako, 
Ribičiča tisto jutro ne bomo budili ir 
vabili, naj gre na zbor občanov, antj 
pak bomo poskrbeli, da bo zaspal! 
kaj natančno bi dr. Špeličeva počel.1 
pred jutrom z Ribičičem, da bi le-tf 
jutro in dopoldne prebil v trdnert 
spancu, javnosti ni zaupala, zato pr 
lahko javnost ugiba.

1ZVINITE, MOLIM - V Dolenj
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škili Toplicah so imeli pred nedavni® 
v gosteh Zmaga Jelinčiča, ki jr 
razpravljal o topliškem hokeju. Obist 
v Šmarjeških Toplicah je Jelinčif 
menda do nadaljnjega odložil, pl 
čeprav bi tu takoj jutri začeli gradil 
hokejsko dvorano. Tako seje odločil 
kakor hitro so ga nekateri zdraviliški 
gostje pismeno obvestili, da \ 
zdravilišču Šmarješke Toplice gosti 
vprašajo: “Molim, šta želite?”

KRIŽE IN KRIŽ - Brusničanl 
imajo zaradi vasi Križe dosti križev il 
težav. Precej prebivalcev Brusnic f, 
namreč doživelo “selitev” v Križe, it 
sicer na ta način, da jih je slovenski 
pošta v telefonskem imeniku 199. 
meni nič tebi nič vpisala pod Križe 
Pošta je imenik dala natisniti1 
začetku lanskega leta. S tem je doka 
zala, da je pred časom. Pošta j' 
namreč že lani priključila Brusnice I 
Križam, medtem ko se Slovenija uk 
varja z novim povezovanjem vasi in. 
ustanavljanjem novih občin šel' 
letos.

KLIC KLISARIČU - Brigadir 
Rade Klisarič se je pred časom /naše 
na bolniški postelji, ker so mu operi 
rali koleno, ki si ga je poškodoval n 
terenu. Ko je bil na bolniški postelji 
je bil za nekaj časa varen pred mini 
strom Janezom Janšo, ki ga hoč< 
postaviti za šefa svoje vohunski 
službe. Ampak Janša se ne da odgna 
ti. Napoti v Metliko se je zadnji« 
udeležil celo slovesne prisege 1 
Novem mestu, ker je bil prepričan, d: 
bo tu srečal takrat že dokaj ozd ra ve 
lega Klisariča. Verjetno Janša ne IX 
odnehal, saj je Klisarič dober kader 
ki je “nadmudril” celo JLA.

Ena gospa je rekla, da bi se mag 
Boštjan Kovačič zelo rad umaknil t 
Ljubljano k Drnovšku, saj je nastopii 
na slovenskem radiu že kot minister, 
čeprav še ni imenovan.

V času od 20. do 26. januarja so v 
novomeški porodnišnici rodile: Ani
ca Povšič s Trščine - Klavdijo, Gor
dana Mikešič iz Metlike - Nives, Ani
ta Leščanec z Božakovega - Marka, 
Barbara Vodopivec iz Dol. Stare vasi
- Matijo, Bernarda Godnjavec z Gor- 
Gradišča - Blaža, Lidija Zoran 1 
Griča pri Klevevžu - Nino, Milena 
Stepan iz Črnomlja - Anjo, Alojzija1 
Gorenc iz Zbur - Kristino, Darja 
Bečai iz Trebnjega - Vida, Andreja 
Cvelbar iz Sevnice - Tino, Nežika 
Režek iz Dolenje vasi - Matica, Tat
jana Kovač iz Straže - Manco, Hele
na Bobnar iz Gor. Globodola - Simo
na, Sonja Hlebec z Malega Cirnika - 
Jasmino, Alenka Krevs iz Malenške 
vasi - Matica, Irena Gošek iz Krškega
- Ingrid, Branka Likavec iz Metlike - 
Vita, Jolanda Beg iz Meniške vasi - 
Katjo, Doroteja Bajc iz Krškega - 
Enio, Renata Erpe s Trške Gore - 
dečka in Nada Žgavec iz Dol. Ka-I 
mene - dečka.

IZ NOVEGA MESTA: Brigita 
Primažič iz Šukljetove 15 - Rpkar 
Marjeta Ogulrn iz Ulice Majde Šilc • 
Evo, Mateja Škerlj z Belokranjske 
ceste 30 - Lano, Lidija Serec iz Ulice 
Danila Bučarja 16 - Anamarijo, Na-! 
talija Vovko iz Šegove 6 - Jureta in 
Štefica Ščurič s Kotarjeve ulice 5 - 
Aleksandra. Čestitamo!

GALERIJA HEST 
GOSTUJE V GALERIJI 

KRKA
NOVO MESTO - Do 14. januarja 

si še lahko ogledate razstavljena dela 
likovnih umetnikov Safeta Zeca, 
Franceta Slane, Mersada Berberja,, 
Janeza Boljke, Jožeta Tisnikarja in 
Branka Bahuneka, s katerimi galeri
ja Mest Ljubljana-Maribor gostuje v 
galeriji Krka. Razstava je prodajna,; 
nadaljnje informacije pa daje Bojka 
Kmet na lelefonu 313-150 ali 313-[ 
157.
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(Črnomaljski drobir
SMETI - Ko so črnomaljski dele

gati razpravljali o tem, kako rešiti 
problem z odvozom smeti oz. zaprtim 
odlagališčem odpadkov pri 
Vranovičih, je bilo izrečenih kar 
nekaj inovativnih predlogov. Med 
drugim tudi, naj bi kakšnih deset kon
tejnerjev smeti odpeljali v Ljubljano 
in jih stresli pred republiško skup
ščino ali pred Drnovškov kabinet. 
“Potem bi se morda le kdo vprašal, 
kaj se dogaja v Črnomlju,” je menil 
predlagatelj.

ZASTAVA - Črnomaljci vse bolj 
verjamejo, da je res, kar zatrjujejo 
nekateri, češ da se posameznim oseb
kom v Teritorialni obrambi še vedno 
toži po nekdanji Jugoslaviji. Kako bi 
si sicer lahko razložili, da je na 
stražarnici na Otovcu, kjer sicer 
domuje TO, še vedno zastava druge 
Jugoslavije.

LUKNJE - Žalostno je, da morajo 
drugi opozarjati Črnomaljce na 
arhitekturne napake v mestu. Tako 
jih je nedavno Adlešičan prosil, če bi 
lahko zakipali luknje med črnomalj
sko pošto in kulturnim domom, da ne 
bodo ljudje zajemali vode v čevlje. Če 
morda nimajo za asfalt, se je celo 
ponudil, da bi Adlešičani zbrali denar 
zanj, da bo le konec sramote v 
občinski prestolnici. Seveda bi morali 
svojo odločitev Črnomaljci sporočiti 
čim prej, da bi luknje zakrpali še pred 
občinskim praznikom, ko bo v 
bližnjem kulturnem domu zagotovo 
kakšna slovesnost.

(Sprehod po Metliki)
G RAČANI GLASNO RAZMIŠ

LJAJO o lastni občini, Metličani, 
kamor Gradac sodi, pa nimajo zo
per to niti najmanjše pripombe. Celo 
več: potihem upajo, da se bodo za kaj 
podobnega odločili še morda na Ju- 
gorju, na Božakovem ali v Drašičih. 
Pa ne gre za širokogrudnost metliških 
občinskih veljakov, ne, vmes je pre
prosta računica. “Če bi postali našteti 
kraji občine, bi se Metlika rešila mar
sikaterega težkega komunalnega (in 
drugega) problema,” se hihitajo naj
odgovornejši.

ZE NEKAJKRAT SO ČLANI 
metliške vlade razpravljali o potu
jočem bifeju Janka Guština, sicer 
odličnega boksarja, pred leti celo slo
venskega prvaka. Mc Janko, kot se 
Guštin v šali sam imenuje, prodaja v 
Metliki hitro pripravljeno hrano pač 
tam, kjer so prireditve. Člani metliš
kega izvršnega sveta sicer podpirajo 
številno bifejsko in gostinsko ponud
bo v mestu, ne morejo pa soglašati z 
načinom, ki ga skuša v praksi uvel
javiti “mož trdih pesti”. Da bi se izog
nili prevroči krvi, ki lahko tudi zavre, 
so sklenili prepustiti zadevo z odred
bami in zakoni urejeni poti. Le-ta bi 
se morala v Metliki dosledno izvaja
ti še marsikje.

V METLIŠKE POŠTNE NABI
RALNIKE vržena pošta potuje v 
Ljubljano, kjer jo razvrstijo in po
novno pripeljejo v Metliko. To “od
kritje” bo razjasnilo marsikatero za
mudo, ki spravlja krajane v slabo vol
jo. Člani pripravljalnega odbora Vin
ske vigredi 94 so zaradi bistroumne 
organiziranosti PTT ostali brez ve
čerje na Jugorju, čeprav so bila vabi
la oddana pravočasno. Modre ovoj
nice so dobili dan potem, ko naj bi 
Peter Badovinac staknil z ražnja lepo 
spečenega odojčka.

Trebanjske iveri
ČAKANJE - Po trebanjskih logih 

se že kar nekaj časa vztrajno Širijo 
govorice, da je nekaj uglednih tre
banjskih podjetnikov oz. obrtnikov 
prepisalo svojo dejavnost na soproge, 
sami pa da so pristali “na čakanju”, 
za kar naj bi na zavodu za za
poslovanje dobivali še mastno nado
mestilo. Kjer je dim, je tudi ogenj...

BADMINTON - Tekmovalci bad
mintonskega kluba TOM Mirna so v 
tem dinamičnem športu pravo od
kritje. To velja za nadebudni mladi 
rod pionirjev in pionirk, saj je kar 
šesterica igralcev Toma med 36 naj
boljšimi v državi. In ker je bil njihov 
glavni trener, štirikratni državni pr
vak Sašo Zrnec na trimesečnem iz
popolnjevanju še v Indoneziji, sve
tovni velesili v badmintonu, je dokaj 
stvarno upanje, da bodo čez nekaj let 
tudi v svetu občudovali nadarjenost 
in znanje Kirma, Šumijeve, Plahut
nikove m drugih iz plejade skrivnih 
orožij BK Tom.

ZAMUDNIKI - Občinska knjiž
nica Pavla Golie v Trebnjem ima 
med 1500 člani veliko večino redo
ljubnih ljudi, ki izposojene knjige 
vračajo brez zamude. Med najbolj 
redoljubnimi so upokojenci. V knji
žnici pa imajo žal tudi precej dol
žnikov, ki se požvižgajo ne le na pla
čilo zamudnine, ampak že lep čas 
sploh niso vrnili sposojenih knjig in 
se obnašajo, kot da tega niti ne name
ravajo. Vodja knjižnice Stanka Pun
gartnik je zato začela resno raz
mišljati, da bi objavili seznam teh 
pozabljivcev. Za lestvico TOP 10 smo 
ji obljubili prostor tudi v tej učinkoviti 
rubriki.

IZ NKŠIH OBČIN ilMtiM IZ NKŠIH OBČIN
DR. VINKO BELICIC 

ČASTNI OBČAN
ČRNOMELJ - Tukajšnja 

občinska skupščina je na predlog 
SKD sprejela sklep, da postane 
častni občan črnomaljske občine 
pesnik, pisatelj, prevajalec in ese
jist prof. dr. Vinko Beličič, ki živi 
na Opčinah pri Trstu, sicer pa je 
rojen v Rodinah pri Črnomlju. 
Naziv mu bodopodelili kot izraz 
hvaležnosti Črnomaljcev za 
njegovo delo, ki je nesporno po
vezano tudi s črnomaljsko 
občino. Sicer pa je bilo med dele
gati slišati pripombo, da bi morali 
razmisliti še o drugih, ki bi se jim 
občina morala oddolžiti s pode
litvijo naslova častnega občana.

Kako priti do 
poslovne cone?
O tem, ali most da ali ne, 

še ni zadnje besede
ČRNOMELJ - O primernejši ces

tni povezavi mesta z razvijajočo se 
poslovno cono Majer v nekdanji čr
nomaljski vojašnici je bilo v Črnom
lju že večkrat slišati pripombe in 
predloge. Nemalokrat tudi, ali ne bi 
bila primerna gradnja mostu iz sta
rega mestnega jedra do Majerja.

Na občini pojasnjujejo, da bodo z 
izdelovalcem prometne študije mes
ta Črnomelj proučili tudi potrebo za 
novo prometno povezavo z Majer
jem. Vendar pa prometne dostopno
sti do Majerja z brega starega mest
nega jedra ni moč obravnavati loče
no, ampak le hkrati z ostalo urbani
stično ureditvijo mesta. Po mnenju 
arhitektov in urbanistov je postavitev 
mostu zelo zahtevna, saj zahteva 
večje posege, med drugim tudi ruše
nje hiš, ali pa je iz prometno-tehni- 
čnega pogleda neprimerna. Gradnja 
mostu za promet z motornimi vozili 
naj bi s priključki vred veljala okoli 

1100 milijonov tolarjev, 
j Sicer pa v Črnomlju pričakujejo od 
podjetja Kanja iz Krškega, ki so ga 
izbrali za izvajalca za načrt opreme 
ulic s prometno in neprometno sig
nalizacijo v Črnomlju in Semiču, da 
bo podalo tudi runcnje o tem, ali je 
potrebno takoj postaviti mošt od sta
rega mestnega jedra do Majerja. Na 
podlagi tega mnenja se bodo odločili 
o nadaljnjih prostopkih. Sicer pa bo 
povezava mesta s poslovno cono v 
naslednjih letih obravnavana skupaj 
s planirano izdelavo novega oz. obno
vitvijo starega urbanističnega načrta

M.B.-J.

Načrti ZPM so 
v znamenju leta 

družine
Zelo pester program

METLIKA - Občinska zveza 
prijateljev mladine Metlika si je v 
preteklem letu zastavila bogat 
program, ki ga je v celoti 
uresničila. Tako je ZPM pripravi
la maškerado, sodelovala pri 
udeležbi mladih zgodovinarjev in 
njene mentorice na seminarju v 
Novem mestu, pri veseli šoli, bral
ni znački in bralnem kvizu ter eks- 
temporu mladih likovnikov v 
Starem trgu. Organizirala je go
stovanje otrok iz pobratenih 
Ronk v Metliki ter letovanje 
okrog 50 metliških otrok, od tega 
skoraj polovice iz socialno 
šibkejših družin, za katere je po
ravnala stroške zdravstvena skup
nost. Pomembna je bila vloga 
ZPM ob tednu otroka, pripravila 
pa je tudi veseli december.

Letos je leto družine, zato bo 
ZPM naredila čim več za starše in 
otroke. Nedavno je bilo že preda
vanje z razstavo o dobrih igračah. 
Poleg nekaterih že ustaljenih ak
cij načrtuje skupaj s planinskim 
društvom pohod družin, organi
zirala bo ekstempore mladih li
kovnikov itd. Načrtuje tudi nekaj 
okroglih miz na različne teme. Na 
seji predsedstva ZPM Metlika 
pretekli teden so se tudi vprašali, 
kako naprej, saj zgolj s prosto
voljnim delom nekaterih zag
nancev ne bo moč več uresni
čevati vseh akcij. Zato so predla
gali, naj bi v Ljudski knjižnici za
poslili človeka, ki bi polovico 
delovnega časa delal za ZPM, 
drugo polovico pa pri pripravi 
kulturnih prireditev in organ
iziranju kulturnega življenja v 
občini sploh ter pri izobraževanju 
odraslih.

M.B.-J.

E

Naj skupščina ruši lasten sklep?
Ostra razprava ob sprejemanju črnomaljskega osnutka proračuna za letošnje leto - 

Veliko novih predlogov - Zopet o tem, katera šola je bolj upravičena do prizidki)

ČRNOMELJ - Lctošpji črnomaljski proračun bi smel biti “težak” 600 mili
jonov tolarjev, vendar so v osnutku načrtovali za 99 mil jjonov večje prihodke 
in s tem porabo. Sodeč po predlogih, ki sojih dali delegati na skupščini pred 
tednom dni, pa bi morala biti letošnja poraba milijon tolarjev. Potrebe v občini 
so namreč znatno večje, kot so njene zmožnosti.

tako kot že teden prej na aktivu 
ravnateljev črnomaljskih šol, o dozi
davi semiške osnovne šole. Ravnate-

Delegati so predlagali še ureditev 
nekaterih cest. Opozorili so, da mar
sikje vodovod ni zgrajen do konca in 
zato ljudje ob njem životarijo. V 
Črnomlju in Vinici bi potrebovali 
mrliški vežici, v Vinici tudi razširjeno 
pokopališče. Pa za črnomaljsko god
bo na pihala bi morali dati denar, ki 
jim je bil namenjen že lani. In za 
zdravstvo, kije lani dobilo le šesti del 
tistega, kar mu je bilo obljubljeno, 
letos pa so mu obljubili celo manj kot 
lani. Kmetje so protestirali, daje 1,5 
odst. za kmetijstvo znatno premalo, 
saj so nekdaj dobili po 3 odst. Dele
gate je čudilo, zakaj v proračunu ni
sta predvidena izdatka za gradnjo av
tobusne postaje in novega odlagališča 
odpadkov.

Vsekakor je bilo največ polemik,

SE EN “KRAJCAR” V 
ČRNOMLJU

ČRNOMELJ - Trgovina “Krajcar, 
ki je imela do sedaj v Črnomlju le en 
lokal na Kolodvorski, je te dni odpr
la še eno poslovalnico v ulici Staneta 
Rozmana. Police so bile na otvoritvi 
dobro založene in številni kupci, ki so 
se tedaj zvrstili v lepo urejeni proda
jalni, upajo, da bodo pri taki 
založenosti in cenah v trgovini vztra
jali še naprej.

OBČNI ZBOR SKD
METLIKA - Občinski odbor slo

venskih krščanskih demokratov Met
lika vabi vse člane in simpatizerje na 
redni letni občni zbor, ki bo v torek, 
8. februarja, ob 18,30 v sejni sobi na 
Pungartu (nasproti kulturnega 
doma).

Ija črnomaljske šole Mirana Jarca, 
Borisa Mužarja, je zanimalo, kateri 
strokovni kriteriji so bili odločilni, da 
se je izvršni Svet odločil nameniti 20 
milijonov tolarjev za naložbo v 
semiško šolo. Ob tem je poudaril, da 
so zanj odločujoči pedagoški kriteri
ji, po katerih pa se tehtnica za dozi
davo šole nagne v prid šoli Mirana 
Jarca. Kot je bilo pričakovati, so dele
gati iz Semiča močno protestirali, 
prepričani, da gre za sprenevedanje 
in da jih nekdo že 15 let vleče za nos, 
a so do tega spoznanja prišli šele

sedaj. Spomnili so, daje bila njihova 
šola že večkrat na prvem mestu za 
dozidavo, a so vedno ustanovili 
posebno komisijo, ki je semiško 
naložbo postavila na drugo mesto. 
Pred dvema letoma je prav ta 
skupščina sprejela vrstni red, po ka
terem je bila na prvem mestu naložba 
v semiško šolo, sedaj pa naj bi rušila 
lastne odločitve? Ob vsem tem ne gre 
prezreti, da tudi prizidka k semiški 
šoli ne bo, če ne bo k občinskim 20 
milijonom republika pristavila še svo
jih 36 milijonov tolarjev. Tudi zaradi 
tega je predsednik izvršnega sveta 
Anton Horvat pozval delegate, naj bi 
se o naložbah v šolstvo najprej dogo
vorili doma v Črnomlju, ne pa se 
smešili pred drugimi.

Kljub vsemu je večina delegatov 
dvignila roke za osnutek letošnjega 
proračuna. M. BEZEK-JAKŠE

Odločilen bo referendum
V sedanji črnomaljski občini naj bi bile tri občine, a 

vse krajevne skupnosti še niso sporočile namer

ČRNOMELJ - Kot kaže, bodo v 
sedanji črnomaljski občini tri občine. 
Svet in skupščina krajevne skupnosti 
Vinica sta namreč izrazila željo, da se 
KS preoblikuje v samostojno občino. 
Že pred Viničani je tudi svet krajevne 
skupnosti Semič sporočil, da bo nji
hova KS postala občina. Iz krajevnih 
skupnosti Dobliče-Kanižarica, Gri
blje, Butoraj, Dragatuš ter treh mest
nih črnomaljskih krajevnih skupnosti 
so sporočili, da želijo biti v občini 
Črnomelj. Iz KS Talčji Vrh, Adlešiči, 
Tribuče in Stari trg pa ni še nikakr
šnih sporočil.

Kot je dejal predsednik občinske 
skupščine Martin Janžekovič, se 
lahko zgodi, da se bo še katera od

Končno tudi gradaška telefonija
V tem in prihodnjem letu naj bi le uredili telefonsko centralo in omrežje na gradaškem 

koncu, ki povzroča že nemalo težav - 600 novih priključkov - Velika naložba

PREMAKLJIV DELOVNI 
CAS

METLIKA - Od L februarja velja 
v metliški občinski upravi premakljiv 
delovni čas, in sicer se delovni dan 
začenja med 7. in 8. uro, končuje pa 
do 16. ure. Uradne ure pa bodo v 
torek in petek od 8. do 12. ure ter v 
sredo od 8. do 12. in od 14. do 16. ure.

METLIKA - Resje bilo v metliški občini v zadnjih letih na področju tele
fonije narejenega veliko. A zgradili so predvsem telefonski centrali in uredili 
omrežje v Metliki in na Suhorju, medtem ko telefonija na gradaškem koncu 
(judi še vedno spravlja v slabo voljo. Po obljubah novomeške poslovne enote 
PTT podjetja Slovenije nuj bi gradaško telefonijo uredili v tem in naslednjem 
letu.

V zadnjem letu so v metliški občini 
razširil medkrajevni del telefonske 
centrale v Metliki. Oprema za to 
razširitev bo omogočila digitalne 
zveze na medkrajevnem nivoju in bo 
vgrajena v centrali v teh dneh. Prav 
tako so uredili digitalni radijski sistem 
Metlika-Mirna gora, ki bo v začetku 
omogočil dvakratno povečanje med

krajevnih zvez, kasneje pa razširitev 
do 480 zvez. V okviru gradnje digital
nih zvez med Metliko in Novim 
mestom je bil zgrajen tudi digitalni 
radijski sistem Mirna gora-Novo 
mesto z zmogljivostjo 1.960 zvez ter 
na Mirni gori postavljena nova anten
ska konstrukcija. Tudi la sistem bo v 
obratovanje vključen v teh dneh. Vsi

Vode marsikje še hudo primanjkuje
V trebanjski občini bodo z novimi vodovodi rešili ljudi kroničnega pomanjkanja vode 

še v številnih krajih - Direktor Komunale Trebnje Pavel Jarc o letošnjih načrtih

TREBNJE - Kaj pomeni pomanjkanje zdrave pitne vode po sušah v zad
njih letih, vse bolj spoznavamo. Tega sicer ne bi mogli reči za Trebanjce, od
kar so naredili temeniški vodovod. Iz globin prihaja kakovostna voda v izo
bilju. Direktor trebanjske Komunale Pavel Jarc se lahko pohvali, da so ob 
lanski suši Trebanjci celo zalivali vrtove, a jih zato ni nihče preganjal. Na 
Komunali pa pripravljajo strokovne rešitve, da bi imeli dovolj vode tudi v 
drugih krajih v trebanjski občini.

SCT že izdeluje projekt za vodo
vod Račje selo, ki naj bi bil končan 
aprila, po katerem naj bi na Teme
niški vodovod priključili še Ševnico in 
Gorenjo vas v sosednji mirenski kra
jevni skupnosti. Naložba, ki pred
videva gradnjo 6 km novega vodovo
da, je ovrednotena na okrog 65 mili
jonov tolarjev, projekt pa bo plačala 
trebanjska občina.

Drugi vodovod, ki se ga bodo lotili 
letos, je od obrtne cone do Primštala 
in Dola. V Primštalu se bo 5.300 met
rov dolgi vodovod nadaljeval proti 
vasem Rodine, Jezero, Cešnjevek, 
Gorenja Dobrava in Meglenik. In- 
vesticijaje vredna okrog 45 milijonov 
tolarjev. V prihodnosti je po besedah 
direktorja jarca možno podaljšati ta 
vodovod še na Rihpovec, Lipnik in 
Gradišče. V Trebnjem pa so lani 
pred novim letom končno le povezali

obrtno cono v mestu z novim vodovo
dom v Starem trgu in poslej obrtniki 
ne bi smeli imeti kakšnih težav s 
soglasji požarnih inšpektorjev, saj so 
za večjo požarno varnost zdaj na vol
jo tudi hidranti. Samo zamenjava vo-

Pavel Jurc

dovodnih cevi j'e veljala okrog 7 mili
jonov. Ob tej priložnosti so poštarji 
položili kineto za mednarodni in re
gionalni ptt kabel.

Vsaj za 16 hiš proti Laknicam in 
Žalostni gori v mokronoški krajevni 
skupnosti bo konec zoprnega poma
njkanja vode, ko bodo zgradili 600 
metrov tlačnega vodovoda, črpalnico 
in vodohran. Potrebno bo okrog 2 
milijona tolarjev, krajanom pa bo po
leg krajevne skupnosti pomagala tudi 
občina. Za naselje Skovec v krajevni 
skupnosti Velika Loka je tudi 800 
metrov cevovoda prevelik zalogaj, saj 
gre za okrog 700 tisočakov. V krajev
ni skupnosti Velika Loka so se dog
ovorili z vodstvom KS Čatež, da bodo 
lahko potegnili cevovod iz čateškega 
vodovoda do Podboršta in Škovca.

Naposled naj spomnimo še na vo
dovod Trebelno. Za 3.150 metrov ce
vovoda Zabukovje, Vrh, razvod za 
Drečji Vrh, za gradnjo 100 kubičnega 
vodohrana, gradnjo filtra s prostorni
no 15 m’ in da bi povezali 6 manjših 
zajetij v skupno zajetje, bodo porabili 
vsaj 25 milijonov tolarjev. Razvod 
bodo morali narediti krajani sami.

P. PERC

ti objekti, zgrajeni z denarjem PTT 
podjetja, veljajo več kot 55 milijonov 
tolarjev.

V letošnjem in naslednjem letu v 
PTT podjetju načrtujejo razširitev 
krajevnega telefonskega omrežja v 
metliški obrtni coni in v nekaterih 
naseljih ob meji. Prav tako imajo v 
načrtih gradnjo optičnega kabla in 
digitalnega prenosnega sistema z 
zmogljivostjo 30 zvez med Metliko in 
Gradcem. V Gradcu naj bi končno 
dobili novo telefonsko centralo s 600 
telefonskimi priključki, uredili pa bi 
tudi gradaško krajevno telefonsko 
omrežje. Vsa ta dela bodo veljala več 
kot 125 milijonov tolarjev, zagotovi
lo pa naj bi jih PTT podjetje. Ker je 
to velik zalogaj, so se obrnili tudi na 
metliški izvršni svet, ki naj bi jih pod
prl pri pridobivanju denarja iz 
republiškega proračuna za gradnjo 
objektov na demografsko ogroženih 
območjih. V novomeški poslovni 
enoti računajo tudi na sredstva iz 
cene za gradnjo novih telefonskih 
priključkov. Od metliškega izvršnega 
sveta pričakujejo podporo pri 
razporeditvi objektov, ki jih bodo fi
nancirali iz teh sredstev, na predno
stni seznam.

M.B.-J.

ŠOLA V KNEŽJI VASI 
DOMAČINU

KNEŽJA VAS - Tukaj že drugo 
leto poteka program celostnega raz
voja podeželja in obnove vasi. Ta 
predvideva tudi obnovitev in ureditev 
stare osnovne šole v vasi, da bi prido
bili dodatno zaposlitev domačinom 
ter izboljšali ponudbo prebivalcem in 
obiskovalcem tega okolja. Zavod za 
urbanistično načrtovanje (ZUN) 
Trebnje je predlagal trebanjskemu 
izvršnemu svetu, naj bi staro šolo pro
dali najugodnejšemu ponudniku, 
novi lastnik pa naj bi bil domačin iz 
KS Knežja vas ali KS Dobrnič. V šoli 
bo trgovina, informacijski center in 
stanovanje.

krajevnih skupnosti odločila za sa
mostojno občino. Toda tega sedaj še 
ni moč z gotovostjo trditi, ker se bodo 
o tem odločili občani na referendu
mu. Upoštevajoč strokovne podlage 
republiških služb ter glede na pogo
je za oblikovanje novih občin, bodo, 
glede na sedanje informacije, v 
črnomaljski občini tri občine. Tako bi 
imela občina Vinica, ki bi obsegala 
sedanjo KS, 2.324 prebivalcev ter 782 
zaposlenih. Občina Semič, ki bi se 
prav tako razprostila na območju se
danje KS, 3.703 prebivalcev ter 1.974 
zaposlenih. Občina Črnomelj, v kat
eri bi bile vse ostale krajevne skup
nosti, pa bi imela 12.740 prebivalcev 
ter 4.892 zaposlenih.

Vendar so v gradivu za javno raz
pravo o preoblikovanju črnomaljske 
občine predvideli tudi oblikovanje 
občine, ki bi zajela območje Poljan
ske doline, torej sedanje KS Stari trg 
s 362 prebivalci v šestnajstih naseljih 
ter KS Predgrad v kočevski občini, ki 
ima v devetih naseljih 381 prebival
cev. Sicer pa bo o vsem tem, kot že 
rečeno, odločil referendum.

M.B.-J.

PROTESTI ZARADI 
CARINJENJA

METLIKA - Tukajšnji izvršni svet 
že nekaj časa opozarja republiško 
carinsko upravo in ustrezna mini
strstva na probleme s carinjenjem na 
mednarodnem mejnem prehodu v 
Metliki. Predvsem obrtniki morajo 
voziti blago na carinjenje v Novo 
mesto ali celo kar na mejni prehod 
Obrežje, zaradi tega pa naredijo de
setkrat ali celo še večkrat daljšo pot, 
kot bi jo opravili sicer. Ker se pojav
lja vse večji interes za prostocarinsko 
cono v Metliki, se je izvršni svet 
odločil, naj bi na kopališču ob mej
nem prehodu postavili prostocarin
sko prodajalno. V okviru ureditve 
mednarodnega mejnega prehoda naj 
bi uredili tudi plato s parkiriščem za 
uslužbence prehoda ter tudi za kupce 
v bodoči prodajalni.

PRVA NEPROFITNA 
STANOVANJSKA 
ORGANIZACIJA?
TREBNJE-Tukajšnji izvršni 

svet je začel postopek za ustano
vitev neprofitne stanovanjske 
organizacije (NSO) v občini Se
vnica, in sicer naj bi NSO za
živela pri Komunali. Če bodo po 
prvotne obotavljanju nekolilco 
pohiteli, bodo Trebanjci ena 
prvih NSO v Sloveniji. Za us
tanovitev je zainteresirano tudi 
Gradbeno podjetje Grosuplje, 
ki je zgradilo obulični niz pod 
Pavlinovim hribom, kjer je ne
prodanih še 7 stanovanjskih 
enot, ter 4 enote, katere bi lahko 
prodali kot poslovne ali stano
vanjske prostore. Pri republiš
kem stanovanjskem skladu bi 
lahko za pokritje celotne inves
ticijske vrednosti kandidirali 
za ugodno posojilo v znesku 
426.000 mark ali 32 milijonov 
tolarjev. Vračanje denarja bi 
NSO zagotavljala s prodajo teh 
površin in najemninami.
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Lij
Koče\je slabo, Ribnica še slabše
V kočevskem gospodarstvu z blokiranim računom je bila četrtina, v ribniškem pa 

celo nad 80 odst. vseh zaposlenih ljudi - Vloženih 21 prijav za stečaj
KOČEVJE, RIBNICA - Lani je bilo na območju podružnice SDK Kočevje 

izvedenih 12 krogov pobotanj, pobotanj pa je bilo opravljenih za 982 mili
jonov tolarjev ali 13,4 odst. Več pobotanj je bilo uspešnih v gospodarstvu kot 
negospodarstvu.

Zanimivi so tudi ostali podatki o 
stanju v obeh občinah, ki pa kažejo še 
naprej, daje položaj v občini Kočevje 
boljši kot v občini Ribnica, čeprav 
tudi Kočevje ne zasluži posebne 
hvale.

V občini Kočevje je imelo nad 5 
dni blokirane žiro račune 29 pravnih 
oseb (26 gospodarskih), v teh pravnih 
osebah pa je bilo zaposlenih pov
prečno 1.158 delavcev, od tega v gos
podarskih 995 delavcev ali približno 
četrtina vseh zaposlenih v gospo
darstvu. Med blokiranimi je bila ve
čina (60 odst.) zasebnih pravnih oseb. 
SDK je vložila 14 prijav za začetek 
stečajnega postopka, ena pravna ose
ba je zase sama predlagala likvidaci
jo, bilo pa je še 8 primerov nevloženih 
prijav za začetek stečajnega postop
ka zaradi moratorija. Likvidnostne 
težave kočevskih pravnih oseb so se 
posebno zaostrile v zadnji četrtini 
leta.

V občini Ribnica je imelo nad 5 dni

blokiran žiro račun povprečno 26 
pravnih oseb (24 gospodarskih), v teh 
pravnih osebah pa je bilo zaposlenih 
2.331 delavcev, od tega v gospodar-

CIGAVAJE CESTA?
LOŠKI POTOK - Poročali smo že 

o izredno slabem stanju dobrega ki
lometra ceste od Hriba do vasi Retje. 
Cesta, ki je bila deležna zelo malo 
vzdrževanja, se dobesedno lomi pod 
težjimi tovori, svoje pa so opravile 
tudi letošnje visoke vode. Do lanske
ga leta je prevladovalo mnenje, daje 
cesto dolžna vzdrževati Komunala, 
letos pa je opuščeno celo redno plu
ženje in posipanje, tako da trgovina 
v Retjah ostaja brez osnovnih po
trebščin, ker vozniki ne tvegajo vo
žnje po razdrapanem in ledenem 
vozišču. Cesto je nujno že na pomlad 
obnoviti, nihče pa ta trenutek ne ve, 
kdo bo plačnik kar velikega zalogaja.

A. K.

Koliko občin bo po novem?
Na Kočevskem ena ali več? - Gre za obvladovanje?

KOČEVJE - Na nedavnem pos
vetu predstavnikov krajevnih skup
nosti in strank, ki ga je sklicala ob
činska skupščina Kočevje, so razprav
ljali o izvedbi lokalnih volitev in ob
likovanju novih občin. Predsednik 
občinske skupščine dr. Mihael Petro
vič je najprej predstavil dosedanja 
neuradna razmišljanja nekaterih, ki 
so v glavnem v mejah, kijih predvide
va strokovno gradivo o možni členitvi 
na nove občine. V tem gradivu je 
predvideno, naj bi bila kočevska ob
čina še naprej enovita, od nje pa bi se 
lahko (kar je prepuščeno prebivalst
vu) odcepili posamezni obrobni deli. 
Tako že republiško gradivo predvide
va možnost, da bi se območje KS 
Draga združilo z Loškim potokom v 
novo občino Loški potok ali Sodra
žica. KS Poljanska dolina in KS Stari 
trg bi morda skupaj oblikovali novo 
občino, prav tako pa KS Struge in KS 
Videm-Dobrepolje.

Predstavnik KS Kočevje-mesto je 
menil, da je treba temeljito preuda
riti, kaj z morebitnim razbitjem ob
čine na več manjših občin pridobimo 
in kaj izgubimo. Predstavnik KS Ko
čevska Reka pa je povedal, da so se 
pri njih že pred letom dni odločili, da 
bodo samostojna občina, na zadnji 
seji sveta KS pa so odločitev tudi 
potrdili, čeprav imajo le okoli 800 
prebivalcev in še nimajo cerkve. KS 
Poljanska dolina je že sprejela odlo
čitev, da ostane v občini Kočevje; v

KS Draga se še niso dokončno od
ločili; KS Struge naj bi verjetno ostala 
še naprej v občini Kočevje. V ostalih 
KS se v glavnem še niso odločali o 
tem.

Večina razpravljalcev je nato me
nila, naj občina Kočevje ostane eno
vita, saj nima smisla deliti enega ve
likega reveža na več manjših. Opozo
rili so tudi, da so roki za posamezne 
postopke kratki. Izražena je bila bo-

• Na posvetu so predstavniki KS 
zastavili še več drugih vprašanj, ki 
pa so ostala brez odgovora ali pa je 
bilo nanje le delno odgovorjeno: 
Kdaj se šteje, da so Romi avtohtono 
prebivalstvo? Ali bodo za občinske 
svetnike lahko kandidirali državni 
uslužbenci? Ali bo župan poklicno 
opravljal to dolžnost? Kdo bo pode
doval sedanje dolgove kočevske ob
čine? Kaj bodoče občine nudijo po
sameznim krajevnim skupnostim, da 
se bodo te odločile za priključitev k 
njim? Kaj v primeru, če se neka kra
jevna hoče odcepiti iz občine, druga 
občina pa je neče sprejeti? Itd.

jazen, da želi država manjše občine le 
zato, da jih bo lažje izkoriščala, “saj 
ta država le predpisuje in jemlje. V 
tem grmu tiči zajec!”, kot je pouda
ril magister Vinko Pintar.

J. PRIMC

Bodo ljudje res 
volitve množično 

bojkotirali?
Izbruh nezadovoljstva

SEVNICA - Tudi vodstvo 
največje krajevne skupnosti v 
sevniški občini - KS Sevnica, v 
kateri živi približno tretjina pre
bivalcev občine, je za ohranitev 
sedanje občine. Predsednik sve
ta KS Sevnica Oton Šket je 
stališče komentiral tako, da bi 
morebitna delitev občine na levi 
in desni breg spet po nepotreb
nem povzročala delitve ljudi, na 
Štajerce in Kranjce itd.

Na razširjenem sestanku 
občinske komisije za lokalno 
samoupravo so vodilni funkci
onarji krajevnih skupnosti od
krito povedali, da bodo kršili za
kon in da glede volitev v svet 
krajevnih skupnosti ne bodo 
spoštovali proporcionalnega si
stema. Drugi spet so poudarja
li, da bodo ljudje bojkotirali vo
litve, na katerih si očitno ne bi 
mogli zagotoviti vsaj enega 
predstavnika svoje krajevne 
skupnosti v občinskem svetu. 
Zdaj bi se kaj lahko primerilo, 
da bi manjše krajevne skupnos
ti Primož, Studenec, Zabukovje 
in celo vse tri KS v Mirenski do

lini ne bi mogle izvoliti “svo
jega” človeka. Vsi so se odločno 
opredeljevali za večinski volilni 
sistem, ki bi omogočil, da bi ljud
je izvolili ljudi, ki jih poznajo in 
uživajo ugled. Sevniški Občinarji 
so večkrat skušali doseči v Lju
bljani vsaj kombinacijo propor
cionalnega in večinskega siste
ma, a je žal prevladalo strankar
sko “kupčkanje.”

Zdaj se kot edina rešitev ka
žejo nestrankarske liste, toda ta 
pot je zelo težavna in negotova. 
Vsekakor bo za širša vodstva 
krajevnih skupnosti dobrodošel 
seminar, na katerem bi jim gos-

• Na volitvah bodo pa imeli 
prav ljudje “na terenu”, tudi na 
zapostavljenem podeželju, naj
več besede, če se jim bo sploh 
zdelo vredno priti na volišča. 
Kot zdaj kaže, se zaradi protes
ta in razočarai\ja ljudi nad poli
tiki, katere so izvolili na zadnjih 
volitvah, ter nad njihovo politi
ko, ki bolj upošteva strankarske 
interese kot interese svoje volil
ne baze, na prihodnjih volitvah 
lahko zgodi, da bo prišlo do 
največje volilne odsotnosti dos
lej. Tudi to je demokracija!

podje iz Ljubljane pojasnili, kaj 
si lahko obetajo od lokalne sa
mouprave oz. novih občin, od 
novih volitev.

P. P.

skih 2.204 delavcev ali več kot 80 
odst. vseh zaposlenih v ribniškem 
gospodarstvu. Med vsemi blokirani
mi je bilo skoraj 40 odst. zasebnikov. 
Vloženih je bilo 7 prijav za začetek 
stečajnega postopka, 9 pravnih oseb 
(Riko) je predlagalo samo postopek 
likvidacije, zaradi moratorija pa ni 
bilo vloženih 6 prijav. Likvidnostne

• Stečaji, ki jih je predlagala SDK, 
su bili zavrnjeni, ker ni denarja za te 
postopke. Od novega leta pa SDK ni 
več pristojna za predlaganje stečaj
nih postopkov, ampak to lahko pred
lagajo upniki. Zanimivo je še, da 
republiški organi niso sprejeli pred
loga SDK, da nihče ne more ustano
viti nove firme, če ni poravnal vseh 
obveznosti, ki jih je imela njegova 
stara firma.

težave ribniškega gospodarstva so se 
zaostrovale do konca avgusta, potem 
pa so se začele zmanjševati.

J. PRIMC

• Vida Žabot, Slovenka leta, je do
kaz, da nobena, še tako mogočna in
stitucija ni močnejša od posamezni
ka. (Milharčič)

• Še malo pa bo naš drža vni zbor kot 
kakšna samoupravna interesna skup
nost. (Jazbinšek)

RIBNICA: 
KOLIKO OBČIN?
RIBNICA - Minuli četrtek so 

predstavniki občinske skupš
čine, krajevnih skupnosti in 
strank razpravljali o lokalni sa
moupravi in reorganizaciji ob
čin. Po republiškem predlogu 
naj bi bile na območju sedanje 
ribniške občine v bodoče tri ob
čine, in sicer Ribnica, Sodražica 
in Loški potok, ki naj bi se mu 
pridružila še KS Draga v sedanji 
kočevski občini. Udeleženci se
stanka niso povedali uradnih 
mnenj iz svojega okolja, pač pa 
le svoja osebna, ki v glavnem 
niso nasprotovala republiškemu 
predlogu. Predstavnik KS Rib
nica pa je med drugim dejal, da 
bi bilo pravičneje, če občine ne 
bi delili. Revna območja bi bila 
namreč potem še bolj revna.

Kaj naj bi bilo 
razvojno gonilo 

Kočevske?
S sestankov “Gibanja 
za razvoj Kočevske”
KOČEVJE - Na pobudo di

rektorja M-Kmetijskegajgospo- 
darstva Kočevje Janeza Žlindre 
se vsakih 14 dni sestaja skupina 
poslovnežev in drugih zagna
ncev, katerih skupni cilj je na
praviti Kočevsko bogato. Prvi 
sestanek je bil 13. januarja, dru
gi 27. januarja, naslednji pa bo 
10. februarja ob 18. uri v gos
tišču Janez.

Doslej so ugotovili, da je po
trebno izbrati ekipo strokovnja
kov, ki bo pripravila razvojne 
projekte Kočevske. Osnova zan
je pa naj bi bila študija o revitali
zaciji Kočevske iz leta 1988, ki bi 
jo dopolnili z novimi pobudami.

Na drugem sestanku minuli 
četrtek je večina razpravljalcev 
menila, da je treba doseči, da 
bodo s kočevsko zemljo in goz
dovi gospodarili domačini, in ne 
republika, ki je z novimi predpisi 
postala lastnica 80 odst. kočev
ske zemlje in gozdov. Skušali 
bodo s pomočjo občin, v kate-rih 
podobno razmišljajo, zbrati 
5.000 podpisov, ki so potrebni, 
da bi začeli postopek za spre
membo zakona o skladu kmeti
jskih zemljišč in gozdov. “Nad 
zemljo, na kateri živimo, zahte
vamo več pristojnosti!” je med 
drugim poudaril predsednik ob
činske skupščine dr. Mihael Pet
rovič.

Večina razpravljalcev je me
nila, da mora Kočevska graditi 
svoj napredek na gozdarstvu in 
kmetijstvu, vzporedno s tem pa 
na predelavi lesa in kmetijskih 
proizvodov ter turizmu. Le inž. 
Dušan Oražem se v marsičem ni 
strinjal s temi predlogi in je pou
daril, da “suhorobarstvo ne vo
di v napredek”, pač pa le sodo
bna industrija, in pri tem ome
nil zgled Japonske.

Ob zaključku so izbrali inicia
tivni odbor za ustanovitev giban
ja za razvoj Kočevske, v katerem 
so: Janez Žlindra, Janez Pez
dirc, Dušan Oražem, dr. Mihael 
Petrovič, Vlasta Petek, Janez 
Zalar, Meta Kamšek, Franc 
Raisar, dr. Stanko Nikolič in 
Jože Primc.

J. P.

TA RAZVOJ KOČEVSKE - Na fotografiji je del udeležencev sestanka

Stiki že slabijo
Obmejne občine ob Kolpi 
še imajo skupne interese - 
Razočaranje v Delnicah
KOČEVJE - Pred kratkim je bil 

spet sklican sestanek koordinacije za j 
sodelovanje obmejnih občin Kočevje 
ter občin na območju nekdanjih ob
čin Delnice in Čabar, ki je bila us
tanovljena še pred osamosvojitvijo. 
Žal je bil zadnji tak sestanek bolj 
slabo obiskan, saj ni bilo na primer | 
nobenega predstavnika občin z ob
močja nekdanje občine Čabar in le 
skromno zastopstvo z območja nek
danje občine Delnice. Na Hrvaškem 
so namreč že pred letom dni razdeli
li dotedanje občine na več manjših 
občin, na primer občino Delnice na | 
7 manjših občin, od katerih sta prišla 
na sestanek koordinacije predstavni
ka dveh občin, ki mejita s kočevsko 
občino.

Eno izmed vprašanj pri izmenjavi 
izkušenj je bilo tudi, kako se je na 
Hrvaškem obneslo drobljenje večjih 
občin na manjše. Občini Delnice, ki 
ima zdaj 6.500 prebivalcev, gre kar 
dobro, saj so ji odpadli stroški za 
vzdrževanje dolgih cest, vodovodov 
itd., itd., hkrati pa dobi ta občina naj
več denaija. Mnogo slabše je v dru
gih občinah, ki imajo velike površine 
in so redko naseljene. V večini njih 
ugotavljajo, da so ga z “osamosvojit
vijo” polomili, in že razmišljajo, kako 
bi se spet združili z občino Delnice.

Hrvaška stran se bo prizadevala, da 
bo svoja naselja povezala s cestami 
po svojem območju. Tako ima zdaj 
na primer vas Hrvatsko na hrvaški 
strani Kolpe dostop do svoje države 
le prek slovenske Osilnice. Zdaj pa 
načrtujejo in delno tudi že gradijo 
cesto od mostu pri Gašparcih, kjer je 
meja s Slovenijo in kjer bi morali 
prebivalci Hrvatskega prek sloven
skega ozemlja, naprej po hrvaški stra
ni Kolpe do Turkov in Hrvatskega, 
kjer bodo tudi zgradili nov most prek 
Kolpe, in nato ob Čabranki do Za- 
mosta, kjer je spet prehod prek meje 
s Slovenijo.

J J. PRIMC |

ENI BI LASTNINILI, 
DRUGI NE

KOČEVJE - O novi organizirano-1 
sti komunalnih podjetij so razprav
ljali na zadnji seji občinskega izvr
šnega sveta. Že prej je bilo po Koče
vju veliko govoric o tem, da nekateri I 
nadebudni mladi poslovneži žele 
lastniniti na primer dobre dejavnos
ti Hydrovoda ali celo samo posame
zne donosne stroje, ki jih Hydrovod 
nujno potrebuje za svoje uspešno 
delo. Izvršniki so po temeljiti razpravi 
z večino glasov (dva sta bila proti) 
izglasovali sklep, da se skladno z vel
javnimi predpisi razdeli celotno pre
moženje Hydrovoda sorazmerno in 
prenese v last občinama Kočevje in 
Ribnica, občini pa bosta dali nato to 
premoženje nazaj v upravljanje kole
ktivu, ki je usposobljen za to dejav
nost. Kolektiv se je tudi odpovedal, 
da bi lastninil dovoljenih 20 odst. tega 
premoženja. Podoben sklep velja za 
Komunalo. Gradiva o novi organizi
ranosti bo pregledala še posebna ko
misija, o tem pa bo razpravljala še 
občinska skupščina.

Spomladi novi telefoni v Krmelju
V Mirenski dolini so začeli graditi krajevno telefonsko omrežje v krajevnih skup

nostih Tržišče, Krmelj in Šentjanž - Bo delo končano v marcu?

KRMELJ - V Mirenski dolini, to je v krajevnih skupnostih Tržišče, Krmelj 
in Šentjanž, kjer pride zdaj le 4,1 telefona na 100 prebivalcev, so delavci 
novomeške poslovne enote PTT začeli sredi januarja letos z izgradnjo kra
jevnih telefonskih omrežij. Ta bodo z že zgrajenimi telekomunikacijskimi 
objekti (to so medkrajevni kabel med Sevnico in Krmeljem, digitalni telefon
ski centrali v Sevnici in Krmelju, 30-analni digitalni prenosni sistem za po
vezavo med centralama Krmelj in Sevnica) omogočili vključitev novih 
priključkov v telefonsko omrežje.

Krajevna telefonska omrežja v 
Šentjanžu, Tržišču in Krmelju so za
radi obsežnosti območja in velike 
razprostranjenosti naselij zelo draga, 
zato zaradi visokih stroškov telefon
skega priključka do gradnje v pretek
lih letih ni prišlo. Šele po reorganiza
ciji prejšnjih PTT podjetij v eno PTT 
podjetje Slovenije je bila uveljavlje
na drugačna politika cen telefonskih 
priključkov, ki omogoča, da lahko 
pridejo interesenti do telefonov po 
dokaj sprejemljivi ceni.

Navkljub pravočasni pripravi do
kumentacije in pogodb sta ljubljanski 
Tegrad in Megrad (prvo podjetje je 
na javnem natečaju novembra lani v

hudi konkurenci dobilo kot izvajalec 
posel pri izgradnji krajevnih omrežij 
v Krmelju in Šentjanžu, Megrad pa je 
izvajalec del v Tržišču) zaradi za
mude pri dobavi kablov iz central
nega skladišča PTT podjetja lahko 
začela z izgradnjo krajevnih telefon
skih omrežij v Mirenski dolini šele 
sedaj. Če bo vreme naklonjeno, bodo 
gradnjo končali v poltretjem mesecu.

Najprej, predvidoma v dveh me
secih, bodo zgradili omrežja v sre
diščih vseh treh krajevnih skupnostih, 
vsem drugim interesentom pa bodo 
telefonski priključki na voljo šele po 
dokončanih naslednjih fazah izgrad
nje telefonskega omrežja. Bojijo se,

• Vrednost že zgrajenih telekomuni
kacijskih objektov v Mirenski dolini 
je okrog 55 milijonov tolarjev, za os
tale faze pa bi potrebovali še 130 mi
lijonov tolarjev. Za prvo fazo grad
nje krajevnih omrežij sta sredstva 
zagotovili Poslovna enota PTT Novo 
mesto in občina Sevnica iz t. i. demo
grafskega tolarju. Po končani grad
nji krajevnega omrežja bo v Krmel
ju in Šentjanžu lahko dobilo telefon j 
180 interesentov, kolikor omogoča 
sedanja centrala v Krmelju, v Trži
šču pa bo lahko telefoniralo 160 no
vih naročnikov. Ko pa bo, predvido
ma decembra letos, razširjena tele
fonska centrala v Krmelju še za 300 
priključkov, bodo za več let zadostili J 
vsem potrebam.

da bodo tedaj spet težave zaradi po
manjkanja denarja, čeprav novome
ški poštarji zagotavljajo, da si bodo 
prizadevali, da bi izgradnja potekala 
brez prekinitev.

P. PERC I

ŠE NIKOLI TAKO ZADO
VOLJNI - V Podgorski ulici v Ko
čevju so dobili kabelsko televizijo sre
di januarja. Zdaj so zelo zadovoljni. 
Pravijo, da nikoli pčej na svojih televi
zorjih niso imeli tako dobre slike, kot 

I jo imajo zdaj. Le drugi program hr- 
I vaške televizije včasih “trese”.

POTUJEMO NA FLORIDO - 
Kar precej kočevskih prebivalcev je 
prejelo vsaj na videz razveseljivo pis
mo, da so izžrebani za eno velikih 
nagrad, ki jih podarja eno izmed pod
jetij iz Kopra, a z zelo tujim imenom. 
Pred leti smo že doživeli nekaj podo
bnega, kar je televizija razkrila za 
potegavščino. Tudi zdaj so mnogi to 
pismo skurili, saj ni veijetno, da bi jim 
kdo nudil kar najmanj 12.000 DEM 

[ vredno nagrado itd., drugi pa le up
ajo, da so srečneži. Prav bi bilo, da bi 
take in podobne igrice raziskali za to 
pristojni organi.

ZAKAJ ODVAŽAJO STROJE? 
- Po nekaterih govoricah so odvažali 
oz. odvažajo stroje iz zasebnega pod
jetja Feniks v Mrtvicah pri Kočevju, 
ker baje pušča streha in se bojijo, da 
se stroji ne bi zmočili; po drugi inačici 
pa je Feniks blokiran že dobro leto 
dni, novembra lani pa je blokada 

[ znašala že prek 12 milijonov tolaijev.
| Nekdo naj bi to raziskal in podvzel 
ukrepe.

40 UR NA TEDEN - Sklep o uve- 
I dbi 40-urnega delovnega tedna za 
tehnično osebje v vzgojno-izobra- 
ževalnih organizacijah je sprejel 
občinski izvršni svet na zadnji seji.

OBČAN VPRAŠUJE - 
MEDVED ODGOVARJA

- Zakaj ste bili v Kočevju bolj zado
voljni s prejšnjim direktorjem Repu-

| bliske uprave za ceste?
- Ker je vsaj veliko obljubil, čeprav 

\je malo naredil za Kočevsko, sedanji 
1 pa celo z obljubami skopari.

Ribniški zobotrebci)

i premlatila tretjega. Na 
akaj sta ga tepla, policis-

PRETEP ZARADI TAJNE - 
I Pred kratkim sta v Goriči vasi dva 
] Roma hudo |
I vprašanje, zak
I ti niso dobili odgovora. Tudi pretepe

ni je izgubil spomin. Domnevajo, da 
so bili morda vsi trije kje skupaj “na 
delu”, potem pa dva nista bila zado
voljna z delitvijo po učinku.

UKRADENO ZASEGLI - Franc 
I Klun iz Žimaric je potožil policistom, 
da niuje bilo pred kratkim vlomljeno 

I v stanovanjsko hišo. Tat je odnesel 
usnjeno jakno, sušilec za lase in li
kalnik. Policisti so jakno slekli z neke
ga znanega ljubitelja dobre kapljice, 
sušilec in likalnik pa je že prodal in 
kupnino zapil. Kupca sta bila ob ku
pljeno, prvotni lastnik pa je dobil vse 

| nazaj.

DELOVNA NEZGODA - Do 
J zelo hude delovne nezgode je prišlo 
v Suknu Jurjeviča. Barbaro Cvar, ki 
je nadzorovala avtomatični snovalni 
stroj je zagrabil vitel za delovno hal
jo, jo navil in delavko vrgel po tleh, da 
je obležala pod njim. Zaradi poškodb 

| so jo odpeljali v urgentni blok Kli
ničnega centra v Ljubljani.

TABLICE IZGUBLJAJO - Od 
I novega leta sem so avtomobilisti v 
ribniški občini izgubili že okoli 20 
registrskih tablic s svojih jeklenih 
konjičkov. Malo je bil temu kriv sneg, 
malo avtomobilisti, največ pa izde
lovalci okvirov za tablice.

[( Sevniški paberki)
MOSTNINA? - V vodstvu sev- 

| niške krajevne skupnosti nočejo 
podžigati umetne delitve ljudi na 
Štajerce in Kranjce, ter menijo, da so 

I mostovi čez Savo zato, da ljudi pov- 
lezujejo. Nekateri, ki se ogrevajo za 
I državo, pardon, občino Boštanj, seve- I da le prilivajo olja na ogenj morebit
nim delitvam in razmišljanju Štajer- 

I cev, da bi na mostovih pobirali vsaj 
| mostnino, če že ne carine.

KUKAVIČJE JAJCE - Buč- 
I klanarji so vse bolj prepričani, da jih 

iz sosednjega Škocjana tako vztrajno 
snubijo v njihovo (bodočo) občino, 

I ker bi jim radi oddali svoje Rome in 
“odpeljali” šolo. Zatrjujejo, da ne 
bodo šli na limanice. Sicer je pa tako 
obče znano, da bi bil Škocjan s svoji- 

I mi 2400 dušami tudi dežurni krivec 
[za morebitno razbitje novomeške 
[občine na veliko majhnih lokalnih 
| skupnosti.

SRCE IN RAZUM - Loški “žu- 
I pan” Danijel Bevc sicer odkritosrčno 
priznava, da jih srce vleče k Ra
dečam, saj so samo 2 kilometra od- 
ddaljeni od tega industrijsko moč
nega kraja v sosednji laški občini, ra- 

j zum pa terja status quo, vsaj dokler 
| je v Radečah na oblasti sedanja struk- 
1 tura. Saj jih to vodstvo še povoha ne, 

kaj šele, da bi se odzvalo na kakšno 
I pobudo Ločanov!
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Krške novice
MED ODPADKI - Dr. Rajko Pir

nat je v Krškem dejal, da nuklearka 
daje odškodnino na degradirano 
okolje in s svojo razlago tega stavka 
ter problematike jedrskih odpadkov 
pokazal, da v vprašanjih okrog nuk
learke ni najbolj doma. “Tako je, če 
se človek spusti na raven odpadkov, 
pa se potem ne loči, katero je kaj,” se 
je zarežal zeleni Fredi. i

SITERJEVA - Ljudstvo je bilo vse 
bolj zaskrbljeno za svojo prihodnost, 
bolj ko so mu odgovarjali, več 
vprašanj se mu je porajalo. Po kakih 
treh urah, ko so nekateri že izkazali 
svoje navdušenje nad novo lokalno 
samoupravo in obljubili demokraci
jo, kakršne v Krškem še ni bilo, se je 
oglasil predsednik skupščine občine 
Danilo Siter. “Drago občinstvo, ali 
naj nadaljujemo s kramljanjem ali naj 
naredimo pavzo?” Sam je z uporabo 
besede “kramljanje” verjetno mislil 
samo popestriti večer. Toda medtem 
ko gre enim zares samo za kramlja
nje, se drugi odločajo o bodočem živ
ljenju. Kot vse kaže, bo to njihova 
zadnja večja odločitev.

BENETKE - Pravijo ji slovenske 
Benetke, menda zaradi Krke, ki ob
liva Kostanjevico iz vseh strani. Po 
potnik, ki se ustavi v tem mestecu, 
lahko brez večjega napora opazi še 
eno podobnost. Tudi v Kostanjevici 
cvetijo hiše in se lušči omet z njihovih 
pročelij. V Benetkah se to menda 
dogaja zaradi delovanja soli in, če 
dobro premislimo, v Kostanjevici 
tudi. Razlika pa le obstaja. Beneški 
omet namreč razjeda morska sol, ki 
je je preveč, hiše v Kostanjevici pa 
razpadajo zaradi pomanjkanju celin
ske soli. V odločilnih trenutkih je niso 
imeli dovolj ravno tisti, ki so bili 
odgovorni za dolenjske Benetke.

Novo v Brežicah
v—._____________________________ /

ŠPORT PRVIČ - Brežičani so 
pripravili plan porabe sredstev za
časnega financiranja od januarja do 
marca letos. V tem času naj bi pora
bili 70 milijonov tolarjev za investici
je. 28 milijonov bo šlo za prenovo 
Ulice prvih borcev (ali to pomeni, da 
bo kmalu konec spotikanj po 
pločnikih glavne mestne ulice?), za 
rekonstrukcijo Jurčičeve ulice, iz
gradnjo športne dvorane v Dobovi, 
prizidek k dobovski šoli in izgradnjo 
večnamenske dvorane v Globokem. 
Naslednjih 41 milijonov bo za 
dokončanje slačilnic in ostalih 
prostorov na stadionu, nabavo 
opreme in zunanjo ureditev, za šport
no dvorano pri OŠ Brežice (do
končanje slačilnic in zunanja ure
ditev), za izgradnjo strelišča in ure
ditev telovadnice v bivšem domu JLA 
ter z£ športne objekte po krajevnih 
skupnostih (Krška vas).

ŠPORT DRUGIČ - Ni znano, ali 
nameravajo Brežičani s takim tem
pom vlagati v športne objekte še 
naprej ali pa so samo pohiteli, ker so 
mislili, da se jim že izteka mandat. Če 
bo mandat vodstvu občine res 
podaljšan do konca leta, bi utegnile 
Brežice dobiti še kakšen stadion, dvo
rano ali pa vsaj vaško nogometno 
igrišče.

ŠPORT ZADNJIČ - Šport je že v 
redu zadeva. V brežiški skupščini je 
kar nekaj oseb, ki ob tej besedi 
skočijo pokonci in jo začnejo brani
ti. V tistih trenutkih vsi navzoči obne
mijo in pretreseni poslušajo zgodbe 
o tem, kako pomembna je naša 
mladina, kaj je treba narediti zanjo in 
kaj bo v nasprotnem primeru z njo. 
Kako koristna je mladina, ko je treba 
izsiliti kakšno odločitev v skupščini!

NA EKSKURZIJI V 
PIŠECAH

Tudi letos je 7. razred odšel na ek
skurzijo v Pišece, rojstni kraj Maksa 
Plcteršnika. Z avtobusom smo se od
peljali do osnovne šole v Pišecah. Spre
jela nas je učiteljica, ki nam je pokaza
la njihovo razstavo in referate o Ple- 
teršniku. Seznanili smo se z življenjem 
in delom tega velikega jezikoslovca. 
Poklonili so nam brošure in razglednice 
Pišec, mi pa smo jim izročili sliko, ki jo 
je narisal učenec naše šole. Nato smo šli 
že v kovaški muzej. Videli smo veliko 
starih in zanimivih stvari. S sabo smo 
imeli tudi fotografa iz 8. razreda, ki je 
naredil veliko posnetkov. Menim, da je 
ekskurzija uspela. Maksu Pletcršniku 
smo prižgali tudi svečko. Želim si, da bi 
njegova zapuščena domačija postala 
čimprej urejen muzej. Od njega so se 
pozneje učili mnogi jezikoslovci.

KATARINA ŠEPETAVC 
novin. krožek 

OŠ Artiče

OBISK MINISTRA ZA 
KULTURO

PIŠECE - Včeraj je brežiško, 
občini obiskal minister za kulturo 
Sergij Pelhan, kije med drugim 
skupaj s predstavniki občine in 
Odbora “Maks Pleteršnik” pri 
Turističnem društvu Pišece 
sodeloval na tiskovni konferenci. 
Več prihodnjič.

PSIil IZ NKŠIH OBČIN mi IZ NKŠIH OBČIN
Nove občine so en sam vprašaj

V Krškem predlog o 7 novih občinah - Ideja o mestni občini na celotnem območju 
sedanje občine - Poleg običajnih vprašanj še to: Komu odškodninski sklad?

KRŠKO - V Krškem pred tednom dni spet niso mogli zagotoviti sklepčnosti 
seje skupščine, zato so delegati skupaj z vodstovm skupščine, izvršnega sve
ta, predstavniki krajevnih skupnosti in dr. Rajkom Pirnatom razpravljali o 
novi lokalni samoupravi v občini.

Krčani so po novem letu zelo in
tenzivno začeli priprave na obliko
vanje nove lokalne samouprave in so 
imenovali tudi posebno delovno telo

PLESALCI NABIRAJO 
TOČKE NA TURNIRJIH
KRŠKO - Pet parov Plesnega klu

ba Krško je preteklo soboto 
sodelovalo na kvalifikacijskem turnir
ju v Celju. Par Sebastijan Vodlan in 
Urška Kiakočar je z uvrstitvama v 
latinskoameriških in standardnih 
plesih zbral čez 100 točk in si s tem 
Zagotovil, da bo to nedeljo v 
Ajdovščini v obeh zvrsteh plesov na
stopil v višjem C razredu. Sebastijan 
in Urška se pripravljata tudi za prvo 
letošnje mednarodno tekmovanje, ki 
bo 19. in 20. februaija v Kopenhag-

V KRŠKEM SESTANEK 
SINDIKALISTOV

KRŠKO - Danes so se posavski 
sindikalni aktivisti sestali s predsed- 
stvoM Zveze svobodnih sindikatov 
Slovenije. O čem so se pogovarjali in 
na kaj bi kazalo opozoriti, bodo 
udeleženci razgovora povedali na 
novinarski konferenci po dogodku.

za spremljanje dogajanja okrog 
lokalne samouprave. Izdelali so tudi 
že predlog o razdelitvi sedanje občine 
na 7 občin: l.Krško, Gora, Zdole, 
Dolenja vas in Veliki Trn; 2. Lesko
vec, Krško polje, Senuše in Veliki 
Podlog; 3. Raka; 4. Kostanjevica; 5. 
Podbočje; 6. Senovo in Koprivnica 
ter 7. Brestanica in Rožno-Presladol. 
Razpravlja se tudi o drugih variantah, 
vključno z idejo o eni sami mestni 
občini.

Dr. Pirnat je opozoril, da lahko 
zdaj vsak sam odloča o združitvi v 
občino, medtem ko bo za morebitno 
poznejšo razdružitev potrebno 
soglasje obeh strani. Skoraj v isti sapi 
je povedal še, da ni znano financira
nje in niso natančno določene pri
stojnosti novih občin, ker “tega pač ni 
mogoče v podrobnosti proučiti”. 
Predstavnike sedanjih krajevnih 
skupnosti pa najbolj zanima ravnoto.

Občinske strokovne službe so 
pripravile nekaj podatkov o stroških 
in sredstvih za posamezne krajevne 
skupnosti. Vse skupaj je le približno, 
vendar zgovorno. Vse lokalne skup
nosti na območju krške občine bi v 
letošnjem letu na podlagi povprečne 
javne porabe na prebivalca v Sloveniji 
prejele skupno 758 milijonov tolar
jev. Da bi samo na področju

Jeseni še ekonomska šola?
Pri OŠ Dobova in OŠ Globoko zabrneli stroji - 
Gradnjo naj bi končali do junija oz. septembra

BREŽICE - Okrog brežiških 
šolskih stavb bo tudi letos živo. Na 
to že kažeta dve novi gradbišči, če 
bo šlo vse po sreči, pa naj letošnjo 
jesen odprli še tretje - začeli naj bi 
namreč graditi še srednjo 
ekonomsko šolo.

Vrednost naložbe v dograditev 
dobovske osnovne šole in izgrad
njo športne dvorane je 175 mili
jonov tolarjev. Od tega bo 15 
odst. prispevala krajevna skup
nost, polovico ministrstvo za šol
stvo in šport ter 35 odst. občinski 
proračun. Občina je že nakazala 
predplačilo, za katerega je med 
drugim najela tudi ugoden kredit 
pri izvajalcu.

V letošnjem juniju naj bi 
končali s pravkar začeto izgradnjo 
večnamenske dvorane pri OŠ 
Globoko. Izvajalec del na tem 
gradbišču je novomeški Pionir, 
vrednost naložbe pa 30 milijonov 
tolarjev. Krajevna skupnost je že 
poravnala 15 odst. vrednosti 
naložbe, medtem ko bo ostale 
stroške kril občinski proračun.

Sredi januarja so občino 
obiskali predstavniki ministrstva 
za šolstvo na čelu z Nikom Žibre- 
tom, ki je v ministrstvu pristojen 
za naložbe v šolstvo. Pogovarjali 
so se o sofinanciranju gradnje pri 
OŠ Dobova, o izgradnji srednje 
ekonomske šole v Brežicah in o 
odprodaji dijaškega doma. 
Obiskovalci so si ogledali sedanje 
stanje v brežiški srednji šoli, ki

deluje na treh lokacijah, in zak
ljučili, daje novogradnja potreb
na. Ugotovili so tudi, da prizidek 
k trgovski šoli ali gimnaziji ne 
pride v poštev, temveč je potreb
no najti novo lokacijo. Potrebno 
bi bilo zgraditi novo stavbo z 
okrog 25 učilnicami in telovadni
co ter ostalimi, po normativih 
pripadajočimi prostori.

Občina Brežice seje obvezala, 
da pripravi programsko zasnovo 
in zagotovi komunalno oprem
ljeno zemljišče, vse ostalo je v 
rokah države. Po besedah Tone
ta Podgorška, sekretarja za druž
bene dejavnosti v občini Brežice, 
je najprimernejše mesto za grad
njo v Šentlenartu, možna pa bi 
bila tudi lokacija ob Bizeljski ce
sti, nasproti brežiške blagovnice. 
Naložba naj bi stala od 5 do 5,5 
milijona mark.

Če bodo načrti o naložbi uspe
li - protokol o gradnji naj bi pod
pisali v marcu - se bo ekonomski 
in trgovski program selil v novo 
stavbo. Sredstva za gradnjo sred
nje šole bi pridobili s prodajo 
dijaškega doma, ki naj bi jo izvedli 
še letos. Ker ima občina v domu 
17,9-odst. delež, računa, da bo z 
njim odkupila staro stavbo trgov
ske šole za potrebe glasbene šole 
in poskrbela za ustrezno prostor
sko razširitev občinske matične 
knjižnice v prostore sedanje 
kuhinje dijaškega doma.

B. D.-G.

JESENI V NOVIH PROSTORIH - Rudis iz Trbovelj je začel z 
zemeljskimi deli za prizidek k OS Dobova, ki ga mora po pogodbi 
dokončati do konca junija. Konec septembra naj bi bila nared tudi 
nova športna dvorana. Izvajalec je po pogodbi dolžan poskrbeti za 
popolno funkcionalnost stavbe (brez opreme), urediti okolico, skrat
ka, uporabnikom izročiti samo ključ. (Foto: B. D.-G.)

JUTRI FESTIVAL 
MLADIH BIZELJANOV
BIZELJSKO - Učenci in delav

ci OŠ Bizeljsko so letos že tretjič 
pripravili zimski glasbeni festival 
mladih pevcev. Ob tej priložnosti 
vljudno vabijo vse ljubitelje petja 
in glasbe na prireditev, ki bo jutri, 
4. februarja, ob 16. uri v telovad
nici osnovne šole. Organizatorji 
obetajo prijeten večer ob petju, 
glasbi, modni reviji in nastopu 
ansambla FRU-FRU ter še neka
terih drugih gostov.

G

družbenih dejavnosti (zdravstvo, šol
stvo, kultura, šport itd.) plačale tisto 
minimalno, kar zahteva zakon, bi 
morale odšteti 565 milijonov.

“V omenjeno številko ni zajeto nič 
asfalta, vzdrževanja poti, cest, javne 
razsvetljave, parkov, stanovanjskega 
gospodarstva. Občine bodo dolžne 
vzdrževati javne objekte in ustanove 
na območju sedanje krške občine: 
zdravstvene in kulturne domove, vrt
ce, galerije, knjižnice, postajo milice, 
muzeje. Ker jim za vse to ostane le 
193 milijonov tolearjev, bi po 
približnih izračunih Raki zmanjkalo

• Za Krško je bistvenega pomena, 
kakšen bo odškodninski sklad (sedaj 
Sklad stavbnih zemljišč). Krška 
občina je namreč nu račun plačil 
nuklearke in bivšega Vidma v ta 
sklad razpolagala s sredstvi v veliko
sti še enega proračuna. Zdaj jih, ra
zumljivo, skrbi, kako bo s tem denar
jem. Herman Kunej zato poziva, naj 
se “bodoče občine” ne prerekajo med 
sabo o tem skladu, saj bi se utegnilo 
zgoditi, da ga izgubijo vsi. In zakaj se 
prerekajo? Zato, ker vedo, da nuk
learka plačuje v sklad tiste občine, v 
kateri stoji.

12 milijonov, Kostanjevici 17, 
Podbočju 11, Senovemu 31 in Bresta
nici 17 milijonov tolarjev,” je povedal 
krški izvršnik Herman Kunej.
B. D.-G.

PET LET PEVSKEGA 
ZBORA UPOKOJENCEV
BREŽICE - Moški pevski zbor, ki 

že pet let deluje pri brežiškem 
Društvu upokojencev, je minuli petek 
proslavil svojo obletnico. Kot se spo
dobi za tako skupino, so to storili s 
koncertom v dijaškem domu. Pevski 
zbor je pod vodstvom Franca 
Baškoviča zapel šestnajst pesmi, 
pretežno narodnih. Ob tej priložnosti 
so predstavili tudi svoje delo in pode
lili pevcem Gallusove značke.

Za občino samo s srcem?
Odločanje o novih občinah je 

pred vrati, predstavnikom kra
jevnih skupnosti v krški občini pa 
se poraja vse več vprašanj. Kaj bo 
z obrobnimi KS, kot je Veliki 
Trn? Na osnovi česa naj se kraja
ni odločijo za referendumsko 
območje in nato za meje občine? 
Koliko krajanov mora biti na 
zboru? Kdo jih bo predstavljal v 
svetu občine, če bo proporcional
ni volilni sistem in če bodo volilne 
liste sestavljale predvsem 
stranke? Žal vse kaže, da bodo 
odgovori na postavljena vpra
šanja znani šele potem, ko bo za 
razmišljanje že prepozno.

VOJKO OMERZU s Senove
ga: “Zanima me, kako se bomo 
po reorganizaciji občin dogo- 
vaijali glede sanitarne deponije. 
Ali se ve, če bodo krajevne skup-

droval. Skrbi me, kaj lahko na
redimo, če ugotovimo, da smo se 
odločili narobe. Zaenkrat nam
reč nimamo na razpolago nobe
nih strokovnih analiz o tem, kaj 
nas čaka. Vedeti moramo, da se 
bodo ljudje odločali s srcem in ne 
s pametjo. Mislim, da bi morali 
na zborih občanov povedati, kaj 
bo, če se odločimo tako, in kaj, če 
se odločimo drugače.” 

MARJAN ARH iz Leskovca: 
“Zanimivo, da je v predlogu za 
občino zdaj poleg Krškega pov
sod Leskovec, prej pa niso hoteli 
slišati zanj. Naj vam povem, da 
katastrska občina Leskovec sega 
na desnem bregu Save daleč v 
Krško, poleg tega pa v njeno 
območje spada tudi nuklearka. 
Če naj bi se referendumska 
območja oblikovala po mejah 
katastrskih občin, kaj sploh o- 
stane Krškemu?”

BRANIMIR VODOPIVC iz 
Dolenje vasi: “Po moje bi se mo-

nosti dobile nazaj nekatere ob
jekte, saj bi jih lahko oddajale v 
najem in pobirale najemnino. 
Odprto je tudi vprašanje, kako 
priti do pravične razdelitve fi
nanc, saj vemo, da smo imeli do 
sedaj solidarnostno financiranje. 
Kako se bomo v bodoče dogo
varjali o proračunu?”

MIRKO AVSENAK iz Bresta
nice: “Zbori krajanov naj bi bili 
do 15. februarja, referendumi do

konca maja in volitve jeseni. Par
lament bo lahko še poleti mo

ralo že pred zbori krajanov in 
referendumi nedvoumno vedeti, 
kakšne bodo volitve v občinske 
svete: večinske ali proporcio
nalne. Če krajani ne bodo imeli 
svojega predstavnika v svetu, ne 
bodo glasovali za priključitev k 
mestni občini. Ker bodo v tem 
primeru občino res predstavljali 
meščani in butalci.”

FRANC GLINŠEK, državni 
svetnik iz Podbočja: “Mnogo tega 
še v zakonih ni opredeljenega, 
tudi to, katere funkcije bodo pre
nesene na bodoče občine. Vemo 
samo, da bomo imeli močno cen
tralizirano državo, ki edina v Ev
ropi ne bo imela vmesne stopnje 
med državo in lokalno samoupra
vo. Krajevni možje morajo zdaj 
ugotoviti, ali je bilo funkcionira
nje sedanje občine zadostno ali 
pa bi sami lahko naredili več s ti
stim denarjem.”

KDAJ PRIZIDEK OS 
VELIKA DOLINA?

VELIKA DOLINA - V tem letu 
bodo pripravljene idejne zasnove in 
glavni projekt za dograditev osnovne 
šole Velika Dolina, ki bi nujno 
potrebovala še 4 do 5 učilnic, telovad
nico, kuhinjo z jedilnico in knjižnico. 
Občina Brežice namerava kandidirati 
za republiška sredstva, saj šola delu

je v izrazito demografsko ogroženem 
območju in poleg tega še neposred
no ob hrvaški meji.

INTELSERVIS ZDAJ TUDI 
V BREŽICAH

BREŽICE - Jutri ob 11. uri bo 
novomeško podjetje Intelservis, ki ga 
vodi Janez Štrukelj, odprlo nove 
poslovne prostore za poslovalnico v 
Brežicah.

Pred komasacijo zahtevajo nasipe
Lastniki zemljišč v Dobovi še čakajo na združitev parcel in ponovno dodelitev - 

Zahtevajo nasipe ali odkup zemljišč - Kdo jim bo izplačal odškodnine?

DOBOVA - Na 1540 hektarih Dobovškega polja še vedno niso končani 
kmetijski posegi za izboljšavo zemljišča, ki sc zdaj vlečejo že nekaj let in jezi
jo lastnike. 1 ri celem projektu je nemoteno tekla samo regulacija vodotokov, 
medtem ko se je pri melioracijskih jarkih začelo zapletati. Niti približno jih 
niso izkopali toliko, kot sojih načrtovali. Kmetje so se namreč postavili pro
ti izsuševanju močvirnatega polja, saj so na osnovi izkušenj sklepali, da bi 
taki posegi pomenili katastrofo v sušnih mesecih. V nekaj zadnjih sušnih 
obdobjih seje pokazalo, da so imeli prav.

Na dobovskem polju še vedno ni 
bila izvedena združitev zemljišč v 
večje kmetijske komplekse. Prizadeti 
lastniki so samo eno leto dobili nado- 
mesdlo za izgubljena zemljišča, zdaj 
pa že dve leti ne prejemajo nobenih 
odškodnin. Ker kmetje na dobov
skem polju nikakor niso mogli 
dočakati zaključka posegov na kmet- 
ijska zemljišča, so dali pobudo za se- 
stanek s predstavniki občine. Na 
njem naj bi se dogovorili, kdo je 
dolžan poskrbeti za odškodnine pri
zadetim lastnikom. V resnici so le 
opozorili na nerešene zadeve in se 
dogovorili, da bo še v decembru nov 
sestanek, na katerega bodo povabili 
občinski sekretariat za urejanje pro
stora, pristojno ministrstvo, vodnogo
spodarsko službo in Kmečko zadru
go, naslednico Agrarie, ki je investi
rala v izboljšave kmetijskih zemljišč.

Doslej do novega dogovatjanja še

ni prišlo. Prizadeti lastniki zahtevajo, 
da se komasacija dokonča ali pa da 
nekdo zemljo odkupi. Pri tem so 
odločni, da ne bodo dovolili zdru
ževanja zemljišč in dodeljevanja last
nikom, dokler ne bo država do
končala izgradnjo nasipov na Savi. 
Ne bodo se namreč sprijaznili s tako 
razdelitvijo, po kateri bi nekateri 
posamezniki nujno dobili samo 
zemljišča na poplavnem območju. 
Pravijo, da bi morali nasip podlajšati 
vsaj še za 350 metrov, da bi omilili 
največjo rušilno moč reke, ki je pred
lani trikrat poplavila Loče, lani pa 
enkrat.

Prebivalci v tem koncu Slovenije se 
najbolj bojijo, da bosta Sava in Sotla 
narastli istočasno, saj so Hrvati že 
zgradili nasip ob Sotli (na črno in tudi 
po slovenskem ozemlju) vse do vasi 
Rigonce, medtem ko Slovenija z 
nasijii odlaša. Ker še nič ne kaže, da

bodo nasipi kmalu dograjeni, so se 
lastniki oprijeli tudi druge možnosti. 
Predlagali so, naj odgovorni zemljo 
od njih odkupijo. O tem, kdo naj bi 
poskrbel za odškodnine ali odkupil 
zemljo, naj bi govorili na novem se
stanku vseh v zadevo vpletenih stra-

• V brežiški občini nimajo samo 
težav z nedokončanimi agromelio
racijskimi posegi, ampak je vse pogo
steje slišati tudi vprašanje, kdo niy 
meliorirana območja vzdržuje. 
Medobčinska kmetijska inšpektorica 
je že pred časom opozorila, da kme
tijskih skupnosti ni več in da bi mo
rala za vzdrževanje poskrbeti občina. 
V občini se s tem ne stripjajo in meni
jo, daje to naloga Sklada kmetijskih 
zemljišč in ministrstva za kmetijstvo. 
Občina je namreč nasprotovala meli
oracijskim posegom, zato ni od nje 
pričakovati, da jih bo zdaj vzdr
ževala.

ni. Vsekakor pa ugotavljajo, da je 
prosti prodaji dovolj zemlje, ki bi jo 
lahko za dobljeni denar nakupili.

B. D.-G.



OSREDNJA 
SLOVESNOT V TOREK
NOVO MESTO - Osrednja 

novomeška proslava slovenskega 
kulturnega praznika bo v torek, 8. 
februarja, ob 19.30 v Domu kul
ture. Slavnostni govor bo imel dr. 
Matjaž Kmecl, zatem pa bo na 
sporedu njegova mnodrama 
“Andrej Smole, znani Slovenec”, 
ki jo bo izvedel igralec Tone Gop- 
gala. Ob tej priložnosti bosta 
prodeljeni zlati odličji: prvo bo 
prejela gledališka skupina Kul
turnega društva Prečna, in sicer 
za vztrajno, ustvarjalno in dobro 
delo ter sodelovanje pri kulturni 
podobi domačega kraja ter delu 
z mladino, drugo pa Majda Ne
manič za strokovno vodenje in 
uspehe pri delu z otroško folklor
no skupino Kres ter druge do
sežke na tem področju. Prav tako 
bosta podeljeni dve priznanji: 
prvo bo dobila Milena Jaklič za 
dolgoletno organizacijsko delo na 
področju ljubiteljske kulture v 
Brusnicah in Gabrju, za delo z 
mladimi ter njihovo povezanost z 
drugimi krajani, drugo pa Jože 
Tori za oživitev kulturnega dela 
na Otočcu, za vodenje pevskega 
zbora in za prizadevanja pri ure
ditvi knjižnice.

25. PEVSKI TABOR V 
ŠENTVIDU PRI STIČNI
ŠENTVID PRI STIČNI,- Tabor 

slovenskih pevskih zborov v Šentvidu 
pri Stični bo letos jubilejni, 25. po 
vrsti. Prireditev bo v nedeljo, 19. ju
nija, na običajnem prizorišču, v pro
gram skupnega prepevanja pa so 
tokrat izbrane same zdravice in napit
nice, s katerimi naj bi jubilej spro
ščeno proslavili. Nastop bo vodil Igor 
Švara, ki bo tudi predaval na rednem 
zborovodskem seminarju 19. febru
arja v Šentvidu pri Stični. Zbori lahko 
svojo udeležbo na taboru prijavijo na 
seminarju ali pa, kot običajno, na 
ZKOS.

KAJ DELAJO V 
BELOKRANJSKEM 

MUZEJU?
METLIKA - Vsi, kijih zanima de

javnost Belokranjskega muzeja v 
Metliki, bodo odgovor našli ob 
razstavljenem gradivu in v razgovoru 
s sodelavci muzeja v Ganglovem 
razstavišču v petek, 4. februarja, ob 
18. uri. Razstavo, ki bo na ogled do 
25. februarja, bo odprl Ralf Čeplak, 
predsednik zveze Muzejev Slovenije.

I IA! ....

HRVAŠKI SLIKARJI - Stevan Živanov, Horde Petrovič in Božo Rupčič so 
trije od hrvaških slikarjev, ki se preko Media textila uveljavljajo tudi v slo
venskem prostoru, kjer so našli ugodnejše možnost za umetniško izražanje 
kot na Hrvaškem. (T. Jakše)

KONCERT GLASBENE 
ŠOLE

METLIKA - V četrtek, 3. februar
ja, bo ob 18. uri v tukajšnjem kul
turnem domu koncert metliške glas
bene šole. Predstavili se bodo učenci 
klavirja, kitare, harmonike, trobil in 
pihal, komorna skupina in orkester. 
Vstop bo prost. Vljudno vabljeni!

15 LET OKTETA VITIS
METLIKA - Metliški oktet Vitis 

praznuje 15-obletnico svojega dela. 
Ob tej priložnosti bo v soboto, 5. feb
ruarja, ob 19. uri pripravil v Gang
lovem razstavišču v metliškem gradu 
koncert, na katerem se bo predstavil 
s pestrim programom.

LITERARNI VEČER NA 
PREDVEČER PRAZNIKA
METLIKA - V ponedeljek, 7. feb

ruarja, na predvečer slovenskega kul
turnega praznika, bo ob 19. uri v 
tukajšnjem kulturnem domu literar
ni večer, ki ga pripravlja Ljudska 
knjižnica. Predstavili bodo knjigo 
Jožefa Škofa “Bela krajina v običajih 
in zgodbah”. V kulturnem programu 
bodo nastopili tamburaši in dekliški 
pevski zbor folklorne skupine “Ivan 
Navratil”. V avli doma pa bosta Mla
dinska knjiga in založba Skledar 
predstavili svoja najnovejša knjižna 
dela, ki jih bo moč tudi kupiti.

UMETNIŠKI VEČER V 
SEVNICI

SEVNICA - Tukajšnja ZKO 
priredi v petek, 4. februarja, ob 
19. uri v kulturni dvorani GD 
Sevnica umetniški večer ob slo
venskem kulturnem prazniku. 
Nastopila bosta Jerca Merzel z 
recitalom Prešernovih pesmi ob 
glasbeni spremljavi “Pevca pesem 
sladka”, in Mešani pevski zbor 
Jutranjke. S svojimi slikami in 
skulpturami pa se bosta pred
stavila Jerica Šantej in Peter 
Vene. Za cvetlični aranžma bo 
poskrhela cvetličarna Valentina.

BREŽICE OB 
KULTURNEM 

PRAZNIKU
BREŽIOCE - Nocoj ob 17.30 

bo v galeriji pPosavskega muzeja 
odprta razstava del akademskega 
slikarja Janeza Kovačiča. Umet
nika bo predstavil Pavle Gregorc, 
Kulturni program pa bo z recita
lom Prešernovih pesmi ob glas
beni spermljavi z naslovom Pev
ca pesem sladka izvedla gle
dališka igralka Jerica Mrzel.

STOPARJEVO 
KIPARSTVO IN POEZIJA
SEVNICA - V okviru slovenskega 

kulturnega praznika vabi ZKO Sevni
ca v torek, 8. februarja, ob 17. uri v 
občinsko knjižnico na predstavitev 
sevniškega kiparja in pesnika Rudija 
Stoparja. Predstavil se bo z naj
novejšo grafično mapo skulptur in z 
nagrajeno pesniško zbirko Haiku sti
hov. Na klavirju bo zaigrala nekaj 
skladb prof. Karolina Vegel - Stopar.

CAR MLADINSKIH 
ILUSTRACIJ

ČRNOMELJ - Čromaljska 
knjižnica priredi v petek, 4. februar
ja, ob 11. uri v osnovni šoli Loka 
srečanje z mladinskim ilustratorjem 
Božom Kosom. Z ilustracijami preb
ranih knjig pa se bodo poskusili tudi 
belokranjski osnovnošolci. Iz vsake 
šole v črnomaljski in metliški občini 
bo izbranih po deset najboljžih del 
del in razstavljenih na razstavi, ki bo 
odprta 21. februarja ob 18. uri v 
Špeličevi hiši. Organizirata jo ZKO 
in društvo Artoteka v sodelovanju z 
OZPM in belokranjskimi šolami. 
Nagrajena bodo tri posamezna dela 
in tri najuspešnejše šole.

DOLENJSKI LIST

ZBOR, KI S PESMIJO ZAŽIVI - Resje užitek poslušati mlade pevce Komornega zbora Trebnje, saj se žar, ki 
jih zajame ob vsaki pesmi, hitro prelije z odra v celo dvorano. Tako je bilo tudi na petkovem Glasbenem večem, 
kjer so se v do zadnjega kotička napolnjeni dvorani trebanjskega Kulturnega doma predstavili s koncertom črnskih 
duhovnih in popularnih pesmi, največ v angleškem, pa tudi španskem in deloma v francoskem jeziku. Za glas
beno spremljavo na klavirju je poskrbe! Andrej Lorenci, kije hkrati tudi pevec v zboru, na flavti Petra Založnik, 
za kitare pa zna po potrebi prijeti tudi nekaj drugih članov zbora. Za ubrani glasbeni vtis večera je poskrbel 
zborovodja (in tudi pevec) prof. Igor Teršar, nikakor pa ne gre spregledati tudi koreografije, katere avtorica je 
absolventka dramaturgije Tatjana Zidar iz Mokronoga. Ta je iz običajne koncertne okostenelosti prebudila zbor 
v živo, prelivajočo se maso, utripajočo v ritmu pesmi. Višek doseže ob zaključni pesmi “Gorgia on my mind ”, ko 
zbor glasbeno in fizično objame publiko v svoj oklep. K uspehu koncerta je svoje dodala tudi dobra ozvočitev. 
“Pevci v zboru se moramo bolj ali manj podrejati zahtevam dirigentov, tekmovanjem, akademskim zahtevam in 

prireditvam, ne moremo pa zatajiti svojih želja po glasbi modernejše zvrsti, "je v vabilu na koncert zapisal pred
sednik zbora Mitja Prijatelj. “Takih želja res ne gre skrivati, treba jih je polno izživeti!" bi mu odgovoril človek, ki 
je prisostvoval koncertu, in po tem, kar je videl in slišal, dodal: “Hvala bogu, da so ljudje, kijih znajo izživeti in 
so to tudi pripravljeni storiti." (Foto: T. Jakše)

Plodnejša tla za umetniško rast
— 
Skupina hrvaških slikarjev se preko firma Media textil umetniško uveljavlja tudi v 

Sloveniji - Dopadljiva pokrajina, skrb za okolje, umetniška svoboda, to jih mika

NOVO MESTO - Podjetje Media textil iz Novega mesta je pred kratkim 
organiziralo dve prodajni razstavi likovnih del v Kočevju, poleg tega pa v 
kočevski srednji šoli še dobro obiskano in uspelo delavnico, ki jo je vodil Dorde 
Petrovič, hrvaški slikar iz Karlovca. Ker je so tudi ostala imena na seznamu 
razstavljalcev hrvaška, nas je zanimalo, kaj hrvaške umetnike vleče tostran 
Kolpe.

akademski slikar Stevan Živanov, saj f 
je zanj slikarstvo jezik, s katerim 
komunicira, hkrati pa tudi pot v J 
prijaznejši svet, kot trenutno vlada 
onkraj Kolpe.

T. JAKŠE I

O tem smo se pogovarjali z Milo- 
radom Rupčičem, enim od ustano
viteljev firme Media textil, ki nas je 
povezal tudi z dvema umetniškima 
sodelavcema firme, Dprdem Pet
rovičem in Stevanom Živanovom. 
“Media textil je nastal pred poldru
gim letom in je registriran za širok 
spekter trgovske dejavnosti, priprav
lja pa se tudi na organizacijo likovne 
dejavnosti, predvsem razstav, odkup 
in posredovanje umetniških del, 
umetniško opremo poslovnih in dru
gih prostorov ter pripravo likovnih 
srečanj in delavnic,” pravi Božo 
Rupčič, tudi sam likovni ustvarjalec. 
Media textil zaenkrat v svojo de
javnost povezuje predvsem likovnike, 
ki izhajajo iz karlovškega konca, a živ
ijo na Dolenjskem ali tukaj gostuje
jo, k sodelovanju pa želijo pritegniti 
tudi domačine, saj, pravijo, zanje niso 
važne meje, ki jih umetnost tako ne 
priznava, temveč iskanje umet
niškega izraza, ne glede na tehniko in 
smer in ne glede na narodnost.

In kaj jih vleče na Dolenjsko in v 
Slovenijo? Delno že tradicionalne 
vezi, delno umetniška svoboda, ki je 
zadnje čase tu občutno večja kot v 
njihovi rodni Hrvaški, umirjena in 
čista pokrajina ter odnos do okolja, ki 
se jim zdi, je v Sloveniji na precej višji 
ravni kot pri jih doma. “Prav odnos 
do okolja mora biti pravemu umet
niku najbližji,” pravi gonilna sila v 
skupini umetnikov okoli Media tex- 
tila Dorde Petrovič, akademski slikar 
in pedagog, zlasti znan kot odličen 
akvarelist, ki je bil že prej v ju
goslovanskem merilu deležen veliko

GASILSKI MUZEJ ZA 
KULTURNI PRAZNIK

METLIKA - Ponedeljek, 7. febru- 
aija, dan pred slovenskim kulturnim 
praznikom, bodo obiskovalci v Slo
venskem gasilskem Muzeju v Metliki 
preživeli malo drugače, bolj praz
nično. Če vas zanima kako bo, ga 
obiščite! Odprt bo dlje kot običajno, 
od 8. do 18. ure namreč.

PESEM ZA SLADOKUSCE - Čeprav so v soboto zvečer vsi, ki jim je všeč 
blišč televizijskih žarometov, drli v športno dvorano, kjer se je bohotil televi
zijski šov Poglej in zadeni, je marsikdo, ki mu je pri srcu prava harmonija 
čuteno zapete zborovske pesmi, našel pot v Dom kulture. Nesrečen slučaj je \ 
nanesel, da sta bili obe prireditvi, pa še dobrodelni povrhu, ob istem času. No, 
tistim, ki so se odločili za koncert mešanega pevskega zbora Revoz - ta je go
stil odlični mešani pevski zbor Društva mladih glasbenikov iz Logatca in vr
hunski moški pevski zbor Srečko Kosovel iz Ajdovščine - gotovo ni bilo žal, 
za prijetnoglasbeno doživetje pa gredo vsekakor zasluge zborovodjem Lovru 
Gromu, Klavdiju Koloiniju, in Slavku Rauchu (na sliki z mešanim zborom 
Revoz. Foto: T. Jakše)

nagrad in priznanj ter ima za sabo že 
skoraj štiridesetletno umetniško pot. 
Prav njegov akvarel izraža pretanjen 
odnos do narave in je tenek in krhek, 
kot je ravnovesje v naravi samo. Svoj 
odnos do te tehnike še vedno dogra
juje, hkrati pa svoje slikarsko znanje 
in human odnos prenaša na svoje 
učence, pa naj si bo v šoli za prizadeto 
mladino, kjer je zaposlen, ali na 
raznih likovnih delavnicah in 
srečanjih, kjer posreduje svoje 
umetniško znanje. Je tudi znan dona
tor in organizator več dobrodelnih 
umetniških prireditev, zato predlaga, 
da bi tudi v Novem mestu organizirali 
dražbo likovnih del, na primer za iz
gradnjo nove porodnišnice.

V Media textilu vidi priložnost tudi

KRŠKO ZA SLOVENSKI 
KULTURNI PRAZNIK
KRŠKO - Osrednja prireditev 

ob slovenskem kulturnem 
prazniku v Krškem bo v Kul
turnem domu v soboto, 5. febru- 
atja, ob 19. uri. Glasbeni program 
praznovanja je pripravila Glasbe
na šola Krško, slavnostni go
vornik pa bo predsednik skup
ščine občine Krško Danilo Siter. 
Zaslužnim kulturnim delavcem 
bodo podeljene Prešernove 
plakete, v avli Kulturnega doma 
pa bodo na ogled dela likovnikov 
iz Posavja.

IGRA S SONCEM V 
BRUSNICAH

BRUSNICE - Učitelji in učenci 
osnovne šole Brusnice so za kulturni 
praznik pripravili kulturni program, 
na katerem bodo predstavili pesniško 
zbirko otroških pesmi Ivana Perhaja 
z naslovom “Igre s soncem”. Pri
reditev bo v pete, 4. februarja, ob 
10.30 na osnovni šoli Brusnice.

NOCOJ V CERKLJAH OB 
KRKI

CERKLJE OB KRKI - Nocoj ob 
18. uri bo v Kulturnem domu kra
jevne skupnosti Cerklje ob Krki kul
turni program, ma katerem bodo 
sodelovali otroški in mladinski zbor 
in recitatorske skupina osnovne šole, 
pevski zbor Planina, vojaki recitatorji 
in glasbeniki iz UC, vse skupaj pa bo 
povezoval Tadej Horžen. ki bo tudi 
recitiral pesmi Brede Videnič.

KOVAČIČ RAZSTAVLJA V 
BREŽICAH

BREŽICE - Akademski slikar Ja
nez Kovačič, ki ga tudi na našem kon
cu že poznamo po več samostojnih in 
skupinskih razstavah in kot ude
leženca različnih slikarskih kolonij, 
bo februatja razstavljal v malem avdi
toriju Posavskega muzeja. Razstava 
bo odprta nocoj, 3. fabruarja, ob 
17.30 in bo trajala do 6. marca. Na 
otvoritvi bo ob glasbeni spremljavi 
nastopila Jerica Mrzel z recitalom 
Prešernovih pesmi. Hkrati Kovačič že 
razstavlja nekaj svojih del tudi v trgo
vini Radeče papir v Radečah.

“NORČIJE V SPALNICAH” 
V ČRNOMLJU

ČRNOMELJ - Primorsko dram
sko gledališče bo v ponedeljek, 7. feb
ruarja, ob 19. uri gostovalo v Kul
turnem domu Črnomelj s predstavo 
Alana Ayckbourna “Norčije v spalni
cah”. Prireditev bo hkrati počastitev 
slovenskega kulturnega praznika, 
zato bodo ob tej priložnost podeljene 
tudi Župančičeve diplome in plake
ta za dolgoletno uspešno delo na kul
turnem področju.

Vojaške oznake na razstavi
Galerija v vojašnici - Janez Švajncer Slovenija 

obšla Maistra

CERKLJE OB KRKI - V galeriji 
tukajšnje vojašnice je generalmajor 
Janez Švajncer, direktor uprave za 
vojaške zadeve ministrstva za ob
rambo, pred dnevi odprl razstavo 
Znaki slovenske vojske. Otvoritve 
so se poleg vodstva 210. učnega 
centra Cerklje ob Krki udeležili 
tudi drugi vojaški predstavniki iz 
Slovenije, vladni delegaciji občin 
Brežice in Krško ter predstavniki 
krajevne skupnosti.

Generalmajor Švajncer je iz
postavil nekaj razlik med slovensko 
vojsko in nekdanjo jugoslovansko 
armado. Pri tem je dejal, da sloven
ski vojak v slovenski vojski ni brezi
men del množice, ampak človek z 
imenom. K temu poudarjanju 
posameznika prispevajo tudi uni
forme in oznake slovenske vojske. 
Ko se je Švajncer dotaknil oznak in 
odlikovanj, je obžaloval, da Slove
nija ni izbrala reda generala Mai
stra za državno odlikovanje. Švajn

cer seje ob koncu posebej zahvalil 
brigadiiju Radetu Klisariču, major
ju Stanislavu Zlobku, poveljniku 
210. učnega centra, ravnatelju 
brežiškega muzeja mag. Tomažu 
Teropšiču in stotniku Slavku 
Geriču za prizadevnost pri snova
nju galerije v vojašnici v Cerkljah.

Mag. Tomaž Teropšič, ravnatelj 
Posavskega muzeja iz Brežic, je v 
začetnem nagovoru navzočim izra
zil zadovoljstvo nad ustanovitvijo 
galerije v vojaškem učnem središču, 
v kateri so odprli razstavo o znakih 
slovenske vojske. Po njegovih bese
dah bi razstava morala potovati po 
vsej državi.

Ob razstavi je izšel tudi katalog, 
ki predstavlja vse oznake slovenske 
vojske. V njem so tudi znaki, kijih 
ni na razstavi in štejejo za redkost. 
Sem spada znak republiška koordi
nacija 1991, ki sta ga prejela mini
stra Janez Janša in Igor Bavčar.

L. M.

VOJAŠKI ZNAKI- Generalmajor Janez Švajncer je poudaril, da je razsta
va v Cerkljah prvi tak prikaz vseh oznak naše vojske. Dejstvo, ki ga je 
omenil direktor za vojaške zadeve pri obrambnem ministrstvu, je privabi
lo v vojašnico v Cerklje veliko častnikov, vojakov in civilistov iz Sloveni
je. (Foto: L. M.)
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ZAMIKALA GA JE VERIŽICA 
■ 26. januarja ob 20.00je naznan sto
rilec v športni dvorani Marof v No
vem mestu ukradel zlato verižico, ki 
jo je bila oškodovanka S. T. iz Nove
ga mesta pustila na obešalniku, in jo 
oškodoval za okoli 22.000 tolarjev.

OPRASKAL JE AVTO - V noči 
na 26. januar je neznan storilec pa, 
parkirnem prostoru v Ulici Slavka 
Gruma v Novem mestu z ostrim pre
dmetom poškodoval osebni avto 
znamke Peugeot 309 ter s tem pov
zročil M. R. iz Novega mesta za
70.000 tolarjev škode.
. NAPRAVIL BO VOZIČEK - 22. 
januaija je neznan storilec v Žužem
berku iz gospodarskega poslopja 
ukradel podvozje ročnega vozička ter 
s tem oškodoval lastnika A. K. za 
okoli 15.000 tolarjev.

OTROŠKA IGRA Z VŽIGA
LICAMI - 25. januarja okoli 10.45 je 
v Hrastju prišlo do požara na gospo
darskem poslopju v velikosti 24 x 8 m, 
last S. P. Skoda ni velika, ker so gasil
ci ogenj pravočasno pogasili. Požarje 
zanetil otrok med igro z vžigalicami.

POTREBUJE ELEKTROMO
TOR - V noči na 25. januar je neznan

- i storilec v Čadražah pred gospodar
skim poslopjem ukradel elektromo
tor in 35 m električnega kabla. Last
nika A. Z. je oškodoval za 50.000 

* tolarjev.
? ODNESEL JE, KAR JE MOGEL
- | - 30. januarja je neznan storilec v 
2 Bogdanji vasi vlomil v vikend ter 
g j ukradel lovsko trofejo jelena, radi- 
, okasetofon, žensko ročno uro, zidni 
1 termostat centralne kurjave, 10 za- 
v vojčkov cigaret, arašide in napoli- 
i tanke ter poškodoval vrata. L. M. iz

■ Ljubljane je oškodoval za okoli
300.000 tolarjev. Policisti storilca še 

1 iščejo.
ODPRL BI OBRT - V času od 19. 

do 22. januarja je neznan storilec v 
ulici Nad mlini v Novem mestu vlo
mil v osebni avto in ukradel vrtalni 
stroj hilti s svedri, ročno žago za žel
ezo ter torbo z vijaki in drugim drob
nim materialom. Lastnika P. S. iz 
Novega mesta je oškodoval za 55.000 
tolarjev.

TELOVADIL BO - V času od 13. 
do 27. januarja je neznan storilec na 
Cesti herojev v Novem mestu vlomil 
v klubske prostore KS Ločna- 
Mačkovec in iz telovadnice ukradel 
ribstol. Krajevno skupnost je oško
doval za 20.000 tolarjev.

UKRADEL TELEVIZOR - V 
času od 1. decembra do 28. januaija 
je neznan storilec v Žubinah vlomil v 
vikend M. G. iz Velikega Gabra in 
ukradel televizor ter povzročil za pri
bližno 30.000 tolarjev škode.

FIČKO V MOČVIRJU
RIBNICA - Ribniški policisti so 

Pred kratkim našli zapuščenega fička 
v močvirju za novo ribniško čistilno 
napravo. Ugotovili so, da gre za vozi
lih ki je bilo ukradeno na Rašici v 
pbčini Ljubljana-Vič-Rudnik, tat pa 
je mladoletni Rom iz kočevske ob
čine. Policisti so ga odkrili v romskem 
naselju v Hrovači. Tatiča so izročili 
ljubljanskim policistom.

Sevnica: BMW 
seje ustavil 
šele v salonu

Treščil v tri stavbe in 
tri avtomobile

SEVNICA - “Hvala bogu, da 
se ljudem ni pripetilo kaj hude
ga/’ je zavzdihnila gospa, ki je 
nedavno obvestila sevmško po
licijo, da se je pred njeno hišo v 
Kvedrovi ulici zgodila prometna 
nesreča. Policisti so ugotovili, da 
je šlo le za dogodek, ker so bile 
udeleženci živali, anonimni psi
čki so se veselo parili in v zano
su pozabili, da je avto pač ceste 
vladar, in vseh pet žalostno kon
čalo. Podobno kot omenjena 
gospa so mnogi vzdihovali in se 
čudili po nesreči na Glavnem 
trgu prejšnji petek zvečer ob 
18.45, ko je 19-letni mladenič I. 
Š. z Orehovega z BMW 518vin- 
jen začel divji ples v zgradbi 
Bifeja na vogalu, kamor je tre
ščil z veliko hitrostjo. Od tam je 
beemve odbilo v parkirano novo 
škodo favorit, last B. K., zatem 
pa na levo v stavbo občine.

Trušč, ki je na trg privabil 
množico ljudi kot ob kakšnem 
semnju, se je še nadaljeval, kaj
ti BMW je zdrvel še prek zele
nice sredi trga, tik mimo kam
nitega znamenja s kipom sv. 
Martina iz 18. stoletja. Parkira
ni tovornjak oz. kombi Hidro
meteorološkega zavoda Slove
nije, s katerim prevažajo pro
titočne rakete, je BMW kot za 
šalo zasukal, mu “slekel” gume 
in nato zadel še novo nissan mi- 
cro, last C. G. ter se končno za
ustavil v vratih frizerskega salo
na N. Š.

Vozniku in sopotnici ni bilo 
nič, velika sreča pa je tudi to, da 
je bil Glavni trg ob večerni uri 
brez pešcev. Sicer bi lahko bili 
priča tragediji, če ne celo prave
mu masakru.

Zemljiška knjiga vse pomembnejša
V pripravi nov zakon o zemljiški knjigi - Pravi lastnik šele z vpisom - Največ težav z 

vpisovanjem etažne lastnine - Urejene knjige pomembne tudi za tujce
NOVO MESTO - Stanovanjski zakon iz leta 1991 pravi, da morajo lastni

ki stanovanj v treh letih vpisati svojo lastnino v zemljiško knjigo, novega za
kona o zemljiški knjigi pa še vedno nimamo. Sedaj je v veljavi še jugoslovan
ski zakon o zemljiški knjigi iz leta 1930, ki pa je bil povzet po avstroogrskih 
zakonih. Po nekaterih ocenah imamo v Sloveniji vknjiženih le 50 odst. 
nepremičnin. Največ dela bo z vpisom etažne lastnine, saj večina slovenskih 
blokov in garažnih hiš ni vknjižena v zemljiško knjigo. V novomeški občini 
pa ni vknjižena niti ena etažna lastnina.

Po vojni je zemljiška knjiga izgubila

• Predvsem je treba puško umiriti. 
(General Hribernik)

• Zdravniki so med inteligenco to, 
kar so bili mdatji med delavskim raz
redom. (Korade)

svoj nekdanji pomen, saj za družbeno 
lastnino ni veljalo načelo konstitu- 
tivnosti zemljiškoknjižnega vpisa. V 
zahodnoevropskih družbenih siste
mih pa se pravica do lastnine prido
bi šele, ko je lastnina vpisana v zem
ljiško knjigo. Ker se tujci tega zaveda
jo, tudi velikih tujih vlaganj v Slove
nijo ne bo vse dotlej, dokler ne bomo 
imeli urejenih zemljiških knjig. Vse 
do takrat namreč ni mogoče vpeljati 
sistema hipotekarnih posojil. Z no
vim zakonom o zemljiški knjigi pa vsi 
problemi še ne bodo rešeni, problem 
bo vpisovanje v zemljiško knjigo, ki 
sedaj poteka še ročno. Na ministrst
vu za pravosodje napovedujejo, da 
naj bi še v letošnjem letu začeli uva
jati računalniški sistem evidenc.

Največ dela bodo imeli delavci sod
nih registrov z vpisovanjem etažne 
lastnine, saj večina blokov in garažnih 
hiš ni vpisana v zemljiko knjigo, mno
go objektov, ki so bili v družbeni las
ti, pa ni vpisanih niti v kataster, na 
podlagi katerega je mogoče narediti 
vpis v zemljiško knjigo. Vodja zem
ljiške knjige v sodnem registru na no
vomeškem temeljnem sodišču Ana 
Gazvoda pravi, da v novomeški obči
ni etažne lastnine sploh nimajo vpi
sane v zemljiški knjigi. Sedaj pri
pravljajo vpis dveh stanovanj v hiši, ki 
pripadate dvema lastnikoma, etažna 
lastnina novomeških blokov pa ni 
vpisana. Lastniki blokovskih stano
vanj jih pogosto sprašujejo, kaj je z 
vpisom v zemljiško knjigo. Razložijo 
jim, da sicer lahko opravijo vpis v 
zemljiško knjigo po starem zakonu, 
vendar mora investitor nekdanjega 
družbenega objekta najprej vknjižiti 
stavbo, nato pa bodo etažni lastniki 
posamično vknjiževali svojo lastnino 
v njej. Če nekdanjega družbenega 
investitorja ni več, bodo morali tudi

predlog za vpis celotne stavbe pri
praviti etažni lastniki.

Gazvodova meni, da bo z vpisom 
etažne lastnine zelo veliko dela, boji 
pa se, da bodo k njim ljudje pogosto 
prihajali z nepopolnimi pogodbami, 
ki so jih sklenili ob odkupu stanovan
ja. V takšnih primerih bo vpisovanje 
teklo še počasneje. Čeprav namerava 
pravosodno ministrstvo predlagati 
sprejetje podzakonskih aktov, ki bo-

HIŠNE PREISKAVE V 
ROMSKEM NASELJU
COKLOVCA, LOKVE - 30. janu

arja so kriminalisti in policisti novo
meške uprave za notranje zadeve 
opravili več hišnih preiskav v rom
skem naselju Coklovca in Lokve. Ra
zlog preiskav je bilo pogosto strelja
nje v naseljih in vznemirjanje ljudi, ki 
živijo v bližini. Preiskava je bila us
pešna, saj so kriminalisti in policisti 
zasegli dve vojaški puški M-48, avto
mat in naboje. Za orožje, ki so ga 
imeli doma, Romi niso imeli ustrez
nega dovoljenja, zato se bodo mora
li zagovarjati pri sodniku za prekrške.

. ZBIL KOLESARKO-30. januar
ja ob 5.30 se je na lokalni cesti Gržeča 
vasi zgodila prometna nezgoda, vvasi zgodila prometna nezgoda, v 
kateri je bila hudo poškodovana ko
lesarka. 20-letni T. M. iz Velikega

__ i vasi je doh_______
letno P. J. iz Gržeče vasi. Kljub temu 
daje T. M. zaviral, je kolesarko zadel. 
Med padcem seje P. M. poškodovala 
po glavi, rokah in nogah. Odpeljali so 
Jo v brežiško bolnišnico na zdravlje
nje.

S CESTE NA TRAVNIK - 27. jan
tarja ob 14. uri se je 55-letni I I. Flo
rjančič izTrebnjega z jugom peljal od 
Mirne proti Mokronogu. Pred Volč
jimi Njivami gaje zaradi neprimerne 
hitrosti začelo zanašati. Obrnilo ga ja

za 180 stopinj, nakar je zdrsel na tra
vnik, kjer seje prevrnil. V nezgodi se 
je hudo poškodoval sopotnik 59-let- 
ni Gvido Mejaš iz Zaloka, medtem 
ko je bil voznik nepoškodovan. Ško
de na vozilu je za približno 100.0UU 
tolarjev.

ZBIL PEŠCA - 28. januarja ob 
16.30 se je 39-letni Dušan Zajc iz 
Črnomlja z osebnim avtom peljal od 
Trga svobode v Črnomlju proti Met
liki. Nasproti trgovin* Krajcar je na 
cesti zagledal 68-letnega Cvijka Bu- 
bnjiča iz begunskega centra v Črnom
lju, ki je prečkal vozišče izven pre
hoda za pešce. Voznik je zaviral, ven
dar je pešca vseeno zbil. Hudo poško
dovani Bubnjič se zdravi v novomeški 
bolnišnici.

NAJPREJ ZAGOREL 
AVTOMOBIL, POTEM 

CELA GARAŽA
TREBEŽ - 25. januarja okrog 

19. ure je prišlo do požara v ga
raži stanovanjske hiše 47-let- 
nega Jožeta P. s Trebeža v bre
žiški občini. Jože je tega dne 
popravljal lado letnik 1982, last 
njegovega svaka Riharda iz Kr
škega. Okrog 19. ure je z varil
nim aparatom šel v jašek pod 
vozilo in hotel zavariti luknjo na 
podu avtomobila. Ko je zvaril, je 
zapustil jašek, šel do prednjih 
desnih vrat vozila, in ko jih je 
odprl, je iz vozila zagorelo. V 
trenutku se je vnelo celo vozilo. 
Kljub temu da je Jože začel z 
gasilnim aparatom gasiti, se je 
ogenj razširil na celotno garažo 
in v njej uničil ves inventar in 
orodje. Delno je poškodovana 
tudi fasada hiše. Požar so po
gasili gasilci. Zaradi požara je 
nastalo za okrog 800.000 tolar
jev škode.

Prečni prava drsalnica. Takšne razmere so verjetno botrovale tudi nesreči, ki 
se je zgodila v petek zjutraj pri vojašnici v Cegelnici. Tovornjak, ki ga je vozil 
30-letni Marko Bregar, naložen z Labodovimi srajcami, jef>n zaviranju

sliki). Zaradi nesreče je bila cesta zaprta do 14. ure, na tovornjakih in tovoru

ZASEGU SO MU PIŠTOLO
OBREŽJE - 25. januaija ob 21.45 

je bil na izstopu iz naše države kon
troliran hrvaški državljan 43-letni 
Mate P. iz Zagreba. Čeprav pri kon
troli policistu ni ničesar priglasil, so 
v predalu armaturne plošče našli pi
štolo znamke Crvena zastava, kal. 
7,65 mm, s pripadajočim nabojni
kom; v katerem je bilo 5 nabojev iste
ga kalibra. Mateje za orožje imel ve
ljaven poten list. Orožje so mu proti 
potrdilu zasegli in predlagali posto
pek pri sodniku za prekrške.
UKRADENO VOZILO 

AVTOLEASINGA
RAKA - V noči na ponedeljek, 31. 

januaija, je neznanec pred garažo Ig- 
oija A. z Reke ukradel osebno vozi
lo MB S2-498, last mariborskega po
djetja Avtoleasing TAM, ki ga je imel 
v uporabi Igor A. Vozilo je uporab
nik pustil odklenjeno, s kontaktnim 
ključem v ključavnici. Neznanec je s 
tem oškodoval mariborsko podjetje 
za približno 1,600.000 tolarjev.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Če celo zdravniki na tihem 
priporočajo alkohol kot zdravi
lo proti visokemu pritisku ter 
boleznim srca in ožilja, zakaj 
ne bi družabni možakarji zd
ružili prijetnega s koristnim in 
v dobri gostilniški družbi popi
li dnevni odmerek "zdravila ”, 
ki povrh vsega v mrzlih zimskih 
nočeh človeka tudi pošteno 
ogreje, žal pa večjih količinah 
tudi škodi.
• Oni dan je 45-letnega Jožeta 
T. iz Zavratca nekoliko zaved
lo pri odmeri priljubljenega 
“zdravila ", pa se je ob devetih 
zvečer vinjen vrnil domov, kjer 
je začel nadlegovati sestro, s 
katero stanuje. Grozil ji je s 
pretepom, vanjo metal prižgane 
vžigalice, ji prevrnil in polomil 
mizo, zmetal obleke iz omare 
ter jo udaril. Tudi ko so ga obi
skali policisti, se ni dal zmoti
ti, temveč je s svojim početjem 
nadaljeval, zato varuhom za
kona ni preostalo nič drugega, 
kakor da so ga odpeljali s sabo, 
da je v eni izmed njihovih zak
lenjenih sobic do jutra v miru 
premišljeval o sestrski ljubezni.
• 21-letni Boštjan L. iz Velike
ga Trna je sicer še premlad, da 
bi se moral zdraviti proti bo
leznim srca in ožilja, a preven
tiva tudi ne škodi. Prevelik od
merek spornega "zdravila " iz 
gostilne Komočar je tako spre
menil njegovo obnašanje, da je 
prišel navzkriž z zakonom o ja
vnem redu in miru. Ko so si ga 
ogledali policisti, so ga podob
no kot Jožeta iz prejšnje zgodbe 
odpeljali s sabo. Ko bo prišel k 
sebi, ga čaka še pogovor s sod
nikom za prekrške.

do močno poenostavili vknjižbo nek
danje družbene lastnine, se vsem vp
rašanjem in problemom vnaprej ver
jetno ne bo dalo izogniti. Zemljiška

• Predlog zakona o zemljiški knjigi, 
če bo sprejet v taki obliki, glede ne
premičnin, ki še niso vpisane v zem
ljiško knjigo, lastnikom nalaga, da 
morajo vložiti zemljiškoknjižni pred
log v petih letih po uveljavitvi zako
na o zemljiški knjigi. Investitorji 
stavb, ki še niso vknjižene pa bodo 
morali vložiti predlog za vknjižbo v 
enem letu po sprejetju zakona.

knjiga, ki pri nas zopet pridobiva po
men, veijetno kljub poenostavitvam 
še ne bo tako kmalu urejena.

J. DORNIŽ

HOTEL POVOZITI 
POLICISTA

PODZEMELJ - 28. januarja 2. uri 
sta policista iz Metlike nadzirala pro
met pri Podzemlju. Eden izmed poli
cistov je z loparčkom ustavljal vozilo, 
vendar neznani voznik ni hotel us
taviti, temveč je zapeljal proti policis
tu, ki je pravočasno odskočil, ne
znanec pa je poškodoval loparček, ki 
ga je zadel s prednjim delom vozila. 
Policista sta takoj zapeljala za ne
znancem, ki pa mu je uspelo uiti, tako 
da ga policisti še iščejo. Skoda na 
loparju znaša okoli 7.000 tolarjev.

ŠKARJE SO MU 
POŠKODOVALE ROKO

BLANCA-21. januarja ob 18 JO se 
je v Silex, d.o.o., na Blanci zgodila 
delovna nezgoda. 15-letni Aleš D. iz 
Krškega je tega dne čistil odpadke 
furnirja okrog delovnih strojev po 
proizvodni hali. Tako je čistil tudi 
okrog stroja oz. Škarij za mokri raz
rez furnirja, ki so takrat še obra
tovale, saj sta dva delavca rezala fu
rnir. Aleš je kljub opozorilu obeh 
delavcev začel čistiti z zadnje strani 
stroja, pri tem je z levo roko segel 
pod škarje, ki so mu poškodovale pr
stanec in sredinec leve roke. Aleš je 
bil v firmi zaposlen le teden dni.

DELOVNA NEZGODA S 
HUDO TELESNO 

POŠKODBO
KRŠKO - 27. januaija zjutraj se je 

pri prelaganju iveric v mizarski de
lavnici 1. G. v Krškem hudo poško
doval 38-letni Marko T. iz Ljubljane. 
Iz večjega kupa ivernih plošč, nas
lonjenih na steno, je hotel odbrati

Kočevska
stranpota
ŠE KAR NAPREJ PRODA

JA PIŠTOLE - Pred kratkim 
smo poročali, da je Rom P. I. v 
Kočevju prodajal pištolo, ki je 
sploh ni imel. Potem je bil v pr
iporu, in ko je prišel ven, je po 
starem preizkušenem načinu 
spet začel prodajati pištolo, ki 
pa je seveda še vedno nima. V 
neki kočevski gostilni se je z gos
tom iz Ribnice pogodil za pro
dajo pištole za 8.000 tolarjev. 
Ribničan je odštel 8.000 tolar
jev, in ko jih je držal v roki, da jih 
bo izročil prodajalcu pištole, mu 
je ta denar kar iztrgai in jo ucvrl 
proti izhodu. Na prodajalčevo 
nesrečo je prisebni gostilničar 
zaklenil izhodna vrata... Zdaj bo 
kočevski prodajalec pištol spet 
romal pred sodišče.

KRADEJO AVTOMOBILE 
- V Kočevju sicer še ne prihaja 
do kraje boljših avtomobilov, jih 
pa Kočevarjem kradejo drugod 
jx> Sloveniji. Tatovi avtomobile 
prenaredijo in jih prodajajo v tu
jino. Policisti opozaijajo lastnike 
avtomobilov, naj bodo previdni. 
Tatovi namreč ne vlamljajo več 
v avtomobile in ne spajo žic, da 
jih spravijo v pogon, ampak uk
radejo običajno pokrov tanka za 
gorivo in si dajo narediti ključ, s 
katerim kasneje odklenejo in 
ukradejo avto. Torej velja biti 
pozoren, če zmanjka pokrovček 
tanka ali celo vložek za klju
čavnico na vratih, in. to prijaviti 
policijski postaji. To namreč 
skoraj gotovo pomeni, da se ne
kdo pripravlja na krajo vašega 
avta.

podloži
plošče so bile naslonjene ob steno. 
Pri deseti iverici se mu je začela lata 
spodmikati, zato jo je hotel zadržati, 
pri tem pa je kup iveric padel nanj in 
mu stisnil trebuh in prsi. V kritičnem 
stanju so ga odpeljali v brežiško bol
nišnico od tam pa s helikopterjem v 
ljubljanski klinični center.

PRETEP V DISKU
RIBNICA - V zgodnji jutranji uri 

23. januarja, ob 0.50, ko morajo biti 
starejši že v posteljah, saj so gostilne 
že zaprte, je prišlo do hujšega pre
tepa v disku “Jutro”, ki je v kletnih 
prostorih gostilne Ribenčan v Goriči 
vasi. Sprla in stepla sta se M. K. iz 
Klinje vasi pri Kočevju, ki je že sicer 
policistom znan kot nasilnik, in R. J. 
iz Grosuplja. Kočevar, v katerem je 
bolj malo ali nič slovenske krvi (pa 
nemške tudi ne), je s kozarcem udaril 
Grosupeljčana po obrazu. Kozarec se 
je razbil, Grosupeljčan pa je dobil 
ureznine po vratu in obrazu, kar je 
bilo ocenjeno kot huda telesna poš
kodba, zato so zoper bojevitega Kli- 
njevaščana policisti vložili kazensko 
ovadbo.

• Pokrajinski tednik, ki poroti

* m*1*"’' kir ** *90d' ™'v*9JnaOo/en.ihem ^ . 
I P°uvju. n* Ko- CMkoii m drugod

• Pite prepr0|t0 ranjmijlvo
m kratko. ‘

1 <b)e viem tvojim bralcem

r*kJ' f*wteto možnost/ za sevanj
J* glede na obseg med 
vsemi podobnimi časopisi Vfienejii

68000 Novo /nejto 
Glavni trg 24 
tel.: 068/23-606 

068/24-898

Št. 5 (2320), 3. februarja 1994

Roparja prijeli
Med vožnjo iz gostilne v 
gostilno oropala voznika
SENOVO - 29. januarja okoli 

22.15 je gostilno Kegljišče v Šenovem 
vstopil 36-letni Alojz K. iz Dobrave.
K njemu je pristopil 17-letni M. Ko- 
zlole s Senovega s katerim sta potem 
skupaj pila za točilnim pultom. Čez 
nekaj časa je Kozlole prosil Alojza, če 
ga pelje do Biffeja pri Tutotu. Ko sta 
odhajala s kegljišča, se jima je pri
družil neznanec, ki ga je poznal le 
Maks. Maks je sedel v osebni avto 
zadaj, neznanec pa je sedel poleg 
voznika. Ko sojirišli v bližilo Met
alne, je Maks rekel Alojzu, naj za
pelje s ceste, ker bo bruhal, in poteg
nil ročno zavoro. Ko se je vozilo us
tavilo, je neznanec Alojza K. močno 
udaril po glavi, Maks, ki je sedal zu- 
daj pa mu je iz zadnjega žepa vzel 
denarnico s 100 nemškimi markami 
in 8.000 tolarji ter osebnimi doku
menti in ga še sam večkrat udaril po 
glavi in telesu, nakar sta ga porinila 
iz vozila in stekla proti Senovemu. 
Policisti so oba osumljenca že prije
li.

Pozabljivi tujci ne 
prijavljajo orožja 

in nabojev
Pri vstopu in izstopu 

državne meje
OBREŽJE - Pri izstopu iz Slove

nije ali pri vstopu v našo državo poli
cisti pogosto naletijo na tujce, ki 
skrivajo orožje in naboje ali pa prija
vijo le nekaj od tega. Tudi prejšnji 
teden so odkrili nekaj takšnih tujcev.

18. januarja so policisti pri izstopu 
iz naše države opravili kontrolo oseb
nega avtomobila, ki ga je vozil 32-let- 
ni Marinko S. iz Hrvaške. Pod nju
nim sedežem so našli pištolo znamke 
IK, kal. 9, skupaj s še 4 naboji istega 
kalibra. Ker tujec ni imel dovoljenja 
za posedovanje orožja, so mu orožje 
zasegli in ga predlagali sodniku za 
prekrške.

Naslednji dan seje na vstop za Slo
venijo pripejjal z marcedesem 53-let- 
ni Miladin Š. iz Velike Gorice, sicer 
voznik taksija. Pri preventivnem pre
gledu so našli pod voznikovim sede
žem pištolo CZ Para, kal. 9, s pri
padajočim nabojnikom in tremi na
boji Luger, kal. 9, za kar je Miladin 
imel orožni list, ki ga je izdala poli
cijska postaja Velika Gorica. V po
govoru je povedal, daje pištolo kupil 
pred tremi leti v Kragujevcu, in ker je 
imel orožni list, je menil, da orožja ni 
potrebno prijaviti ob prestopu meje. 
Zoper Miladina bo uveden postopek 
pri občinskem sodniku za prekrške 
zaradi kršitve zakona o nadzoru dr
žavne meje.

22. januarja sta iz Hrvaške pripel
jala na našo stran Italijana, 46-letni 
Rolando S. in 68-letni Luigi V., oba 
iz Bologne, z osebnim avtomobilom 
Mitshubishi. Ob vstopu sta prijavila 
lovsko orožje in municijo. Pri pre
gledu vozila pa so policisti našli 60 
šibrenih nabojev več, kot sta prijavi
la. 120 nabojev kal. 12 so policisti 
proti potrdilu zasegli. Zoper oba je 
bil podan predlog po zakonu o nad
zoru državne meje.

DOLENJSKI LIST



Premagana 
magična meja
Rovan preskočil 500 cm

BREŽICE - Brežiški atlet Jure 
Rovan se je med pripravami v 
Budimpešti, kjer se januarja v 
športnih dvoranah stadiona NEP 
vsako leto zbere množica atletov 
iz cele Evrope, udeležil dvoran
skega mitinga in že na svojem 
prvem letošnjem nastopu v skoku 
ob palici preskočil magično mejo 
500 em, s tem postavil nov mladin
ski in članski dvoranski državni 
rekord ter obenem izpolnil normo 
za nastop na mladinskem sve
tovnem prvenstvu, ki bo letos ju
nija v Lizboni. Enak rezultat kot 
Brežičan je na tekmovanju v Bu- 
dimppešti dosegel drugi slovenski 
mladinec Tine Lorenci iz Mari-

b°ra' S. G.

Dolenjski derbi odločile izkušnje
Zanesljiva zmaga Kočevk nad Novomeščankami, ki so zares igrale le prvi niz - 

Pionir zaman čakal na goste iz Žirovnice - Sodnik dosodil zmago Novomeščanom

KOČEVJE, NOVO MESTO - Ko so košarkarji kočevskega Snežnika pre
pozno obvestili odbojkarice LIK Tilie, da ob 17. uri ne morejo uporabiti ve
like kočevske telovadnice, kjer sicer igrajo tekme prve slovenske odbojkarske 
lige, je dolenjski derbi obvisel v zraku. Da bi tekmo prestavile na kasnejšo uro, 
je bilo že prepozno, saj na to ne bi pristala odbojkarska zveza niti njen dele
gat, pa tudi sodniki so bili že obveščeni, da bo tekma ob 17. uri. Na razpolago 
so sicer imele še malo šolsko telovadnico, ki pa po velikosti ne ustreza kriteri
jem odbojkarske zveze za srečanja prve lige. Vse je bilo odvisno od dobre volje 
Novomeščank, ki pa so razumele zagato Kočevk in so sprejele predlog, da tek
mo odigrajo v neregistrirani dvorani, čeprav bi lahko v primeru, da na srečanje 
ne pristanejo, tekmo dobile za zeleno mizo.

Klub peripetijam pred začetkom sre- Drobnič še enkrat dokazale, da so izku-
čanja seje tekma začela ob napovedani 
uri, v prvem nizu pa so številni gledalci 
- več kot polovica jih je prišla z avtobu
som iz Novega mesta - videli pravi do
lenjski derbi. Najprej so povedle doma
činke s 5:1, potem pa so obetavne No
vomeščanke pokazale, kaj znajo, izid 
izenačile in povedle z 8:12. Tedaj je 
začel delovati “dobro podmazani ko
čevski stroj” in prvi niz je ostal v rokah 
LIK Tilie, izid ob koncu pa je bil 15:12. 
Novomeščanke so v začetku drugega 
niza še enkrat pritisnile in povedle s 0:5. 
To pa je bilo tudi vse, kar so gostje poka
zale. Drugi niz so namreč dobile Ko- 
čevke s 15:6 in tretjega s 15:2.

Odbojkarice LIK Tilie so tudi ob od
sotnosti odlične podajalke Andreje

šena zmagovalna ekipa, ki vedno igra do 
konca in se nikoli ne preda. Kljub temu 
daje Novo mesto po tehničnem znanju 
verjetno precej boljša ekipa, novinkam 
v ligi manjka stabilnost v igri, kar je pos
ledica pomanjkanja izkušenj. Dekleta 
igrajo vse preveč pod vplivom rezultata 
na semaforju, medtem ko jim na igrišču 
prepogosto popusti koncentracija, kar 
izkušene ekipe, kakršna je LIK Tilia, s 
pridom izkoriščajo. Kljub porazu v 
Kočevju Novomeščanke še zdaleč niso 
izgubile bitke za šesto mesto, ki jim še 
zagotavlja obstanek v reorganizirani 
prvi ligi. Novo mesto je trenutno skupaj 
s Krimom na 6. mestu, medtem ko so so 
Kočcvke z domačo zmago povzpele na 
drugo mesto prvenstvene lestvice. V 
naslednjem krogu bodo igrale Novo-

rimi

LJUBLJANČANI 
VTREBNJEM

TREBNJE - Na drugem tradicional
nem turnirju v malem nogometu Treb- 
njc’94 je nastopilo 31 ekip. Zmagalo je 
moštvo Gradvin iz Ljubljane nad mest
nim tekmecem Lipo. Najboljše domače 
moštvo je bil Promvideo z Mirne na 4. 
mestu, medtem ko je bila trgovina Tej- 
ka iz Trebnjega 5. Najboljši strelec je bil 
Toni Horvat iz Lipe, najboljši vratar pa 
Ervin Bevc iz moštva Promvideo z Mir-

Matič za krmilom Krke Novoterma
Znani nogometni strokovnjak iz Sarajeva bo poskušal rešiti novomeški nogomet - 

Nazadnje je pomagal Ivici Osimu pri grškem Panatinaikosu

Novomeški nogometni klub Elan oziroma Studio D ali današnji Krka Novo- 
term je zadnje sezone doživel precej burnih trenutkov, pred slabimna dve
ma letoma je zmagoslavno stopil v družbo najboljših slovenskih nogometnih 
moštev, Iger je kot novinec blestel skoraj celo sezono 92/93 in potem po polo
vici svojega drugega prvoligaškega plesa skoraj popolnoma pogorel. V tem 
času seje za krmilom prvega moštva zamenjalo kar neluu trenerjev in vsak 
od njih je v mestece pod Gorjanci prišel kot odrešitelj in s sabo po možnosti 
pripeljal še nekaj dragih nogometašev. Zadnji, ki je ob svojem prihodu na
povedoval zvezdne trenutke - pred letošnjo sezono seje v taboru Krke Novo
terma govorilo celo o uvrstitvi v enega izmed evropskih pokalov - je bil Marin 
Bloudek, ki pa na vroči klopi novomeškega prvoligaša ni zdržal dolgo. Za
menjal ga je sarajevski profesor, 55-letni Rade Matič, ki pa ima precej 
drugačno nogometno preteklost kot njegovi predhodniki.

prof. Malič želi v Novem mestu narediti 
tako moštvo. Veliko sreče, profesor!

L VIDMAR

Rade Matič

Kot otrok železničarske družine se je 
spoznaval z nogometno igro na Grbavi- 
ci, aprila leta 1953 pa je prvič stopil na 
stadion Koševo in po dveh letih nasto
panja za mladinsko ekipo postal prvi 
državni mladinski reprezentant iz Bo
sne in Hercegovine. Kljub temu ga na 
Koševu niso postavili v prvo ekipo, zato 
seje vrnil na Grbavico, kjer je v ekipi 
Željezničarja kot profesionalec igral 
celih 1) let in nastopil na preko 400 tek
mah. Bil je član olimpijske reprezent
ance za olimpijske igre v Rimu leta 
1964, vendar zaradi služenja vojaškega 
roka na olipijskih igrah ni nastopil. Za
dnjo aktivno sezono je igral v Zdru
ženih državah Amerike za moštvo Saint 
Louis Starš. Med tem časom je končal 
fakulteto za telesno kulturo, po koncu 
igralne kariere pa še višjo trenersko 
šolo v Zagrebu. Deset let je poučeval 
telesno vzgojo na osnovnih in srednjih 
šolah ter obenem treniral mlade no
gometaše. Kasneje je 15 let delal kot 
poklicni trener in vodja šole nogometa 
pri nogometni zvezi Bosne in Hercego
vine. Njegova naloga je bila šolanje 
mladih nadarjenih nogometašev in skrb 
za napredek nogometne igre, obenem 
pa je bil selektor in inštruktor vseh bo
sanskih in jugoslovanskih nogometnih 
selekcij. Vodil je kadetsko in mladinsko 
državno reprezentanco letnika 1964, za 
katero so med drugimi igrali tudi Nes- 
torcvič, Stojkovič in Pančev. Po sre
dozemskih igrah v Franciji, kjer je vodil

reprezentanco Bosne in Hercegovine 
na njenem prvem in zadnjem nastopu 
proti Alžiriji in Grčiji, je do nedavnega 
delal kot svetovalec Ivice Osima v 
grškem Panatinaikosu. Ves čas se je 
ukvarjal tudi s teoretičnim delom, na
pisal knjigo, več brošur ter predaval na 
številnih domačih in mednarodnih se
minarjih nogometnih trenerjev. Vzgo
jo vrhunskega nogometaša razlaga kot 
kompleksno in dolgoletno delo trener
ja, ki mora sistematično vzgajati šport
nika v močno osebnost, ki jo krasi vztra
jnost, ljubezen do športa in predvsem 
nogometa, obenem pa mora nogome
taš v svojem razvoju pridobiti visoko 
raven psihofizičnih sposobnosti - moč, 
vzdržljivost, hitrost, tehniko in taktiko 
nogometne igre. Vrhunski nogometaš 
mora do potankosti obvladati tehniko 
igre, s katero se okorišča pri dosegi 
edinega cilja v športu - rezultata.

Prof. Matiča v Novem mestu čaka 
težko in nehvaležno delo. Ko smo ga 
obiskali v klubski pisarni Krke Novo
terma, je urejal poročilo o dopoldan
skem treningu. Njegova beležka je pol
na grafikonov, preglednic, skic posa
meznih vaj in zapiskov o njegovih novih 
varovancih. Kljub temu daje v Novem 
mestu šele dobra dva tedna, nam lahko 
o vsakem izmed fantov pove marsikaj; 
kako se gibljejo z žogo in brez žoge, kaj 
jim še manjka v tehniki, koliko lahko še 
napredujejo. Vsakega posebej želi 
spoznati tudi osebno. Ob prostem času 
se sprehaja po Novem mestu in z žalost
jo v srcu ogleduje prazna nogometna 
igrišča ob šolah in med stanovanjskimi 
naselji. “Pri vasje mir, a otroci ne igra
jo nogometa, v Bosni pa je granata ubi
la šest otrok, ki so tekali za žogo. Pomis
lite, koliko jih je igralo nogomet!" nam 
s tresočim glasom razlaga.

Bo Rade Matič lahko pomagal novo
meškemu nogometu? Ko nam z neiz
merno ljubeznijo govori o njem, skoraj 
verjamemo, da mu bo uspelo. Vendar 
vsega ne more narediti sam. Pravi, da se 
poklicni nogomet začne pri organiza
ciji kluba, pri njegovih odborih za fi
nance, marketing, pri odnosih z medi
ji, pri strokovnem delu, navijačih in 
pokroviteljih. Ko je vse to urejeno, ko 
klub zaživi zokoljem, šele takrat lahko 
rečemo, da imamo poklicno moštvo. In

Brinčeva zmaga
Novomeški boksar zma

gal na reviji v Ptuju
PTUJ - Na boksarski reviji, ki so 

jo minuli konce tedna pripravili v 
Ptuju in sodi v sklop priprav na 
državno prvenstvo, so nastopili 
skoraj vsi najboljši slovenski bok
sarji. Vrsto TVD Partizan iz No
vega mesta je zastopal le mladi in 
obetavni Tomaž Brinec, medlem 
ko je večkratni slovenski prvak v 
srednji in poltcžki kategoriji Go
razd Canič v Ptuju zaradi poško
dbe nastopil le v vlogi Tomaže
vega trenerja. Brincu so za part
nerja v borbi poltcžkc kategorije 
prisodili domačina Emila Kaisis- 
bergerja, ki pa postavnemu Novo- 
meščanu ni bil dorasel nasprotnik. 
Ptujčanov trener je namreč po 
dveh prekinitvah (knock dawn) že 
sredi prve runde vrgel v ring brisa
čo, kar pomeni, da je borbo pre
dal. Zmaga je za 21-letnega stroj
nega tehnika lepa spodbuda za 
bližajoče se državno prvenstvo in 
državno ligo, v kateri bodo nas
topali tudi člani TVD Partizan iz 
Novega mesta, ki pa imajo resne 
težave s pomanjkanjem denarja, 
povrh vsega pa so tudi edini v 
Sloveniji, ki ne premorejo boksar
skega ringa, zato bodo morali vse 
ligaška srečanja boksati v gosteh. 
Na državno prvenstvo se zavzeto 
pripravlja tudi Gorazd Canič, ki si 
želi za zaključek aktivne boksar
ske kariere osvojiti naslov prvaka 
še v težki kategoriji, saj le-ta med 
ljubitelji plemenite veščine pome
ni največ. ^
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Tomaž Brinec

meščanke doma z zadnjeuvrščenim 
taborom, Kočevke pa v Kopru s prvo-

• Povsem drugače kot v kočevskem 
primeru se je zgodilo s tekmo med 
Pionirjem in Žirovnico. Srečanje je 
bilo prestavljeno zaradi dobrodelne 
prireditve “Poglej in zadeni”, o čemer 
so Novomeščani obvestili odbojkar
sko zvezo in Žirovničane že decem
bra, in od njih pravočasno dobili so
glasje, vendar v sredo Gorenjci niso 
prišli v Novo mesto, zato je sodnik 15 
minut po predvidenem začetku sre
čanja odpiskal konec in zmago s 3:0 
dosodil Pionirju, ki je kljub temu še 
vedno na 5. mestu. V naslednjem 
krogu bodo Novomeščani igrali pri 
predzadnji, Topolšici.

uvrščenim Cimosom, ki letos še ni 
doživel poraza.

I. VIDMAR

TROJNI BLOK LIK TILIE - Kočevske odbojkarice so kar s trojnim blokom 
na mreži ustavljale novomeške odbojkarice, ki razen v prvem nizu niso našle 
učinkovitega orožja proti borbenim Kočevkam. (Foto: I. V)

OBETAVEN PODMLADEK - Badmintonski klub TOM Mirna imf 
najobetavnejši podmladek v Sloveniji. To so Mirenčani dokazali tudi na zal 
njem turnirju TOM TOP 32 za igralce do 14 let, saj sta sta pri fantih Uri 
Kirm in Dušan Skrbiš osvojila 1. oz. 2. mesto, pri dekletih pa je zmagala Niri 
Sumi. Alenka Zakrajšek je bila 5., Aleša Kolenc pa 6. Sponzorji TOM, Grt 
da, Dana, Kolinska, Elma, PAL, M-Gradišče in GraverstvoJakoš soposkt] 
beli za nagradni sklad v vrednosti 2000 mark in za kolajne. Za tak ponovd 
uspeh BK TOM ima zasluge načrtno in vztrajno delo vodstva kluba s slotni 
jo igralcev v več selekcijah, posebej še glavnega trenerja, 4-kratnega državne.p 
prvaka Saša Zmeca (na posnetku kaže Aleši Kolenc nekatere skrivnosti tep 
dinamičnega športa) s pionirji. (Foto: P. Perc)

Poraz in zmaga na Primorskem
Katastrofalni poraz Ribnice v Hrpeljah - Kočevke se niso pustile presenetiti v Škofi 

jah - Vsi trije Posavski drugoligaši zmagali v gosteh

vič (9 zadetkov) in Gorbunova (8) st' 
zadevali kot za stavo, z dobro igro pa st 
se izkazale vse članice kočevske ekipe 
Izid prvega polčasa je bil 12:15, na koit 
cu srečanja pa so Kočevke svojo pred; 
nost podvojile na 27:33.

Nadaljuje se tudi tekmovanje' 
vzhodni skupini druge rokometne lige 
Krško je kljub porazu v gosteh s Po, 
murko s 26:16 (14:5) z 23 točkami ost», 
lo na prvem mestu, AFP Dobova j1 
zmagala v Celju z 21:29 (9:17) in je z 21 
točkami druga, Sevnica, kije zmagala' 
Ormožu z 18:23 (7:13), pa si z 2( 
točkami s Pomurko deli tretje mesto.

Ribničani so v 14. krogu tekmovanja v prvi slovenski ligi v Hrpeljah nale
teli na izredno dobro razpoložene rokometaše moštva Andor Jadran, za ka
tere spet brani nekdanji reprezentančni vratar Mitja Valenčič, kije vsekakor 
najbolj zaslužen za tretje mesto primorske ekipe.

Domačini so že na začetku srečanja 
povsem razorožili Ribničane, ki so nas
topili brez obolelega Lesarja. Vodstvo 
Hrpeljčanov z 8:0 in 11:1 je napove
dovalo pravo katastrofo Ribničanov, ki 
pa so se proti koncu prvega polčasa le 
opomogli in se približali na 5:16. V 
drugem deluje bila igra le nekoliko bolj 
izenačena, izid na koncu srečanja pa 
32:16 za domače. Največ zadetkov za 
Ribnico sta dosegla Marolt (5) in Ška- 
per (3). Po 14 krogih SO Ribničani na 
nezavidljivem 10. mestu prvenstvene 
lestvice, a stanje le ni tako zaskrbljujo
če, saj zaostajajo le točko za četrto-

SAHOVSKE
NOVICE

MIRNA PEČ - Na občinskem prven
stvu v šahu za starejše dečke in deklice 
je sodelovalo 57 učencev iz 7 osnovnih 
šol občine Novo mesto. Pri deklicah je 
zmagala Darja Gorenc (Šmihel) nad 
Barbaro Rajšelj, Karmen Ajdič in Tan
jo Šiško (Mirna Peč), pri dečkih pa 
Matej Markelj nad Damjanom Aj
dičem (oba Mirna Peč), Matjažem Pav
linom (Šmarjeta) in Matejem Perpar
jem (Mirna Peč).

BIZELJSKO - Na hitropoteznem 
posamičnem in ekipnem prvenstvu Po
savja v šahu je zmagal Meštrovič nad 
Božičem (oba Krško) in Mesojedcem 
(Sevnica), med ekipami pa je zmagal 
krški Triglav nad sevniškim “Milanom 
Majcnom”.

uvrščenim Velenjem, s katerim se bodo 
v soboto ob 19. uri pred domačimi gle
dalci skušali odkupiti za hud poraz v 
Hrpeljah. V vratih Velenja stoji nekda
nji vratar Ribnice Beno Lapajne, ki bi 
mu nekdanji soigralci z veseljem na
polnili mrežo.

Povsem drugače so se izkazale ro
kometašice Kočevja, ki so prav tako 
gostovale na Primorskem. Ekipa Mar- 
cus Burje iz Škofij je od tekme priča
kovala več, a jim razigrane Kočevke niso 
dovolile pripraviti presenečenja in sojih 
zasenčile v vseh elementih igre, pred
vsem pa so se izkazale s srčnostjo in 
izredno motiviranostjo. Mira Dragiče-

GUTMANU PREHODNI 
POKAL

NOVO MESTO - Zmagovalec 4. 
prehodnega pokala Sqash centra Legan 
je postal mladinski državni prvak Kle
men Gutman, kije v finalu premagal Se
bastijana Turka, tretji je bil Robi Kupec, 
četrti Mitja Turk in peti Boštjan Murn. 
Ženski turnir za prehodni pokal bo v 
Squash centru Legan na Mestnih njivah 
danes.

RADIJSKA OLIMPIJSKA 
STAVNICA

LJUBLJANA - V jutranjem 
programu Radia Slovenija (1. 
program) bodo v soboto, 5. feb
ruarja, odprli smučarsko olim
pijsko stavnico. Stave bodo 
sprejemali od 5. do 8. ure zjut
raj po telefonu ali po pošti na 
naslov Radio Slovenija, Tavčar
jeva 17, Ljubfjana, s pripisom 
“za olimpijsko stavnico”, do 
vkjjučno 12. februarja. Vsi stav
ci, ki bodo pravilno napovedali 
olimpijske zmagovalce, bodo 
bogato nagrajeni.

Avto Bum 
sije opomogel
Kočevski nogometaši so 
le zbrali denar in obdr

žali moštvo skupaj
KOČEVJE - Po bankrotu, ki ga 

je kočevski nogometni klub Avto 
Bum doživel po koncu jesenskega 
dela sezone, so se mnogi ljubitelji 
nogometa spraševali, če bo vodil
no moštvo druge lige lahko sploh 
še nastopalo na slovenskem pr
venstvu. Novi upravi kluba je do 
tega tedna le uspelo zbrati dovolj 
denarja, daje poravnala stare ra
čune, igralci pa so celo dobili prvo 
plačo. Klub so zapustili le Novak, 
Bošnjak in Stojanovič, vsi ostali 
“uporniki” na čelu z vratarjem 
Pejkovičem in Šaljo pa so se vrni
li v klub. Treningi moštva so ves 
čas, tudi takrat, ko je prihodnost 
kluba še visela na nitki, potekali 
nemoteno. Uprava je v tem času 
pridobila k sodelovanju vrsto ma
njših sponzorjev, v kratkem pa naj 
bi kočevske nogometaše podprl 
glavni pokrovitelj, čigar imena v 
klubu še nočejo izdati. Ime kluba 
so hoteli že spremeniti, saj meni
jo, da jim lahko ime “Avto Bum” 
po propadu bivšega pokrovitelja 
le škoduje, vendar se bodo prei
menovali šele po podpisu pogo
dbe z novim pokroviteljem. Če
prav bo sedaj precej manj denar
ja, kot gaje bilo v času razsipnega 
Simeunoviča, kije igralcem izpla
čeval premije, s kakršnimi se ne 
more pohvaliti niti večina prvo
ligašev, v klubu upajo, da bodo 
začeto delo, to je uvrstitev v prvo 
ligo, spomladi uspešno nadalje-

1. v.

Interier premagal Olimpijo
-a

Interier Krško v Ljubljani premagal mlado moštvo 
Smelta Olimpije - Drugi poraz Novomeščanov

1JUBIJANA, MARIBOR - Košar
karji Interierja Krško iz Podbočja so na 
srečanju z mlado ekipo Smelta Olim
pije v Ljubljani dobro izkoristili izku
šnje in osvojili dve pomembni točki v 
boju za obstanek v prvoligaški konku
renci. Medtem ko je bila tekmavprvem 
delu izenačena, Ljubljančani so odšli na 
odmor z dvema točkama prednosti 
(30:28), so si gostje do 37. minute pri
igrali 11 točk naskoka, nakar so doma
čini z agresivno obrambo razliko znižali 
na 61:65. Tedaj pa so varovanci trenerja 
Nikole Plečaša vzeli stvar v svoje roke 
in na koncu zmagali s 66:72. Najboljši 
strelci pri Interierju so bili: Krošelj (20 
točk), Popovič(16), Krajcar (14) in 
Lučev (11). Interier je trenutno na 4. 
mestu rdeče skupine, v soboto pa bo ob

20. uri doma igral z zadnjcuvrščem' 
Ježico.

Košarkarji Novega mesta 92 so izgu 
bili tudi drugo tekmo finalne skupin: 
druge lige. Na gostovanju v Maribor: 
so prvi polčas srečanja z Agrohitot* 
odigrali tako, kot znajo, in ga dobili' 
40:43. V nadaljevanju je domačiniol'1 
uspelo zaustaviti razpoloženega Bajd 
kar jim je prineslo nepričakovano vi' 
soko zmago s 93:75. Največ košev i> 
Novomeščanc sta dosegla Bajc (37) i0 
Kek (13). Z Mariborskim porazom sc 
Novomeščani na 8. mestu, kar jih vsi 
bolj oddaljuje od toliko željcne uvri 
stitve v prvo ligo. V naslednjem krogi! 
bo Novo mesto 92 igralo doma z moš
tvom Vanda Starše.

f! !
N«--- - -i

SNEŽNIK PREMAGAL RUŠE - Košarkarji kočevskega Snežnika igrajo f1 
skupini druge lige, ki se bori za mesta od 11. do 20. V soboto so na domačen\ 
parketu zlahka premagali Seltron iz Ruš z izidom 93:75 (48:37). Najbolj# 
strelci v domačem moštvu so bili: Tomaž Pogorelec (27 točk), Predrag Ari'1 
tunovič - Hruška (21), Saša Stefanišin (21) in Saša Polovič (12). (Foto: l 
v.)
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Ob slovenskem kulturnem prazniku smo povabili k pogovom Lada 
Smrekarja, človeka, ki je za slovensko, dolenjsko in zlasti 
kostanjevisko kidturo veliko storil. Štiri desetletja njegovega plod
nega delovanja v tem najmanjšem slovenskem mestu so kraj kul
turno dvignila nad povprečno raven in ga proslavila izven naših 
meja. O dejanskem pomenu tega obdobja bo govorila umetnostna 
zgodovina, prav pa je, da damo besedo tudi Ladu Smrekarju.

Od kod izhajate in kakšna je bila živ
ljenjska pot, ki vasje pred dobrimi štiride
setimi leti pripeljala v Kostanjevico?

“Doma sem v zaselku Žlebina, ta pa je 
v prelepi vasici Zagorica pri Mirni na 
Dolenjskem. In tega tudi ne morem skriti, 
saj me melos govorice naše rodne vasi še 
vedno spremlja v mojem naglasu. V domači 
vasi imam še svojo ljubo sestro Ani in dom, 
)d je ostal ves sončen in gostoljuben, tak, kot 
je bil pred 53 leti, ko sem odšel v ljubljan
ske šole. Ko sem absolviral slovenščino in 
ruščino s književnostjo na Pedagoški 
akademiji v Ljubljani, sem se poročil in 
potreboval stanovanje. To pa je bilo v Ko
stanjevici in tako sem prišel semkaj. Imel 
sem številne priložnosti, da, tudi možnost 
diplomatske službe, vendar Kostanjevice 
nisem mogel več zapustiti; ostal sem nepo
pravljiv romantik.”

Kakšna je bila Kostanjevica ob vašem 
prihodu in kaj vam je dalo krila, da ste se 
tako pogumno začeli ozirati do obzorij slo
venskega kulturnega neba. Je bilo to ho
tenje samo v vas ali pa je bilo tako vzdušje 
že vseskozi v Kostanjevici?

“Kostanjevica je živela še zmeraj polna 
ran od druge svetovne vojske. Takrat, ob 
mojem prihodu, so praznovali z enoletno 
zamudo 700-letnico mesta, izdali jubilejni 
zbornik Jožeta Likarja in zgradili kulturni 
dom. Sola je dobila novo fasado, notranjščina 
pa še ni bila obnovljena. Zanjo se je trudil 
Stanko Gajšek, moj prvi predstojnik v šoli, 
ki je hkrati pridno deloval tudi v druž
benopolitičnih organizacijah in učiteljski 
zbor očetovsko vodil. Tako sem se moral 
nasloniti na tisto, kar je bilo, in delati, delati, 
samo delati...”

Kdaj in s katerimi prireditvami je Ko
stanjevica dobila nedvoumen pečat dolenj
ske kulturne prestolnice?

“Z dejavnostjo v kulturnem društvu 
Lojze Košak, kjer smo sami pripravili 26 
gledaliških del in gostovali z njimi na 33 odrih 
doma in na tujem, zelo veliko tudi na profe
sionalnih odrih v Ljubljani, Celju, Trstu, 
Celovcu, Kranju, Karlovcu in Zagrebu. Po
tem je bil tu Dolenjski kulturni festival, kije 
pritegnil nad sto gostovanj slovenskih dram
skih in opernih gledališč, nad 150 pomem
bnih razstav v Lamutov likovni salon, vrsto 
najodličnejših koncertov od Filharmonije do 
vsega pomembnega na področju vokalnih in 
instrumentalnih solistov, od norveškega Jana 
Kayserja do belgijskega kraljevega zbora. 
Mednarodni simpozij Forma viva je od leta 
1961 do 1988 imel v gosteh nad sto kiparjev 
z vsega sveta, bera grafičnega bienala ju
goslovanskih otrok pa je bila v 20 letih ne
prekinjenega delovanja več kot 50 tisoč 
grafičnih listov. Krona vsega je seveda 
Galerija Božidaija Jakca z vrhunskimi stva
ritvami Franceta Kralja, Franceta Gorseta, 
Božidarja Jakca, Toneta Kralja, korana 
Didka, domačina Jožeta Gorjupa in slednjič 
še z impozantno zbirko stvaritev Janeza

Boljke, ki bo po večletnih pripravah v šes
tih obnovljenih dvoranah odprta 8. septem
bra. Pomembna je vsekakor tudi založniška 
dejavnost, saj je v njej izšlo nekaj temeljnih 
del - dve monogragiji sta še v tisku - ni pa 
brez pomena niti dejstvo, da so domača in 
tuja filmska podjetja posnela nad 20 
celovečernih umetniških filmov in tudi tako 
po svetu ponesla glas o dolenjskih 
Benetkah. Tu ne gre toliko za dolenjsko 
kulturno prestolnico. Mi smo zmeraj želeli 
postati pomembna točka na kulturnem 
zemljevidu slovenskega naroda. 
Novomeščani so nam pomagali, mi pa njim, 
in to že od srednjega veka naprej, saj so naši 
beli menihi podpirali kapucine in 
frančiškane v Novem mestu, ko mesto še ni 
imelo mestnih pravic. Danes je to cvetoče 
središče vse naše pokrajine, ponosni smo 
nanj ter iskreno želimo, da bi bili tudi 
Novomeščani ponosni na nas.”

Kako so se na kulturno oživljanje od
zivali domačini? Je bilo kaj podpore, za
visti, nagajanja, in kako so na vaše delo 
gledali iz regionalnega in republiškega 
središča?

“Domačini so od vsega začetka vztrajno 
pomagali. Pomislite samo, koliko ljudi je bilo 
treba sprejemati - in to dolga leta - na hrano 
in prenočišče ob gostovanjih take množice 
umetnikov, izvajalcev, znanstvenikov itd. 
Takrat ni bilo gostišč s tako izborno po
strežbo in prenočišči kot danes. Mnogi go
stje so bili naravnost ganjeni ob sončnem 
gostoljubju, ki so ga bili deležni v Kostanjevi
ci. Podpore smo bili deležni tudi iz regional
nega središča Novega mesta, saj je bilo na 
okraju obdobje, ko so delovali ljudje, kot je 
inž. Vilma Pirkovič. Takrat smo Dolenjci 
dobili novo bolnišnico in zanjo se je Pir
kovičeva jako prizadevala. Dr. Bajc je vpričo 
mene rekel, da bo Vilma dobila v bolnišnici 
posteljo z baldahinom. Takrat je Dolenjski 
muzej dobil galerijske prostore, ustanovlje
na je bila Dolenjska založba, Forma viva, 
pričel je Izhajati Dolenjski zbornik, poklic
na gledališča so gostovala v Črnomlju, Met
liki, Dolenjskih Toplicah, Mimi, vTrebnjem 
itd.Takratsonaokrajuuživalivso podporo: 
Bogo Komelj s Študijsko knjižnico Mirana 
Jarca, Janko Jarc z Dolenjskim muzejem, 
Jože Dular v Metliki ter Franjo.Stiplovšek 
in Stanko Škaler s Posavskim muzejem. 
Ustanovljene so bile Trdinove nagrade za 
spodbudo ustvatjalcem na Dolenjskem, u- 
stanovljen je bil Dolenjski zavod za 
spomeniško varstvo, petindavajset letnikov 
Dolenjskega kulturnega festivala pa je bilo 
tudi nekaj. Vse je odvisno od človeka na 
pravem mestu, pri tem pa moram povedati, 
da v pravkar naštetih dejavnostih nisem 
odigral kake posebne vloge, ampak je za to 
zaslužna inž. Vilma Pirkovič kot predsedni
ca okraja in dolgoletna predsednica Forme 
vive. Tam je iskati spiritus agens tistih let. 
Prav je, da se na to ne pozabi. Republiško 
središče pa je bilo tudi dejavno, ne samo

Jesen je tu, moj čas tišine,
Čas hrepenenja in strahu, 
ko se zavem, kako vse mine, 
da kratka pot je v hram miru.

(Iz Smrekaijeve pesmi September)

prisotno. Sodelovala je SAZU z vsemi 
akademijami, sodelovala je Univerza z 
domala vsemi inštituti, slovenska filharmo
nija, muzeji, gledališča, opera, balet. Zaslu
ga vseh teh je, da je takrat, ko so podirali 
Jakopičev paviljon, slovenski kulturni zem
ljevid postal policentričen. Slovenski umet
niki so bistveno pripomogli k nastajanju in 
nastanku Goijupove postimpresionistične 
zbirke, kjer je danes udeleženih nad 150 
umetnikov z nad 2000 umetninami. Morda 
je prav “prekletstvo” podiranja Jakopi
čevega paviljona iz temnih globočin prikli
calo nove kvalitete in novo razgibanost v ves 
slovenski kulturni prostor, ne samo na Do
lenjsko. Nagajanje? O, da, bilo gaje veliko 
in povsod, vendar so tisti na oni strani k sreči 
imeli debela čela! Formo vivo je na primer 
tedanji jugoslovanski kulturni minister Krste 
Crvenkovski hotel postaviti v Debar. Veliko 
se je bilo treba boriti, da v tem ni uspel. No, 
leta 1988 jo je zatrla krška občina.”

Kaj so vam prinesli ali odnesli bolj ali 
manj znameniti in nadarjeni ljudje, ki ste 
jih v teh letih v Kostanjevico pritegnili, z 
njimi družbovali?

“Veliko! Pomagali so uresničevati kul
turni program. Nekateri skrajno nesebično, 
da, celo požrtvovalno. Bogastvo njihovih 
misli me je vzpodbujalo in ohranjevalo trd
no vero v poslanstvo, ko mi je bilo včasih 
hudo. Imel sem srečo, da sem se večkrat 
sončil v senci imenitnih umetnikov in znan
stvenikov, ki sem jih imel rad in mi je bila 
njihova bližina dragocena. Nadvse sem ce
nil Prežihovega Voranca, Josipa Vidmar
ja, Antona Dermoto, Alojza Gradnika, 
Zlato Gjungjenac, Tatjano Remškarjevo, 
Valerijo Heybalovo, Edvarda Kocbeka, 
Cirila Kosmača, Janeza Menarta, Božidarja 
Jakca, Lojzeta Perka, dr. Antona Trstenja
ka, stiškega opata Kostelca, nadškofa 
Pogačnika, Bojana Štiha, priorja Edgarja in 
Janeza Drolca, še posebej pa patra Cirila 
pleterskega, Toneta Kozlevčarja, Mirosla
va Krležo, Jakova Gotovca, GustavaJCrkle- 
ca, Krsta Hegedušiča, Miroslava Šuteja. 
Zanesljivo so največ pomagali Vladimir 
Malenkovič, Tone Potokar, dr. Rado Bor
don, dr. Martin Briški, Stane Nunčič, Silvo 
Gorenc, inž. Niko Kurent, inž. Vilma Pirk
ovič, Vladimir Lamut, Marjan Dvoraček, 
Ladko Kukec, Jože Kovačič, Hinko Nunčič, 
VinkoTrinkaus, Marija Gjurekovič, France 
Drmaš, Pepca Kavčič, Ivan in Lojze Mlakar, 
Franci Černelič, inž. Franci Dragan, dr. 
Jože Brilej, Tone Kralj, Tone Bitenc, Boris 
Kobe, Dušan Omahen, dr. Matjaž Kmecl, 
dr. Andrej Capuder, Jože Penca - Dečko, 
Marcel Kronegger, dr. Jože Kastelic, Jože 
Javoršek, Jože Jankovič, inž. Zlat Kralj, inž. 
Stojan Ribnikar, dr. Niko Sever, Jože 
Kovačič, Jelka Jenškovec, Miloš Medved in 
drugi.”

Veliko ste naredili za kraj in za njegov 
prodor v svet. Kaj pa je to pomenilo za vaš 
notranji svet?

“Zmeraj sem se imel za slovenskega kul
turnega delavca in ne za neko lokalno 
posebnost. Kostanjevica pa je od prvega 
trenutka, ko sem jo zagledal, postala in 
ostala moja ljubezen. Zanjo mi ni nič 
pretežko. Razmišljal sem kar naprej in te

In kaj bi Lado Smrekar odgovoril na vprašanje, katerega prijatelja se pogosto spominja: 
“Ksaverja Meška, velikega slovenskega umetnika, človeka in župnika na Selah nad Slovenj 
Gradcem. Ko sem bil otrok, sem mu ministriral, ko sem bil študent, sem mu pomagal zvo
niti, ko je bil starček na vozičku, sem ga vozil na sprehod, na zrak, na pogovor v tistih koroških 
hribih, ki jih je imel tako nazarensko rad. Te dni poteka 30-letnica tega sijajnega moža, 
pesnika, duhovnika in človeka. Še zdaj grem rad na pogovor z njim - k njegovemu grobu. 
(Slika je iz leta 1961.)

svoje misli udejanjal. Vsako ustvaijanje pa 
je kakor molitev, ki te popelje v višji svet 
hrepenenja, te osrečuje in pomiri. Prav ob 
prihodu v dolenjske Benetke sva bila z ženo 
v znamenju pričakovanja in rojstva prvega 
otroka. Ob sinovem rojstvu sem anpisal 
pesem in v njej tudi tole misel “... ko v žilah 
mojih bil si hrepenenje, sem mislil nate in 
sem bil bogat!” Hrepenenje mi je zmeraj 
prinašalo višjo življenjsko vrednost in kar 
naprej bogatilo moj notranji svet, po kater
em sprašujete. Bil sem vse življenje idealist 
in lepšega plačila od hrepenenja za svoje 
delo nisem mogel ne pričakovati in ne do
biti.”

Gotovo tudi radi berete. Katere so vaše 
najljubše knjige?

“To so tiste, ki jih imam naložene na 
nočni omarici in jih Vsak čas prebiram tam, 
kjer se mi kar same odpro. To so Puškinov 
Onjegin, Gradnikova Harfa v vetru, 
Finžgarjeva Leta mojega popotovanja, Ba
lantič, Rožančeva Ljubezen, Cankarjeva 
Bela krizantema, Tomaža Kempčana Hoja 
za Kristusom. Nocoj sem slabo spal. Sredi 
noči sem odprl Kempčana prav na začetku 
četrtega poglavja, kjer je zapisano: ’Ako te 
bo resnica osvobodila, boš zares svoboden 
in ne bo ti mar praznih ljudskih besed.’ 
Knjižico sem zaprl in premišljeval resnico. 
Tudi luči nisem več potreboval; naselila se 
je vame. Sicer pa berem vse po vrsti. Najraje 
domače novitete pa Ruse, Francoze, 
Angleže in Američane. Rad prebiram 
spominsko leposlovje, razne zbornike, še 
posebej pa komentarje in uvode k zbranim 
in izbranim spisom domačih in tujih pesni
kov in pisateljev.”

Kakšen-je vaš odnos do cerkve?
“Do cerkve je bil moj odnos vedno 

spoštljiv, in ker se nimam navade spreminjati, 
bo tak nemara ostal do konca mojega življe
nja."

Kaj pa mislite o času, ki ga živimo?
“Nič dobrega. Kvaliteta našega življenja 

je vse prej kot evropska. Ne rečem, kar se

davkov in raznih družbenih dajatev tiče, ho, 
to smo že zdavnaj v Evropi, nismo pa niti 
približno tam, kar se tiče plač in pokojnin. 
In nekateri ob vsem tem brez sramu trdijo, 
da so naše plače previsoke: morda mislijo 
na tiste, ki sedijo v parlamentu in si brez 
sramu delijo zares visoke plače. Smo v ve
liki krizi, in to v materialni in duhovni. 
Narod, ki da malo na kulturo, na smrt bo
lan leži, da si sposodim Shakespearove 
besede. To je treba pribiti in še posebej na 
kulturni praznik. Ne počutim se osebno 
varnega: vznemirjajo me nuklearka, bližnja 
meja, socialni problemi, zastrupljanje okol
ja, to, da nimamo nobenega vrednostnega 
sistema več. Vsi hlastajo samo za oblastjo, 
kradlo pa se tukaj še nikoli v zgodovini ni 
tako kot danes. Bolj kot kdajkoli smo 
potrebni krmaija, tega pa ne bomo dobili 
po telefonu ali s povabilom na južino. Tega 
se zaveda kar nekaj Slovencev. Satanas 
politicus je premalo, treba je trdnih ljudi s 
pogumom, programom in vizijo, predvsem 
vizijo! Na Slovenskem ta čas, žal, ne vidim 
kaj prida vsestranskaga zaupanja vrednih 
ljudi. Zame je edina karizmatična osebnost 
nadškof dr. Alojzij Šuštar, paše ta je večkrat 
obdan s strupenimi sapami, čeprav je oseb
no skromen, preprost, človeško dober, 
predvsem pa moder. To ni Slovenec leta, 
ampak stoletja.”

Radi se pošalite, da ste bili, ko ste prišli 
v Kostanjevico, kot čuk v razvalinah. 
Kakšni so zdaj temelji, na katerih lahko še 
naprej gradi kostanjeviška kultura, ali pa 
je zrasla in bo padla z Ladom Smrekarjem?

“Ena tretjina gradu je še v razvalinah. 
Zal mi je zmanjkalo kakih dvajset let, zato 
bo moral delo nadaljevati kdo drug. Noben 
človek ni nenadomestljiv. Glejte, Rabin- 
dranath Tagore je zapisal: 'Vsako dete, ki 
prihaja na svet, prihaja s sporočilom, da bog 
še ni obupal nad človekom!’ Verjamem, da 
bog nekoli ne bo obupal in bo tudi v Kosta
njevico prinesel takega človeka, ki bo 
pripravljen ustvarjati.”

Intervju pripravil: TONE JAKŠE
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boj proti kajenju

V pripravi je namreč zakon o omejevan
ju uporabe tobačnih izdelkov, ki bo stopil na 
prste predvsem tistim, ki si iz te škodljive raz
vade kujejo dobičke, od proizvajalcev do pro
dajalcev in oglaševalcev tobačnih izdelkov. 
Zakon bo posegel tudi v državno blagajno, 
nekaj bo dal zaradi višjih dajatev na tobačne 
izdelke, nekaj pa bo seveda tudi vzel, če se bo 
zaradi zakonskih določb močno zmanjšalo 
število kadilcev na Slovenskem. Dovoljene 
droge, kot sta alkohol in tobak, namreč pri
našajo prenekateri tolar v državni proračun, 
zato je boj države proti zlorabi obeh drog vi
deti nekoliko paradoksalen. A le na videz, saj 
je dejansko izguba, ki nastaja zaradi obo
levnosti in poškodb, povezanih zzlorabo obeh 
drog, neprimerno večja, kot so tolarji, ki se 
kotalijo v državno malho ob prodaji tobaka 
in alkohola.

Slovenci so kar preveč vneti kadilci
Tobak je videti prav nedolžna stvar. Ni še 

tako dolgo, ko smo lahko videli v javnosti 
kaditi vsakogar, ki je kaj pomenil. Kadili so 
politiki, estradne in filmske zvezde, umetniki 
in poslovneži in kadila je veselo tudi uboga 
raja, ki si je s tobačnim dimom pričarala 
kratkotrajen občutek, da sodeluje v užitkih 
tega sveta. Toda dejstva, ki jih je skozi de-

150. obletnica rojstva

[Bo SOamfigOa®
V NUK V Ljubljani je shranjena Zlata 

knjiga odličnjakov ribniške šole, v kateri je kar 
trikrat zapisan Anton Škrabec iz Hrovače pri 
Ribnici, poznejši pater Stanislav, in sicer leta 
1852,1853,1854, vselej na prvem mestu. Oče 
ga je potem dal študirat v Ljubljano, kjer je 
leta 1863 maturiral na gimnaziji in še istega 
leta stopil v frančiškanski samostan. V rod
binski tradiciji je ohranjen spomin, da pod
jetni oče Anton z odločitvijo svojega prvoro
jenca ni bil zadovoljen in je dejal: “Osem let 
sem ga študiral, da bo kaj iz njega, zdaj pa se 
mi je pomenišil!” A pater Stanislav ni ostal 
anonimen menih, s svojim epohalnim spisom 
“O glasu in naglasu našega jezika v izreki in 
pisavi” se je trajno zapisal na strani sloven
ske kulturne zgodovine, njegov pomen pa 
pravzaprav znamo ceniti šele danes.

Po Matiju Čopu in Jerneju Kopitarju je 
na Slovenskem nastalo pravorečno brez
vladje. Vsak pisec se je skliceval na svoje 
narečje. V drugi polovici 19. stoletja se je v 
deželnem zboru v Ljubljani začelo govoriti 
slovensko, vendar so Dolenjci vlekli po svo
je, Štajerci zavijali po svoje itd. Škrabec je bil 
mnenja, da je “jezik prevelik dar božji, da bi 
posameznik onegavil z njim”, zato je določil 
enotno izreko. Zahteval je, naj se zaradi Tru
barja in Prešerna naslonimo na dolenjsko in 
gorenjsko narečje, a pri tem upoštevajmo tudi 
sodobne govorne navade v osrednji Sloven
iji. V glasu in naglasu to še danes velja.

Fran Levstik je kot velika avtoriteta v ti
stem času skušal slovenski jezik očistiti ger
manizmov in mu dati podobo staro
slovanskega jezika, kar pa je bilo praktično 
nemogoče. Škrabec je bil mnenja, da 
slovenščina sama piše svoj jezikovni zakon, 
zato ji ne gre delati sile, kot je tedaj počel 
Levstik. V tistem času je bilo skoraj bogo
kletno nastopiti proti Levstiku, vendar sc je 
izkazalo, da se mu je Škrabec upravičeno uprl.

Leta 1885 so se s posebnimi slovestnosti 
spominjali 1000. obletnice Metodove smrti 
in ob tej priložnosti se je Škrabec zavzel za 
večji pomen slovenščine v cerkvi: moliti, pri
digati in peti se mora v slovenskem jeziku. 
Tedaj je bil ponemčevalni pritisk hud in bili 
so poizkusi, da bi prepovedali celo slovensko 
petje. Škrabec je zavrnil Nemce: “Tu je Slo
venija; če bi šel jaz drugam, bi se moral tudi 
prilagoditi!” Nemška vlada je protestirala, a 
nemščina pri nas ni nikoli postala bogoslužni 
jezik.

G
Zadnji dan v januarju je že vrsto let poseben dan za vse tiste, ki si po 
svetu in pri nas prizadevajo, da bi bil ta svet nekoliko bolj prijazen in 
človeški tudi v takšnih drobnarijah (ki pa dejansko sploh niso 
drobnarije), kot so nezakajeni delovni prostori, nezakajeni javni 
lokali, čakalnice, restavracije, da bi bilo manj od tobaka orumenelih 
prstov in kašljajočih, bolehajočih ter umirajočih za posledicami 
kajenja. 31. januar je namreč dan nekadilstva. Letošnje leto bodo 
slovenski borci proti tobaku lahko zapisali z velikimi črkami v 
zgodovino svojega boja.

setletja beležila medicinska statistika, so 
postajala vse bolj neizprosno jasna in v raz
vitem svetu seje odnos do kajenja že bistveno 
spremenil. Kaditi v javnosti, denimo na 
poslovnem sestanku ali med nastopom na 
televiziji, je znak nekulture in daje podobi 
nastopajočega negativen predznak. Število 
kadilcev v razvitem svetu vztrajno počasi 
upada, kar pa ne pomeni, daje človeštvo kaj 
manj zavito v tobačni dim, saj v nasprotju s 
tem število kadilcev in poraba tobačnih 
izdelkov v nerazvitem svetu še vedno močno 
naraščata.

In kje smo Slovenci? Na senčni strani sve
ta! Zdravniki opozaijajo, da imamo pri nas 
skorajda že epidemijo kajenja. Kadi tretjina 
prebivalstva, med mladoletniki kadi že vsak 
tretji, v najbolj ustvarjalnem življenjskem 
obdobju (med 26. in 40. letom) pa vsak drugi 
Slovenec. V povprečju slovenski kadilec 
pokadi na dan okrog 20 cigaret, kadilci pa vsak 
dan pokupijo pol miljona zavojčkov cigaret.

Davek, ki ga tobak pobira, ni majhen. Na 
svetu umre zaradi posledic kajenja že blizu 
milijon ljudi, pri nas v Sloveniji je statistika 
leta 1990 zapisala 3579 smrti zaradi posledic 
kajenja, od tega več kot 700 zaradi pljučnega 
raka, kije značilna bolezen kadilcev. Zdravni

ki tudi ugotavljajo, da imamo pri nas okrog
23.000 bolnikov s kroničnim brohitisom, 80 
do 90 odst. teh bolezni pa gre na rovaš kaje
nja. Cigaretni dim je tudi povzročitelj števil
nih srčnih in žilnih obolenj ter tako vzrok za 
prenekatero invalidnost, da ne omenjamo 
velikega deleža, ki ga ima tobak pri nastanku 
različnih oblik raka in na razvoj otroka v 
materinem telesu, če je mati huda kadilka. 
Tudi če odmislimo dejstvo, da tobak enako 
vneto kot v človeško zdravje vrta luknje tudi 
v družinski proračun, je jasno, da gre za 
spoštovanja vrednega nasprotnika, s katerim 
se ne gre igrati in gaje treba resno zagrabiti.

Prav to naj bi storil zakon, ki ga priprav
ljajo že dve leti in zdaj kot predlog čaka, da 
bo prišel na vrsto za drugo obravnavo v 
državnem zboru. Morali bi ga obravnavati že 
te dneve, vendar so obravnavo premaknili na 
eno od naslednjih zasedanj. Je pa predlog že 
prejel splošno oceno strokovnjakov Svetovne 
zdravstvene organizacije (WHO), ki se je 
konec januarja mudila pri nas. Menijo, da smo 
na dobri poti in da Slovenija resno jemlje 
protitobačna priporočila WHO, poudarili pa 
so, da bi morali zakonsko še bolj zaostriti 
prepoved neposrednega in posrednega rek
lamiranja Cbbačnih izdelkov, to je naj
učinkovitejši ključ za uspeh protitobačne 
politike, ki seveda ni usmerjena v nasilje nad 
kadilci, pač pa v obrambo in varovanje pravice 
do zdravja za nekadilce in tudi kadilce.

Obvezna opozorila o škodljivosti 
kajenja

Po predlogu zakona o omejevanju upo
rabe tobačnih izdelkov bo eden od ukrepov 
za varovanje zdravja zniževanje vsebnosti 
zdravju škodljivih sestavin v tobačnih izdel
kih. Od konca prihodnjega leta bo pre
povedana prodaja vseh cigaret, ki bodo vse
bovale več kot 15 mg katrana na cigareto, čez 
dve leti pa bo ta stopnja znižana na 12 mg. 
Proizvajalci bodo torej prisiljeni izdelovati 
zdravju manj škodljive cigarete. Dr. Tapani 
Piha, kije vodil misijo WHO na obisku v Slo
veniji, ima o tem zanimivo in precej ostro 
mnenje. Po njegovem od teh ukrepov ne bi 
smeli preveč pričakovati, saj je pri kajenju 
močnih cigaret, kot bi skočili z 12. nadstrop
ja, pri kajenju lahkih cigaret pa, kot bi skočili 
“samo” iz 6. nadstropja.

Vsebnost katrana bo morala biti zapisa
na na vsaki škatlici cigaret ali drugi tobačni 
embalaži, poleg tega pa še opozorilo: “Mini
ster za zdravstvo opozaija: Kajenje je zdravju 
škodljivo!” ter še eno od naslednjih opozo
ril: Kajenje povzroča raka na pljučih, Kajen

je v nosečnosti škoduje razvoju otroka, Ka
jenje je najpogostejši vzrok-srčnih smrti, 
Kajenje povzroča bolezni srca, Kajenje 
skrajšuje življenje.

Zakon bo krepko posegel v reklamiranje 
tobaka in tobačnih izdelkov. Ko bo veljal, 
bodo prepovedane reklame v tisku, po radiu, 
televiziji, v kinu, na panojih, tablah, nalepkah, 
s svetlobnimi napisi, skratka, prepovedano bo 
reklamiranje v vseh oblikah, ki jih danes upo
rabljajo pri “masaži” potrošnikov. Zaščitna 
poslovna znamka in logotipi proizvajalcev 
tobačnih izdelkov bodo lahko ostali na 
poslovnih prostorih proizvajalca, na izveskih 
prodajalcev, na službenih vozilih izdelovalca 
ali prodajalca ter na raznih predmetih iz tek
stila, dežnikih, senčnikih, usnjeni galanteriji, 
priboru za kajenje in drugih majhnih pred
metih. Dovoljeno bo tudi z enkratnimi akci
jami, ki ne bodo smele trajati več kot mesec 
dni, obveščati potrošnike o izboljšanih oziro
ma zdravju manj škodljivih tobačnih izdelkih 
v  sredstvih javnega obveščanja. Okoli teh 
določil se bodo najbrž še lomila kopja v 
držanem zboru, še posebej po priporočilu 
Svetovne zdravstvene organizacije, naj bi 
reklamiranje kar najbolj zavrli.

Mladoletniki, ki pri nas kaj vneto vlečejo 
cigarete, bodo poslej ostali z dolgim nosom 
pred trafikami. Zakon prepoveduje prodajo 
tobačnih izdelkov osebam, mlajšim od 15 let. 
In tudi bližnjic prek avtomata, kjer ni tečnih 
trgovcev, ki spoštujejo zakon, ne bo, saj je po 
zakonu prepovedana prodaja tobaka v av
tomatih. T rgovci in gostilničarji ter seveda vsi, 
ki zdaj prodajajo tobačne izdelke, bodo mo
rali kar dobro premisliti, predno bodo mlado
letniku prodali zavojček cigaret, saj zakon 
predpisuje za tak prekršek kazen najmanj
250.000 tolarjev.

Prostori za nekadilce v gostinskih 
lokalih

Znano je, da kadilci s kajenjem ne škodu
jejo samo svojemu zdravju, marveč ogrožajo 
tudi zdravje nekadilcev, ki so prisiljeni bivati 
z njimi v zakajenih prostorih. Pravica do 
zdravja je ena temeljnih človekovih pravic, 
zato zakon prepoveduje kajenje v javnih pro
storih. Kajenje bo dovoljeno samo v tistih 
delih javnih prostrov, ki bodo posebej 
označeni in ločeni od ostalih prostorov, kadil
nice pa ob tem ne smejo presegati polovice 
skupne površine posameznega javnega pro
stora. V gostinskih obratih, ki gostom nudijo 
pretežno hrano, se pravi v gostilnah in restav
racijah, mora biti najmanj pol prostora, kjer 
se streže hrana, namenjena nekadilcem. Last-

Škrabec se je zapletel v hude boje z ob
lastjo. Prišel je celo pred disciplinsko sodišče 
in nameraval stopiti iz samostana, vendar se 
to ni zgodilo.

Kot profesor klasičnih in slovanskih jezi
kov je Škrabec poučeval slovenski, hrvaški, 
nemški, grški in latinski jezik na gimnazijah, 
ki so jih vodili frančiškani, med drugim v 
Novem mestu in Gorici. Petintrideset let je 
urejal in izdajal stanovsko revijo Cvetje z 
vrtov sv. Frančiška, v kateri je objavljal tudi 
svoje jezikoslovne spise. V samostanu je ob 
tem delu opravljal vse redovne obveznosti kot 
ostali bratje frančiškani. Bil je namreč zelo 
krepak in vitalen človek.

Kako preprosto je danes vzeti v roke slo
vensko knjigo, revijo ali časopis, in že sprem
ljamo novice in sporočila v nam povsem ra
zumljivem jeziku. Le kdo ob tem pomisli, da 
so slovenske jezikovne vadnice, ki smo jih radi 
ali neradi prebirali v osnovni šoli, pisane v 
glavnem po jezikoslovnih izsledkih, ki jih je v 
samotni samostanski celici 40 let vztrajno 
izpisoval p. Stanislav Škrabec.

Ob neki priložnosti je prišla delegacija 
ruskih slavistov v samostan na Kostanjevici 
pri Gorici, da bi se seznanila z„učenim jezi
koslovcem. Na samostanskem vrtu so nale
teli na patra, ki je v delovni obleki vrtnaril. 
Povprašajo ga po Škrabcu. Veli jim, naj ga 
počakajo, da ga gre poklicat. Čez nekaj časa 
se je vrnil prejšnji “vrtnar”, umit in pre
oblečen, pred elito ruskih slavistov. Skrom
nost je bila tudi ena odlik patra Škrabca.

J.DEBELJAK

Čisto blizu devetdeset jih že ima Hribarjeva 
Rezka iz Podbočja in mnogo vode je preteklo 
po strugi Sušice, odkar je leta 1904 privckala na 
ta svet. S to vodo j(ipovezano celo njeno dolgo 
življenje. Šumela ji je pod oknom in jo zazibala 
v sen, ko je bila še kot dete v zibki, dramila in 
spodbujala je njeno sanjarjenje in domišlijo, ko 
je kot dekle prisluškovala v tiho noč, tolažila in 
spodbujala jo je, ko je imela kot mlada žena 
polno glavo skrbi in hišo polno otrok, in umir
jeno se zdaj pogovarja z njo o nekdanjih dneh 
in ljudeh, o vseh, ki so prišli in odšli, in o tistih, 
ki bodo še ostali na bregu, ko bo Rezkin zadnji 
val odšumcl. To je pogovor dveh živih bitij, poln 
razumevanja za naravo bivanja.

Voda je bila Reziki vse življenje življenjska 
spremljevalka in družica, bila pa ji je tudi kruh. 
Težko si je zamisliti Podbočje, to sorazmerno 
veliko in slikovito dolenjsko vas brez reke Sušice. 
Dala ji je življenje, njen značaj in slikovitost, ko 
se mimo domačij in pod številnimi mostovi njen 
tok, prej ukleščen v nemirne gričevnate strmine, 
privaja na ravninsko umirjenost. A je še vedno 
polna mladostne moči, ki jo je nekdaj človek 
znal pametno izkoristiti. Rezka je bila tega va
jena, kajti vse življenje je preživela v mlinu ob 
reki. Pri Glinškovih, kjer se je rodila, je bil mlin. 
In ker so bili pri hiši le trije otroci, dve sestri in 
en brat, so se morali kaj hitro navaditi, kako se 
mu streže, zlasti med prvo svetovno vojno, ko 
je cesar tudi očeta poklical pod orožje. K sreči 
je bilo to že bolj proti koncu in je do razsula 
avstroogrske monarhije prišlo prej, predno ga 
je na soški fronti našla italijanska krogla.

Rezka je morala delati doma toliko bolj, ker 
sc je brat odločil za študij. Postal je profesor in 
je domov prihajal le še na obisk, a je ostalo časa

Rezka Hribar iz Podbočja s pravnukinjo Iris 
v naročju.

še za druge stvari, po katerih hrepeni mlado srce: 
za družbo, izlete, nastopanje v domači dramski 
skupini. Mlinsko kolo pa se je vrtelo in leta so 
se vrtela z njim. Rezka je postala postavno dek
le in na njej so sc ustavile oči Hribarjevega Loj- 
za iz gornjega konca vasi. Vzela sta se, a za 
Rezkino življenje se ni dosti spremembo. Spet 
je prišla v mlin, le daje ta stal nekaj sto metrov 
više ob toku Sušice. Španov mlin so mu rekli, 
ker je bil njegov lastnik včasih menda tudi župan.

Za mlinarje so včasih rekli, da so živeli v 
blagostanju. Tega za Hribarjeve ne bi mogli 
trdili. Res, da kruha pri hiši nikoli ni primanj-

nik, najemnik oziroma upravljalec gostinske
ga lokala mora vidno označiti prostor ali del 
prostora, ki je namenjen nekadilcem, in ga 
ločiti od drugih prostorov oziroma zagotovi
ti ustrezno prezračevanje, ki bo preprečilo 
dražeč vpliv cigaretnega dima. Popolnoma pa 
zakon prepoveduje kajenje v slaščičarnah in 
mlečnih restavracijah.

Tudi v prostorih državnih organov, ki so 
namenjeni stikom s strankami, bo kajenje 
povsem prepovedano.

Tudi na delovnem mestu bodo poslej 
nekadilci zavarovani pred nasiljem kadilcev. 
Delodajalec bo moral v skladu z zakonom 
določiti, v katerih delovnih prostorih je kaje
nje sploh dovoljeno. To seveda ne pomeni, 
da bo lahko določil nek delovni prostor in bo 
potem tam vladal zakon cigaretnega dima. 
Vsi zaposleni imajo namreč pravico zahtevati 
od delodajalca, da jim omogoči delo v pros
torih, kjer zrak ni onesnažen s cigaretnim 
dimom. Če delodajalec tej zahtevi ne more 
ugoditi in zaposlenega prerazporediti v 
delovni prostor, kjer se ne kadi, potem mora 
prepovedati kajenje v tistem delovnem pros
toru, kjer zaposleni dela. Torej bo imel 
nekadilec prednost pred kadilci oziroma 
pravica do zdravja prednost pred pravico do 
kajenja.

Omenili smo že, da bodo kazni za kršitelje 
visoke, najmanj 250.000 tolarjev za hujše 
kršitve. A tudi za manjše, kot je denimo ka
jenje v javnem prostoru, kjer je kajenje pre
povedano, denimo v državnih uradih, čakal
nicah, slaščičarnah, mlečnih restavracijah, na 
avtobusu, v kinu, v prostorih za nekadilce in 
drugod, bo kadilca prižgana cigareta stala
5.000 tolarjev, kazen pa bo moral plačati na 
kraju samem in takoj.

Zakon bo torej uvedel nekaj več reda, ali 
pa bo zavrl škodljivo razvado in preprečil, da 
bi si tobak nabiral novih in novih častilcev 
zlasti med mladimi, pa je vprašljivo. Bolj kot 
zakonske prepovedi bo na mlade in tudi o- 
stale kadilce vplivalo splošno vzdušje v slo
venski družbi in odnos do kajenja nasploh. 
Šele ko bo kajenje v javnosti dobilo izrazito 
nekulturen in negativen predznak, bo tobačni 
dim manj dišal, bo manj imeniten, s tem vred 
pa bo naredil tudi manj škode zdravju kran
jskih Janezov in Mick.

MILAN MARKELJ

kovalo, a Rezka je povila osem otrok, ki so za
htevali svoje, mož Alojz pa je bil bolj slaboten, 
zato je morala sama dostikrat prijeti za delo in 
streči v mlinu. Mlin pa je bil bolj dopolnilo kot 
pa glavna dejavnost, saj je bila pri hiši še kmeti
ja z vinogradom. Sploh pa je bilo tisti čas na 
Sušici kar šestnajst mlinov, od tega veliko v 
Podbočju ali Sv.Križu, kakor se je prej ime
novala vas. Mlinov je bilo več, kot pa so lahko 
kmetje iz okoliških vasi nanesli žita. Za neka
tere je zato dela zmanjkovalo in kolesa so drug 
za drugim obnemela. Tiste, ki so še vztrajali, je 
zatrl valjčni mlin. Kolesa Hribarjevega mlina so 
obstala med zadnjimi v vasi. Še danes stojijo in 
Rezkin vnuk Alojz zagotavlja, da se bodo nekoč 
spet zavrtela.

Sušica, ki tako spokojno žubori mimo mli
na, pa je znala včasih pokazati svoje zobe. Tako 
hitro je narasla, da so si ljudje ob njej komaj rešili 
golo življenje, vse ostalo je bilo prepuščeno na 
milost in nemilost njeni stihiji. Rezka se spomi
nja, kako je voda zdrla komaj zaorane njive in 
odnesla zemljo z njih, kako je prestavljala lesene 
stavbe in se včasih tudi pošteno poigrala. Tako 
je odnesla s sabo Gramčev hlev z živino vred. 
Hlev je naplavilo v bližini Krke, živina je ostala 
v njem živa in privezana. Malo manj skrbi je voda 
povzročila sosedom, ki jim je hlev prestavila le 
preko struge. Zalo pa je nemalo strahu prestal 
sovaščan Kramar, ki ga je povodnej tako pre
senetila, da sc ni imel časa umakniti. Splezal je 
na najbližjo slivo in na njej prebil noč in šele dru
gi dan, ko se je voda umirila, zlezel z drevesa.

Tako je ob Sušici v lepem in v hudem rasel 
Rezkin rod. Leta so tekla, mož Alojz je umrl, 
zagospodaril je sin Benjamin, si ustvaril otroke 
in umrl, prav tako njegova žena, Rezka pa je 
delala in vztrajala. Štirinajst vnukov ima in se
demnajst pravnukov. Najmlajša pravnukinja Iris 
je hčerka Rczkincga vnuka Alojza, ki sedaj go
spodari na domačiji. Ker sc mlin ne obnese več, 
je vodo vpregel v drugačno dejavnost; na njej je 
postavil ribogojnico. Mladje še in on se z vodo 
pogovarja drugače.

TONE JAKŠE
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OBE NAGRADI V 
NOVO MESTO

Žreb je izmed reševalcev 2. in 3.nagradne 
križanke izbral BRANKA ČRETNIKA in 
LJUBA RAJERJA iz Novega mesta. Čret
niku je pripadla denarna nagrada 5.000 
tolarjev, Rajer pa bo prejel knjižno nagra
do, Doklovo povest Uskoška princesa z 
avtorjevim podpisom. Nagrajencema če
stitamo.

Rešite današnjo križanko in jo pošljite 
najkasneje do 14. februarja na naslov: Do
lenjski list, Glavni trg 24,68000 Novo me
sto, s pripisom KRIŽANKA 5. Ovojnico 
brez poštne znamke lahko oddate v naš 
poštni nabiralnik pri vhodu v stavbo 
uredništva v Novem mestu.

REŠITEV 2. oz. 3. NAGRADNE 
KRIŽANKE

Pravilna rešitev nagradne križanke se, brano 
v vodoravnih vrsticah, glasi: MIAMI, IGNAC, 
NAGROBNIK, WILLY, OAZA, BA, KILO
GRAM, PART, AJAS, OKA, AMATI, 
ANAND, SIN, LE, DRINA, SEDMINA, IZO
LA, ANTERIDIJ, SIK, US, DIJAK, TAT.

prgišče misli

Mnogo hudobnih živi v bogastvu, a dobri so 
revni!

SOLON

Omika napravi človeka ostudneje 
krvoločnega.

F. DOSTOJEVSKI

Leninistična partija lahko ostane na oblasti 
samo, če uniči prihodnost. Uničiti je treba 
značaje, poštenje in čast ter ustvariti krdelo 
duš drobtinic, drobnih lopovov, ki jim je mar 
le sedanjost.

J. KOPAČ

Ni vezi, ki bi ustavila duha.
P. HENNIGSEN

NAGRADNA KRIŽANKA 5
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zanimivosti sveta

© ©Gat?®©
Pred kratkim je svet izgubil še enega znamenitega junaka filma in 
televizije. V Ameriki je za rakom na prostati umrl najslavnejši 
gologlavec hollywoodskih študijev Kojak oziroma Telly Savalas, kot 
se je igralec pisal. Njegova smrt ni le običajen memento mori o 
minljivosti slave in sveta, je tudi svojevrsten opomin moškim, naj 
nekaj več pozornosti posvetijo svoji prostati.

Podobno kot velja za ženske, da mora
jo pozornost posvečati prsim, velja za 
moške, še posebej starejše, naj enako skrb
no bdijo nad stanjem svoje prostate. Rak 
na prostati je namreč tipično moška nad
loga, ki vsako leto pobere več deset tisoč 
življenj.

Sodobna medicina je za zgodnje od
krivanje adenoma in raka na prostati zelo 
dobro oborožena. Zdravniki dandanes 
odkrijejo številne primere adenoma in raka 
na prostati že v tako zgodnjem stanju, kot 
ga poprej nikoli niso mogli, to pa seveda 
pomeni, da imajo oboleli neprimerno večje 
možnosti, da jih bolezen ne spravi v grob. 
Zdravljenje je lahko kirurško, se pravi, da 
obolelemu delno ali v celoti odstranijo pro
stato, lahko pa obolelega zdravijo tudi z 
obsevanjem.

Prostata ali obsečnica, kot je slovenski 
naziv za ta del telesa, je moška spolna žleza, 
ki leži na dnu sečnega mehurja pod danko 
in nad presredkom. Ima obliko in velikost 
kostanja z goraj ležečo bazo, ki se prilega 
mehurju, in z navzdol obrnjenim vrhom. 
Skozi žlezo poteka od zgoraj navzdol 
obsečni del sečnice, v katero se izlivata voda 
in obsečni mešiček. Tkivo obsečnice, ki ga 
sestavljajo mišična vlakna in žleze, v celoti 
obdaja sečnico. Naloga obsečnice je, da 
izloča semensko tekočino pri izlivu seme
na. Na starejša leta ta sicer mirna žleza 
lahko postane huda nadloga. Zaradi spre
memb v hormonski sestavi organizma se 
žleza kar nekajkrat poveča in pri tem lahko 
začne zapirati sečnico, kar povzroči zasta- 
janje seča v mehurju in navzgor do ledvic. 
Stalno zastajanje seča v organizmu je ne
varno in lahko povzroči hudo zastrupitev.

Zaradi povečane prostate ima po 60. 
letu starosti težave kar tri četrtine moških. 
Druga nevarnost, ki jo prinaša z leti 
obsečnica, pa je rak. Po medicinskih stati
stikah ima od 30 do 40 odst. moških v sta
rosti nad 50 let raka na prostati, in ze vec

kot polovica vseh moških, ki dočakajo o- 
semdeset let življenja.

Vse do pred kratkim je bilo naj
pogostejše sredstvo za ugotavljanje raka na 
prostati gumijasta rokavica, ki si jo je 
zdravnik nataknil na roko in s prstom preti
pal prek danke stanje obsečnice. Če je za
tipal nepravilnosti, je bila potrebna še bi
opsija, kije potrdila, ali gre za rakaste spre
membe. Ce seje to potrdilo, je šlo običajno

že za razvito obliko raka ali adenoma in je 
bilo za kirurško ozdravljenje že prepozno.

V osemdesetih letih pa je prišlo do 
pravega burna novosti v zgodnjem od
krivanju raka na obsečnici. V uporabo je 
namreč prišel krvni test PSA, s pomočjo 
katerega zdravnik zlahka ugotovi, ali so v 
krvi posebne beljakovine, ki prihajajo v kri 
iz rakastih celic v obsečnici. Se predno je 
mogoče kar koli zaznati na obsečnici, krvni 
test že opozori na rakaste celice.

Odkar v ZDA redno testirajo moške, 
stare nad 50 let, je število diagnoz raka na 
prostati močno poraslo, kar 80 odst. večjih 
je fot pred dvajsetimi leti. Močno se je 
povečalo tudi število operativnih posegov: 
zdaj opravijo za 600 odst. več popolnih 
odstranitev prostate, kot so jih pred osmi
mi leti. Kljub vsemu temu pa medicinske 
statistike še naprej beležijo okrog 35.000

smrti zaradi raka na obsečnici. Operacija 
namreč še ne pomeni ozdravitev in odstra
nitev nevarnosti, še posebej ne, ker gre 
običajno za operativne posege na starih lju
deh, ki operacijo težko prestajajo in so pri 
njih pogoste pooperativne komplikacije ter 
celo smrt. Zato je med zdravniki precej 
takih, ki niso zagovorniki radikalnih pose
gov z nožem.

Alternativo ponuja kirurški poseg, pri 
katerem se rakaste obsečnice lotijo z mra
zom. S pomočjo naprave, ki se ji pravi kri- 
osonda, rakasto tkivo bombardirajo s super 
hladnim dušikom, ki uniči rakaste celice. 
Poseg poteka brez krvavenja in zahteva le 
enodnevno ležanje v bolnišnici.

Še manj komplikacij je z najnovejšo 
metodo, ki ji pravijo zdravljenje z “radio
aktivnim rižem”. Gre za uničenje rakastih 
celic z radioaktivnimi delci, ki jih vbrizgajo 
v prostato. Žal imajo vsi ti postopki za 
najpogostejšo posledico impotentnost, kar 
za moške v pozni starosti ni tragično, ni pa 
prijetno za moške v spolno dejavnejših 
obdobjih življenja.

zdravnik razlaga

mr.sc.dr. Tatjana Gazvoda

Mgtoa ptaffis
Pomembno je vedeti, da angina pektoris in srčni napad nista 

isto! Angino pektoris povzroča začasno nezadostno dovajanje 
krvi in z njo kisika v srce glede na njegove trenutne potrebe. 
Bolečina se navadno pojavlja med telesno aktivnostjo ali med 
močnim čustvenim vzburjenjem. Če prizadeti preneha z ak
tivnostjo ali se usede, se bolečina običajno hitro umiri.

Če pa so srčne venčne arterije tako zožene, da je določen 
del popolnoma zaprt in je s tem dotok krvi za dalj časa zaustav
ljen, začne ta del srčne mišice odmirati in nastopi srčni napad. 
Bolečina je v tem primeru hujša kot pri angini pektoris, traja 
dlje in ne mine po počitku. Bolnik je tudi ves poten in navaja 
močno slabost.

Anginozni napad ne pušča trajnih okvar, srčni napad pa jih! 
Vendar so bolniki z angino pektoris v dvakrat večji nevarnosti, 
da bo nekoč prišlo do srčnega napada. Napad angine pektoris 
za razliko od srčnega napada ponavadi ne ogroža življenja. 
Kaj povzroča angino pektoris

Stene venčnih (koronarnih) arterij so na notranji strani 
normalno gladke in elastične, kar jim omogoča, da se krčijo in 
širijo ter dopuščajo, da teče skoznje kri, bogata s kisikom. 
Količina krvi ustreza trenutnim potrebam srca. V starejših letih, 
zlasti če je žilna stena poškodovana zaradi kajenja ali visokega 
krvnega pritiska, začenjajo na njej nastajati maščobne obloge. 
Ko se obloge povečajo, se premer.žile zoži in pretok krvi se

MILAN MARKELJ

zmanjša. Čeprav začne ateroskleroza nastajati že zgodaj v živ
ljenju, se razvija tako počasi, da minejo leta, preden se arterije 
tako zožijo, da se pojavi angina pektoris. To se največkrat zgodi 
v srednjih letih.

Jasno je seveda, da je poleg ateroskleroze še več drugih 
obolenj, pri katerih srce ne dobiva dovolj kisika.

Arterije oživčujejo živčna vlakna, ki uravnavajo oženje in 
širjenje žil. Zato lahko preko njih delujejo na srce tudi pritiski 
modernega življenja s svojo napadalnostjo, sovražnostjo, 
neskončno vrsto rokov, neusmiljenim tekmovanjem, nemirom 
ali negotovostjo. Pri čustveni vzburjenosti se namreč sproščajo 
posebne kemične snovi (adrenalin, noradrenalin, serotonin), ki 
ožijo koronarne arterije. In če so žile že zožene zaradi arteri
oskleroze, mora srce v času stresa trše delati.

Kadar je v krvi mnogo kemičnih snovi, ki se sproščajo ob 
vzburjenju, se krvne ploščice, trombociti, rade sprimejo. Pri tem 
se pogosto pojavi krč koronarnih žil, kar lahko sproži angino 
pektoris. Koronami krč pospešuje zlepljanje krvnih ploščic med 
seboj. Pri tem se sproščajo snovi, ki še dodatno ožijo krvne žile.

Živčni in biokemični dejavniki raje prizadenejo tiste žile, ki 
so že zožene zaradi ateroskleroze. Po drugi strani pa je mnogo 
bolnikov, ki so trpeli zaradi angine pektoris, povsem okrevalo, 
predvsem zato, ker so upoštevali zdravstvene nasvete in so se 
odločili ustrezno spremeniti svoje življenje. Žal se mnogi srčni 
bolniki trmasto borijo proti vedno večjim pritiskom v življenju 
in gledajo na svarilna znamenja angine pektoris bolj kot na 
sovražnika, za katerega se potem sploh ne zmenijo več. Names
to da bi z vso odgovornostjo skušali preprečiti nadaljnje napade, 
mislijo, da je znak šibkosti, če priznajo poraz, in se še dalje ženejo 
z nadčloveškimi napori. Svarilne znake stanja, ki je še poprav
ljivo, lahko tako kratko malo spregledamo!

(Se nadaljuje)

praktični K v 
praktični KRIZ 
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Maske
Suhe in ovelc kože na obrazu ni moč zakriti 

zgolj z ličili. Boljše je, da sc je lotite na drugačen 
način. Poskrbite, da bo koža sveža in mehka. Pri 
tem igrajo pomembno vlogo maske, ki so 
priporočljive zlasti za nagubano kožo, koristijo 
pa tudi drugim kožam, saj dajejo čvrstost in si
jaj. Zelo učinkovite so oljne maske, na primer 
iz žitnih kalčkov, ki ohranjajo vlažnost gornjih 
plasti kože. Učinkovite so tudi maske iz različnih 
želiščnih ekstraktov ter v obliki gelov. Že če si 
masko nanesete na obraz le enkrat na teden, je 
učinek očiten. Obrazne mišice postanejo prožne 
in čvrste, koža pa dovolj vlažna, saj maske zavi
rajo prehitro izhlapevanje tako nujno potrebne 
vode iz kože.

4-
Likanje usnja1DRD

Veliko ljudi nosi usnjene plašče, jakne, kri
la. Žal pa se tudi usnje mečka in takšna oblačila 
marsikdaj izgledajo zelo malomarno. Toda ljud
je ne vedo, kako bi si pomagali pri zmečkanem 
usnju. Nasvet je preprost: potikajte ga. Tempe
raturo likalnika nastavite na bombaž. Nato 
položite oblačilo, kije bodisi iz semiša ali iz glad
kega usnja, na likalno mizo. Likajte z narobne 
strani in preko krpe, ki zavaruje usnje pred pre
veliko vročino. Vendar pa morate biti previdni, 
da ne boste uporabili vlažne krpe ali pa 
vlažilnega likalnika na paro. Če bi namreč us
nje navlažili, bi se pri hlajenju in sušenju močno 
skrčilo, pri tem pa bi si naredili več škode kot 
koristi.

Mi r Kremna juha iz 
šampinjonov

Za 4 osebe potrebujemo: 500 g šampi
njonov, 50 g mesnate prekajene slanine, 100 
g čebule, 30 g masla ali margarine, žlico olja, 
1/2 1 mesne juhe iz kocke, 1/4 1 sladke sme
tane, 1/81 belega vina, 2 do 3 žlice limoninega 
soka, poper, 4 žlice kisle smetane, drobnjak. 
Šampinjone očistimo in listasto narežemo. 
Slanino in čebulo zrežemo na kockice. Na 
vroči maščobi prepražimo najprej slanino, 
nato dodamo čebulo in 400 g šampinjonov. 
Pražimo in mešamo toliko časa, da povre 
tekočina, ki jo izpustijo gobe. Zalijemo z juho, 
pustimo da prevre in zmiksamo. Nato 
pretlačimo skozi cedilo in zlijemo nazaj v 
kozico. Dolijemo smetano in belo vino. Pu
stimo, da prevre, nato začinimo z limoninim 
sokom, s soljo in poprom. V ponvi popečemo 
preostale šampinjone, da porjavijo. Juho nali
jemo v krožnike, potresemo s popečenimi 
šampinjoni, okrasimo s kislo smetano in drob
njakom.

Presajanje še 
priporočljivo

V naravi nobena rastlina ne uspeva v 
cvetličnem lončku ali kakem drugem podob
nem utesnjenem življenjskem prostoru, zato 
je treba lončnice presajati. Najprimernejši čas 
je zgodaj spomladi, torej tik pred začetkom 
rasti. Pri vsaki posamični rastlini je treba naj
prej ugotoviti, ali je njen koreninski sistem že 
zapolnil ves prostor v lončku, to pa je znak, da 
je presajanje potrebno. Pred presajanjem je 
treba rastlino temeljito zaliti in pustiti, da 
odvečna voda odteče, saj takoj po presajanju 
zalivanje dva do tri dni ni priporočljivo. V 
zadnjih letih, odkar je na voljo več različnih 
gnojilnih raztopin in dodatkov, marsikdo 
opušča presajanje lončnic, kar pa ni najbolje, 
saj bolj kot mineralna hranila utesnjena rastli
na potrebuje življenjski prostor. Pretirano rast 
je mogoče zadržati tudi z obrezovanjem, ki 
daje rastlini lepši in bolj negovan videz. S pin- 
ciranjem vršičkov jo prisilimo, da prej in obil
neje cveti.

Kaj je moped?
Novi zakon o varnosti v cestnem prometu bo 

odpravil tudi nejasnosti pri definiciji kolesa z 
motorjem in mopeda. Po dosedanjih določbah 
so bila kolesa z motorjem vsa dvokolesna voz
ila, ki so imela motor s prostornino do 50 ku- 
bikov in niso presegla hitrosti 50 km na uro. 
Sedaj naj bi uvedli nov pojem mopeda. To naj 
bi bilo tisto vozilo, ki lahko vozi med 25 in 50 
km na uro in ima motor s prostornino do 51 
kubikov. Kolo z motorjem bo odslej le tisto 
vozilo, ki ne preseže hitrosti 25 km na uro. Nova 
delitev bo verjetno pomenila tudi spremembo 
pri obveznem nošenju zaščitnih čelad med 
vožnjo. Čeprav se zakonodajalec še ni 
dokončno opredelil, pa kaže, da bo nošnja 
zaščitnih čelad za voznike mopedov obvezna, 
ne pa za lastnike koles z motorjem.

Priloga Dolenjskega lista
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EROTIČNE DOPISNICE - Dopisnica z erotičnim motivom, 
kakršna je ta, ki jo objavljamo, je iz časa pred prvo svetovno vojno 
je bila za tedanjo meščansko družbo izredno nespodobno, a ven
dar zaželjeno blago. Dopisnica s kočljivo tematiko, ki seje nem
alokrat znašla v pisemskem nabiralniku kakšnega gospoda ali 
gospe, je danes dragocen slikovni vir, iz katerega lahko razberemo 
oblačilni videz, notranjo opremo, higienske razmere in erotične 
sanje tedanjega časa. (Pripravila etnologinja Irena Rožman)

Bolj odkrite in manj lažnjive - Zenske so na Dolenjskem bolj 
odkrite in manj lažnjive kot Gorenke. Vzrok je brez dvombe veča svo
boda, ki se dovoljuje dolenskim punčikam in dekletom v govorjenji in 
ponašanji. Po krivem obdolžena ali razžaljena bo se odrezala možato 
in branila pred celim svetom svoje poštenje, če je treba, tudi skromna 
in sicer vseskozi tiha in modra dolenjska deklica, ne boje se ne gosp
odarjev ne farjev. Gorenka drži se v takem primerljaji kot štor, ne vede 
kaj početi ali pa se ihti skrivaj in opravlja krivca med tujimi ljudmi 
nakladaje nanj tudi take grehe, kterih ni deležen.

Na krivice ne pozabi - Stori Dolencu sto dobrot in eno samo kriv
ico, pozabil bo vse dobrote radi te edine krivde, bo jih pozabil če tudi 
le misli ali sumi, da mu se je morda kaj napačnega naredilo. Recimo 
to matematično. Daruj mu 100 f. davši mu jih v roke, vzami si deset 
f. nazaj in Dolenjecje prepričan, da si ga okradel, da si njegov sovražnik 
ne pa dobrotnik

Dolge hlače so spakarija - Dolge hlače nositi je posebno po zimi 
strašno neumno. Po snegu in Žonti se zmočijo, pa zmrznejo in rožljajo 
čudno nerodno in nadležno okoli nog. So prava spakarija.

Kurbarija vihra v strašni meri - Fantje in dekleta ljubijo se samo 
“z grehom" na Dolenjskem. VStražin.pr. so vse lepše punce ali noseče 
ali pa že matere. Fant ljubico naj pred upijani, potem pa naongavi. 
Spridivši eno, strese greh s sebe, kakor pes vodo in gre dalje zapeljevat 
še drugih deklet in tako vihra kurbarija v strašni meri.

Kočevska proga v številkah
Proga Grosuplje-Kočevje je dolga 49 km, v podaljšku 

je še 1,9 km dolg industrijski tir proti nekdanjemu pre
mogovniku. Začetna točka v Grosuplju je na nadmor
ski višini 392 m. Pri Dvorski vasi doseže nadmorsko 
višino 581 m (višje se v Sloveniji proga vzpone le pri 
Postojni in v Karavanškem predoru), od tam dalje pada 
in se pri Stari Cerkvi spusti na 469 m nadmorske višine.
Do Kočevja se rahlo dvigne in konča na 471 m nadmor
ske višine.

Pri gradnji proge so morali v nasipe vgraditi 65.827 
m3 nasipnega materiala, skopati 18.459 m jarkov in 
postaviti 2.853 mejnikov.

Proga poteka večinoma po kraškem terenu, zato niso 
potrebni kakšni večji objekti (viadukti, predori, galer
ije). Za slovenske razmere poteka proga dokaj ravno, 
saj je 67 % ravne proge, na krivine odpade le 33 %. Nas
protno pa je z nagibi: po ravnem poteka le 29 % proge,
71 % proge je v nagibu. Minimalni radij krivin je 200 m, 
maksimalni vzpon pa 22,6 promila.

Trasa proge v veliki meri poteka vzdolž stare Rim
ske ceste, npr. v Velikih Laščah in od Ribnice do 
Kočevja.

Vodne postaje so bile v Dobrepoljah, Ortneku in 
Kočevju. V rezervoar vodne postaje v Qobrepoljah je 
voda dotekala po gravitacijskem 2.753 m dolgem vodu 
iz zajetja na potoku Rečica. Dnevno je bilo na razpola
go 175 m3 vode. Tudi v rezervoar vodne postaje Ort
nek je voda tekla po 980 m dolgem gravitacijskem vodu 
iz zajetja na potoku Domalcu, kapaciteta pa je bila 400 
m3 na dan. Na obeh postajah sta bila po dva napajaln
ika in čistilna jama.

V Kočevju so rezervoarje vodne postaje polnili z 
vodo iz 1.013 m oddaljenega vodnjaka ob reki Rinži, 
tam je bila tudi črpalna postaja s parnim kotlom in 
črpalko, saj je bilo potrebno vodo dvigniti za več kot 20 
m. Dnevno so lahko načrpali 360 m3 vode.

Vsi železniški objekti so bili dobro opremljeni s pit-

Ulica je tisto pozno poletno 
popoldne opustela. Ana je kre
nila po nji, ob njej pa je drobil 
kodrasti hišni prijatelj Ari, pri
jetna mešanica kodra in španje- 
la, nedoločno sivo-črne bane, 
ljubljenec Neže, Urške in sose
dovega Anžeta. Na sprehod jo je 
mahnil z domačimi, kadar pa so 
šli kam z avtom, ga je čuval kot 
svoje pasje kraljestvo pod 
balkonom. Bog ne daj, da bi se 
do avtomobila prikradla mačka 
ali celo pes!

Krenila sta proti trgovini. 
Nenadoma je Ana opazila, da 
Arija ni več ob njej. Korak ji je 
zastal in s pogledom ga je začela 
iskati. Zagledala ga je, ob njem 
pa ljubko pudljico svetle barve, 
Ari jo je radovedno ovohaval in 
muhljal z repkom.

“No, Ari, ” se je oglasila 
mlajša ženska, ki je vodila pud
ljico na vrvici, “le oglej si svojo 
hčerko. ”

Ana se je presenečeno 
približala. Zensko je poznala le 
na videz, saj je bilo naselje, kjer 
sta obe živeli, veliko, med seboj 
pa se je dorbo poznalo le nekaj 
dmžin. Zenska je Ani povedala, 
kako je njena 9-letna psica, ma
jhna in krotka pudljica, vse živ
ljenje zakrknjena samka. Ni se 
zmenila za nobenega pasjega 
vrstnika do prejšnjega leta, ko je 
nekaj dni izginevala od doma. 
Nekega dne je psičko zasledova
la in ugotovila, da hodi vasovat 
k Arija pod balkon. Tudi to leto 
je drugič zapored odšla na sva- 
tovanje k svojemu izbrancu, čez 
čas pa povrgla enega samega 
mladička. Komaj ga je spravila 
pokonci, je poginila.

“Bila je silno izbirčna in pon
osna psička, vse ženineje odklan
jala, dokler ni našla svojega iz
branca v Ariju. Za njo je ostala 
tale ljubka psička. ”

9EZKA 9AKŠC

GOBJfinCI
Goijanci so skrivnostna gora. 

Stari ljudje vedo o njih povedati 
veliko pripovedk. Ena od njih 
pripoveudje o deklici, ki je na 
vrhu Gorjancev pasla živinico in 
zašla na kraj, kjer je bilo jezero, 
zaraščeno z mahom in travo. 
Živinica se je začela pogrezati. 
Deklica je pohitela, da bijo rešila, 
a je tudi ona izginila v tisti 
močvari. Čez nekaj časa je potok 
Pendirjevka naplavil dekletove 
kite.

Stari ljudje tudi pravijo, da bi, 
če bi se gorjanski hrib odprl, voda 
zalila vso šentjemejsko dolino in 
še več.

Nekdaj so imeli navado, da 
so molili posebno molitev za 
Podgorce. Molitev gre takole:

“Molimo za vse, ki žive pod Ku
kovo goro in ki na veliko nedeljo 
repne zribke jedo. ” Repni zribki 
so posebna jed, ki so si jo priprav
ljali podgorski reveži. Jeseni, ko 
so ribali repo, so od ribanja os
tali majhni koščki. Te so nata
knili na vrvico in jih obesili nad 
krušno pečjo, da so se sušili. Na 
velikonočno nedeljo pa so za 
zajtrk skuhali proseno kašo s temi 
zribki. Meni se taka “pojedina ” ne 
bi prav nič upirala.

V rosnih mladih letih sem 
večkrat ob pogledu v čudoviti 
gorjanski svet takole pela: “Mi pa 
gremo na Gorjance, tam bomo 
jedli pečene jance in malinovec 
bomo pil pa tudi svetega 
Miklavža počastil. ”

lil KN JIŽNA POLICA
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Tri izvrstna dela 
v Svetovnih 
klasikih
V zbirki Svetovni klasiki, ki izhaja pri 

založbi Mihelač, so pred kratkim izda
li tri nove knjige, ki jih bodo veseli lju
bitelji dobrega branja. Izšli sta namreč 
knjigi, ki ju že nekaj časa ni mogoče 
dobiti na našem knjižnem trgu, Carmi- 
na burana in Božanska komedija, ter 
knjiga, ki je doslej sploh nismo imeli 
prevedene v slovenščino, in sicer Flau
bertov roman Skušnjava svetega An
tona. Mihelač s slednjo knjigo utrjuje 
nove usmeritve, se pravi, da v zbirki, ki 
prinaša izbrano cvetje iz tujih literar
nih logov, objavlja tudi doslej ne
prevedena dela.

Ponatis celotne 
Dantejeve 
BOŽANSKE 
KOMEDIJE v 
prevodu Andreja 
Capudra je že 
tretji, kar ned
vomno dokazuje, 
da je ta klasična 
umetnina, ena 

največjih, kar jih ustvaril človeški ge
nij, deležna primerne pozornosti slo
venskega bralstva. Ker luksuzna izda
ja celotne pesnitve ni ravno dostopna 
vsakemu žepu, je izid precej cenejše 
Mihelačeve izdaje v Svetovnih klasikih 
vsekakor dobrodošla izbira za plitvejši 
dijaški in študentski ter še kateri žep. 
Na svojem domišljijskem potovanju po 
treh onostrankih kraljestvih, po peklu, 
vicah in raju, je pesnik v Božanski 
kmediji izrisal mozaik vsega tistega, kar 
je srednji vek vedel, čutil in občudoval. 
Umetnina je tako po eni strani poučna 
pesnitev enciklopedičnih razsežnosti, 
ki nam razlaga kozmološko, etično in 
zgodovinsko-politično plat vesolja, 
hkrati pa je umetniško delo, ki pona
zarja in slika podobo celotnega 
človeštva. Capuder je prevod opremil 
tudi s spremno besedo in potrebnimi 
opombami, ki lajšajo branje vsekakor 
zahtevnega besedila.

Izbor iz srednjeveških posvetnih 
pesmi, znanih pod imenom CARMI- 
NA BURANA, je pred veliko leti že 
izšel v slovenskem prevodu, vendar 
knjige že dolgo ni mogoče nikjer več 
dobiti, zato je Primož Simoniti 
pripravil nov izbor in vanj zajel najbolj 
znane ter najbolj značilne pesmi iz te 
poezije visokega srednjega veka. Pri 
nas so Carmina Burana znane po zas
lugi slovite istoimenske Orffove kan
tate, ki vsebuje predvsem pivske in 
ljubezenske pesmi, parodije in satire. 
Pesmi so natisnjene tako v latinskem 
izvirniku kot v slovenskem prevodu, 
kar bodo pozdravili vsi tisti, ki se še 
ukvarjajo z latinščino, knjig v tem jezi
ku pa pri nas že dolgo več ne tiskajo. 
Prevodu je prevajalec dodal tudi

spremno besedo in opombe.
Zanimivo bralsko poslastico 

prinaša tudi roman Gustava Flauber
ta SKUŠNJAVA SVETEGA ANTO
NA, katerega zahtevni prevod v 
slovenščino je opravil naš izvrstni 
prevajalec Branko Madžarevič, z ob
sežno in izčrpno spremno besedo pa je 
delo opremila poznavalka francoske 
književnosti Jola Škulj. Gre za besedi
lo, h kateremu se je Flaubert vračal vse 
svoje življenje in ga dodeloval. Znane 
so tri inačice romana, pri čemer slo
venski prevod sloni na tretji, zadnji ver
ziji. Flaubert je to delo, kije dolgo osta
lo v ozadju zanimanja literarnih teo
retikov in tudi bralstva, oblikoval kot 
lirično in bizarno fantastiko, uporabil 
pa je za svoj čas tudi slogovne novosti 
-bilje prvi, kije v roman uvedel notra
nji dialog in tok zavesti, dvoje prijemov 
torej, značilnih za kasnejši moderni 
evropski roman.

MILAN MARKELJ

Dom mojega 
doma

Založba Lipa, ki jo je pred 40 leti v 
Kopru ustanovil dr. Bogomir Magajna, 
je izdala knjigo novel Jožeta Felca 
DOM MOJEGA DOMA. Avtor, 
zdravnik psihiater in pisatelj, je izdal 
doslej že pet knjig. V novem delu je 
deset novel in bralec brez težav ugane, 
da se dražljivost pisateljevega pripove
dovanja vrti v okviru “kliničnih pri
merov” njegovega zavoda ali inštituta, 
kot ga malce skrivnostno imenuje.

“Kot zdravnik sem spoznal veliko 
zgodb in usod, ki bi jih po preprostem 
razmisleku lahko uporabil kot pisatelj. 
Toda literarni zapis in tudi njegova 
notranja draž, ne preneseta posnema
nja nobene realnosti, saj v še tako pre
prosti ali pa zapleteni fabuli prebiva 
pisatelj zvsem, kar je. Slabo je delo, če 
v prav vsakem junaku ni nekaj avtorjeve 
duše in postave; slaboje, če bralec prav 
vvsakemjunaku ne zazna nekaj sebe”, 
je Jože Felc povedal pred leti v Sodob
nosti. Novele, izmed katerih so prve 
nabite z erotiko, nam odkrivajo življe
njsko drugačnost, ki je preizkušnja in 
dragocenost hkrati.

Pisatelj trdi: “Moji bolniki so moji 
največji prijatelji.” Med njimi hodi z 
“odprtimi očmi”. Ko opisuje njihove 
življenjske zgodbe, so to zanj normal
ni ljudje, saj so le malo “drugačni”, si
cer jim ne bi namenil vsega svojega živ
ljenja.

Pretresljiva je avtobiografska nove
la o Jaslicah iz aprila 1941 in zgodba 
Eros tanatos, v kateri prepoznamo živ
ljenje in smrt dobrotnika iz Negove. 
Avtor duhovito omenja tudi srečanje 
maršala Tita z abesinskim cesarjem na 
Jadranu. V noveli Oče opisuje slovo 
Valjhuna in Silnega, nekdanjega parti
zana in domobranca, ki v njegovem za
vodu v miru doživita konec življenja.

TONE GOŠNIK

ENJSKE ŽELEZNICE
no vodo. Čuvajnice so imele betonsko cisterno, v katero 
seje stekala kapnica. Tudi postaje in postajališča so im
ela betonske cisterne za kapnico, le v Stari Cerkvi je bil 
vodnjak s studencem. Vodovodni priključek je kot prva 
dobila postaja Ribnica leta 1896.

Ob gradnji proge so bile vgrajene tirnice vrste 
XXIV.; zaradi gorskega značaja proge so se hitro obra
bljale. Presenečenje je sledilo, ko so stare in obrabljene 
tirnice zamenjali z novimi domačimi vrste 35; le-te so 
se v treh letih skromnega prometa obrabile 12 mm, torej 
več kot prejšnje v 50 letih intenzivnejšega prometa. 
Vzdrževanje proge je bilo zapostavljeno, zato so mor
ali zniževati maksimalno dopustno hitrost. Tako je bila 
leta 1941 na odseku Dvorska vas-Kočevje dopustna 
hitrost 45 km/h, leta 1957 pa le še 25 km/h. Sedaj dopušča 
del proge maksimalno hitrost 40 km/h, del pa 50 km/h. 
Od skupnega števila 80.900 pragov je bilo po vojni ved
no nad 21 % gnilih.

Ker je bila proga Grosuplje-Kočevje proga III. reda, 
je bila le skromno opremljena s signalno-varnostnimi 
in telekomunikacijskimi napravami. Od Grosuplja do 
Kočevja je bilo razpetih za 483 km brzojavnih in tele
fonskih žic; zanje je skrbela pošta, saj sta si tako kot 
drugod tudi tu železnica in pošta delili telegrafsko-tel- 
efonske vode. Na telegrafsko-telefonsko mrežo je bilo 
priključenih 23 telefonskih in 7 brzojavnih aparatov za 
potrebe železnice.

Postaje so zavarovane le z mehanskimi signali. V 
času okupacije so Italijani izdelali načrte za elektro- 
mehanično zavarovanje postaj, vendar je vse ostalo le 
pri načrtih.

Črna kronika kočevske proge
Prva nesreča na kočevski progi je bila že dober teden 

po otvoritvi prometa. Na cestnem prehodu blizu Ort
neka sta 6. oktobra 1893 trčila tovorni vlak in poštni voz, 
ki je opravljal svojo zadnjo vožnjo. Jeseni leta 1923 so 
poplave prizadele tudi kočevsko progo. Ker je voda 
preplavila progo in odnesla gramoz med Ortnekom in 
Ribnico ter med Ribnico in Kočevjem je bil promet 23. 
in 24. septembra 1923 prekinjen.

Dne 17. decembra 1956 sta za4X)stajo Čušperk trčila 
tovorni in potniški vlak, ker je tovorni vlak prevozil 
postajo. Ranjenih je bilo 31 potnikov in štirje železniški 
uslužbenci.

Zaradi nesporazuma med prometnikom in kret- 
nikom je 30. junija 1960 zgodaj zjutraj iz postaje Grosu
plje odpeljal tovorni vlak proti Kočevju, istočasno pa je 
v postajo pripeljal potniški vlak iz Novega mesta. Loko
motiva potniškega vlaka je poškodovala precej tovornih 
vagonov.

Tovori, takšni in drugačni
Glede na določila pogodbe, sklenjene 31. avgusta 

1941 v Rimu, in na osnovi dogovora z dne 7. oktobra 
1941 med Nemčijo in Italijo so se morali vsi kočevski 
Nemci, ki so optirali za Nemčijo, preseliti iz Ljubljan
ske province v nemški rajh. Iz kočevske okolice se je 
moralo preseliti približno 3.000 družin oziroma 12.000 
oseb v okolico Brežic. Za selitev so organizirali posebne 
transporte - maršrutne vlake, ki so pričeli voziti 15. 
novembra 1941 in so vozili do 22. januarja 1942 iz 
Kočevja in Stare Cerkve. Selili so po občinah, vaseh in 
naseljih, tako da so se posamezne družine odpeljale 
skupaj z vsemi premičninami ih domačo živino. Vsak

popoldan je odpeljal po en vlak iz Kočevja in en vlak iz 
Stare Cerkve do Brežic, kamor je prispel zgodaj zjutraj. 
Prazna garnitura pa seje iz Brežic vračala na ponovno 
nakladanje. Garniture so bile sestavljene iz štirih 
potniških voz, 26 zaprtih in 9 odprtih voz. Za nemoteno 
nakladanje so hitro podaljšali tira 1 in 6 v Kočevju, prav 
tako nakladalni tir v Stari Cerkvi.

Kmalu po končani vojni so posebni transporti vozili 
iz Ljubljane v Kočevje množico Slovencev, Hrvatov in 
Srbov. Njihova žalostna pot se je končala v Kočevskem 
Rogu. Kompozicijo približno 28 tovornih voz in enega 
potniškega voza sta vlekli lokomotivi 23-010 in 23-020. 
Ker je bil most preko Gruberjevega prekopa nevozen, 
so ujetnike nalagali na drugi strani mostu pod Golovcem. 
Z Rakovnika so vlaki odhajali okrog 21.15. Transporte 
so stražili oddelki OZNE IV. armade. Oficirji so bili v 
potniškem vagonu, vojaki pa so bili v zavornih utah in 
na odbijačih. Vojaki so kazali znake močne utrujenosti 
in zaspanosti, zato so tudi nekateri vojaki iz sestave 
straže končali pod kolesi. Iz zaprtih vagonov je bilo ves 
čas slišati stokanje in krike.

Vojni čas in obnova
V času italijanske okupacije je proga Grosuplje- 

Kočevje ves čas obratovala. Progo so varovale enote di
vizije Isonzo s štabom v Novem mestu. V Kočevju in 
Grosuplju so namestili italijanskega prometnika, v Rib
nici pa progovnega nadzornika. Sprva so vozili trije pari 
potniških vlakov kot pred vojno, povečan pa je bil tovor
ni promet. Zaradi premajhnih kapacitet so Italijani 
načrtovali povečanje števila postaj, zavarovanje s signal
no-varnostnimi napravami na postajah Čušperk, Do
brepolje, Velike Lašče, Ortnek in Ribnica. Na novo so 
leta 1942 zgradili nakladališče Lipovec (nakladalni tir in 
poslopje). Nemci so pozneje vozni red večkrat spreme
nili; dnevno sta vozila le dva para mešanih vlakov. V 
vsakem vlaku so bili poleg tovornih voz še po trije vagoni 
tretjega razreda in službeni voz. Pred lokomotivo so bili 
po trije ščitni vagoni.
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Se ena sramota
Vsaka nonnalna država bi 
obisku V. Zirinovskega vsaj 

formalno nasprotovala
Slovenci žal nimamo ravno veliko 

sreče s svojo zunanjo politiko. Do
živeli in kolikor toliko srečno pre
živeli smo že vse mogoče, nazadnje 
tudi to, da nas uvrščajo med “že
lezne” balkanske države. Vendar nas 
niti to ni streznilo, še več, z medlo zu
nanjo politiko se sami odrivamo na 
rob mednarodnih dogajanj.

Napovedan in sedaj tudi uresničen 
prihod razvpitega ruskega voditelje 
Zirinovskega v Slovenijo bi lahko bil 
lepa iztočnica, da pokažemo zuna
njepolitično odločnost. Vsaka nor
malna država bi njegovemu prihodu 
vsaj verbalno nasprotovala, saj si 
nihče ne želi pridobiti slovesa države, 
ki (s pasivnostjo) podpira njegovo na
cionalistično in šovinistično politiko. 
Pri nas pa je malo manjkalo, da ga 
pričakamo s častno stražo. Namesto 
da državni organi jasno povedo, daje 
nezaželjen.

Ob tem si ne moremo kaj, da ne bi 
naredili primerjave z nedavnimi teža
vami z vizumom srbskega rock pev
ca Bajage. Naše zunanje ministrstvo 
je nasprotovalo obisku kulturnika, ki 
je želel priti v Slovenijo zgolj zaradi 
kulturnega sodelovanja. Nič pa 'nima- 
jo proti “zasebnemu” obisku Žiri
novskega, ki ima v tujini, milo rečeno, 
čuden sloves. Res čudna definicija 
“strpne politike”.

Članice in člani Mladega foruma 
Združene liste nikakor ne moremo 
odobravati take zunanje politike, ki 
slabša (že itak slabi) ugled Slovenije 
v svetu. Zavzemamo se za slovensko 
odprtost v svet in pripravljenost na 
konstruktivno in strpno mednarodno 
sodelovanje. Vendar je potrebno pri 
tem dosledno ločiti zrno od plevela. 
A naše zunanje ministrstvoje preveč 
kratkovidno, da bi bilo tega sposob
no.

Mladi forum Združene liste

Za mejo na Mirni!
Slovenska desnica: naša zu
nanja politika je anacional- 

na in nesamozavestna
Slovenska desnica s pozornostjo in 

zaskrbljenostjo spremlja dogajanja v 
odnosih med Slovenijo in Hrvaško. 
Se zlasti nas skrbi negotova in nesa
mozavestna slovenska zunanja poli
tika, ki v nobeni sporni zadevi med 
državama ne najde pravnega odgov
ora. Ker očitno nima izdelane taktike 
pogajanj, se praviloma prepozno od
ziva na poteze svoje hrvaške sosede. 
Prav tako je očitno pomanjkanje po
znavanja zgodovinskih razmer na 
slovenski pogajalski strani, kar 
hrvaška diplomacija čuti in spretno 
izrablja v svojo korist.

Vse to vodi slovensko zunanjo in 
celotno politiko v tako podrejen po
ložaj proti sosedi Hrvaški, da jo 
moremo označiti kot anacionalno in 
slovenskim državnim interesom 
škodljivo.

Poleg ostalih odprtih vprašanj - 
Razkrižje in Medmurje, Krška elek
trarna, Ljubljanska banka, obmejni 
gozdovi, zadružna zemlja na tolmin
skem, Istrske železnice... - je pred
vsem zaskrbljujoče pogajanje o po
morski meji.

Slovenska desnica terja odločno 
varovanje slovenskih meja in uvel
javitev slovenske meje na Mirni, to je 
izpolnitev desete točke Memorandu
ma Slovenske desnice, ki je bil z ak
lamacijo potrjen na velikem zboro
vanju 18. septembra v ljubljanskih 
Križankah.

Meja na Mirni pomeni južno mejo 
cone B Svobodnega tržaškega ozem
lja, kije edina mednarodno priznana 
meja na spornem območju in jo je 
zato imeti za pravo in mednarodno 
priznano mejo med Slovenijo in Hr
vaško. Dokazov za upravičenost take 
trditve je dovolj, zlasti pa raba slo
venščine kot javnega občevalnega 
jezika in jezika v javnih knjigah na 
območju cone B Svobodnega trža
škega ozemlja. Da so se tega ves čas 
zavedali na hrvaški strani, dokazuje 
dejstvo, da je slovenska pomorska 
policija vse obdobje, odkar je bila 
cona B pod Jugoslavijo, sama varo
vala morje do samega mesta Umaga.

Zato Slovenska desnica pričakuje, 
da bo slovenska stran na bodočih 
pogajanjih bolj odločna in da ji bo 
uspelo uveljaviti pravično slovensko

mCJ0' za Slovensko desnico:
VITOMIR GROS

kracija ne prinaša samo več 
, temveč tudi več možnosti

> i 'r ■. t.. A/ic onii

Klic odrezane 
osilniške 

doline
Ugovor na trditev v po- 

ročilu (DL 27. jan.)
V Dolenjskem listu je bil 27. 

januarja na drugi strani objav
ljen članek A. Bartlja “Klic od
rezane osilniške doline”, v ka
terem avtor poroča o poteku pr
ve seje IO Čivilnega gibanja za 
osilniško dolino.

V članku je zapisan tudi sta
vek: “V nasprotju z že začetimi 
deli za cestno povezavo ob Kolpi 
od Vasi-Fare do Osilnice, za 
katero se kljub številnim pomis
lekom in protestom odločajo 
nekateri krajevni dejavniki in 
celo kočevska občina, prebival
ci osilniške doline odločno in 
argumentirano zagovaijajo ces
tno povezavo Osilnica-Kočev- 
ska Reka-Kočevje, ki je za te 
kraje najkrajša in najučinko
vitejša.”

Ta trditev ni točna. Nasprot
no! Tako IS kot predsedstvo 
občinske skupščine Kočevje da
jeta prednost gradnji ceste Ko
čevska Reka-Osilnica, in sicer iz 
istih razlogov, kot jih navajajo 
člani IO Civilnega gibanja za 
osilniško dolino. Zavedamo se, 
da cesta ob Kolpi po slovenskem 
ozemlju ne pomeni rešitve šte
vilnih zagat, s katerimi se sre
čujejo Osilnica in kraji, ki na 
Osilnico gravitirajo.

Posodobitev kolovoza med 
Petrino in Kužljem ne pomeni 
zelene luči za nadaljevanje del 
proti Srobotniku in Mirtovičem. 
Pomeni samo uresničitev tistega 
dela splošnega načrta, ki se na
naša na povezavo Kužlja z ma
tično občino po slovenskem oze
mlju.

Dejstvo je, da določeno števi
lo krajanov zagovarja posodo
bitev poti vzdolž Kolpe kot 
prednostno rešitev. Tako pred
sedstvo kot IS menita, da bi v 
primeru, če bi se ta povezava v 
letu 1994 realizirala, država o 
gradnji ceste Kočevska Reka- 
Osilnica ne bi več razmišljala. 
Tako bi bila osilniška dolina 
potisnjena v osamo in bi bil njen 
razvoj dejansko zavrt. To pa 
nikakor ni želja in cilj tistih, ki 
naj bi se skrivali za pojmom 
občina.

Res pa je, da bo posodobitev 
poti vzdolž reke edina ures
ničljiva rešitev, če bo država še 
naprej tako radodarno in hitro 
zagotavljala finančna sredstva 
kot do sedaj.

Dr. MIHAEL PETROVIČ
Občinska skupščina Kočevje

Politika se tokrat ni vmešavala
Odmev na poročilo s tem naslovom (DL 27. januarja) - Ni šlo za “prislovično urad

niško ravnanje”, temveč za zavestno ravnanje svobodoljubno mislečih ljudi
V Dolenjskem listu je 27. januarja 

novinar T. Jakše navedel mnenje 
novomeškega župana Francija Kon
cilije ob otvoritvi razstave “Novo
meške ulice”: “Nekaterim nevšeč
nostim (pri preimenovanju) pa so se 
Novomeščani izognili tudi zaradi 
prislovičnega uradniškega lagodja, 
saj njihovi uradniki niso tako na vrat 
in na nos hiteli preimenovati številne 
ulice in trge z imeni, ki jih je ponujal 
trenutni politični veter.”

Drži, da Novo mesto leta 1955 (na 
kar se to mnenje verjetno nanaša), ko 
so po vojni prvič preimenovali ulice, 
ni sledilo drugim mestom v Sloveni
ji, ki so poimenovale najpomemb
nejše trge in ulice po Titu, Kardelju, 
revoluciji in drugih takrat močno 
politično obarvanih imenih. Toda 
razlog za to ni bilo “prislovično ura
dniško lagodje”. Vsi vemo, da so v 
tistih časih bila odločilna politična 
navodila od zgoraj, in to ne na urad
nike, temveč na odgovorne ljudi.

V tistih letih je v Novem mestu bila 
na odgovornih mestih skupina ljudi, 
ki pri novem preimenovanju ulic za
vestno niso hoteli iti v skrajnost, tem
več so poskušali obdržati ravnovesje 
med političnimi pogledi in zdravim 
razumom. Hoteli so, kolikor je le bilo 
možno, obdržati stara poimenovanja 
ali pa vnesti čim več politično nevtral
nih imen. Bili so sicer primorani spre

meniti imena, kot so Sv. Jurija ulica, 
Cerkvena in Proštijska ulica in podo
bno. Toda namesto teh imen so bila 
nova poimenovanja zelo nepolitična: 
Sv. Jurij ulico so poimenovali v Cvel- 
barjevo, Frančiškanska ulica je_pos
ta la Seidlova, Cerkvena ulica Škra- 
bčeva, Proštijska Trubarjeva itd.

V povezavi z NOB zavestno niso 
poimenovali številnih ulic po znanih 
slovenskih in jugoslovanskih poli
tikih, kot so bili primeri v drugih slo
venskih mestih, temveč so na eni stra

ni dali poudarek splošnim imenom 
(Ulica Talcev, Cesta herojev, Valan- 
tičevo itd.), na drugi strani pa neka
terim skromnim, a zaslužnim borcem 
(Jerebova, Kristanova, Slakova, Pa- 
deršičeva itd.).

Skratka, pri takratnih poimeno
vanjih ne gre za “prislovično urad
niško lagodje”, temveč za zavestno 
ravnanje politično odgovornih, a 
obenem razumnih in svobodoljubno 
mislečih ljudi v Novem mestu okrog 
leta 1955. V1LMA PIRKOVIČ

Za modernizacijo regionalne ceste 
Trava - Podplanina - Čabar z oznako 
R/373 ter lokalne ceste Lazeč - Novi 
kot v makadamski izvedbi se svet KS 
Draga in krajani zavzemajo že 20 let. 
Obe cesti sta povezani z Republiko 
Hrvaško in krajani tega dela Sloveni
je se dobro zavedajo, da kraj ostane 
pri “življenju” le, če ima ceste.

Po osamosvojitvi Slovenije in vz
postavitvi državne meje je v naši KS

Kaj zahtevamo in pričakujemo
Mnenje sveta Krajevne skupnosti Draga o regionalni 
cesti Trava - Podplanina - Cabar ter lokalnih cestah

vas Črni Potok ostala brez nepos
redne cestne povezave z matično dr
žavo, kajti KS Draga nima samo tega 
primera, ampak je sosednja KS Osi
lnica v celoti odrezana od matične 
države, a KS Kostel le delno, in sicer 
vasi Kuželj in Srebotnik. Ker so se 
krajani v krajevnih skupnostih zave
dali posledic državne meje, so prek 
zborov KS zahtevali od države, da se 
zgradi cestna infrastruktura, ki bi kra
jane “zaprtih” vasi povezala z mati
čno državo. Zahtevo po gradnji ceste 
Petrina - Osilnica - Podplanina so 
podprla zainteresirana ministrstva.

Poročilo vlade Republike Sloveni
je z dne 29.9.1993 je bilo pripravljeno 
na podlagi sklepa Odbora za infra
strukturo in okolje Državnega zbora 
R Slovenije, ki zagotavlja prometno 
povezanost vseh naselij ob meji z 
Republiko Hrvaško neposredno prek 
ozemlja Republike Slovenije. To po
ročilo so podprle poslanske skupine 
Liberalnodemokratske stranke, Slo
venskih krščanskih demokratov in 
Demokratov-Demokratske stranke 
Državnega zbora R Slovenije.

Sklep sveta KS Draga je, da se 
“zaprte” vasi cestno povežejo po oze
mlju matične države tako, da zaradi 
komuniciranja ne bo treba prestopati 
državne meje.

Krajani KS Draga apeliramo na 
pristojne državne organe ter poslan
ske skupine omenjenih strank, naj se 
cestna problematika prične reševati 
nemudoma na celotnem območju 
krajevne skupnosti, kajti mogoče bo 
jutri že prepozno, saj bodo sicer ne
katere vasi (tako kaže), ostale v do
glednem času brez vaščanov.

Od države pričakujemo resen pris
top k reševanju nastale problema
tike.

Predsednik sveta KS Draga: 
ANTON ŽAGAR

Trgovina je bila le pesek v oči
Sosedje so dali soglasje za trgovino, pred prag pa so dobili gostilno - Vse pritožbe 

zavrnjene - Kljub pritožbi sosedov na vrhovno sodišče je bil lokal odprt

n človek ne more izgubiti 
'troškega srca. (Meng-ce)

Ljudje ob koncu leta radi napravi
mo obračun za nazaj in se iz izkušenj 
tudi poizkušamo kaj naučiti. “Kar se 
Janezek nauči, to Janez zna,” pravi
jo. Žal pa ni vedno tako. Ko danes 
prebiramo časopise, nehote dobimo 
občutek, da je nas Slovencev ena 
sama nepoštenost. V primeru, ki ga 
bom opisal, nastopajo naš sosed s 
Kandijske ceste Pestner, novomeška 
občina oziroma njen sekretariat za 
urejanje okolja in tri prizadete dru
žine - dve starejši in ena mlajša.

Zakaj gre? Naš sosed je nekako 
pred štirimi leti začel prenavljati svo
jo napol porušeno drvarnico. Ni nas 
zanimalo, kaj kani iz nje narediti in 
kakšne barve je njegova gradnja - 
črna ali rdeča. Takrat smo si bili še 
dobri sosedje in verjeli smo, da se bo 
s tem le uredilo okolje pred našimi 
pragi. No, lepše je že bilo, o tem, kaj 
pa se bo v novih prostorih dogajalo, 
je sosed modro molčal. Vendar so 
tudi nam prišle na uho govorice, da 
bo v nekdanji drvarnici trgovina z 
bifejem. Ker nam sosed še vedno ni 
bil pripravljen zaupati, kaj namerava, 
smo šli govorice preverit na občino, 
kjer pa o početju našega soseda niso 
vedeli ničesar in so nas napotili na 
inšpekcijo; vendar tudi tam niso ve
deli ničesar, domnevamo pa, da so po 
našem obisku ukrepali, saj nas je 
kmalu za Jem sosed prišel prosit za 
soglasje. Želel je odpreti trgovino s 
kavarnico ob njej. Soglasje za tr
govino je dobil, nasprotovali pa smo 
kakršnemukoli gostinskemu lokalu, 
saj nas je dovolj dolgo motil hrup 
gostov nekdanjega hotela Kandija, ki 
je sicer stal preko ceste, Pestnerjev 
lokal pa bi imeli tik pred nosom.

Kljub temu da sosed ni dobil na
šega soglasja za gostinski lokal, je od 
občine dobil dovoljenje za trgovino z 
bifejem. Ko smo na občini povpra
šali, kako je to mogoče, so nas kar na 
hitro odpravili s pojasnilom, da naše 
soglasje ne pomeni nič, da odločbe 
izdajajo oni in da se mi lahko le pri
tožimo. Občino smo zapustili s čud
nim občutkom, da se za našim hrb
tom dogaja nekaj, kjer računi niso 
povsem čisti. Seveda smo se na od
ločbo pritožili, vendar s pritožbo nis
mo dosegli ničesar. Pa nismo odne-

Potoške vesti
LOŠKI POTOK - Vas Hrib je cen

ter Loškega potoka. Skozenj pelje 
tudi regionalna cesta in več cestnih 
odcepov. Že v poletnih mesecih je 
zatrpan z vozili, letošnji zgodnji sneg 
pa je povzročil pravi prometni za
mašek. Verjetno je za odstranitev 
snega odgovorna Komunala ali KS, 
pa tudi uporabniki bližnjih obratov in 
ustanov bi lahko pokazali nekoliko 
več solidarnosti.

Komunalno podjetje Ribnica, ki 
med drugim skrbi za okrasitev ob 
decembrskih praznikih v vseh večjih 
naseljih v občini, je letos to storilo že 
za Miklavža. V Loškem potoku so bili 
zelo skromni v primerjavi z drugimi 
kraji.

Zadnji teden v tem letu, torej v 
četrtek, 30. t.m., bodo imeli v Os
novni šoli dr. Antona Debeljaka 
odprti dan šole. Isti dan bo ob 16. uri 
novoletna prireditev za starše učen
cev, učence in druge. Uprizorili bodo 
igro “Kralj v časopisu”. Otroke v vrt
cu bo obiskal in obdaril tudi dedek 
Mraz.

hali, pritoževali smo se toliko časa, 
dokler ni na odgovoru pisalo, da je 
pritožba možna le še na vrhovno 
sodišče v Ljubljani. Najeli smo odvet
nika, čeprav smo se zavedali, da to ni 
poceni, in se pritožili še na vrhovno 
sodišče, kjer pa naša zadeva stoji že 
kar nekaj časa.

Medtem ko smo mi hodili “od Po- 
ncija do Pilata” je napovedana trgovi
na z bifejem pred našim pragom zras
la v navadno krčmo in 22. decembra 
lani je bila veriga novomeških gostiln 
bogatejša za še en lokal, o toliko ope
vani trgovini, za katero smo dali so
glasje, pa ne duha ne sluha. Zato 
sedaj sprašujemo vsemogočni sekre
tariat, ali je bila trgovina le kamu
flaža, s katero je naš sosed prišel do 
soglasja za gostilno? Je bila trgovina 
le pesek v oči prizadetim družinam? 
Zakaj ste nas napotili na vrhovno 
sodišče in nam s tem naredili stroške, 
če se na vse naše pritožbe enostavno 
požvižgate? Zakaj pri ogledih lokala 
vi in inšpekcija niste bili toliko po
šteni, da bi nas povabili zraven?

Zahtevamo, da se gostinski koč- 
mur zapre in počaka odgovor vrhov
nega sodišča. Ni lepo in še manj 
pošteno, da se tako ravna z ostareli
mi ljudmi. Tudi vi boste enkrat stari, 
če vas ne bo prej pobralo. Ko bomo 
mi odšli s tega sveta, bodo za nami 
prišli drugi ljudje in ne želimo jim 
hrupa, kakršnega smo morali mi 
prenašati celih 40 let. Naj na koncu 
dodamo, da je vse to nepošteno po
četje menda blagoslovil sam gospod 
župan, ki pri vsej tej zadevi nima čis
tih rok.

Prizadeti 
(podpisi v uredništvu)

Ne le v Srbiji, 
pse mučijo 

tudi v Sloveniji
Ob grozljivem prikazu 

pasjega boja na TV
V četrtkovem tedniku 27. jan

uarja smo si na prvem programu 
slovenske TV lahko ogledali 
grozljiv primer pasjih bojev, ki 
jih prirejajo v Srbiji. Sicer ne 
vem, s kakšnim namenom je bilo 
to sprejeto na TV: ali kot zani
mivost ali kot prikaz, s kako 
podlimi dejanji se človek, krona 
stvarstva, ukvaija, ko sadistično 
ravna z živalmi. Sogovornika ob 
novinarju g. Krejaču sta bila 
strokovnjaka, in sicer dr. Jože 
Vidic kot veterinar in Miro Zi
dar kot kinolog. Opisovala sta 
lastnosti psa in človeka, kako 
sodelujeta v tem masakru ne
dolžnih živali; v mojo osuplo za
prepadenost ni bilo slišati javne 
obsodbe pasjih borb, in sicer, da 
jih je treba nemudoma prepove
dati ne glede na to, kje jih prire
jajo, krivce pa hudo kaznovati. 
Najbolj žalostno pa je dejstvo, 
da veterinarji te pse pred krva
vim dvobojem pregledajo in so
glašajo s tem, da gredo živali v 
mučilno areno. Vprašam se: je 
to veterinarjeva poklicna etika?

Zakaj pišem to? Da ne bo po
mote - pasje boje prirejajo tudi 
v Sloveniji! Vendar skrivoma in 
na samem, enkrat v tem, drugič 
spet v drugem kraju, najraje v 
kakšnem zapuščenem hlevu, 
skednju, skladišču... Več po
datkov imajo društva proti 
mučenju živali, zato jih vabim, 
da se oglasijo s svojo obsodbo.

LEA EVA MULLER

Za delo so 
poprijeli 

pravi ljudje
Zgradili 96.000 nemških 
mark vreden pretvornik
V ne celih dveh letih sta bila na 

območju Loškega potoka zgrajena 
dva tv pretvornika. Glavni, ki je bil 
zgrajen pred približno dvajsetimi leti, 
je pokrival le del kraja. Razni bojko
ti niso bili dovolj uspešni, dokler ni 
zadeve vzela v roke majhna skupina 
zagnancev. Pred letom je bil narejen 
pretvornik za vas Retje. 25. januarja 
je bil tehnično prevzet pretvornik 
Mali Log, ki bo pokrival tudi del vasi 
Hrib. S tem so odpravljene vse sive 
liste, zasluga pa gre malemu odboru, 
izrednemu posluhu RTV - pretvorni
ki in zveze in KS Loški potok.

Zlasti pri pretvorniku Mali Log gre 
vsa zasluga Janezu Debeljaku, ki 
predseduje vaški skupnosti, kot grad
benik pa je vodil vsa dela in s tem 
prispeval h kvaliteti del in cenejši in
vesticiji. Vsa ostala organizacijska 

. dela gre pripisati Marjanu Moharju 
in peščici vaščanov, zlasti tistim, ki so 
zastonj odstopili zemljišče za napra
vo. Pristojne inšpekcije so tako rekoč 
brez pripomb izdale obratovalno do
voljenje.

V celoti - prostovoljna dela niso 
všteta - je pretvornik stal 69.000 
DEM, 45.000 DEM je investirala 
RTV Slovenija, ostalo pa v raznih 
oblikah vaščani in krajevna skupnost.

Omeniti velja še, zlasti za uporab
nike, da pretvornik za prvi program 
oddaja na 23. za drugi program pa na 
26. kanalu, uporabnikom pa pri
poročajo enotno, enojno UHF an
teno. .

A. KOŠMERL

Vrbovec izumrl
Pred sto leti je ta kočevska 
vas imela še 125 prebival

cev - Kaj zdaj?
VRBOVEC PRI POLOMU - Po

datki o bivajočih prebivalcih te vasi v 
kočevski občini kažejo, daje pred 100 
leti bivalo v njej nekaj nad 125 ljudi. 
Toda že leta 1930 je tu živelo polovi
co manj prebivalcev. Skopa in kam
nita zemlja ter gozdnato območje ni
sta dajala dovolj zaslužka, zato so se 
tudi v preteklosti ljudje odseljevali iz 
tega kraja, čeravno je oddaljen od 
Kočevja le 12 km. Po odhodu ko
čevskih Nemcev kraj ni zaživel in po 
drugi svetovni vojni je tu bivalo le 
manjše število ljudi. Popis prebivalst
va in gospodinjstev, stanovanj in

Kraj postaja zdaj počitniško ob
močje, saj je upravljalec zemljišč 
pričel oddajati zemljišča v dolgo
ročen zakup in tako omogočil posa
meznikom, da si zgradijo zgraaoe za 
začasno bivanje. Vprašanje pa je, če 
bo to prineslo znova prebivalstvo v 
številne zapuščene nekdanje vasi na 
območju kočevske občine, ki nikakor 
ne morejo zaživeti, čeravno se o teh 
vprašanjih mnogo razpravlja in spre
jemajo razni načrti, vendar dlje od
tega ne pride.

V. DRAGOŠ

ZAKON O RTV NI ZREL
Socialdemokratska stranka Slo

venije meni, da je z namenom nove
ga zakona o RTV pripravljen ne
strokovno in zgolj z namenom zago
toviti nekaterim skupinam vpliv na 
RTV Slovenija. Predlagani zakon o 
RTV zanika nekatera temeljna de
mokratična načela, zato slovenski 
socialdemokrati menimo, da takega 
zakona ni mogoče obravnavati na 
februarski seji državnega zbora.

Strokovni svet SDSS 
za: BRANKO GR1MS

HVALA ŠMARJEŠKIM 
TOPLICAM IN TRIU NOVINA

S prijateljico obiskujeva Šmarješke 
Toplice od leta 1980. Vsakokrat sva 
prijazno sprejeti. Z bivanjem v zdra
vilišču si resnično okrepiš dušo in 
telo, za kar se trudijo vsi zaposleni. 
Prijetno sva bili presenečni, ko je na 
zabavnem večeru igral družinski trio 
Novina. Pred sedmimi leti smo po
slušali koncert tega tria, letos pa glas
bo za ples. V eni skladbi je sodeloval 
komaj sedemletni Tomaž. Sodelova
nje žene in matere ni vidno, a je v 
veliki meri prisotno in želiva, da bi še 
dolgo rezveseljevali ljudi. Hvala za 
oba prijetna večera izvajalcem in 
vodstvu zdravilišča, ki je te glasbe
nike povabilo.

ANGELA FERJAN z Jesenic 
MARIJA LEVSTEK iz Lesc
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Šentrupert bo imel občino!

Lastna občina je za krajane življenjskega pomena

V Šentrupertu se je po vojni mar
sikaj spremenilo. Ves povojni čas je 
kraj več nazadoval, kot napredoval. 
Izgubili smo obsežno, za tiste čase 
bogato občino. Imela je svoje obrate: 
mlekarne, klavnice, mesnice in sušil
nice sadja, lastne kmetijske zadruge, 
ki je bila med najuspešnejšimi v re
giji-

Pri ukinitvi KZ smo izgubili premi
čnine in nepremičnine. Vse je odšlo 
v KZ Trebnje. S tem smo izgubili 
delovna mesta, bil pa je tudi velik beg 
ljudi s podeželja v mesta. Tako se je 
tudi naša občina praznila.

Občina Šentrupert je bila razdelje
na na tri dele, to je v občino Sevnica, 
Litija in Trebnje. Občina Sevnica je 
imela krajevno skupnost Cirnik in 
krajevno skupnost Šentlovrenc; vse
ga je bilo to sedem vasi. Vsi ti naši 
nekdanji občani želijo vrnitev v enot

no občino Šentrupert.
Edina tovarna, ki jo je naš kraj 

imel, je Agrostroj, ki pa ne služi več 
našemu kraju, saj ljudje tudi tu nima
jo dela.

Velika škoda se je za naš kraj 
zgodila takrat, ko tu ni bilo dovoljeno 
ustanoviti Salezijanski zavod. S tem 
smo izgubili najmanj srednji šolski 
center in s tem znanje, kulturo in tu
rizem. Prišlo je do občutne gospodar
ske škode.

Občina je za naše kraje življenjske
ga pomena, saj bomo imeli večje gos
podarske uspehe in sredstva. Zato se 
bomo lažje posvečali demografsko 
ogroženim krajem in nudili boljšo 
komunalno, kulturno in gospodarsko 
življenje. Prepričani smo, da se bomo 
ob referendumu krajani naše občine 
odločili za občino Šentrupert!

JANEZ LIVK 
(za SKD Šentrupert)

SREČNA AFRIKA V SLOVENIJI - V Slovenskem šolskem muzeju na 
Plečnikovem trgu v Ljubljani bo do 15. februarja na ogled zanimiva razsta
va otroških igrač iz afriških držav Gane in Burkine Faso. Večinoma gre za 
prevozna sredstva, narejena iz ostankov lesa, palme in različnih odpadnih ma
terialov, iz katerih so dečki (povprečna starost 10 let) znali spretno oblikova
ti nenavadne igrače, danes že priče sodobne industrializacije. Organizatorka 
in avtorica razstave Sonja Porle, ki se je 10 let potepala po črnem kontinen
tu, bo ob diapozitiivh, afriških pravljicah in organiziranih delavnicah za 
najmlajše, tudi slovenske otroke učila afriške iznajdljivosti in domišljije. (Fo
to. D. Krošelj)

Seminar Gibanja 
za življenje v 

Novem mestu
Proti splavu, evtanaziji

KRŠKO - V soboto je v pro
storih novomeškega kapitlja 
potekal seminar, ki gaje pripravi
lo Gibanje za življenje in je bilo 
namenjeno predvsem tistim, ki bi 
želeli akrtivneje sodelovati v svo
jem kraju oz. župniji.

Udeleženci so bili iz okolice 
Novega mesta, Črnomlja in 
Krškega, seminar pa sta vodila s. 
Romana Vrtačič, kije vodjteljica 
gibanja in pater Miha Žužek. 
Predstavila sta Gibanje za življe
nje po svetu in pri nas, spozna
vanje petih načel gibanja in ne
nazadnje svetovala, kako razšir
jati življenjski program gibanja.

Moto Gibanja za življenje je 
predvsem širiti dobro, prebujati 
dobro, ki je v vsakem človeku, 
dajati ljudem pogum, da kljub 
slabemu standardu in bornemu 
življenju ohranjajo optimizem. 
Bori se proti splavu in evtanaziji, 
ki sta zločina nad človekom, pro
ti negativni propagandi, ki trdi, da 
sta to čisto normalni stvari v živ
ljenju. Resnično noben zakon ne 
more zločina narediti za dobrega. 
Zato Gibanje za življenje vzpod
buja, da spoštujemo vsako 
človeško življenje od spočetja do 
njegovega pravega konca.

“Zato, Slovenci, ne pustimo, da 
nam življenjski pogum upade. 
Živimo v prepričanju, da je živ
ljenje čudovit dar, zato ga razvi
jajmo v vseh smereh, da bo res 
življenje v obilju, telesno in 
duhovno, osebno in občestveno, 
narodno in mednarodno,” je 
načelo gibanja in tudi zaključna 
misel seminarja v Novem mestu.

TOMAŽ PETAN, Krško

• Vsak človek, tudi Slovenec, je zno
traj sebe razdeljen na vernega in ne
vernega. (T. Kermauner)

SDSS Se v Ribnici
V Loškem potoku prvi 

krajevni odbor SDSS, ki 
ga vodi Milan Košmerl
RIBNICA, LOŠKI POTOK - 

“Ribniška občina je ena iz med šes
tih v Sloveniji, ki še nima organizi
rane stranke enote Socialdemokrat
ske stranke Slovenije. Opazno je, da 
celotno politiko v občini vodita le dve 
stranki: SKD in ZLSD, vmes pa je 
nastala praznina, ki jo namerava za
polniti SDSS in tudi na bližajočih se 
lokalnih volitvah tvorno poseči v do
gajanja in s tem ustvariti pluralnost 
odločanja, ki je sedaj eno ali največ 
dvotirno”, pravi predsednik inicia
tivnega odbora za Ribnico Jože Kozi
na. Trenutno pa se odbor ukvaija z 
ustanavljanjem krajevnih organizaci
ji, z nabiranjem poštenega članstva 
oz. simpatizerjev in pripravami za 
ustanovno občinsko konferenco, ki 
naj bi bila konec tega ali v začetku 
prihodnjega meseca v Ribnici.

Na zborovanju v Loškem potoku je 
program stranke razlagal član inicia
tivnega odbora inž. Zavolovšek s po
udarkom, da se vrednote, ki jih goje 
socialdemokrati, uveljavijo tudi v živ
ljenju ribniške občine, se zlasti po 
podjetjih, ki iz znanih in neznanih 
vzrokov, zlorab in kraj premoženja 
vse bolj tonejo, vodilne stranke vk
ljučno s sindikati pa slabo ali sploh ne 
rešujejo problemov. Mlajša in sred
nja generacija je ostala v nekakšnem 
pat položaju še zlasti, ker vlada vse 
večja nezaposlenost, ostali pa brez 
vseh pravic soodločanja, brez te
meljnih vrednot, ki jih proklamira 
stranka.

A. K.

ZAHVALA ZA POMOČ
Za pomoč pri obnovi pogorelega 

gospodarskega pioslopja se zahvalju
jem vaščanom, gasilcem, Lesu Čr
nomelj, Iskri Šemič in vsem, ki so 
nam kakorkoli pomagali.

DRUŽINA GOLOBIČ 
Semič

|

94 let Maistrovega borca
PREDGRAD - 27. decembra je 

dopolnil 94 let Pavle Kralj iz Pred- 
grada, ki zdaj stanuje pri hčeri v 
Žagozdacu. Je živahen, pridno de
la, predvsem plete košare, koše in 
košarice, slednje kot turistične spo
minke, ki jih nekaj tudi proda, 
predvsem v Koper in Ameriko. Sli
ši že nekoliko slabše, spomin pa 
ima še dober.

Je zgovoren in je takoj povedal, 
daje še zadnji živeči Maistrov bo
rec v kočevski občini in da ga ob
časno obišče predsednik kočevske 
borčevske organizacije Nace Kar- 
ničnik, ki mu prinese tudi kakšno 
zgodovinsko knjigo. Še vedno na
mreč rad bere, predvsem Dolenj
ski list, ki je o njem v zadnjih letih 
objavil tri članke in vse ima sprav
ljene.

V vojsko je bil vpoklican leta 
1918, nato je kot Maistrov borec 
sodeloval v letih 1918 in 1919 v bo
jih za severno mejo. Spominja se 
tudi plebiscita, ko so Avstrijci gro
zili Slovencem, da morajo glasova
ti za Avstrijo. Med njegovimi naj
bolj žalostnimi spomini je prav 
umik v Jugoslavijo, ko je bila do
ločena meja z Avstrijo. Naveni 
njegovih medalj piše zadaj: Če v 
onem času ne bi bilo nas, še večji 
kos slovenske zemlje bi odtrgal tuji 
plaz.

Po prvi vojni je Pavle krošnjarji 
in pozna vso nekdanjo Jugoslavijo. 
Najprej je hodil s krošnjo peš od 
vasi do vasi, nato pa z vozom. Pro
dajal je približno pol svojih izdel
kov, pol pa ribniške suhe robe. Ob
redel je vse do Banata in Bačke, 
Dalmacijo in veliko otokov.

Oženil se je leta 1928. Žena je 
bila iz Sodevcev. Trije otroci so 
jima umrli še majhni, štirje pa so še 
živi: tri hčere in sin. Ko se je oženil, 
ni imel svoje niti žlice, potem pa je 
kupil hišo v Predgradu, ki jo je zdaj 
sin obnovil.

“Če bi opisal svoje življenje, bi 
bila to knjiga, ki bi bila bolj debe
la, kot je Šveto pismo,” pravi Pav-

Maistrov borec Pavle Kralj iz Pred- 
grada.

le in dodaja, da je doživel več hu
dega kot dobrega. Potem pove, 
kako je njegov stari oče, ki je do
živel 97 let, vedno spal v domači 
postelji, on, Pavle, pa bolj redko. 
Njegov stari oče se je še dobro 
spomnil hajdukov, ki so živeli v 
jami v njihovi hosti, od koder so 
hodili krast predvsem v kočevarske 
vasi. Kradli so vse, tudi koze, ki so 
jih potem pekli v tisti jami, ki se ji 
še danes reče Mikoč keldrc (Mi- 
kočeva klet).

Oče Peter Kralj je povedal še ve
liko zanimivega. Pred slovesom pa 
je dejal:

“Tri vojne sem dočakal, pa 
imam še korajžo, da bi šel na južno 
mejo. Pa ne s tisto majhno puško, 
ki smo ji rekli “karabiterica” (ka
rabinka?) ali tako nekako, ampak 
s šnelfajerco (brzostrelko).”

Ob slovesu mi je podaril koša
rico, ki jo je izdelal sam, še prej pa 
jo je napolnil z domačimi jabolki, 
pridelanimi brez raznih umetnih 
pomagal.

JOŽE PRIMC

Štirinajsta krenila iz Bele krajine
Partizanski komandant Ivan Dolničar, zdaj predsednik ZZBNOV Slovenije, kije ob koncu vojne s svojo enoto 

zajel nemškega generala Aleksandra Lohra, piše o pohodu Štirinajste divizije na Štajersko pred pol stoletja

Štirinajsta divizija je ena i: 
prvih dveh slovenskih divizij,

i izmet

novljenih z odlokom glavnega štab;
13. julija 1943. Podrejena je bila ope 
rativnemu vodstvu kasneje ustanov 
Ijenega 7. korpusa NOV in PO Jugo 
slavije. Najprej sta bili v njenem ses 
tavu Tomšičeva in Šercerjeva briga 
da, neposredno pred kapitulacijo Ita
lije pa sta se vanjo vključili še Grad
nikova in Prešernova brigada. Delo
vala je na območju Dolenjske in No
tranjske. Ob kapitulaciji Italije so nje
ne enote sodelovale pri razorože- 
vanju italijanskih divizij ter uničeva
nju belogardističnih in četniških pos
tojank (npr. četniška postojanka v 
Grčaricah in belogardistična posto
janka na Turjaku). Po teh akcijah sta 
se izločili iz XIV. divizije Gradniko
va in Prešernova brigada, vključili pa 
Loška in Rabska brigada. Zadnja je 
bila kasneje razpuščena zaradi izčr
panosti borcev, nekdanjih interniran
cev taborišča na Rabu.

XIV. divizija je septembra 1943 
stalno napadala in rušila železniško 
progo Vrnnika-Postojna. V noči na
14. oktober 1943 je porušila Štampe- 
tov most pri Verdu, enega najpo
membnejših objektov na progi Lju- 
bljana-Trst. Po končani veliki nemški 
jesenski ofenzivi “Wolkenbruch” 
proti enotam 7. korpusa je divizija 
uspešno delovala na Notranjskem in 
Kočevskem. Tomšičeva brigada je 
uničila domobransko postojanko v 
Grahovem pri Cerknici v noči na 24. 
november 1943. Enote XIV. divizije 
so okrepljene z Levstikovo brigado iz 
18. divizije v noči na 4. december 
1943 napadle in uničile nemško-do- 
mobransko postojanko v Velikih 
Laščah. V bojih za Kočevje od 9. do 
12. decembra 1943 so se morale 
enote XIV. divizije zaradi znatne 
premoči sovražnikovih enot umakniti 
iz mesta, v katerem seje branila samo 
še nemško-domobranska posadka na 
utrjenem gradu. Na območju Suhe 
krajine so enote XIV. in XV. divizije 
napadle grenadirski polk nemške 
Turkenstanske divizije. Po ukazu 
glavnega štaba je prišla XIV. divizija 
29. decembra 1943 v Belo krajino. 
Razmestila se je po vaseh Suhor, 
Jugorje in Dragomlja vas na pobočju 
Gorjancev.

Politično vodstvo in glavni štab 
Slovenije sta že nekajkrat poskušala

okrepiti osvobodilno gibanje na Šta
jerskem s pošiljanjem vojaških enot 
iz Ljubljanske pokrajine. Zaradi mo
čnih sovražnikovih sil ob Savi sta pro
padla dva poizkusa preboja partizan
skih enot na Štajersko, samo delno 
naje usjpel tretji poizkus preboja na 
Štajersko, ki ga je poleti 1942 izved
la 2. grupa odredov. Zato sta odlo
čila, da na Štajersko pošljeta moč
nejšo enoto. Izbor je padel na XIV. 
divizijo.

V belokranjskih vaseh pod Goijan- 
ci seje XIV. divizija preuredila in 
temeljito pripravila na pohod. V ses
tavu divizije so bile Jri brigade: I. 
udarna brigada Toneta Tomšiča, II. 
udarna brigada Ljube Šercerja in 
XIII. udarna brigada Mirka Bračiča 
(prej Loška brigada). Pri štabu divi
zije je bila še kirurška ekipa (vodja dr. 
Milan Cervinka-Žiga), sanitetni re
ferent divizije dr. Stane Kolar, ope
rativni oficir Miha Avšič, obvešče
valni center (vodja Bojan Kamnikar), 
odsek za zveze z radijsko postajo 
(vodja Miroslav Šercer-Janez), od
delek za propagando (vodja Ladislav 
Kiauta), politični oddelek (vodja 
Drago Benčič-Brkin), štabna patrul
ja, intendant Ivan Adamič, verski re
ferent Jože Lampret in kulturniška 
skupina, ki jo je vodil pesnik Karel 
Destovnik-Kajuh.

V poveljstvu divizije so bili: Jože 
Klanjšek-Vasja, komandant, Tone 
Vidmar-Luka, namestnik koman
danta, Stane Dobovičnik-Krt, poli
tični komisar in Matevž Hace, pomo
čnik političnega komisarja, v štabu 
divizije od 8. februarja 1944.

Oborožitev XIV. divizije je bila za 
takratne razmere izredno dobra. 
Imela je dva protitankovska topa, de
vet srednjih in enajst lahkih minome
tov, dvanajst težkih in petindvajset 
lahkih mitraljezov, 180 brzostrelk in 
okoli 900 pušk. Tudi zaloge streliva in 
razstreliva so bile precejšnje. V briga
dah in divizijskem pratežu so gnali 
126 tovornih konj in mul, v divizij
skem štabu pa je bilo šest jahalnih 
konj. Glede na sestavo borcev in 
njeno oborožitev ie bila XIV. divizija 
ena najmočnejših divizij NOV Slo
venije.

Divizija je na začetku pohoda štela 
1112 borcev. Naloga XIV. divizije je 
bila, da vsestransko pospeši razvoj 
obstoječih partizanskih enot s svoji

mi velikimi vojaškimi izkušnjami in 
zaneti vseljudsko oboroženo vstajo 
na Štajerskem. Izvrši naj tudi mobi
lizacijo v narodnoosvobodilno voj
sko, za kar so v tem času obstajale 
možnosti. Okupirana Spodnja Štajer
ska je bila za Nemce eno najobču
tljivejših področij, ker so čez njo 
vodile pomembne prometne poti na 
Balkan in v Italijo. Divizija naj bi 
uničevala te prometne poti.

6. januarja 1944 je XIV. divizija 
krenila s Suhorja na osvobojenem 
ozemlju Bele kraijne na svoj zgo
dovinski pohod na Štajersko. 8. janu
arja so se sestali štabi brigad in divi
zije z ožjim delom glavnega štaba, 
kjer je komandant glavnega štaba 
Franc Rozman-Stane izdal povelje o 
pohodu Štirinajste na Štajersko prek 
Hrvatske.

Poizkusi preboja na okupirano 
ozemlje Spodnje Štajerske po naj
krajši poti čez Savo so namreč v prej
šnjih letih zaradi izredno močne 
okupatorjeve zasedbe italijansko- 
nemške meje in težavnega prehoda 
čez Savo zahtevali že takoj v bojih za 
prehod občutne izgube. Zato je divi
zija morala izbrati mnogo daljšo jx>t 
čez Hrvaško. Zato je divizija 8. janu- 
atja 1944 odšla iz Vivodine na dolgo 
pot čez Pokolpje, Turopolje, Mo- 
slavino, Kalnik in Hrvatsko Zagoije 
na Štajersko.

Pohod divizije čez Hrvatsko je tra
jal mesec dni. Skoraj na vsej poti po 
Hrvatski so se borci hranili po hišah. 
Prebivalci vasi, mimo katerih je šla 
divizija, so vsestransko skrbeli za 
borce. Posebno lepi sprejemi so bili 
v Veleševcu, v Gornji in Doljni Ruči, 
kjer se je divizija prepeljala v čolnih 
čez Savo, v Cazmi v Dubravi, kjer je 
kulturna ekipa divizije priredila zad
nji veliki miting na hrvaškem ozem
lju-

6. februarja zvečer so enote XIV. 
divizije v največjem redu prekoračile 
Sotlo pri Sedlarjevem čez plavajoči 
most, ki so ga naredili hrvaški teren- 
ci s pomočjo 2. bataljona Tomšičeve 
brigade. Prehod so varovali bataljo
ni Sercerjeve brigade. Za prehod 
nemško-hrvaške meje je bilo potreb
no izsekati visoko žično oviro. Prvi 
stik borcev Štirinajste z Nemci na 
štajerskih tleh je bilo srečanje z avto
mobilom nemške obmejne carinske 
zaščite na cesti Prelasko-Kozje.

Nemški cariniki so po umiku obves
tili o dogodku nemško posadko v 
Podčetrtku in tako razkrili prihod 
partizanske divizije. Divizijska pred
hodnica se je zapletla v boje s pre
plašenimi Kočevarji pri vasi Buče. 
Spopadi pri Bučah so alarmirali Ne
mce, ki so iz Kozjega takoj poslali 
bojno skupino narednika Matheisa z 
okoli 30 vojaki. Z nemško skupino se 
je bojeval bataljon Tomšičeve bri
gade in jo pognal v beg.

Z napadom na rudnik Senovo je 
XIV. divizija izvedla največjo vojaško 
akcijo na svojem pohodu. Šercerjeva 
brigada je močno poškodovala Žak- 
lov jašek v Reštanju in ga onesposo
bila za dva meseca. Bračičeva briga
da je uničila poslopje orožniške po
staje v Zabukovju nad Sevnico in 
opustošila občinski urad. Glavni 
delež v akciji je imela Tomšičeva 
brigada. Njen tretji bataljon je zaus
tavil prodirajoče nemške sile pred 
Brestanico, prvi in drugi bataljon pa 
sta napadla in poškodovala separaci
jo rudnika Senovo, izpraznila rud
niško konzumno trgovino, neuspešno 
naskakovala orožniško postajo in 
uničila obratni vlak. Partizanska ak
cija na Senovo je zaustavila izkop 
premoga do konca februarja in zma
njšala število zaposlenih rudarjev. Ob 
akciji v Reštanju je divizija prvič 
poskušala izvajati svojo pomembno 
nalogo mobilizacije. Po uspešni akci
ji se je divizija vrnila na Bohor. Med 
tem časom so nemške enote, ki so 
imele dvakratno številčno premoč 
nad XIV. divizijo, že zasedle greben 
Bohorja, Sotlo in savske mostove ter 
tako zaprle vzhodno in južno smer 
preboja Štirinajste.

Razdeljena v skupine in zdesetka
na je Štirinajsta po skoraj treh tednih 
neprestanih bojev in pohodov na 
Štajerskem vzpostavila stik s štabom 
4. operativne cone.

Izgube divizije so bile zelo hude. 
Od prehoda čez Sotlo do konca ne
mške ofenzive je izgubila okoli 360 
borcev (padlih, ujetih in pogrešanih), 
kar pomeni številčno okoli tretjino 
borcev. Okoli 200 ranjenih, bolnih 
(največ z zmrzlinami) in izčrpanih 
borcev se je po koncu ofenzive 
zdravilo na terenu in v bolnišnicah 4. 
operativne cone. Izgubila je vse to
vorne živali, težko orožje in mnogo 
pehotnega orožja. Največ izgub je

imela Štirinajsta v zadnji etapi po
hoda, tj. od preboja operativne sku
pine XIV. divizije pri Sv. Marjeti.

Po poročilih nemškega štaba za boj 
proti XIV. diviziji so imele njemu 
podrejene čete 41 padlih, 151 ranje
nih in tri pogrešane, skupno z ob
časno dodeljenimi četami pa okoli 50 
padlih in 160 ranjenih. Zaradi po
škodb, bolezni in ozeblin so morali 
izločiti še okoli 300 do 400 mož. 
Računa se, da so nemške sile za boj 
proti XIV. diviziji izgubile zaradi 
smrti, ran, poškodb in ozeb do kon
ca akcije 500 do 600 mož.

Štirinajsta se je obdržala kljub hu
dim bojem in najtežjim okoliščinam. 
Nemci so uradno razglasili, da so jo 
uničili. Komandant nemške opera
tivne skupine polkovnik Treeck je v 
sklepnem poročilu o bojih s XIV. di
vizijo 26. februarja navedel, da so 
“bando” razpršili in skoraj v celoti 
uničili. Močno je peptiraval o parti
zanskih izgubah (600 mrtvih in 163 
ujetih partizanov). O uničenju parti
zanske divizije je na osnovi Treeck- 
ovega poročila govoril tudi vladni 
predsednik za Štajersko Miiller-Hac- 
cius na štabnem razgovoru 28. febru- 
atja. Nemški oficirji so 4. marca 1944 
na gradu Vurberku pri Ptuju ob pri
sotnosti šefa civilne uprave dr. Uber- 
reitherja, komandanta polkovnika 
Treecka in zveznega vodje Štajerske 
domovinske zveze Steindla proslav
ljali zmago nad XIV. divizijo. Ob tej 

riložnosti so podpisali poseben do- 
ument o nemški zmagi. Prepričanje, 

da je XIV. divizija uničena, navaja 
tudi utemeljitvem predlog za visoko 
odlikovanje (nemški zlati križec) za 
generala Rosenerja v vrhovnem po
veljstvu šefa oddelkov za uničevanje 
tolp julija 1944.

XIV. divizija je bila sicer močno 
prizadeta, ne pa uničena. Glavni štab 
je že konec februarja uredil enotno 
vojaško poveljstvo za Štajersko in iz
vedel nekatere kadrovske spreme
mbe v poveljstvu 4. operativne cone. 
Dne 28. februarja je podredil XIV, 
divizijo štabu 4. operativne cone. S 
tem je bila odpravljena glavna po
manjkljivost, ki je ovirala uspešno 
pomoč enot 4. operativne cone XIV. 
divizije ob njenem prihodu na Štajer
sko. Štab 4. operativne cone je zdaj 
lahko usklajeval operacije vseh enot 
na svojem območju.

Na Graški gori in v Završah se je 
22. in 23. marca znova zbrala vsa di
vizija razen Tomšičeve brigade, ki je 
bila tedaj na Moravškem. Zbralo se * 
je 548 borcev, na terenu pa je ostalo 
še 132 udeležencev pohoda (ozeblih, 
ranjenih, onemoglih). Skoraj polovi
ca zbranih ni bila sposobna za boj. 
Poveljstvo Štirinajste je preuredilo 
brigade. Šercerjeva in Bračičeva bri

gada sta se preuredili na Graški gori 
in sta imeli po dva bataljona v skladu 
s takratnim številčnim stanjem divi
zije. Tomšičevo brigado so preuredili 
30. marca, ko so se sestati vsi trije 
bataljoni na območju Črnivca.

Število borcev štirinajste je na
raščalo, postopama seje izboljševala 
tudi njena oborožitev. Že 28. aprila 
1944 so imele brigade XIV. divizije v 
svojih vrstah 801 borca, junija 1944 

a je dosegla številčno stanje, ka- 
ršno je imela ob odhodu iz Bele kra

jine pol leta prej. Enote Štirinajste so 
{»stale ob znatni pomoči drugih enot 
4. operativne cone in okrožnih poli
tičnih organizacij kmalu usposob
ljene za vojaško aktivnost. Prihod 
divizije je povečal ofenzivnost parti
zanskih enot na Štajerskem, ki je v 
razvitosti osvobodilnega gibanja 
počasi dohitevala druge slovenske 
pokrajine. Marsikje na Štajerskem je 
prihod XIV. divizije pomenil prehod 
v množično osvobodilno gibanje proti 
okupatorju.

Ena glavnih nalog XIV. divizije je 
bilo izvajanje mobilizacije novih 
borcev za krepitev enot 4. operativne 
cone in za dopolnitev enot 7. korpu
sa. Med pohodom je divizija mobi
lizirala malo ljudi, še največ na Koz
janskem. Množična mobilizacija seje 
začela šele v mesecih po reorganiza
ciji na Graški gori marca 1944.

Enote XIV. divizije so v noči na 1. 
maj 1944 napadle velenjski premo
govnik ter druge okupatorske posto
janke in objekte v Šaleški dolini. V 
kasnejšem obdobju so brigade Štiri
najste napadale zlasti gospodarske 
objekte, komunikacije ter z rekvizi- 
cijami in mobilizacijo prizadejale 
okupatorjevemu gospodarstvu veliko 
škodo.

Skupno s Šlandrovo in Zidanškovo 
brigado, Kozjanskim odredom in 
drugimi enotami 4. operativne cone 
je prešla XIV. divizija avgusta 1944 v 
ofenzivo, ki je za nekaj mesecev os
vobodila ozemlje v gornji Savinjski 
dolini, na Moravškem in na Kozjan
skem.

Ob koncu narodnoosvobodilne 
vojne so brigade XIV. divizije v so
delovanju z enotami 3. armade JA 
zajele pretežni del balkanske arma
dne skupine “E” skupaj s kvislinškimi 
formacijami s poveljnikom general
polkovnikom Aleksandrom Lohrom. 
Štirinajsta je zasedla ozemlje vzho
dne Koroške od Velikovca do Boro
velj z dravskimi mostovi vred.

XIV. divizija je nalogo glavnega 
štaba NOV in PO Slovenije kljub 
velikim žrtvam in nadčloveškim na
porom z zvesto predanimi borci čast
no izpolnila.

IVAN DOLNIČAR
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Obnova starotrške Kalvarije
Kapela ima enkratno akustiko - Župnik dela križ

KAPEU1 KALVARIJA - Na hri
bčku pri Starem trgu stoji kapela 
oz. cerkev Kalvarija, ki jo zdaj ob
navljajo. Ima enkratno akustiko, v 
njej pa namerava metliški muzej 
organizirati nekakšen muzej v 
malem. (Foto: J. Primc)

STARI TRG - Staremu trgu v 
občini Črnomelj pravijo nekateri 
domačini in prebivalci okoliških 
vasi do Predgrada in naprej na

kratko kar Trg, nekateri pa celo 
Strh, Vasje imela do vojne poseb
nost: Kalvarijo s križevmgpotom. 
Med vojno pa so italijanski vojaki 
kapelice križevega pota podrli, da 
so si s tako pridobljenim materia
lom zgradili bunkerje. Ostala je 
cerkev Kalvarija, ki se je tudi že 
skoraj podirala, zdaj pa jo obnav
ljajo.

Nad vhodom v cerkev je bil sta
rinski lesen križ, ki je tudi propa
dal. Na srečo se je znašel v metliš
kem muzeju in je tako rešen pro
pada. Obnovljena cerkev Kalvari
ja pa potrebuje zdaj nov križ. Že 
pred dvema letoma so naročili v 
Žalcu železnega, ki naj bi bil kopi
ja starega križa. Pa se je nekaj za
taknilo in tudi zelo drag bi bil. Za
to se je starotrški župnik Jože Pav- 
lakovič kar sam lotil izdelave nove
ga iz plastike, ki bo občutno ce
nejši, ko pa bo prebarvan, ne bo 
videti drugače, kot če bi bil železen, 
župnik pravi tudi, da namerava s 
podobnimi križi kasneje obeležiti 
vse kraje, kjer so včasih bile cerkve, 
danes pa jih ni več oz. so samo še 
njihove razvaline.

J. PRIMC

Moda m vsakršen žep
Priznati moramo, vsaj tisti, ki smo 

bolj plitvih žepov, da sta bili leti 
nazaj pravi raj za nas kakor tudi za 
naše sosede Hrvate. Od kvalitetnega 
mesa, domačih jajčk in poceni ob
lačil smo pripeljali v našo domo
vino, ki je s cenami že krepko zako
račila Evropi naproti. No, sosedje 
Hrvatje pa so nam zlahka odrinili 
tako dobro kot slabo robo, saj bi od 
hrdov domačih kupcev ne mogli ne 
živeti ne... Kar naenkrat pa se je vse 
obrnilo na glavo. Mi zaradi astro
nomskih novih cen previsoko pre
cenjenega hrda nismo imeli pri njih 
kaj več iskati. Oni pa: navali z nič- 
kolikokrat prežuljenimi markami k 
nam! Kot pribito drži: ena zaplata iz 
blata, druga v blato!

To je čisto potiho, kot je njegova 
navada, ocenil naš ata. Prebelil je 
shrambo, odvlekel v klet skrinjo in 
postavil v kot kuhinje že pozabljeni 
hladilniček. Potem je sklical družin
ski sestanek Počohljal se je po glavi, 
kar je zmeraj kazalo na nevihto, in 
povedal, da je polizano in postrgano 
vse do zadnjega kota.

“Vse sem že sam dodobra pre
računal, zato nikakršnih neumnih 
pripomb!" je začel. “Meso je doseg
lo astronomske cene, zato se z jedil
nika črtajo salame, hrenovke, zrez
ki in še marsikaj. Morske ribice ob 
petkih, kakšen firkeljc govedine za 
nedeljo in stop! Zalogo hrane za zi
mo bom tokrat kupil jaz, to se ra
zume!"

Ko smo čez dva dni pogledali v 
shrambo, smo imeli kaj videti. Po
lice so se upogibale pod težo moke, 
makaronov, riža, ješprenja, fižola in 
podobnih nasitnih jestvin. Iz hladil
nika pa je v nas zabolščala ogrom

na svinjska glava. Ko je mama ome
nila, da primanjkuje začimb, je do
bila kratek odgovor: “Začimbe so 
drage in še strup za želodec povrhu!”

Prvi postni teden nas je malce po
ložil. Čez kratek čas pa smo ugotovi
li, da je tudi stara, domača prehra
na odlična, če jo zna kdo tako pri
praviti kot naša mama. Vse je bilo 
dobro in prav, do prvega, zares mr
zlega dne.

Tedaj pa je priemerila Urša. “Ma
mi, nobenega krila, kaj šele hlač od 
lani, ne zbašem nase! Za njo je že 
stal Jure: “Preklemano, le kaj je z 
mojimi novimi kavbojkami? Ko 
sem jih kupil, so mi bile kot po meri, 
zdaj pa jih komaj spravim čez kole
na, naprej pa, sam bog se usmili!" 
Janezek je stal pri vratih s kupom 
svojih cunj. “Vsepretesno! Se bomo 
šli zdaj na zimo nudiste ali kaj?"

Da bi se žerjavica ne razplamtela 
v požar, sem bila o svoji odpisani 
garderobi zaradi prištetih kilogra
mov raje kar tiho. Spogledali smo se 
in tiho čakali na kakšno modro 
razsodbo našega ata. Ko je kritično 
premeril vre, od dolgih nosov do 
podplatov, je, kakor zna samo on, 
na kratko opravil.

Čez dobrih deset minut smo že do 
tal pogreznili našo staro rdečo katro 
in se odpeljali do bližnje blagovnice. 
Odšli smo v drugo nadstropje, kjer je 
z velikimi črkami pisalo: Športni od
delek! Ko smo se spet stlačili v avto, 
je pestoval vsak svojo, lično omo
tano trenirko. Moda za vsak žep!

“No, v dobri uri sem rešil družino 
skrbi! "je zadovoljno brundal ata in 
pomežiknil mami: "Pa reci, da nisi 
na pravega vrgla oči!”

JANJA KASTELIC

OBČNI ZBOR V ŽUŽEMBERKU - Gasilsko društvo Žužemberk je zado
voljno z dosežki v letu 1993. Kot so povedali na nedavnem občnem zboru, so 
gasilci izboljšali hidrantno omrežje, nabavili osebno opremo za desetino in 
nujno potrebno opremo za gasilski dom v Velikem Lipju ter obnovili gasilski 
dom v Velikem Lipju, za katerega so si veliko prizadevali tudi krajani. 
Najnovejša pridobitev je novo vozilo Nissan. Na zboru je predsednik Slavko 
Struna poudaril vse večji pomen vlaganj v opremo. Na občnem zboru so 
podelili priznanja članom društva in drugim. Tako sojih prejeli tudi zavaro
valnica Tilia, predsednik novomeškega izvršnega sveta Boštjan Kovačič in član 
iz\’ršnega sveta Jože Derganc. (Foto: Slavko Mirtič)
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Stanovanja 
še naprej 

propadajo
Zapleti zaradi mešane last

nine - Nezaželeni Romi

KOČEVJE - Okoli sprejema in 
uresničevanja občinskega stanovanj
skega programa je še veliko nejasnos
ti, saj ni še nacionalnega programa, 
pa tudi vsi podzakonski akti s tega 
področja niso sprejeti, ugotavlja stro
kovna služba za stanovanjsko gospo
darstvo občine v svojem poročilu ob
činski skupščini. Z zaključkom priva
tizacije stanovanj se stanje ni izbo
ljšalo.

Politika na stanovanjskem podro
čju je še vedno preveč socialna. Na
jemnine so prenizke, saj bi morale 
biti 4- do 5-krat višje, kot so. Zato bo
do stanovanja še naprej propadala.

Zaradi privatizacije je prišlo v 
večstanovanjskih stavbah do mešane 
lastnine. Novi lastniki se še ne zave
dajo, kaj pomeni biti lastnik. V gla
vnem skrbijo za svojo lastnino za 
vhodnimi vrati v stanovanje, za sku
pne prostore in naprave pa se ne za
nimajo. Kaže se že, da nekateri novi 
lastniki stanovanj ne bodo zmogli 
plačevati vseh bremen. To se pone
kod že dogaja in prinaša nove zaplete 
in celo nerešljive težave. V privatiza
cijskem postopku je bilo v občini pro
danih 327 stanovanj, 312 slabih pa je 
ostalo občini. Tudi nekatera podjet
ja prenašajo neprodana slaba stano
vanja na občino (Kovinar, KG), ne
katera pa obljubljajo, da bodo to sto
rila (Melamin). Žato bo ustanovljen 
občinski stanovanjski sklad.

Vprašanje pa je, kaj bo s tistimi, ki 
ne sodijo v socialno kategorijo, nima
jo pa dovolj denarja, da si sami zgra- 
de ali kupijo stanovanje. In teh je 
največ. Zakon predvideva ustano
vitev neprofitnih stanovanjskih or
ganizacij, ki bodo gradila neprofitna 
stanovanja.

Nerešljiv problem v občini Kočevje 
je tudi romsko vprašanje. Na vsakem 
natečaju so Romi na vrhu prednost
ne liste, ljudje pa jih ne marajo za so
sede, ker imajo pač drugačen način 
življenja, slab odnos do stanovanja, 
skupnih naprav in sosedov, pa tudi 
slabi plačniki stanarin so.

Sestavni del stanovanjske politike 
bo tudi zagotavljanje zadostnega šte
vila zazidljivih parcel za zasebno gra
dnjo. V občini je zdaj takih parcel do
volj, interesentov pa malo.

J. PRIMC

BO OSILNICA OBČINA?
OSILNICA - Predsednik KS 

Osilnica dr. Stanko Nikolič je 
povedal, da je občinska skup
ščina Kočevje prejela te dni do
pis republiških organov, v kate
rem je med drugim rečeno, da 
ima Osilnica največ pogojev 
(več kot Kočevska Reka), da 
postane samostojna občina, saj 
ima asfaltirane tako rekoč vse 
ceste (le še slab kilometer jih ni
ma asfalta), vasi imajo urejene 
vodovode, da o ostalem ne go
vorimo (šola, trgovine, cerkev, 
čistilna naprava, pošta, banka, 
proizvodna obrata itd.). Mar
sikaj od toga Kočevska Reka 
nima. Osilniška KS ima le pre
malo prebivalcev, a to se ji mor
da lahko spregleda. Osilniča- 
nom je že malo porastel greben 
in pravijo, da pristanejo na zdru
žitev s KS Kočevska Reka v eno 
občino, če bo njen sedež v Osil
nici. Boje pa se tudi, da bo zara
di majhnega števila prebivalstva 
občina imela le malo dohodkov 
in da se lahko zgodi, da bi si 
kmalu zaželela ponovne zdru
žitve z občino Kočevje, vpraša
nje pa je, kaj bi tedaj rekli Ko
čevarji.

Iz Poljanske doline
SLABA CESTA - V začetku mi

nulega tedna so bile vse ceste po 
Sloveniji prevozne. Med tistimi, ki so 
bile bolj slabo prevozne, pa je bila 
cesta iz Kočevja do Predgrada, pred
vsem med Rajndolom in Brezovico. 
Nadaljevanje asfaltiranja je pre
prečilo slabo vreme in mraz. Poljan
ci pravijo, da cesto grade kot Noe 
barko in da je to sramota za vso Slo
venijo.

STO LET GASILSTVA - Poleti 
bo gasilsko društvo Predgrad, v ka
terem so včlanjeni gasilci iz. Pregrada, 
Jelenje vasi in Pake, praznovalo 100- 
letnico društva. Gasilci se že pridno 
pripravljajo na proslavo, ko bodo od
krili tudi spominsko obeležje.

GODBA SPET DELA - Gasilska 
godba, v kateri deluje okoli 25 god
benikov iz obeh krajevnih skupnosti, 
je nazadnje nastopila za anževo (27. 
decembra), ko praznujejo Predgraj- 
ci. Zaradi slabega vremena je bil nas
top v Hacetovi gostilni. Vodijo Peter 
Rauh, ki jo pripravlja za nastop ob 
100-letnici gasilstva. Gasilsko godbo 
je okoli leta 1920 ustanovil Jože 
Smalcelj.

OBUDITI FOLKLORO - Folk
lorna skupina iz Predgrada je pred 
leti uspešno nastopala, zdaj pa malo 
počiva, ker nima pravega vodje, a se 
bo zagotovo kmalu spet prebudila, 
pravijo Predgrajci.

Dodatna bolečina ob smrti
Je kaj takega, kot seje zgodilo ob smrti Janeza Ivca- 

Joviča, možno še lge, se sprašuje naša bralka

V nedeljo, 23. januarja, je preneha
lo biti srce znanemu borcu Janezu 
Ivcu-Joviču iz Bušinje vasi 23 pri 
Metliki. Ljudje daleč naokoli so ga 
poznali kot dobrega, delavnega 
človeka in ga takega gotovo tudi 
ohranili v spominu. Med te pa zago
tovo ne sodi šest Bušinjčanov, ki mu 
za dela, ki jih je opravljal za vas, kra
jevno skupnost in posameznike, niso 
hvaležni.

Kmalu po njegovi smrti so se ti 
vaščani sestali in ugotovili, da je 
pokojnik, ki je zadnjih deset mesecev 
zaradi bolezni preživel v bolnišnici in 
v domu počitka v Metliki, dolžan 
vaški skupnosti deset tisoč tolarjev, 
pozneje pa so ugotovili, da dolguje 
trinajst tisočakov. In sicer za asfalti
ranje vaških poti v lanskem letu, na 
katere nikoli niti stopil ni. Pri 88 letih 
in zdravju, pri katerem je bil, stric 
Jovič prav gotovo ni bil dolžan po
ravnati tega dolga, za katerega nikoli 
niti vedel ni, sicer bi ga gotovo plačal. 
Vaščani pa bi mu na stara leta lahko 
priznali tudi njegovo minulo delo, saj 
je bila predvsem njegova zasluga, da 
je bil skozi vas položen prvi asfalt.

Sosedu, ki sem ga prosila za pomoč 
pri izkopu jame za žaro, so prepove
dali izkop, češ da moramo najprej 
plačati dolg, sicer bodo pokopališče 
zaklenili. In to prav tisto pokopališče, 
ki so ga po zaslugi strica Joviča pred 
leti razširili. Sprašujem se, kje imajo 
ti možje srce in kje se kaj takšnega 
danes še lahko zgodi razen v Bušinji 
vasi, da kdo komu prepove pokop 
pokojnika v družinski grob! Upam 
vsaj, tla bo denar, ki so ga na tako krut 
način izterjali, obrodil sadove, toliko 
bolj, ker do danes za plačilo še nisem 
dobila potrdila.

Čas je že, da se takšnim posa
meznikom prepove odločati v imenu 
vseh vaščanov, ker smo takšni, ki se z 
njihovim početjem ne strinjamo, v 
vasi v večini, le da si doslej tega ni 
upal nihče javno povedati. Upam, da

bodo to moje pisanje prebrali tudi 
tisti, ki jim je namenjeno, in se ob 
njem globoko zamislili. Predvsem pa 
želim, da bi spoštovali pieteto do 
umrlih in prizanesli z dodatno 
bolečino svojcem umrlih v njihovih 
najtežjih trenutkih.

LJUBA PUŠIČ 
Bušinja vas

PLAČILO ZA 
(NE)OPRAVLJENO DELO

Dušan Vladič! Pri bencinski čr
palki pod Leskovcem si me vprašal, 
kako to, da ne pišem “več” v Dole
njski list. Imel sem občutek, da želiš, 
da bi še kaj pisal o posameznikih, ki 
so ti sicer dodelili delovno mesto oz. 
te sedaj plačajo. Kasneje sem se 
spomnil letošnje zime, ko sem bil pri 
tebi v pisarni KS Krško (kot tajniku 
KS Krško) in te opozoril na neplu- 
ženo pot od Gasilske ulice do tvoje 
pisarne. Vprašal sem te, zakaj ne po- 
klišeš Kostaka, ker imaš vso pravico 
(in položaj), a si odgovoril, naj po
kliče in kotrolira kar občina, ki pla
čuje Kostaka, in naj tudi kontrolira 
njegovo (ne)delo. Nekaj je tu resnice, 
pa vendar: rezultati dela mojega biv
šega direktorja pri Rudniku Senovo, 
Jožeta Leskovarja, so znani (žal ne
gativni), a spominjam se njegovih be
sed, ki mi jih je izrekel ob neki priliki: 
vsak bo moral pomesti pred svojim 
pragom! Prepričan sem, da je bila 
neplužena pot do tvoje pisarne posl
edica tvojega nedela. Morda bo do 
letošnjega aprila še kaj snega in boš 
lahko vtis popravil, jaz pa bom takrat 
drugače pisal. LOJZE ŠRIBAR 

Leskovec

• Slabe novice so zmeraj resnične. 
(Ovsec)

v

I rancu Štirnu v spomin
Ob spremljavi velikanske množice 

ljudi so v ponedeljek v Šentjanžu 
pokopali 6l-letnega Franca Štirna, 
med ljudmi izjemno priljubljenega 
veterinarja, kije začel in končal us
pešno strokovno kariero v svojem ro
dnem okolju. Kot izjemno delaven, 
predan in ustrežljiv je ob svojem na
pornem poklicnem delu vzorno ob
deloval se domačo kmetijo, kjer je 
zapustil štiri otroke, med katerimi sta 
kar dva šla po očetovih stopinjah in 
postala živinozdravnika.

Dragi prijatelj in kolega!
Že dolgo se poznava. Tam od gim

nazijskih let, ko smo kot novi viš- 
ješolci občudovali tvoj razred na eni 
najlepših valet v zgodovini novo
meške gimnazije. Takrat si že vedel, 
da si zapisan za večino od nas ne
znanemu, skoraj eksotičnemu pok
licu živinozdravnika. Tako čudno in 
tajinstveno je takrat zvenelo, da mo
raš oditi po to učenost celo v Zagreb, 
da sem ti nekaj let kasneje pozorno 
prisluhnil, ko si nam - skorajšnjim 
maturantom - pripovedoval o veteri
narskem poklicu. Seveda je bil rezul
tat tega, da si me navdušil za veteri
no in sem se kasneje tudi sam našel 
v tem lepem, a hkrati težkem poklicu.

Ogromno si naredil za naš poklic in 
za tiste, ki so te v nesreči potrebova
li. Svoj poklic si občutil tako, kot ga 
lahko občuti le kmečki fant, ki ga od 
prvih korakov dalje obkrožajo narava 
in živali v njej.V svojem delu si se 
razdajal kot strokovnjak in kot člo
vek. Poznal si vsako hišo in vsak hlev, 
prav tako si dobro poznal vse ljudi, 
katerim si prihajal nudit pomoč. Znal 
si prisluhniti slehernemu človeku. Bil 
si več kot samo živinozdravnik. Bil si
prijatelj, kateremu so ljudje zaupali. 
Poznali in cenili so te najstarejši, po
znal te je prav vsak otrok, ki je, sto
ječ na dvorišču, čakal, kdaj se bo v 
daljavi prikazal tvoj avto in oznanil, 
da prihaja pomoč. Leta si izgoreval za 
svoje delo in poslanstvo, ki si si ga 
izbral. Pogrešali te bomo: vsi - tvoji 
kolegi, tvoji kmetje, najbolj boš ma- 
njkalsvoji družini. Pogrešali te bomo 
na skupnih sestankih, kjer si s svojo 
mirnostjo, treznostjo, predvsem pa z 
občutkom spoštovanja do sočloveka 
znal pomiriti prevroče strasti in po
nuditi mirnejše rešitve. Pogrešali te 
bomo mladi veterinarji, ki si jim ne
sebično razdajal svoja znanja in iz
kušnje. Pogrešal te bo sleherni kmet, 
kateremu si 32 let prihajal v njegov 
dom. Največja nagrada za tvoje delo 
ti je bila hvaležnost kmeta. Kljub 
vsem naporom, ki si jih vlagal in do
življal pri nudenju pomoči obolelim 
živalim, si imel svoje delo neizmerno 
rad. Prav iz njega si črpal moč in prav 
v delu si se napajal z novo energijo in 
novo voljo.

Imel bi vso pravico reči kot Cankar: 
“Ljubi dolenjski kmetje, ti prekrasna 
moja šentjanška dolina! Dal sem ti, 
kar sem imel; če je bilo veliko ali 
malo - bog je delil, bog razsodil. Dal 
sem ti svoje srce in svoj razum, svojo 
fantazijo in svojo besedo, dal sem ti 
svoje življenje. Kaj naj bi ti še dal?

Dragi Franci, poslavljam se od tebe 
z globokim spoštovanjem do tvojega 
dela in do tvoje plemenite osebnos
ti. Ostal nam boš v najlepšem spo-

ŠE DOLGO BO ŽIVEL - Ko so nas 
prejšnji četrtek bralci opozorili na hu
do napako v zadnji številki našega 
časopisa, smo prizadetega Ludvika 
Markoviča že dopoldne obiskali na 
domu v Podturnu in se mu osebno op
ravičili. Čili mož je pred hišo sekal 
dnu, medtem ko je njegov vnuk v hiši 
odgovarjal na telefonske klice sorod
nikov in znancev, da je ded še živ in 
zdrav. “Je pač prišlo do napake v tisku. 
Pred leti smo tudi v Podturnu že ,poko
pali’ sovaščana, pa je potem živel še 
dvajset let. Morda bo vaš spodrsljaj tu
di meni prinesel srečo, "je nas potolažil 
Kravajčev ata in nam zaželel, da bi bilo 
v Dolenjskem listu čim manj napak, 
potem pa spet prijel sekiro v roke in se 
lotil dela.

minu. Tvoji družini in sorodnikom pa 
izrekam v imenu kolektiva Veteri
narskega zavoda, še posebej v imenu 
veterinarske postaje Trebnje, in v 
svojem osebnem imenu globoko in 
iskreno sožalje.

FRANC COLARIČ

Mihaeli v slovo
Kadarkoli se pretrga nit živ

ljenja, nas zaboli srce; če pa 
ugasne tako mlado življenje, kot 
je tvoje, Mihaela, je bolečina še 
toliko večja.

V sredo, 26. januaija, smo te 
pospremili na zadnjo pot do po
kopališča v Sentlovrencu. Glo
boko pretreseni in polni neme 
žalosti smo se spraševali, zakaj 
seje moralo to zgoditi. Težko je 
sprejeti tako grenko slovo, kru
to resnico, da ne boš nikoli več 
prihitela med svoje sošolce vsa 
radoživa in nasmejana, kot si 
bila vedno. Tvoja zgovornost in 
vedrina sta izžarevali magično 
moč, saj si razred v trenutku 
zbudila m sošolce navdušila za 
vsako delo. V tem si bila nepre- 
kosljiva.

Pred poukom in v odmorih si 
skoraj vselej prva začela z dru
žabnimi igricami, da ste si kraj
šali čas in olepšali dan. Veliko in 
radi si brala, zato si bila vedno 
odlična v nastopih. Povsod si se 
želela izkazati. Pohitela si z bral
no značko, pa tudi v akciji “Be
rimo skupaj” si bila prva, kot bi 
hotela ujeti čas, ki ti je bil tako 
skopo odmerjen. Razstava sta
rih ur ni koledarjev v razredu ne 
bi bila popolna, če bi ji ti ne pos
vetila tolike pozornosti. Tudi 
lončnice v razredu te bodo po
grešale. Tako rada si jih nego
vala!

Prišla bo pomlad in z njo ve
liki traven, mesec maj, tvoj težko 
pričakovani rojstni dan, ki smo 

. ga skupaj načrtovali za prazno
vanje. Nanj ne bomo pozabili!

Ob tvojem preranem grobu 
bomo prižgali svečke in ti zape
li pesmi, ki sijih tako rada pre
pevala z nami. Draga Mihaela, 
naj ti lahne pomladanske sapi
ce vsak dan pojo nežne melodi
je neizpetih sanj, da bo tvoje 
večno spanje mimo in spokojno.

Za teboj žaluje tvoja šola 
Šentlovrenc.

• Recimo “ne” vsaki nestrpnosti, 
sovraštvu in splošnemu uničevanju. 
(Z. Roter)

• “Moralni razkroj" je le pretirano 
poimenovanje ideološkega pluraliz
ma. (D. Strajn)

• Za diplomate res ni potrebno, da si 
rojen. (Dnevnik)

• Potrebujemo slovensko vojsko. Ne 
Janševe ne Kučanove, potrebujemo 
slovensko vojsko. (Bučar)



Duce iz stenic
Taboriščna zgodba, za 
katero bi bilo škoda, 
da bi šla v pozabo

Italijanski okupatorji so naj
prej sodelavce Osvobodilne fro
nte, ki so jih odkrili in prijeli, 
sodili pred rednimi sodišči in jih 
zaprli, šele kasneje so jih brez 
sodbe internirali. Medf prvimi 
obsojenimi in zaprtimi v Parmi 
sta bila tudi zdaj že pokojni 
Franc Novak iz Ljubljane, ki je 
po vojni delal v Šmarjeških in 
Dolenjskih Toplicah kot raču
novodja, in neki Belokranjec s 
priimkom Novak, ki je imel še 
poseben smisel za slikanje. Oba 
sta bila skupaj z drugimi po ob
sodbi spomladi 1942 zaprta v za
porih v Parmi. Tam je bilo ve
liko zapornikov, še več pa ste
nic, ki so jih mučile.

Belokranjski umetnik - niko
li ni natančno povedal, če je 
akademski ali naivni slikar - pa 
je pridno lovil stenice in jih ubi
jal na zidu, kjer so ostajali krvavi 
madeži. Te madeže je umetnik 
spretno oblikoval tako, daje po 
nekajdnevnih umetniških priza
devanjih nastala lepa slika sa
mega Mussolinija. Seveda je bil 
to le portret, ker pa je imel Mus
solini veliko glavo, je za to umet
niško stvaritev darovalo življen
je mnogo stenic.

Ko je bila Ducejeva slika nas
likana, jo je opazil neki paznik. 
Čudil se je, kako je zaporniku 
uspelo narediti tako lep portret 
njihovega fašističnega vodje. 
Poklical je še druge paznike in 
vsi so občudovali sliko svojega 
ljubljenega Duceja. Seveda jim 
pa ni in ni uspelo uganiti, kako 
je belokranjski umetnik to sliko 
naredil, saj zaporniki niso sme
li imeti pri sebi barv, čopičev in 
drugih pripomočkov za slikanje. 
Spraševali in spraševali so, kako 
mu je uspelo to narediti, in so 
mu obljubili, da ne bodo ukre
pali proti njemu, če je nezako
nito prišel do slikarskih pripo
močkov, saj je ustvaril res lep 
portret Mussolinija.

Vprašanj ni in ni hotelo biti 
konca, zato se je belokranjski 
slikar končno vdal in po pravici

vedrom ap
nenega beleža ter prepleskali ne 
le Mussolinija, ampak vso celi
co. Tako so se zaporniki vsaj za 
nekaj časa znebili ne le “lju
bljenega” Mussolinija, ampak 
tudi stenic.

J. PRIMC

MNOGO BABIC, 
KILAVO DETE

KOČEVJE - Kočevsko smučišče v 
Dolgi vasi pri Kočevju to zimo kar ni 
moglo zaživeti. Vse kaže, da je bil vzrok 
v tem, ker je tam preveč gospodarjev. 
Tako so objekti smučišča last Smu
čarskega kluba Kočevje; zemlja, na 
kateri objekti so, je last države Sloveni
je; brunarica, v kateri je poskrbljeno za 
lačne in žejne smučarje in izletnike, je 
last Hotela Pugled; za nameček pa še 
lastnik teptalca snega (ratraka) ni s 
tega območja.

P-c

POGOJI ZA OBČINO 
ALI REPUBLIKO?

KOČEVJE, OSILNICA - Iz repub
like je prispelo obvestilo, da ima KS 
Osilnica v.vepogoje, da postane samos
tojna občina, seveda v okviru države 
Slovenije. Slišati pa je tudi govorice, da 
ima ta KS ne le pogoje, da postane 
občina, ampak tudi samostojna repub
lika oz. država. Te govorice niso iz trte 
izvite, saj je splošno znano, da Osilni
ce s Slovenijo ne povezuje skoraj nič, 
niti cesta ne.

P-c

OBNOVA ZADRUŽNIH 
VINOGRADOV

METLIKA - Tudi v metliški kme
tijski zadrugi so se odločili za obnovo 
poltretjega hektarja zadružnih vi
nogradov v Vidošičih. Lani so že za
sadili pet tisoč trt portugalke, letos pa 
nameravajo še šest tisoč trt belega 
muškata in sovinjona.

ŠTIRJE ZASLUŽNI - Še posnetek z otvoritve šole v Fari. Od leve proti des
ni: predsednik KS Kostel mag. Stanislav Južnič, predsednik Turistično-šport- 
nega društva Kostel in predsednik KS Osilnica dr. Stanko Južnič, dekan 
kočevske dekanije in župnik v Fari Ivan Potrebuješ ter ravnateljica osnovne 
šole v Fari Vera Cimprič takole skupaj. (Foto: J. Primc)

Angel varuh
Pred leti, še pred prvo rekon

strukcijo ceste Dolenjske Toplice 
- Podturn, je bil pri topliškem 
pokopališču hud in zaradi klanč- 
ka zelo nepregleden ovinek.

Služboval sem v Podturnu in 
nujno sem moral v Novo mesto. 
Tistega dne pa slučajno nisem 
imel svojega avtomobila in kot 
zanalašč so bila tudi vsa službe
na vozila na terenu. Hočeš nočeš 
se postavim na križišče spodaj v 
vasi, če bo prišel kdo mimo in 
me pobral

Kmalu pripelje iz črmošnjiške 
smeri lepa limuzina in že pri "Sul
cu ” nakaže pravo smer. Dvignem 
palec in vozilo se res ustavi Hitro 
skočim noter in voznik na vso 
moč požene.

Še predno sem se dobro raz
gledal po lepi notranjosti sva že 
bila pri pokopališču in tistem 
ovinku. Dobro sem vedel da bo 
prav sedaj pripeljal nasproti av
tobus za Kočevje. Voznik pa je 
dirjal kar po sredi ceste.

“Avtobus gre nasproti!" opo
zorim šoferja.

Začudeno me pogleda, češ kje 
ga pa vidiš, toda le uboga in se 
malo umakne proti robu cestišča.

Naslednji hip pa je bil Kočevar 
že tu. Vozili sta se samo za dla
ko zgrešili Voznik je verjetno še 
pod vtisom pravkaršnjega dogo
dka molčal in gledal nekam 
naprej. Čez čas pa tiho reče:

“Hvala ti, angel vamh!”
"Samo domačin, ki dobro 

pozna cesto in vozni red avto
busov, ” se nasmehnem.

SLAVKO KLANČIČAR

REVIJA MLADINSKIH 
PEVSKIH ZBOROV

ZAGORJE OB SAVI - Od 13. do 
15. maja letos bo v organizaciji 
ZKOS, Slovenske pevske zveze in 
domačinov v dvorani Delavskega 
doma v Zagorju ob Savi že 14. revija 
mladih pevskih zborov. Na njej bodo 
nastopili otroški in mladinski pevski 
zbori iz Slovenije in zamejstva v petih 
tipičnih zasedbah, od otroškega 
enoglasnega do pomutacijskega 
mešanega zbora. Spored nastopa 
svojega zbora bodo izbrali zborovod
je sami, žirija pa bo ocenjevala teht
nost programa, prepričljivost izvedbe 
in tehnično pripravljenost zborov. 
Izmed nastopajočih bo imenovala 
najboljše v posameznih zasedbah in 
podelila več priznanj in nagrad. Zbori 
se za revijo lahko prijavijo na ZKOS 
do 28. februarja.

HALO - ALO PIZZA!

® (068) 24-415 
ZARADI VAS

TVVINGO
S PLATNENO STREHO

NOVO MESTO - Od začetka 
letošnjega leta lahko slovenski 
kujjci renaulta clio 1,4 RT med 
dodatno opremo za doplačilo iz
berejo tudi električno nastavljivi 
in ogrevani zunanji ogledali. Če- 
na za ta dodatek je 16.500 tolar
jev, dobavni rok za tako različico 
clia pa je mesec dni. Novost pri 
izboru opreme je tudi pred ča
som napovedana ročno pomič
na platnena streha za renault 
tvvingo, za kar je treba odšteti 
69.600 tolarjev več kot za obi
čajno različico tega avta.

VELIKO JE NAREDIL ZA IJUDSTVO j
- To ni pošteno, Francelj. Eni 

dobivajo penzijo, da se ti zmeša, 
jaz pa komaj lovim konec meseca 
z začetkom!

- Na koga ciljaš, Jožič?
- Poglej Predalnika. Vsak mesec 

pospravi v žep dvesto tisočakov.
-Ja, Predalnik On je biI svojčas 

pomemben tovariš.
- Lenuh je bil, ki se je redil na 

žuljih delavcev.
- Tako misliš ti, toda Predalnik 

se je boril za delavski razred.
- Predalnik je žrl na račun de

lavskega razreda.
- Predalnik se je zavzemal za 

samoupra vljanje.
- Predvsem zato, da je lahko 

samoupravno kradel.
- Predalnik je bil na strani so

cialno ogroženih.
- Hotel si verjetno reči, da je

Predalnik marsikoga pripravil do 
tega, da je postal socialni problem.

- Predalnik je skrbel tudi za soli
darnostna stanovanja.

-Je. V glavnem za stanovanja, v 
katera so se vselili njegovi sorodni
ki. Po družbenih spremembah je ta 
stanovnja tudi odkupil. Napol za
stonj.

- Predalnik se je ukvarja! s štipen- 
ditorsko politiko.

- Vsa njegova žlahta je na ta ra
čun doštudirala.

- Se spomniš ugodnih posojil?
- Se.
• Predalnikova zasluga.
- Predalnikova poraba. Brez

obrestna posojila so izrabili Predal- 
nikovi sorodniki. Vsi do zadnjega 
imajo lepe bajte.

- Pa potovanja. Službena.
- Predalnikova tašča je bila tri

krat v Ameriki in dvakrat v Afriki. ■ 
Tast je odfrčal celo na Japonsko, n

- Dvesto tisočakov pokojnine je ■
premalo za vse, kar je Predalnik v ■ 
preteklosti storil. ■

- Zase, za svoje sorodstvo, zna- * 
nce in prijatelje!

- Predalnik je veliko naredil. J 
Svojega življenja ni zapravil za pra- , 
zen nič.

- Soglašam. a
- No, vidiš. ■
- Podpišem, da je Predalnik ve- • ■

liko storil za to ljudstvo... ■
- Velika dejanja zaslužijo nagra- 1 

do, pa magari v obliki solidne pen - * 
zije. Vesel sem, da tudi ti tako mis- J

- Naj dokončam misel. Predal- t 
nik je naredil za to ljudstvo veliko a 
veliko - škode.

TONI GAŠPERIČ .

Namesto učiteljica 
postala poštna 

uslužbenka
Veselje do poučevanja up
orabila pri pripravnikih
Odkar pomnim, sem si želela, da bi 

postala učiteljica. Vpisala sem se že 
na učiteljišče in v trdni veri, da ga 
bom končala, sem se zelo trudila.

Spominjam se svoje prve šolske 
naloge pri profesorju Bačerju z nas
lovom Zakaj sem se odločila za uči
teljski poklic. Ko je prinesel poprav
ljene naloge v razred, je zmajeval z 
glavo in rekel, da smo slabo pisali. 
“Ena naloga pa mi je bila zelo všeč, 
zatojo bom prebral”, je dejal. Bila je 
moja. Neizmerno sem bila srečna.

V drugem letniku so se začeli prob
lemi zaradi verskega prepričanja. S 
starši smo bili postavljeni pred di
lemo, ali vera ali učiteljica. V drugi 
polovici drugega letnika so me vzeli 
iz šole, zaposlila sem se na pošti. 
Takrat sem doživela prvi stres v živ
ljenju, štirinajst dni sem nepretrgoma 
jokala.

Danes sem vesela, da se je zgodilo 
tako. Večkrat pravim, da sem imela 
najlepšo službo na svetu, saj sem bila 
vsak dan osem ur med ljudmi. Moje 
veselje do poučevanja pa mi je prišlo 
prav tudi na tem delovnem mestu, saj 
je petnajst pripravnikov naredilo 
strokovni izpit pod mojim mentor
stvom. Dovolj možnosti za pouče
vanje pa sem imela tudi pri svojih 
petih otrocih.

TINCA KUHELJ

MhSM GLASBENO ^OPOLDNE

“Skrita želja” 
sejije že 

uresničila
Prva samostojna 

kaseta Mojce Pavlič

NOVO MESTO - Mojca Pav
lič, ki so jo dolenjski ljubitelji 
glasbe f)oznali predvsem kot jrev- 

, ko pri narodnozabavnih ansam
blih, morda še najbolj kot pevko 
ansambla Petra Finka iz Dolenj
skih Toplic, s katerim je leta 1992 
sodelovala na Ptujskem festivalu 
(takrat je ansambel za skladbo 
Nate smo ponosni dobil zlatega 
Orfeja in nagrado za najboljšega 
debitanta), je pred kratkim izda
la prvo samostojno kaseto. Tako 
se ji je uresničila skrita želja in 
morda ima prav zato kaseta 
naslov “Skrita želja”.

Mojca se je že pred časom po
slovila od narodnozabavnega 
žanra in pričela s petjem zabavnih 
melodij. Nastopala je s pop 
skupino Strmina iz Škofje Loke in 
z njo tudi snemala. Za snemanje 
samostojne kasete se je odločila, 
ko jo je povabil k sodelovanju 
Drago Vovk iz studia Sraka. Lan
sko jesen je v novomeškem studiu 
Metulj posnela za kaseto deset 
pesmi, kaseta pa je izšla v založbi 
Sraka. Večini posnetih skladb je 
avtor Jani Lipičnik, s katerim 
dobro sodelujeta in načrtujeta 
skupaj izdati še kaseto otroških 
pesmi. Nekaj skladb so prispeva
li drugi avtorji, nekaj pa je že do
bro poznanih šlagerjev, ki sta jim 
je nov aranžma in Mojčin mehki 
glas dala novo svežino.

Omenimo še, da je Mojca po 
rodu Gorenjka, doma iz številne 
družine v Kranju, že nekaj časa pa 
živi v Novem mestu, kjer dela kot 
podjetnica in ustvarjalka v otroški 
ustvarjalnici Kalimero; kot vo
diteljica sodeluje pri otroških 
oddajah na radiu Sraka z na
slovom Kalimero, njena zdaj ne 
več skrita želja pa je kmalu pos
neti kaseto s skladbami za otroke 
ter nastopati na festivalih za
bavnih melodij.

TJ.

MOJČINA “SKRITA ŽELJA" - 
Naslovnica prve samostojne kasete, 
ki jo je posnela Mojca Pavlič v 
novomeškem snemalnem studiu 
Metulj, založila pa založba Sraka.

^ ti/lt«UuAitwr

MAGIC SHOW 
BRAJOMA

V soboto smo si ogledali cirkuško 
predstavo. Mami je nama z bratom dala 
denar. V dvorani sva komaj dobila še 
prosta sedeža. V prvem delu je ča
rovnik čaral z živalmi, v drugem delu^a 
je delal z ljudmi. Včasih me je bilo kar 
malo strah, saj je začaral ljudi v ne
mogoče položaje. Dih mi je večkrat za
stal. Ko sva prišla domov, sva pripove
dovala domačim, kako imeniten je bil 
čarovnik. Mamici je bilo žal, da ni šla z 
nama.

SLAVI STANISAVUEVIČ 
3. r., OŠ Krmelj

PIJANČEVANJE
V naši vasi živi stara teta, ki pije alko

hol. Vsi ji skušamo to preprečiti, toda 
ona se ne da. Kar naprej kupuje alko
holne pijače in se večkrat tudi napije. 
Ker pa so pijani ljudje zelo nerodni, se 
večkrat potolče. Bila je že v bolnici in vsi 
smo bili prepričani, da se bo odvadila 
piti alkohol, vendar se to ni zgodilo, še 
naprej je takšna, kot je bila.

IRENA ŠTERBENC 
5. r., OŠ Stari trg ob Kolpi

SPOZNALI SMO KIPARJA 
JANEZA ZORKA

V četrtek, 13. januarja, smo učenci 
likovnega krožka obiskali Galerijo v 
Novem mestu in si ogledali kipe Jane
za Zorka ter se z njim pogovorili. Rodil 
se je v Sloveniji, že 30 let pa domuje v 
Parizu. Material dobiva iz najrazlič
nejših kamnolomov iz Portugalske, 
Francije in Belgije, predvsem marmor 
vseh barv. Na koncu nam je pokazal 
video film o nastajanju skulptur. Bili 
smo navdušeni nad takšnim načinom 
spoznavanja umetnika.

URŠKA PELKO 
novin. krožek 

OŠ Stopiče

ŠOLA PO MOJEM OKUSU
Vsekakor bi šel v šolo šele takrat, ko 

bi sc prebudil, saj seje najtežje zjutraj 
zbuditi. Še huje pa mi je hoditi v šolo 
popoldan. Pouk naj bi se odvijal v ob
liki igre, pa tudi učencev bi moralo biti 
manj v razredu. V šolo hoditi je lepo, saj 
imam tam veliko prijateljev

DEJAN ZAJ 
OŠ Brežice

V torek, 25. januarja, smo učenci 
predmetne stopnje prisluhnili skupini 
Tolkala iz srednje šole v Ljubljani. K 
nam je prišlo šest članov skupine. Za
igrali so nam Mozartove, Hovhaness- 
ove, Firthove, Petitove in druge skla
dbe. V skupini predstavljajo tolkalna 
glasbila činele, konge, timpani, bobni 
ter mnoga druga velika in manjša tolka
la. Koncert je bilo prijetno poživilo.

JERCA RAJK 
OŠ Dol. Toplice

MOJA DELOVNA 
PRAKSA V SAMOSTANU 

PLETERJE
Delovne prakse sem se zelo veselil. 

Pričela seje na Miklavžev dan v Kartu
ziji Pleterje. Ko sem prišel zjutraj k 
vratarju, mi je povedal, da bom pakiral 
cviček in hruške v večje kartone za pro
dajo. Delal sem sveče iz čebeljega vos
ka. To delo mi ni šlo dobro od rok, ker 
moraš imeti mirno roko. Prvi dan sem 
pometal tudi hodnike. Ob odhodu me 
je čakalo darilo, ki sem ga bil zelo ve
sel. V samostanu imajo velike kleti, 
prostor, kjer kuhajo žganje, prostore za 
pakiranje vin, ribogojnico, lepe vrtove 
in vinograde. Vzgajajo mlada drevesca 
in jih cepijo z domačimi cepiči. Spom
ladi se pri njih dobi tudi žveplena bro
zga, ki ni škodljiva za čebele, uporablja
jo pa jo za zimsko škropljenje vinogra
dov in sadovnjakov

JURIJ SIMONČIČ 
OŠ Dragotina Ketteja

Razstava malih
V • 1 •živali

Dober obisk - Poučno

Člani kluba pismonoš iz Novega 
mesta so s pomočjo učencev iz OŠ 
Trebnje organizirali razstavo “Živali 
v našem domu”. Tako seje Brežicam, 
Šentjerneju, Črnomlju in Novemu 
mestu pridružilo še Trebnje z 
obiskom zanimive razstave. V kletkah 
je bilo razstavljenih 58 okrasnih golo
bov, 27 kuncev, 20 družin perutnine, 
glodalcev in športnih golobov pismo
noš. Slednji so pritegnili veliko pozor
nost otrok, ki niso mogli verjeti, da 
golob tako hitro preleti tako velike 
razdalje. Učenci iz OŠ Šmarjeta so 
opravili dobro kupčijo s prodajo 39 
ribic iz svoje biološke mlake. Njihovi 
so bili tudi trije šampioni.

Poglaviten cilj razstave je bil vzga
jati in izobraževati. Razstava je doseg
la oboje. Podprli so jo IS Trebnje, 
Krka, tovarna zdravil, Ljubljanska 
banka, Zavarovalnica Triglav in Tilia.

Mladi dopisniki 
OŠ Šmarjeta

Zaradi zlatega 
teleta so polja 

bogateje obrodila
Povest o zakladu, ki ga 

še niso našli

Med Slovenci je že od nekdaj 
krožilo veliko bajk, povesti in 
pravljic, ki so se nanašale na 
dogodke, ki so se ljudem res
nično zgodili. Tako se je tudi v 
dolini Krke oz. dolini gradov 
ohranilo v ljudskem izročilu kar 
precej teh zgodb.

Med takšne pripovedi sodi 
tudi povest o zlatem teletu, ki sta 
mi jo pred kratkim povedala 
Jože in Tončka Grabnar iz Pod- 
hoste. Jože Grabnarje tisto leto 
ravno prišel iz vojske in se od
ločil za delo na zemlji. Ne spo
minja se, kateri dan je bil, ko sta 
z ženo Tončko orala na njivi. Že 
takrat seje govorilo, daje na tej 
njivi zakopano zlato tele nekje 
blizu sv. Martina ali blizu Crka- 
vnika. Žena Tončka je bila pri 
konju, Jože pa je oral s plugom. 
Naenkrat je pod plugom močno 
zaškrtalo. Konja sta pustila in 
Jože je vzel otko in začel kopa
ti. Žena je bila vsa iz sebe in je 
dejala: “Kaj pa če sva naletela 
na zlato tele, saj so mi to neš
tetokrat pripovedovali starši?”

Jože je spustil otko in rekel 
Tončki: “Pojdi k sosedu Krakar
ju in prosi za težko motiko!" 
Žena se je hitro vrnila z motiko. 
Jože je kopal, Tončka pa je z 
otko odstranjevala zemljo. Na
letela sta na kvadratni pokrov. 
Bila sta vsa iz sebe, ko sta dvi
govala kamnito ploščo. Šele po 
velikem trudu stajo odstranila z 
metra globoke jame. Ugotovila 
sta, daje bil to razbit lončen vrč, 
okoli tega vrča pa je bila siva 
gmota. Jože je poskušal kopati 
še naprej, pa je naletel na žlin
dro in plasti železne rude.

Takrat še ni bilo zanimanja za 
arheološke raziskave, tako je šel 
dogodek v pozabo. Grabnar
jevim pa je tisto leto polje obil
no obrodilo. Daje šla tu v bližini 
rimska cesta, je že zgodovinsko 
ugotovljeno, ker so bili še pred 
desetletji najdeni tudi rimski 
novci. Nekako pred 60 leti, oko
li sv. Martina, so ljudje zopet 
množično iskali “zlato tele”. 
Najbližji sosed jih je s pomočjo 
drugih vaščanov komaj prepo
dil, saj bi škarpo okoli poko
pališča kar porušili. Zlato tele je 
revne ljudi dobesedno prevzelo 
z željo, da bi ga našli. Kopali so 
okoli starih tepk, lip pa tudi na 
njivah so poslej še bolj globoko 
orali. Zlatega teleta še do danes 
niso našli, polja pa so bogateje 
obrodila, najbrž tudi zaradi glo
bokega oranja. Povest o zlatem 
teletu pa je še danes živa.

TONE VIRANT

MAN/S
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TELEVIZIJSKI SPORED
1

ČETRTEK, 3. D.
SLOVENIJA I
8.15-0.05 TELETEKST
9.30 VIDEOSTRANI
8.55 TEDENSKI IZBOR

8.55 ZDRUŽENE IGRE NARODOV
9.25 RACA MLAKARICA
9.35 NAŠA PESEM’93
10.05 ŠOLA PODJETNIŠTVA, izobraž. se
rija, 8/8
10.35 ZELENA URA
11.10 PO DOMAČE

13.00 POROČILA
13.05 STUDIO CITY, ponovitev
15.05 TEDENSKI IZBOR 

SVET POROČA, ponovitev 
OSMI DAN

16.25 PORABSKI UTRINKI
17.00 DNEVNIKI
17.10 OTROŠKI PROGRAM:

ŽIVŽAV
18.00 REGIONALNI STUDIO MARIBOR
18.45 ABC-ITD, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK2, VREME, ŠPORT
20.05 ŽARIŠČE
20.30 NEVERJETNI ČETRTEK, 6. oddaja
21.20 TEDNIK
22.10 DNEVNIK3, VREME, ŠPORT 
2135 SOVA

22.35 HIŠA NAPRODAJ, amer. naniz, 17/21
23.00 INŠPEKTOR MORSE, angl. naniz., 
3/10

SLOVENIJA I
14.45 - 23.10 Teletekst
15.00 Video strani -15.40 Kinoteka - James Cagney: 
Divja dvajseta leta (amer. film, ČB) • 17.20 Sova 
(ponovitev): Burleske Charlieja Chaplina; 17.45 
Inšpektor Morse (angl. naniz., 2/10) -18.40 Že veste? 
• 19.10 Poslovna borza -19.30 Dnevnik 2, vreme, 
šport - 20.05 Habsburžani (avstrijsko-nemška nadalj, 
4/4) - 21.00 Umetniški večer: Moderna umetnost 
(angl. dok. oddaja); 21.55. Portret koreografa

A KANAL
7.00 Borza dela - 7.30 Video strani - 9.00 Macneil in 
Lehrer komentirata (oddaja v angleščini) -10.00 
Videosreda (ponovitev) -10.35 CMT -10.50 A shop 
-11.00 Luč svetlobe (ponovitev 93. dela amer. na
dalj.) -12.00 Spot tedna -12.05 Drugačen svet (246. 
del amer. nadalj.) -12.55 Video strani -14.30 Borza 
dela -16.35 A shop -17.00 Ustava (7. del dok. seri
je) -17.45 Luč svetlobe (94. del amer. nadalj.) -18.30 
Rock starine (ponovitev 51. oddaje) -19.00 Poročila 
-19.20 A shop -19.30 Magnetoskop (glasbena od
daja) - 20.15 Trojna prevara (amer. film) - 21.45 
Rock starine (52. oddaja) - 22.15 Poročila - 22.35 
Drugačen svet (246. del amer. nadalj.) - 23.25 A shop 
- 23.40 CMT - 0.30 Borza dela

PETER, 4. II.
SLOVENIJA 1
8-45-1.55 TELETEKST
9.00 VIDEOSTRANI
9.35 TEDENSKI IZBOR

9.35 S1LAS, nemška nadalj, 5/12
10.05 ROJEN 4. JULIJA, amer. film
12.20 ŽE VESTE
12.50 POSLOVNA BORZA

13.00 POROČILA
13.05 UMETNIŠKI VEČER, ponovitev
15.50 KAM VODIJO NAŠE STEZICE oddaja TV 

Koper
17.00 DNEVNIKI
17.10 TOK TOK kontaktna oddaja za mladostnike
18.00 REGIONALNI STUDIO KOPER
18.45 ABC-ITD, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 FORUM
20.25 PREDPLAČILO ZA UMOR, amer. film
22.00 GLASBENI UTRINEK
22.25 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.50 SOVA

2150 KO SE SRCA VNAMEJO, 9. epizoda 
amer, naniz.
23.20 INŠPEKTOR MORSE, angl. naniz.,
4/10 * *
0.1'5 LOSOSOVE ROBIDE, nemški film

SLOVENIJA 2
14.45 - 23.10 Teletekst
15.00 Video strani -15.35 Tedenski izbor: Pričevanja 
0 zvestobi: Slovenci v Argentini: Slovenski čudež, (5. 
oddaja); 16.35 Neverjetni četrtek -17.25 Sova (pono
vitev): Hiša naprodaj (amer. naniz, 17/21); 17.55 
Inšpektor Morse (angl. naniz, 3/10) -18.45 Znanje 
za znanje -19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.05 M. 
Kozina: Ekvinokcij (opera) - 21.10 Akcent: Vladimir 
Bartol - 22.10 Homo turisticus

A KANAL
7.00 Borza dela - 7.30 Videostrani - 9.00 Macneil in 
Lehrer komentirata (oddaja v angleščini) -10.00 
Magnetoskop (ponovitev) -10.35 CMT -11.00 Luč 
svetlobe (ponovitev 94. dela amer. nadalj.) -11.50 A 
shop -12.00 Spot tedna -12.05 Drugačen svet (247. 
del amer. nadalj.) • 14.30 Borza dela -16.05 A shop 
■ 16.15 Trojna prevara (ponovitev filma) -17.45 Luč 
svetlobe (95. del amer. nadalj.) -18.30 Pozabljeni 
otroci (dok. film) -19.00 Poročila -19.20 A shop -
19.30 Videopetek (glasbena oddaja) - 20.15 Teden 
tta borzi - 20.25 Akcija (amer. film) - 22.00 Poročila 
- 22.20 Drugačen svet (247. del amer. nadalj.) • 23.10 
A shop - 23.20 Most tišine (amer. film) - 23.55 Spot 
tedna -1.00 Erotični film - 2.30 Borza dela

SOBOTA, 5. II.
SLOVENIJA 1
7.45-1.35 TELETEKST
8.00 VIDEOSTRANI
8.15 TEDENSKI IZBOR:

8.15 RADOVEDNI TAČEK
8.30 MLADI VIRTUOZI
850 ZIMSKATEKMOVANJA, franc, risan
ka, 6/26
9.15 KLUB KLOBUK
10.05 TOKTOK
10.55 ZGODBE IZ ŠKOLJKE

11.45 DOGODIVŠČINE TOMA SAWYERJA, 
amer. film

13.00 POROČILA
13.05 TEDNIK ponovitev
15.15 PREDPLAČILO ZA UMOR, ponovitev 

amer. filma
17.00 DNEVNIKI
17.10 SVET NARAVE, angl. poljudnoznan. serija, 

3/11
18.00 RPL
18.45 TV MERNIK
19.00 RISANKA
19.10 ŽREBANJE3X3
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 UTRIP
20.25 GORE IN LJUDJE
21.25 TV POPER
21.40 KORENINE SLOVENSKE UPE 

VIŽICE 3. oddaja
22.05 DNEVNIK3, VREME ŠPORT
22.40 SOVA;

22.40 INŠPEKTOR MORSE, angl. naniz., 
5/10
23.45 MEČEVALEC, amer. film

SLOVENIJA 2
10.15-1.55 Teletekst
10.30 Video strani -10.45 Superveleslalom (ž) -11.55 
Smuk (m) - 16.25 Sova (ponovitev): Ko se srca 
vnamejo (9. epizoda amer. naniz.); 16.55 Inšpektor 
Morse (angl. naniz, 4/10) -17.55 Športna sobota: 
Košarka NBA -18.55 Vodne pustolovščine (angl. 
poljudnoznan. serija, 11/24) - 19.30 Dnevnik 2, 
vreme, šport - 20.05 Usodni obrat (angl. nadalj, 2/ 
3) - 21.00 Žametna šapa (angl. poljudnoznan. serija, 
5/7) - 21.30 Poglej in zadeni - 22.45 Sobotna noč

KANAL A
7.00 Borza dela - 7.30 Video strani - 9.00 CMT; 10.15 
Kino, kino, kino (ponovitev oddaje o filmu) -'T 1.00 
Akcija (ponovitev filma) -12.35 A shop -14.30 Bor
za dela -17.201TV -17.50 Most tišine (ponovitev 
filma) -19.30 Detektiv z Beverly Hillsa (ponovitev 
L dela amer. naniz.) - 20.00 Mercedesova zvezda 
(dok. film) - 20.30 Detektiv z Bcverly Hillsa (2. del 
amer. naniz.) - 21.00 Smrtonosne igre (amer. film) -
23.40 CMT-0.30 Borza dela

NEDELJA, 6. II.
SLOVENIJA 1
8.45-0.10 TELETEKST
9.00 VIDEOSTRANI
9.15 OTROŠKI PROGRAM

9.15 ŽIVŽAV, ponovitev
10.05 PRVA UUBEZEN, ponov. švedske 
nadalj, 4/6
10.30 SEZAMOVA ULICA, amer. naniz, 
3/10

11.30 OBZORJA DUHA
12.00 1. MEDNARODNI FESTIVAL ROMAR

SKIH PESMI
12.35 VODNE PUSTOLOVŠČINE, 11/24
13.00 POROČILA
13.05 HOMO TURISTICUS, ponovitev
13.55 ULAM1NIBUS, angl. film
15.15 HABSBURŽANI, ponovitev dok. nadalj, 

2/4
16.05 GALEBOVE HČERKE, kanadska nadalj, 

6/10
17.00 DNEVNIKI
17.10 PODOMAČE
19.00 RISANKA
19.15 LOTO
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 ZRCALOTEDNA
20.25 NEDELJSKIH 60
21.25 SUVA V 20. STOLETJU, angl. dok. serija, 

5/8
22.20 DNEVNIK3, VREME
22.40 SOVA

VCIVILU, angl. naniz, 1/6 
INŠPEKTOR MORSE, angl. maniz, 6/10

SLOVENIJA 2
Opomba: SP v alpskem smučanju: sl (ž) - 9.151. tek,
12.00 2. tek; sl (m)-9.55 L tek, 12.55 2. tek
9.00 Video strani -13.45 Tedenski izbor: Poglej in 
zadeni -15.00 Trgovec s sencami (novozel. nadalj, 
3/3) -13.50 Gore in ljudje -16.50 Zlata dobrota 
(ponovitev amer. filma) -19.30 Dnevnik 2, vreme, 
šport - 20.05 Alpe-Donava-Jadran - 20.35 Hedd 
Wynn (vvaleški film) - 22.55 Športni film - 22.45 
Športni pregled

KANAL A
8.00 Nedeljski nagovor patra Benedikta Lavriha -
8.15 Ris (risanke in spoti) - 9.15 Dance session (pono
vitev 18. oddaje) - 9.45 Šmrtonosne igre (ponovitev 
filma) -11.15 Ameriških deset (ponovitev) -11.45 
Male živali -12.00 Nedeljski nagovor patra Benedik
ta Lavriha -12.15 Helena (glasbena oddaja) -13.00 
Videostrani-18.00 CMT-19.05 Tropska vročica 11 
(ponovitev 18. dela amer. nadalj.) ■ 20.00 Tropska 
vročica II (22. del) - 20.55 Kino, kino, kino (oddaja 
o filmu) - 21.40 Vohuni, laži in gola bedra (amer. 
film)-23.10 CMT

PONEDELJEK, 7. II.
SLOVENIJA 1
10.45-0.05 TELETEKST
11.00 VIDEOSTRANI
11.10 TEDENSKI IZBOR

11.10 MESEČEVA URA, angl. nadalj, 3/6
11.40 ZNANJE ZA ZNANJE - UČITE SE Z 
NAMI
12.10 SVET NARAVE, angl. poljudnoznan. 
3/11

13.00 POROČIU
13.05 TEDENSKI IZBOR 

ALPE-DONAVA-JADRAN 
ŠPORTNI PREGLED

14.50 AKCENT, ponovitev
15.50 MOČ IN SUVA
16.20 DOBER DAN, KOROŠKA
17.00 DNEVNIKI
17.10 OTROŠKI PROGRAM
18.00 REGIONALNI STUDIO MARIBOR
18.45 ŠTIRI V VRSTO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK2, VREME,ŠPORT
20.05 PODELITEV PREŠERNOVIH NAGRAD, 

prenos iz CD
21.25 GOSPODARSKA ODDAJA 

MADE1NSLOVEN1A
22.10 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.35 SOVA

NA PROGRAMU, amer. naniz, 5/7 
INŠPKETOR MORSE, angl. naniz, 7/10

SLOVENIJA 2
13.15-0.30 Teletekst
13.30 Video strani -14.05 Tedenski izbor: Forum, 
Mernik, Utrip, Zrcalo tedna; 15.05 Nedeljskih 60;
16.05 Obzorja duha -16.35 Sova (ponovitev); 
Inšpektor Morse (angl. naniz, 5/10); 17.25 V avto
busu (14. epizoda angl. naniz.); 17.55 Inšpektor 
Morse (angl. naniz, 6/10) -18.50 Univerzitetni raz
gledi -19.30 Dnevnik 2, vreme, šport - 20.05 Za
ljubljena (češka drama) - 20.55 Studio City - 22.50 
Brane Rončel izza odra

KANAL A
7.00 Borza dela - 9.00 Macneil in Lehrer komentirata 
(oddaja v angleščini) -10.00 Videopetek (ponovitev) 
-10.35 CMT -11.00 Luč svetlobe (ponovitev 95. 
dela) -11.50 A shop -12.00 Spot tedna -12.05 
Drugačen svet (248. del amer. nadalj.) -12.55 Hele
na (ponovitev) -14.30 Borza dela -16.05 A shop -
16.15 Vohuni, laži in gola bedra (ponovitev filma) -
17.45 Luč svetlobe (96. del amer. nadalj.) -18.30 
Ameriških deset (glasbena oddaja) -19.00 Poročila 
-19.20 A shop -19.30 Videoponedeljek (glasbena 
oddaja) - 20.15 Pustolovščine Viljema Tella (film) -
21.45 Pomoč dekletom v stiski (dok. film) - 22.15 
Poročila - 22.35 Drugačen svet (245. del amer. na
dalj.) - 23.25 A shop - 23.35 Spot tedna - 23.45 CMT 
- 0.30 Borza dela

TOREK, 8. II.
SLOVENIJA 1
9.45-0.15 TELETEKST
10.00 VIDEOSTRANI
10.40 TEDENSKI IZBOR

10.40 SEZAMOVA ULICA, amer. naniz, 
3/11
11.40 UNIVERZITETNI RAZGLEDI
12.10 ZALJUBLJENA, češka drama

13.00 POROČIU
13.05 SOBOTNA NOČ, ponovitev
16.20 MOSTOVI
17.00 DNEVNIKI
17.10 OTROŠKI PROGRAM 

MUDI VIRTUOZI
PRVA UUBEZEN, švedska nadalj, 5/6

18.00 REGIONALNI STUDIO KOPER
18.45 ŠTIRI V VRSTO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 ŽARIŠČE
20.30 PRIČEVANJA O ZVESTOBI - SLOVENCI 

V ARGENTINI:
TUJINI DVE, DOMOVINE PA NOBENE 
6. oddaja

21.30 OSMI DAN
22.20 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.45 SOVA

DOBER DAN, RAZRED, angl. naniz, 6/6 
INŠPEKTOR MORSE, angl. naniz, 8/10

SLOVENIJA 2
15.15-0.15 Teletekst
15.30 Video strani -15.50 Zgodbe iz školjke -16.40 
Tedenski izbor: Gospodarska oddaja • 17.20 Sova 
(ponovitev): Na programu (amer. naniz, 5/7); 17.50 
Inšpektor Morse (angl. naniz, 7/10) -18.40 lz življe
nja za življenje -19.10 Poslovna borza -19.30 
Dnevnik 2, vreme, šport - 20.10 Anglosaško vedenje 
(angl. nadalj, 2/3) - 21.35 Intervju - 22.345 Po sledeh 
napredka - 23.05 Videošpon

KANAL A
7.00 Borza dela - 9.00 Macneil in Lehrer komentirata 
(oddaja v angleščini) ■ 10.00 Videoponedeljek (pono
vitev) • 10.35 CMT -11.00 Luč svetlobe (ponovitev 
96. dela amer. nadalj.) • 11.50 Spot tedna • 11.55 
Drugačen svet (249. del amer. nadalj.) -14.30 Borza 
dela -16.15 Pustolovščine Viljema Tella (ponovitev 
filma) -17.45 Luč svetlobe (97. del) -18.30 Jazzbi- 
na (ponovitev 52. oddaje) -19.00 Kič kot le kič (dok. 
film) -19.30 Rodeo (glasbena oddaja) -20.15 Kosec 
(amer. film) - 21.55 Jazzbina (53. oddaja) - 22.30 
Poročila - 22.50 Drugačen svet (249. del amer. na
dalj.) • 23.40 Spot tedna - 33.45 CMT - 0.30 Borza 
dela

SREDA, 9. II.
SLOVENIJA 1
8.45-0.15 TELETEKST
9.00 VIDEOSTRANI 
9.35 TEDENSKI IZBOR

9.35 TISOČ IN ENA AMERIKA, amer. risa
na serija, 626
10.00 VIDEOŠPON
11.00 IZ ŽIVUENJA ZA Ž1VUENJE
11.30 ŽAMETNA ŠAPA, angl. poljudnoznan. 
serija, 5/7
12.00 SUVA V 20. STOLETJU, angl. dok. 
serija, 5/8
1250 POSLOVNA BORZA

13.00 POROČIU
13.20 TEDENSKI IZBOR

13.20 INTERVJU
14.20 ANGLOSAŠKO VEDENJE, 2/3 

15.50 MERIDIANI, TARČA
ISTRSKE PRIPOVEDI

17.00 DNEVNIKI
17.10 KLUB KLOBUK
18.00 RPL
18.45 ŠTIRI V VRSTO, TV igrica
19.10 RISANKA
19.30 DNEVNIK 2, VREME, ŠPORT
20.05 ŽARIŠČE
20.30 FILM TEDNA

DOBER VEČER, GOSPOD WALLEN- 
BERG, švedski film

22.30 DNEVNIK 3, VREME, ŠPORT
22.55 SOVA

BURLESKE CHARLIEJA CHAPLINA, 11. 
epizoda
INŠPEKTOR MORSE, angl. naniz, 9/10

SLOVENIJA Ž
16.15-23.15 Teletekst
Opomba: športna sreda: 20.00 košarka Smelt 
01impija:Croatia
16.30 Video strani -16.55 Tedenski izbor: Moč in 
slava -17.10 Sova (ponovitev): Dober dan, razred 
(angl. naniz, 6'6); 17.55 Inšpektor Morse (angl. na
niz, 8/10) - 18.45 Analitična mehanika (izobraž. se
rija, 45/52) -19.30 TV dnevnik - 20.00 Športna sreda 
- 21.30 Oči kritike - 22.20 Svet poroča - 23.05 
Mednarodne nagrade za klasično glasbo

KANAL A
7.00 Borza dela - 9.00 Macneil in Lehrer komentirata 
(oddaja v angl.) -10.00 Rodeo (ponovitev) -10.35 
ČMT-11.00 Luč svetlobe (ponovitev 97. dela) - 
11.50 A shop -12.00 Spot tedna -12.05 Drugačen svet 
(250. del amer. nadalj.) -14.30 Borza dela -15.45 A 
shop-15.55 Kosec (ponovitev filma)-17.45 Luč svet
lobe (98. del) -18.30 Male živali (ponovitev) -18.45 
Risanke -19.00 Poročila -19.20 A shop -19.30 Vi
deosreda - 20.15 Dance session (19. oddaja o plesu)
- 20.45 Elizijc (oddaja o duhovnosti) - 21.15 
Drugačen svet (250. del amer. nadalj.) - 22.05 
Poročila - 22.30 A shop - 22.40 Spot tedna - 22.45 
CMT-0.30 Borza dela

94,6 MHz
radio

SRAKA
ČETRTEK, 3.2.
6.00 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje -11.15 Doktor na obisku -
12.00 Obvestila, osmrtnice -12.30 Mali 
oglasi -13.00 Poročila -13.20 Čestitke
- 17.00 obrtniki in podjetniki - 19.00 
Večerni program - 22.00 ZDA skozi 
ljudsko pesem - 22.30 Pete Seeger - 
portret

PETEK, 4.2.
6.00 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje -11.30 Praktični nasveti -
12.00 Obvestila, osmrtnice -12.30 Mali 
oglasi -13.00 Poročila -13.20 Čestitke
- 15.30 Grmski vulkan - 16.15 Srakin 
vikend TV izbor - 19.00 Večerni pro
gram (do 24.00)

SOBOTA, 5.2.
6.00 Dobro jutro - 9.00 Pasji kotiček -
10.00 Čestitke -12.00 Obvestila, osmrt
nice -12.30 Lovci v studiu -14.00 Čes
titke - 15.00 Godec v studiu - 18.00 
Obisk - 20.00 Čestitke - 21.00 Srakina 
veselica (do 01.00)

NEDELJA, 6.2.
6.00 Dobro jutro-11.00 Grozna 60. leta
- 13.00 Evergreeni ob kosilu - 14.00 
Srakin študentski čvek -15.30 Kulturni 
komentar - 16.00 TOP 13 zaznamo

vanih - 17.00 Alter scena - 18.00 Etno 
glasba - 18.30 Obisk v studiu - 20.00 
Črno belo v zvoku: Jazz - 22.00 Balkan
ski kotel, glasbena odd. (do 24.00)

PONEDELJEK, 7.2.
Q.00 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje - 11.30 Praktnični nasveti
- 12.00 Obvestila, osmrtnice - 12.30 
Mali oglasi -13.00 Poročila -13.20 Čes
titke - 16.15 Srakin TV izbor - 17.00 
Odprti termin: aktualno -19.00 Večerni 
program - 22.00 Glasbene oddaje (do 
24.00)

TOREK, 8.2.
6.00 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje -11.30 Praktični nasveti -
12.00 Obvestila, osmrtnice -12.30 Mali 
oglasi - 13.00 Poročila -13.20 Čestitke
- 17.00 Gradimo strokovno in varno -
18.00 Otro ka oddaja ‘‘Kalimcro” -
19.00 Večerni program - 22.00 Glas
bene oddaje (do 24.00)

SREDA, 9.2.
6.00 Domača glasba -10.00 Dober dan, 
pridni ljudje -11.30 Praktični nasveti -
12.00 Obvestila, osmrtnice -12.30 Mali 
oglasi -13.00 Poročila -13.20 Čestitke 
-17.00 Borza dela -19.00 Večerni pro
gram - 22.00 Glasbene oddaje (do 
24.00)

• Svoboda je tako naporna. (S. Hri
bar)

• Strah pred svobodo je strah pred 
resnico in strah pred samim seboj. (S. 
Hribar)

Mercator — KZ Črnomelj, z.o.o.

vabi k pogodbenemu sodelovanju avtoprevoznike, 
z lastnim vozilom z opremo (2 — 2,5 ton), za 
razvoz mesa in mesnih izdelkov.

Pismene ponudbe pošljite v 8 dneh na naslov:
Mercator — KZ Črnomelj, z.o.o.,
Kolodvorska 39, 68340 ČRNOMELJ.

POPRAVEK
V razpisu za javno dražbo Planinskega društva Črnomelj, ki je 
bil objavljen v 4. številki Dolenjskega lista 27. januarja 1994, je 
naveden napačen datum.
Javna dražba bo v soboto, 12. februarja, ob 9. uri v 
Črmošnjicah 5, p. Semič.

JELOVICA
OKNA, VRATA, SENČILA 

■ MONTAŽNE STENE, PRENOVA OKEN
OoIkcmO §© [p®

jisaaDDSisDO] cssdoak]
■ 0%o # popusta za

#0 takojšnje plačilo j
brezplačen prevoz za nakup nad 50.000 SIT j

BS JELOVICA Škofja Loka, tel.:064/631-241, fax: 064/632-261

NOVO MESTO, tel./fax: 068/22-772, KRŠKO, 0608/21-236 
BAVEX Trebnje, KERA TRADE Zagorje, MK TRGOIMPEX Kočevje 
METLIKA Cesta XV. brigade, 068/58-716
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mobitel

»Ljubi Dolenjci!«
Za vas in za vaše ljube 

smo na Trdinovem vrhu 
postavili oddajnik.

Po 69. kanalu pridemo tudi 
k vam domov.

KANAL A — Televizijska postaja

kanal
Poslovit e en o te:
MOBITEL d.d., PE Nova Gorica. Vipavska 13. Nova Gorica, tel: 065 2 7 755, fax: 065 2 7 766 
MOBITEL d.d.. PE Kranj. Koroška c. 27, Kranj, tel: 064 222 616, fax: 064 221 616 
MOBITEL d.d., PE Maribor. Heroja Saranoviča 23, Maribor, tel: 062 224 001, fax 062 224 002 
MOBITEL d.d., PE Celje, Lava 7, Celje, tet: 063 31 334, fax: 063 411811
Pooblaščeni zastopniki:
YANNI d.o.o., Hajdrihova 21 a, Ljubljana, tel: 061 125 12 88. fax: 061 125 12 84. mlel: 0609 612 600 
PYRAMIDA d.o.o., Mire Lenardičeve 13, Ljubljana. tel/fax: 061 168 42 93. mlel: 0609 611 494 
KOBRA team d.o.o., Šmarje 13, Šentjernej, tel/fax: 068 42 118. mlel: 0609 612 612
TELMONT, d.o.o., Kampel 12. Koper, tel: 066 33 044. fax: 066 25 030, mtel: 0609 610 313 '
IT 100 d.o.o., Podgradom 34, Brezovica, tel: 061 654 438, 654 415,fax: 06 1 654 449
YANNId.o.o. PE Celje, Ul. XIV. divizije št. 4, Celje, tel: 063 442 642, te!/fax: 063 441 642
YANNI d.o.o., PE Maribor, Koroška 118, Maribor, tel: 062 28 952, mtel: 0609 611 113
PYRAMIDA d.o.o., PE Murska Sobota. Mladinska 8, Murska Sobota, tel/fax: 06 9 26 636, mtel: 0609 613 3 72
PYRAMIDA d.o.o., PE Ptuj, Zagojiči 15, Gorišnica, tel: 062 708 033, mtel: 0609 611 404

<3 V

Prodaja in informacije: Mobitel d.d., Dunajska 22, Ljubljana, tel: 061 132 30 10,fax: 061 131 1110

razstavo domače obrti, ki bo predvidoma v drugi polovici tega meseca v stari šoli, 
spet povabila tudipletarja Jožeta Markeljca iz Straže pri Šentrupertu. Markeljčeva 
življenjska zgodba je zanimiva, a ker je skromni možak le stežka pristal na to, da 
se pojavi v javnosti še na ta način, povejmo le, da je upokojeni kurjač doslej naredil 
že številne lepe košare iz vrbovega šibja, predvsem za krompir, oplel mnogo stek
lenic, nekoliko manj pa je naredil peharjev. “Za opletenje 30-litrske pletenke je 
dela za ves dan. Med mladimi pa je zelo malo vztrajnosti, najraje bi vse končali 
kar v eni uri končali. Zato in ker to delo ni ustrezno plačano, se kar bojim za 
prihodnost pletarstva, čeprav to ni nobena posebna umetnost, "pravi Markeljc. 
(Foto: P. Perc)

BLIŠČ IN BEDA SMREK - Potem ko smo po domovih množično krasili 
posekane smreke za družinsko uporabo, so nekatera božično-novoletna 
drevesca prevzela tudi javne funkcije na tistih ulicah in vogalih pred trgovina
mi, kjer morajo pritegniti pozornost ljudi po službeni dolžnosti. In če vse to 
sodi k prazničnemu vzdušju, razmetana drevesa prvi, drugi in tudi tretji dan 
po praznikih niso Brežicam ravno v okras. (Foto: Damjana Krošelj)

DEM

KJERKOLI ...
... doma, v službi, na počitnicah, 
v avtu ali na ulici smo z mobitelom 
mnogo svobodnejši.

KDORKOLI ...
Mobitel je postal naša vsakdanjost.

KOGARKOLI ...
Pokličemo lahko kogarkoli, 
po vsej Sloveniji in po vsem svetu.

KADARKOLI ...
In kadarkoli imamo pri sebi mobitel, 
nas zlahka pokličejo tudi drugi.

pa je človek tam, je med pravimi, zavednimi, prijetnimi in prijaznimi Slovenci. 
Irt tudi kje se ima ustaviti, se odpočiti, naužiti lepot in dobrot. Kovačeva gos
tilna v Selih pri Osilnici je znana ne samo doma, ampak tudi v tujini, saj vsako 
leto prihajajo gostje zlasti iz Nemčije in Nizozemske. Podjetni lastnik Jožič 
jim poleg izvrstne gostinske ponudbe omogoča tudi čolnarjenje po Kolpi, pred 
časom pa je nabavil še 7 izvrstnih jezdnih konj. Osilniška dolina, ki jo pozna
valci in ljubitelji zaradi slikovitosti imenujejo slovenska Švica, je kot ustvar
jena, da človek njene lepote, skrivnosti in prelesti odkriva s konjskega hrbta.

ŽE OD 2.290 DE
(Cena je brez prometnega davka.)

LEASING S
(Cena vključuje vse davke in zavarovanje.)

DALJE 

M 496

IZŠLA JE NOVA, FEBRUARSKA 
ŠTEVILKA REVIJE

V njej boste med drugim lahko prebrali:
Dušan Hauptman zatrjuje: Dokler bom pri Olimpiji, bo naslov ostal 
v Tivoliju.

— Zakaj je vratar Olimpije Hertza Stan Reddick navdušen nad 
Slovenijo?

— Jani Zavrl, trener Publikuma: Naprej nas mora gnati majhnost in 
želja po dokazovanju.

— Kaj si od zmage v Flachau obeta nova smučarska zvezda Katja 
Koren?

— Zamejski šport Uspehi Tržaškega veslaškega kluba Sirena. 
Kako je najboljši center NBA, Hakeem Olajuwon, uresničil svoj 
ameriški sen.

— E-ŠPORT je bil v Las Vegasu, na showu žrebanja za SP v
nogometu.

— Feljton: Prodor športnikov z vzhoda.. '-'ijiv/ii. i ivuui ajjoi u iifvuv z. vznoaa.
— Lillehammerju ob rob: Kako so nastale zimske Olimpijske igre? 
~ Portret poslovneža: Tone Turnšek, direktor Pivovarne Laško. 
Tudi tokrat se lahko preizkusite v Olimpijskem kvizu, rešite nagradno 
križanko, za hazarderje pa spet Hitova nagradna ruleta.
E-SPORT je za vse zbiralce popularnih sličic pripravil presenečenje' 
prilogo Gorenjkin album »60 let Planice«.
Revija E-ŠPORT vas že čaka pri vašem prodajalcu časopisov.

SREDNJA TEHNIŠKA
IN ZDRAVSTVENA ŠOLA Ul. Milke Šobar 30 
NOVO MESTO 68000 NOVO MESTO

RAZPISUJE PROSTO DELOVNO MESTO
— 1 učitelja praktičnega pouka na področju strojništva, 

inženir strojništva z najmanj tremi leti delovnih izkušenj- 
prejšnji poklic avtomehanik
ali

— strojni tehnik, pet let delovnih izkušenj - prejšnji poklic 
avtomehanik.

Prosto delovno mesto razpisujemo za nedoločen čas, s polnim 
delovnim časom in trimesečnim poskusnim delom.

Učitelj praktičnega pouka, ki še nima pedagoško-andragoške 
izobrazbe, bo le-to moral pridobiti v treh letih.

Prijave z dokazili pošljite v osmih (8) dneh po objavi razpisa. Vsi, 
ki se bodo prijavili na razpis, bodo o izbiri obveščeni v tridesetih 
dneh po objavi razpisa.

NOVE OBRESTNE MERE SKB BANKE d.d.
KREDITI
kratkoročni krediti

kratkoročni krediti 
sodelovanje z banko
- občani in obrtniki \ q%
brez sodelovanja z banko

občani 22%
- obrtniki 20%
negativni saldo na tekočem računu ali kreditni kartici
- dovoljeni 15%
- nedovoljeni 25%

dolgoročni krediti s fiksno obrestno mero
stanovanjski krediti občanom
- na osnovi varčevanja ali vezave sredstev 12%
- na osnovi hipoteke 12%
- na osnovi nakupa obveznic SKB banke 14%
dolgoročni krediti za različne namene
- na osnovi vezave sredstev 16%
- na osnovi hipoteke 16%
- na osnovi nakupa obveznic SKB banke 15%
dolgoročni krediti obrtnikom 
sodelovanje z banko
- na osnovi vezave sredstev 16%
- na osnovi hipoteke 16%
- na osnovi nakupa obveznic SKB banke 15%
brez predhodnega sodelovanja z banko
- na osnovi vezave sredstev 18%
- na osnovi hipoteke 18%
vezava sredstev DPS ali druge
pravne osebe za prestrukturiranje gospodarstva v RS 15%
- v primeru, da se vezana sredstva realno ne obrestujejo

12%

Vse podrobnejše informacije lahko dobite v najbližji enoti 
SKB BANKE, d.d..
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ZAHVALA

V 82. letu starosti nas je zapustila draga 
mama

MARIJA
AUPIČ

roj. Šuster
s Stražnjega Vrha 5

Zahvaljujemo se sorodnikom, sosedom in znancem za izrečeno 
sožalje, darovano cvetje in pomoč. Posebna zahvala govorni
koma, Rudniku rjavega premoga Kanižarica, tovarni Beti iz 
Črnomlja, dr. Macanu, Splošni bolnici Novo mesto, pevcem iz 

Črnomlja ter vsem, ki so pokojno spremili na zadnji poti.

Žalujoči: hčerki Mimica in Danica z družino ter sinovi 
Vinko, Jože in Silvo z družinami

ZAHVALA

V 75. letu starosti nas je po težki bolezni 
zapustila naša draga mama, stara mama, 

tašča in sestra

KRISTINA 
BUKOVEC

roj. SIMONIČ
iz Kota 84 pri Semiču

Iskrena hvala vsem, ki ste v teh težkih trenutkih sočustvovali z 
nami, nam pomagali, izrazili sožalj^, darovali cvetje, sveče in 
pokojno spremili na njeni zadnji poti. Se posebej se zahvaljujemo 
zdravniku in osebju Doma starejših občanov v Črnomlju za 
oskrbo in zdravstveno pomoč v času njenega bivanja, g. kaplanu 
za lepo opravljen obred, govornici za poslovilne besede in 
Pokopališko-pogrebnemu odboru Kot - Brezje za organizacijo 

pogreba.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Po dolgotrajni bolezni nas je v 61. letu 
zapustil naš dragi mož, ata in stari ata

FRANC
SINTIČ

iz Brezovice 2 pri Podbočju

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za izrečeno sožalje in darovano cvetje. Posebna zahvala 
Zdravstvenemu domu Kostanjevica in patronažni sestri Lidiji za 
lajšanje bolečin na domu, Lovski družini Podbočje za organi
zacijo pogreba, g. Zupančiču za poslovilne besede pri odprtem 
grobu, Agrokombinatu Krško - PE sadjarstvo, Krki, tovarni 
zdravil SO, Avtošoli Stop Ljubljana, Labodu Libna iz Krškega 
ter družinama Kodrič s Senovega in Gradca. Enaka zahvala g. 
župniku za lepo opravljen obred in vsem, ki ste pokojnega v tako 

velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Anica, otroci Franci, Anica in Marjanca z 
družinami ter Jože

ZAHVALA

Ni več bolečin, 
ni več trpljenja, 
vse to je vzela zemlja.
V domu ostala je praznina, 
v naših srcih bolečina.

V 78. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
mož, oče, tast, brat, dedek in stric

JOŽE 
PUHEK

s Tanče Gore

Iskrena hvala vsem, ki ste v težkih trenutkih sočustvovali z nami,

Ne v r olofk ega odddk a Splošne®bolnice Novo mesto, GD Tanča 
Gora, sodelavcem in upokojencem Rudmka Kanižarica, kolek
tivom Controlling, Novol.ne in Kolpa, Zvez. borcev ter g. 
župniku za lepo opravljen obred. Posebej se zahvaljujemo 

družinama Mišica in Matkovič.

Žalujoči: vsi njegovi

OSMRTNICA

27. januarja 1994 je po 53 letih bivanja v Avstriji in v 71. letu starosti 
umrl

NIKO ČRNIČ
rojen v vasi Bedenj v Beli Krajini

Od njega smo se poslovili v kraju njegovega bivanja W61fnitzu 
dne 29. januarja 1994

Žalujoči: vsi njegovi

V SPOMIN

Te dni mineva 10 žalostnih let, odkar seje 
za vedno poslovila naša ljuba žena in 

mamica

JOŽICA 
GAZVODA

š Trdinove 5 c, Novo mesto

Hvala vsem, ki vam spomin nanjo ni ugasnil.

Neutolažljivi: mož Jože, sinova Robi in Denis ter ostalo 
sorodstvo

ZAHVALA
Rad imel si dom, 
tiho in mirno si Uvel, 
mirno in tiho si odšel.

V 84. letu starosti nas je zapustil naš dragi 
mož, ata, stari ata, prastari ata, brat, stric 

in tast

FRANC 
MEGLIČ
iz Grobelj 1, Novo mesto

Iskrena hvala sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem ter 
sodelavcem Revoza, OŠ Šmihel, Novolesa VL, trgovine Toni, ki 
so nam izrekli sožalje, darovali cvetje in sveče ter pokojnika 
pospremili na zadnji poti. Zahvala tudi g. župniku za opravljen 
obred in Ivanu Dergancu za lepe poslovilne besede. Vsem še 

enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

INSTALACIJE VODOVODA 
IN CENTRALNE KURJAVE
MEŽNAR LUDVIK
telefon, fax. 068 / 26 - 037
mobitel ( 0609 ) 61 84 20

NON STOP
PodlNEVi il\ pONOČi IMAŠ MOjSTER 

NA POMOČ pRiskoči

ZAHVALA
Ob smrti naše mame

ANE DRAGAN
babice v pokoju iz Gorenje vasi pri Šmarjeti

se najlepše zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, znancem in 
krajanom, sodelavcem za darovano cvetje, izrečeno sožalje in 
spremstvo na njeni zadnji poti. Iskrena hvala osebju Doma 
počitka v Novem mestu, pevcem, g. župniku za opravljen obred 
in govornici za izrečene besede. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njeni

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta, brata, strica, deda, 
pradeda in svaka

RIHARDA
ROMIHA

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, stanovalcem 
bloka Ragovska 10, njegovim soborcem ter vsem, ki ste 
pokojnega v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji 
poti, mu darovali cvetje ter nam pisno ali ustno izrazili sožalje. 
Posebna hvala zdravnikom in osebju Internega oddelka, odd. 
intenzivne nege, Splošne bolnice Novo mesto, g. Gabriču ter g. 
Lahu za lepe poslovilne besede, organizaciji Zveze borcev, 
nosilcem praporjev, Občini Novo mesto, Zavarovalnici Tilia ter 

GIP Pionir - ME. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše drage mame, stare 
mame, sestre in tete

TEREZIJE 
NOVAK

iz Budganje vasi

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki ste nam pomagali, darovali vence in cvetje, nam 
izrekli sožalje ter pokojno pospremili na zadnji poti. Posebno se 
zahvaljujemo dr. Kapšu za dolgoletno zdravljenje in dr. 

Kocutarju. Hvala tudi župniku za opravljen obred.

Žalujoči: sin Lojze, hčerke Pavla, Zinka in Malka z 
družinami

ZAHVALA

Po hudi in težki bolezni nas je v 73. letu 
starosti za vedno zapustil naš dragi mož, 

oče, brat, stari oče, tast, stric in boter

ALOJZ
PANJAN

iz Malega Nerajca 8, Dragatuš

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom,, 
prijateljem in znancem, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob 
strani, nam izrekli sožalje, darovali cvetje in sveče in pokojnega v 
velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti. Posebno se 
zahvaljujemo GD Dragatuš za lepo organiziran pogreb, 
govornikoma za poslovilne besede, pevskemu zboru in g. 
župniku, kolektivu OŠ Metlika in učencem 5.c razreda, Obrti 
Črnomelj in Veletekstilu Črnomelj. Vsem še enkrat prisrčna 

hvala!

London (Ont), Novo mesto, Detroit, Gornji Križ Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA
V 71. letu starosti nas je nepričakovano 
zapustil naš dragi mož, oče, stari ata, 

brat, stric in tast

MARKO
ŠUTEJ
iz Dol. Podgore 5

ZAHVALA

V 74. letu starosti nas je zapustila naša 
draga mama, stara mama, sestra in teta

ŠTEFANIJA
SENICA

Dol. Polje 3

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, vaščanom, 
prijateljem in znancem, ki ste nam pomagali v teh težkih 
trenutkih, izrekli sožalje, darovali cvetje, vence in sveče.vZahvala 
OŠ Milka Šobar - Nataša, moškemu pevskemu zboru Črnomelj 
za zapete žalostinke in g. župniku za opravljen obred. Iskrena 

hvala vsem, ki ste nam kakorkoli pomagali.

Žalujoči: vsi njegovi

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, sosedom, 
znancem in sodelavcem, ki so nam pomagali v teh težkih 
trenutkih, nam izrazili sožalje, podarili vence, cvetje in sveče ter 
pokojno pospremili na njeni zadnji poti. Posebna zahvala g. 
Bertu Gimplju za besede slovesa in g. župniku za lepo opravljen 

obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni



V TEM TEDNIIVAQ 7ANIM A tedenski koledar - kino - službo iSCe - službo dobi - stanovanja - motorna vozila - kmetij
■ LUI1U VHO PRODAM - KUPIM - POSEST - ZENITNE PONUDBE - RAZNO - OBVESTILA - PREKLICI - ČESTITKE - ZAHVALE

tedenski koledar
Četrtek, 3. februarja - Blaž 
Petek, 4. februarja : Andrej 
Sobota, 5. februaija - Agata 
Nedelja, 6. februarja - Dora 
Ponedeljek, 7. februaija - Egidij 
Torek, 8. februaija - kulturni praznik 
Sreda, 9. februarja - Polona

LUNINE MENE
3. februaija ob 9.06 - zadnji krajec

kino
BREŽICE: 3., 5. in 6.2. (ob 16. uri) 

ameriška komedija Dave. 5. in 6.2. 
(ob 16. uri) ter 7.2. (ob 18. uri) 
ameriška risanka Aladin. 5. in 6.2. 
(Ob 18. uri), 7.2. (ob 20. uri) ter 8.2.

(bo 18. in 20. uri) ameriška komedi
ja Trije mušketirji. 9.2. (ob 20. uri) 
ameriški kriminalni film Nečisti po
licaj.

ČRNOMELJ: 4.2. (ob 20. uri) 
ameriška akcijska komedija Zadnja 
velika avantura. 5. in 6.2. (ob 18. in 
20. uri) ameriška komedija Robin 
Hood - Možje v pajkicah.

KRŠKO: 3.2. (ob 20. uri) in 6.2. (ob 
18. uri) ameriški kriminalni film Ne
čisti policaj.

METLIKA: 3.2. (ob 20. uri) in 4.2. 
(ob 17. in 20. uri) ameriška komedi
ja Robin Hood - Možje v pajkicah.
6.2. (ob 20. uri) ameriška akcijska 
komedija Zadnja velika avantura.

NOVO MESTO: Od 3. do 6.2. (ob 
16., 18. in 20. uri) ter 7.2. (ob 18. in 
20. uri) akcijski film Na ognjeni črti.
9.2. (ob 16., 18. in 20. uri) ameriška 
komedija Trije mušketirji.

čestitke
ANTONU ZORETIČU z Javorovice 

želijo ob 90Jetnici vse najboljše in mnogo 
zdravja vsi njegovi. 757

kmetijski stroji
GNOJNIČNO CISTERNO Creina, 

novo, prodam. * (061)50-551. 752
MOTOKULTIVATOR STRUM, g 

KM, z dodatno opremo, prodam ali me
njam za dobro brejo kravo simentalko. 
* (0608)57-794. 765

ŽITNI KOMBAJN LANZ, širina kose 
210 cm, ugodno prodam. Primeren je za 
hribovite predele. * (068)87-096. 771

DOBRO OHRANJEN traktor IMT 
539, s kabino in kompresorjem, star 4 
leta, brezhiben, prodam. * (0608)77- 
039. 783

HIDRAVLIČEN NAKLADAČ hlev
skega gnoja prodam. * (068)78-207.

VELIKA IZBIRA rabljene kmetijske 
mehanizacije: viličarjev Desta 2.5 t, 
TCM 1.5 in 2.5 t, prikolica za prevoz 
konj, rotacijska kosilnica RK 135, pu- 
halnik Tajfun, traktorja IMT 544 in 
Same 35. * (064)622-575.. 815

MALO RABLJEN sortirnik krompir
ja ugodno prodam. * (063)726-103.

HITRA DOBAVA traktorjev Zetor, 
Univerzal, Fiat. Zeio ugodne cene trosil- 
cev Orion 25,40, nakladalca Tsbnostroj 
z vilami, vitel 61, BCS kosilnic, motorjev 
Acme, nakladalk 12 m3, plug 10 col 
(dvozbrazden). * (064)622-311. 816

BOČNO traktorsko kosilnico Sim- 
fleks, primerno za vsak traktor, prodam.
* 27-453. 823

ENOBRAZDNI električno obračalni
plug, 14 - eolski, Batuje, ugodno pro
dam. *(068)43-980. 827

ZETOR 25 11 s koso in kabino ter 
kabino za traktor Štore prodam. * 
(0608)77-347. 833

TRAKTORSKE GUME, rabljene,
11/2/28/10, dobre za prevoz, prodam.
* (0608)61-686, po 19. uri. 837

MOTOKULTIVATOR (frezo) Mio
350/S ugodno prodam. ® (068) 22-998.

839
TRAKTOR PASQUALI, 18 KS, v do

brem stanju, prodam. * (0608)77-255.
865

TRAKTOR UNIVERZAL 445, puhal- 
nik na kardan, 13 col, ter kravo za zakol 
prodam. Draginc, Konec 11 a, Novo me
sto. 876

MOLZNI STROJ Vitre*, točilo za 
med, hrastove sode in cisterno za vino 
prodam. * (068)52-519, zvečer. 877

Dolenjska banka d.d. 
Novo mesto

NOVE STORITVE
ZA UPORABNIKE BANČNIH AVTOMATOV

samo- 
Poleg dviga

^ Dolenjski banki d.d. Novo mesto smo v mesecu januarju 
pričeli s testnim obdobjem uvajanja dveh novih 
postrežnih storitev na bančnih avtomatih, 
gotovine vam odslej bančni avtomat omogoča tudi’polog 
gotovine na tekoči račun in plačilo sploftnih 
položnic v breme tekočega računa.

Nove storitve so uporabnikom trenutno na voljo le na 
bančnem avtomatu v Ekspozituri Novo mesto, Kettejev 
drevored 1, po zaključeni testni fazi pa bo opravljanje novih 
samopostrežnih storitev možno na vseh posebej označenih 
bančnih avtomatih.

Postopek vplačila gotovine ali plačila položnic je enostaven, 
saj se na ekranu bančnega avtomata sproti izpisujejo vsa 
potrebna navodila. Postopek pričnete tako, da v bančni 
avtomat vložite bančno kartico in odtipkate vašo osebno 
številko. Po izbiri ustrezne storitve vložite gotovino ali 
položnice v posebno ovojnico, ki jo vzamete iz posebej 
označenega predalčka na bančnem avtomatu. Zalepljeno' 
ovojnico vstavite v režo pod čitalcem kartic in počakate da 
vam bančni avtomat iztiska potrdilo, na katerem so navedeni 
podatki o opravljeni transakciji.

Poleg položnic lahko na bančnem avtomatu poravnate tudi 
račune za porabljeno električno energijo na posebnih 
obrazcih Elektra Ljubljana, v vsakem primeru pa morate 
paziti, da so obrazci izpolnjeni čitljivo in popolno.

Za uporabo novih samopostrežnih storitev je potrebno v enoti 
banke, ki vodi vaš tekoči račun podpisati posebno izjavo, s 
katero sprejemate splošne pogoje za uporabo storitev na 
bančnih avtomatih, na bančnem okencu pa vam bodo 
posredovali tudi vse potrebne dodatne informacije. Vabimo 
vas k sodelovanju!

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: Dolenjski list Novo mesto, p.o.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (direktor in glavni urednik), Marjan Legan 

(odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Mirjam Bezek-Jakše, Jožica Domiž, 
Breda Dušič-Gornik, Anton Jakše, Mojca Leskovšek-Svete, Martin Luzar, 
Milan Markelj (urednik Priloge), Pavel Perc in Igor Vidmar.

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 100 tolarjev; naročnina za 1. 
trimesečje 1.300 tolarjev; za družbene skupnosti, stranke, delovne orga
nizacije, društva ipd. 2.600 tolarjev; za tujino letno 40 USD ali 70 DEM oz. 
druga valuta te vrednosti.

OGLASI: 1 cm za ekonomske oglase 1.600 tolarjev, na prvi ali zadnji 
strani 3.200 tolarjev; za razpise, licitacije ipd. 1.800 tolarjev.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto št.: 52100-603-30624. Devizni račun 
št.:52100-620-970-25731-128-4405/9 (LB-Dolenjska banka, d.d.. Novo mesto).

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. 
Telefoni: uredništvo in računovodstvo (068) 323-606, 324-200; ekonomska 
propaganda, naročniška služba in fotolaboratorij 323-610; mali oglasi in 
zahvale 324-006; telefax 322-898.

Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja (št. 
23-92) ministrstva za informiranje Republike Slovenije spada Dolenjski list 
med proizvode informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za 
katere se plačuje davek od prometa proizvodov po stopnji 5 odst.

Računalniški časopisni stavek Dolenjski list Novo mesto, p.o. Prelom in 
filmi: Grafika Novo mesto, p.o. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

GLAVO DIFERENCIALA, prednji 
oz. zadnji pogon traktorjev Deutz. Ostali 
deli po naročilu. * (068)51-535. 878

TRAKTOR ZETOR 6211, letnik 1992, 
prodam ter kupim ventilator za sušilno 
napravo. ® 24-484. 890

ZETOR 5211 in voziček za kosilnico 
BCS prodam. ® (068)76-300. 896

TRAKTOR TV, 30 KS, žago za razrez 
hlodovine in traktorske gume, 32 col, 
prodam ali menjam. ® (0608)82-831.

905
MOTOKULTIVATOR z rotacijsko 

koso, primeren za vinogradnike, motor 
Acme, 8 KS, širina noža 90 cm, prodam. 
® (068)42-249. 929

TRAKTOR IMT 560 zamenjam za ur- 
sus 360 in prodam gumi voz, 12 col. ® 
(0608)82-597. 962

PAJEK - zgrabljalnik URO 3000, 
obračalnik - zgrabljalnik UTO 220 in ga- 
brova drva ugodno prodam ® 78-282.

967
MALO RABLJENO žetveno napravo 

za BCS ugodno prodam. S (068) 59-370.
970

MOTOKULTIVATOR IMT 506 z do
datno opremo ugodno prodam. ® (068) 
59-470. 971

NOVO TRAKTORSKO PRIKOLICO 
za lažji traktor in novo prikolico za 
osebni avto prodam. Starič, Vinja vas 43, 
Novo mesto. 977

PUHALNIK, jugo 45, letnik 1989, 
prodam ter menjam IMT 565 za golf. ® 
(068)42-527, 978

MOTOKULTIVATOR Honda 600 s 
priključki in mlin za koruzo prodam. ® 
22-664, zvečer. 982

BCS KOSILNICE vseh vrst in deli 
zanje. Ugodno! Intermarc, d.o.o., ® 
(068)24-663. 984

kupim
TRIFAZNI CIRKULAR z motorjem 

ali brez njega kupim. * (0608) 32-069.
845

HRASTOVO in bukovo hlodovino 
odkupujemo. ® 58-068, Dragovan.

871
STARE RAZGLEDNICE, pisma in 

dopisnice ter stare fotoaparate kupim. ® 
(0608)63-111. 999

motorna vozila
R 4 GTL, letnik 1991, registriran do 

1.1.1995, in kuhinjske stole prodam. ® 
322-765. 723

JUGO 55, letnik 1990, prodam. ® 
78-220. 726

JETTO 1.6 B, letnik 1987, in plinski 
štedilnik (3 plin, 1 elektrika) prodam. * 
78-427. 733

PASSAT LS, letnik 1974 ohranjen, 
registriran, ugodno prodam. Šmihel 13.

740
LADO NIVO, letnik 1986, registri

rano do konca leta 1994, prodam. ® 
322-013, dopoldan in 84-586, po 15. uri.

749
OPEL KADETT, tip C, letnik 12/77, 

registriran do 12/94, zelo ugodno pro- 1 
dam. ® (061)854-935, popoldan. 751 

OPEL KADETT, letnik 1970, registri
ran do 7/94, prodam. ® 41-069. 754

Z 101, letnik 1986, registrirano do 
4/94, rdečo, prodam. ® 76-430. 761

Z 750, registrirano do 3/94, prodam 
za 800 DM. 26-363. 762

126 P, letnik 1987, prodam. Franc 
Vidrih, Smolenja vas 45. 763

R 5, letnik 12/89, 49.000 km, prvi 
lastnik, prodam. ® (068)85-357. 764

OPEL ASCONO 1.6, letnik 1987, 
rdeče barve, prodam. Cena ugodna. ® 
49-680. 767

VW JETTA, letnik 1987, v dobrem 
stanju, prodam ali menjam za cenejši ali 
dražji avto. ® (068)21-403, po 17. uri.

768
HYUNDAIGLS1.5, letnik 8/90, z vso 

opremo, prodam za 13.000 DM. ® 
(068)27-076. 769

R 4, letnik 1994, prodam. ® 41-085.
776

PRIKOLICO za osebni avto, novo, 
prodam. »(068)84-761, po 15. uri. 778 

Z 101, letnik 1989, in jugo 55, letnik 
1990, prodam. * (068)56-237. 781

CLIO 1.2, petero vrat, letnik 10/91, 
25.000 km, zamenjam za R 4 ali prodam 
za 14.000 DM. * 57-258. 797

GOLF JX D, letnik 1986, dobro ohra
njen, prodam. * (068)51-480. 798

UNO 45, letnik 1988, prodam. Žefran, 
Gotna vas 33. 800

R 4 GTL, letnik 1992, registriran za 
celo leto, prodam. Janez Tramte, Zloga- 
nje 25, * 76-525. 802

JUGO 45, letnik 1988, in letnik 1991, 
prodam. * 84-865, popoldan. 803 

OPEL KADETT 1.2 S, star 6 let, regis
triran do 30.12.1994, prodam. ® (068) 
22-090. 814

OPEL KADETT SOLZA 1.3, letnik 
1989, 5V, kovinsko srebrne barve, pro
dam. * (068)56-073, zvečer. 817 

R 5 CAMPUS, letnik 1989, ugodno 
prodam. ® (068)24-989. 821

JUGO 45, letnik 10/89, garažiran, 
dobro ohranjen, prodam. * 76-432, po
poldan. 828

GOLF, letnik 1986, dobro ohranjen, 
prodam. ® 23-560.

Z 75, letnik 1984, neregistrirano, pro
dam. ®(068)78-255. 830

MZ 250, letnik 1987, registriran do 
5/94, prodam za 700 DM. Jože Slapšak, 
Koludrje 13, 68297 Šentjanž. 8 31

R 4 TL, letnik 1980, odlično ohra
njeno, prodam. Cesar, Rdeči Kal 8, Do
brnič. 832

Z 128, letnik 1984, registrirano do 
7/94, prodam za 1.700 DM ali menjam 
za Z 850 furgon (kombi). Frančiška 
Penca, Mali Slatnik 24, Novo mesto.

836
VOLVO 244 GLE D, letnik 1982, lepo 

ohranjen, ugodno prodam. * (0608)67- 
041. 841

R 4 GTL, letnik 1988, registriran do 
26.9.1994, ohranjen, garažiran, prodam.
® (068)42-435. 844

GOLF D, letnik 1987, registriran do 
10/94, prodam. * 25-524, po 18. uri.

850
GOLF D, letnik 1983, registriran do 

9/94, prodam ali menjam za cenejše vo
zilo. * 45-175. 852

ŠKODO FAVORIT, staro 2 leti, in 
malo rabljeno frezo Gorenje Muta pro
dam. ® 44-935. 853

ŠKODO FAVORIT 120 L, letnik 
1989, dobro ohranjeno, prodam. Mav
sar, Iglenik 4, Novo mesto. 854

GOLF D, letnik 10/86, prodam. Du
šan Pungarčič, Dvorce 6, 68250 Brežice.

857
JUGO 45, letnik 1989, prvi lastnik, 

prodam ter menjam za golf IMT 505, star 
2 leti. ® (068)42-527. 859

JUGO 45, letnik 1989, in kuppersbush 
prodam. ® 43-660. 860

R 18 TL, letnik 1980, registriran do 
10.1.1995, prodam za 2.350 DM. Jože 
Žnidar, Metni Vrh 29 a, Sevnica, ® 
(0608)81-636. 867

NVARTBURG 1.3, letnik 1990, regis
triran do 7/94, prodam. Cena po dogo
voru. ® (068)60-446, zvečer. 873

GOLF, S paket, letnik 1985, prodam. 
® 24-616, 27-177. 879

JUGO 45, letnik 1986, prodam. ® 
28-416. 880

Z 750, letnik 1982, registriran do 
10/94, ohranjeno in garažirano, ugodno 
prodam. ® (068)51-397. 883

GOLF, nova platišča, nove zimske 
gume Radial, montirane, ugodno pro
dam. * 22-428. 886

R 5 CAMPUS, letnik 1993, rdeče 
barve, 21.000 km, prodam za 13.100 
DM. »(068)21-809. 891

R 5 CAMPUS, letnik 1990, prodam. 
® 59-432. 895

Z 101 GTL, letnik 1986, prodam. ® 
85-652. 897

JUGO 45, letnik 1986, redno servisi
ran in garažiran, prodam. Robert Kabur, 
Gor. TEžka Voda 17. 901

MOTOKROS MOTORJA Suzuki 
RM, 500 ccm, in Yamaha Y 2 80 prodam. 
Jože Hočevar, Cirje 24, Raka, * (068) 
27-987. 902

R 5 CAMPUS, letnik 1989, francoske 
izdelave, rdeče barve, prodam. ® (068) 
26-431. 903

Z 101 GT 55, letnik 1984, sive barve, 
registrirano do 1/95, prodam za 2.000 
DM. «(0608)81-682. 906

Z 850, letnik 1981, registrirano do 
3/94, ugodno prodam. Anton Lončarič, 
Dol. Globodol 15, Mirna Peč. 907 

GOLF D, letnik 1986, z veliko do
datne opreme, prodam. * 85-840, po 17. 
uri. 908

R 5 CAMPUS, letnik 1993, tonirana 
stekla, 3.000 km, prodam za 12.700 DM. 
Možna zamenjava. ® 43-734. 910

TOVORNI AVTO TAM 80 T3, kaso- 
nar s cerado, letnik 1985, registriran do 
12/94, vozen z B kategorijo, traktorski 
enobrazdnji plug Batuje ter prašiče, 
težke od 100 do 140 kg, krmljene z do
mačo hrano, prodam. * (063)744-285.

911
Z 101, letnik 1989 in mercedes 200 D, 

letnik 1977, prodam. * 26-839. 912
GOLF JX D, letnik 1987, ugodno 

prodam. ® (068)43-513. 918
R 5 CAMPUS, letnik 7/88, 3V, lepo 

ohranjen, 60.000 km, prodam. Marjan 
Rifelj, Lešnica 10, Otočec, 920

OPEL KADETT 1.3 S, letnik 12/85, 
registriran do 8.12.1994, športno opre
mljen, prodam po ugodni ceni. Humljan, 
C. herojev 64, Novo mesto. 921

JUGO KORAL 45, letnik 1989, pro
dam. ® 45-279. 927

CORRADO G 60 in vento 1.8 CL, oba 
z maksimalno opremo, prodam. ® 
(068)28-274, po 18. uri. 932

KADETT D 1.6 in VW 1200 prodam.
® 42-229. 937

Z 101, letnik 1980, registrirano do 
12/94, prodam. Cena po dogovoru. ® 
76-508, Stane. 938

GOLF CADDY, letnik 1984, in VW 
Passat, letnik 1989, prodam. V račun 
vzamem manjši avto. ® 49-582. 939

JUGO 45, letnik 1991, registriran do 
1/95, prevoženih 24.000 km, prodam za 
4.700 DM. ® 25-915 ali 25-461. 941

R 5 CAMPUS, letnik 1990, 5V, rdeč, 
prevoženih 43.000 km, prodam. * 45- 
546. 945

GOLF D, letnik 1989, prodam. ® 
321-520. 949

FIAT UNO 45 S, s petimi brzinami, 
prodam. Košenice 3, Novo mesto, ® 21- 
290. 950

R 4 GTL, letnik 7/88, odlično ohra
njen, prodam. ® (0608)61-813. 951

ROVOKOPAČ MF 50 B in kompresor 
Fagram 702, oboje letnik 1980, v odlič
nem stanju jtrodam. Niko Babič, Velika 
Lahinja 5, Črnomelj, ® (068)53-027.

953
R 18, letnik 1983, in jugo 45 koral, 

letnik 1988, ugodno prodam. ® 45-296.
954

GOLF D, letnik 1984, prodam. * 
(0608)60-232. 956

ŠKODO FAVORIT, letnik 1991, pro
dam. « 52-212. 957

AUDI SO CC D, kovinsko srebrne 
barve, star 8 let, z dodatno opremo, do
bro ohranjen, prodam. * 56-200. 960

DO 15. 2. 1994 OD 
10.799 DEM!

<e^MARUTI

(068) 23-902, 28-950, 51-378

Pooblaščen servis in prodaja rezervnih delov
AVTOSERVIS MURN
Resljeva 4, Novo mesto
tel.: (068) 24-791

LITA PLATIŠČA za jugo ali Z I0l 
prodam. »(068)24-132, dopoldan. 961 

R 18 TS 1,6, letnik 1986, klima, toni
rana stekla, vlečna kljuka, prodam. Ran- 
tah, Škovec 19, Tržišče. 966

JUGO 45, letnik 1988, rahlo karam- 
boliran, vozen, prodam. Lužar, Mačko
vec 36, Novo mesto. 980

BMW 316, letnik 1985, in 126 P, letnik 
1987, prodam ali menjam. ® (068)26- 
863. 983

Z 101, letnik 12/87, registrirano do 
10/94, prodam. ® 56-739. 987

GOLF JX D, letnik 1986,5V, prodam 
za 8.400 DM. Silvo Strmole, Železno 10, 
Dobrnič. 989

DAIHATSU Charade CS TD, letnik 
8/90, prodam. ® 51-120 ali 52-409.

990
Z101 GTL 55, letnik 5/87,60.000 km, 

prodam za 3.000 DM. Keber, Trdinova 5 
a, Novo mesto. 997

GOLF, letnik 12/89,5V, prvi lastnik, 
registriran do 8.1.1995, prodam. ® 73- 
150. 1005

OPEL KADETT D 1.6GL,letnik 1989 
(solza), 67.000 km, prodam po zelo 
ugodni ceni. * (068)27-450. 1007

FIAT 126 P, letnik 1987, prodam. ® 
47-639. 1008

CITROEN GSL, registriran do 22.10. 
1994, prodam za 1300 DM ali menjam. 
Adolf Furar, Šinalčja vas n.h., Šentjer
nej. 1010

TAM 110 T 10 kiper, letnik 1980, Tav- 
rio,letnik 1991, prevoženih 11.000 km,in 
kosilnico Bečesko prodam. ® 25-846.

1013
FIAT CROMA 1.6, letnik 1988, 

ugodno prodam. ® (068)28-714. 1015
SUBARU JUSTY 4 WD, letnik 1990, 

ugodno prodam. ® (068)28-714. 1016
ŠKODO FAVORIT GLX, letnik 

5/93, z nekaj dodatne opreme, prevože
nih 8.000 km, prodam. Avto je bele 
barve, cena 11.250 DEM * 25-113 ali 
323-606, dopoldan (Milka). 1017

posest

obvestila
LAMELNE ZAVESE, lamelne plise 

zavese, žaluzije, rolete izdelujemo in 
montiramo. Na zalogi vsi rezervni deli za 
senčila. »(061)651-247. 777

SPREJEMAMO NAROČILA za rjave 
in bele piščance za mesec marec. Strugar, 
Svibnik, Črnomelj, ® 52-774, 52-919.

786
OD 4.2. DO 15.2. so v prodaji 8 ted

nov stare rjave nesnice. Dobite jih v 
Šmarjeti 15 vsak dan, » 73-058. 848

NAROČILA ZA PIŠČANCE, enod
nevne in večje, bele težke in rjave nesnice 
sprejemamo. Kuhelj, Šmarje 9, Šentjer
nej, * 42-524. 913

SPREJEMAMO NAROČILA za vse 
vrste piščancev, enodnevnih in večjih.

Mio Gunjilac, ® 
914

Valilnica Senovo,
(0608)79-375.

JARKICE in beli težki piščanci bodo v 
prodaji od 19.3. dalje. Jože Jeršin, Račje 
selo, Trebnje, * 44-389. 915

SPREJEMAMO NAROČILA za vse 
vrste piščancev, enodnevnih in večjih. 
Martin Metelko, Hudo Brezje 16, 
(0608)89-132.

»
955

preklici
OPOZARJAM Francko Franko in 

njenega sina Slavka iz Gor. Vrhpolja 3 
pri Šentjerneju, naj prenehata širiti lažne 
govorice o meni in mojih otrocih, dru
gače ju bom sodno preganjala. Podna- 
lemnica. 739

Naročilnica za brezplačni mali oglas 
v Dolenjskem listu

vsebina oglasa (do 15 besed)

0 ................................ * *.........................................................

Ime in priimek:

Ulica in kr^j:......................................................................................................

Pošta:...............................................................................................................

Naročniška številka:..................................................... Podpis:

Datum:........................................................

VINOGRAD v Ljubnu oddam v na
jem. Terezija Tisov, Pristava 4 (pri Pod-. 
gradu), Novo mesto. 727

PARCELO, primerno za vikend, 25 a, 
prodam. ® 27-596. 728

HIŠO na Brezovici pri Mirni, 150 m2 
stanovanjske površine, 250 m2 zemlje, z 
gospodarskim poslopjem in telefonom, 
prodam. ® 47-724. 730

ZAZIDLJIVO PARCELO v Novem 
mestu ali bližnji okolici kupim. ® 
(068)25-541. 735

GOZD, 6 ha na Gorjancih, k.o. Pri- 
bišje, smer Smuk - Brezova Reber, pro
dam. ®(061)772-339. 738

MANJŠO STAREJŠO HIŠO v Kr- 
škem ali bližnji okolici kupim. ® (0608) 
32-253. 743

VINOGRAD na žici v Skovici pri Met
liki ter plinsko peč poceni prodam. ® 
26-304, zvečer. 748

10 KM iz Krškega prodam vinograd 
na žici (13 a). » (0608)33-655. 750

NA LEPI sončni strani v Borštu 2 pri 
vasi Ajdovec prodam po ugodni ceni 
manjše posestvo. Danica Križman, * 
(061)771-064. 770

NA CEROVCU pri Semiču prodam 
njivo, 29 a, ali menjam za parcelo bližje 
Semiču. Kambič, * 56-57U. 785

VINOGRAD v Plešivici pri Adlešičih 
ugodno prodam. * 57-194. 788

VINOGRAD v Straški gori prodam. 
» 86-128/ 790

KMETIJO v bližini Krmelja menjam 
za kmetijo v Boštanju ali Sevnici. Šifra: 
»LEPA JE POMLAD« 794

ZIDANICO s starejšim vinogradom v 
Berčicah pri Metliki prodam. » 57-194.

808
TRAVNIK v Slatnah - Trnje, v izmeri 

26.13 a, prodam. Dostop možen z vsa
kim vozilom. Marija Jalovec, Globočice 
4, Krška vas. 838

V KOROŠKI VASI oddam v najem za
10 let 12 a vinograda na žici. Bakšič, 
Koroška vas 4, » 43-895. 846

V JEŠTOVCAH pri Pangrč Grmu
ugodno prodam parcelo, 1248 m2, in zi
danico, potrebno obnove. ® (068)24- 
834. 847

VINOGRAD z zidanico na Velikem 
Riglju pri Dolenjskih Toplicah prodam.
*(068)65-213. 849

V ŠUTENSKEM VRHU pri Podbočju 
prodam vinograd z zidanico v izmeri 8 a. 
Duhanič, Vel. Mraševo 6, Podbočje.

. 864
NA ČATEŽU ob Savi prodam tri 

gradbene parcele. Dvoršak, Čatež ob 
Savi, Brežice. 866

HIŠO Ob Težki vodi 60 prodam. * 
27-284. 881

PARCELO, velikosti 10 - 15 a, ali 
starejšo hišo v Novem mestu kupim. ® 
22-893. 882

PARCELO v Mevcih v izmeri 32 a, 
primerno za vikend, in malo vinograda 
prodam za 5.000 DM. Naslov v oglasnem 
oddelku. 887

KMETIJO, 9.5 ha, prodam. ® 45- 
448. 899

GRADBENO PARCELO z vso do
kumentacijo v Črnomlju prodam. ® 27- 
573. 936

NA CIRNIKU v bližini Čateških To
plic prodam mešan gozd in travnik. Cena 
po dogovoru. * (061)722-023, po 16. 
uri. 940

ZIDANICO in vinograd na Radoviči 
prodam. ® (068)60-105. 942

VINOGRAD, 1600 m2, s podkletenim 
vikendom, 30 m2, v okolici Metlike, pro
dam. Dovoz asfaltiran. Ogled in cena po 
dogovoru. * (061)272-220. 946

7 A vinograda v Straži prodam. Dovoz 
urejen. Janez Franko, Sela 31, Straža.

HIŠO v Novem mestu, primerno tudi 
za obrt, pisarniško dejavnost, damo v 
najem. * (0608)75-038. 973

VINOGRAD s hramčkom na Malem 
Vinjem vrhu prodam za 9.000 DM. ® 
321-333. 979

ZIDANICO in vinograd v starem 
Ljubnu pri Birčni vasi prodam. Foršček, 
Praproče 17, Straža. 991

PARCELO, 600 trt, brunarico z vodo, 
elektriko na Bizeljskem prodam ali me
njam za garsonjero ali avto. ® (0608)31- 
811. „ 996

V SMUČARSKEM CENTRU Rog 
Črmošnjice prodam gradbeno parcelo z 
urejeno dokumentacijo. Cena 4500 DM.
®(068)51-504. 998

NJIVO, 25 a, v Prapročah pri Straži 
prodam. » 21-704. |009

prodam
TELICO, staro 8 mesecev, prodam. 

» 43-609. F 721
MOŠKO KOLO na 5 prestav, hla

dilno skrinjo (210 1), barvno televizijo 
prodam. Nadu, Bršljin 42, Novo mesto.

DVA PRAŠIČA, težka 130 kg, krm
ljena z domačo hrano, prodam. » 73- 
472. 72922 DOLENJSKI LIST Št. S (2320), 3. februarja 1994



PRALNI STROJ, tračno žago, živin
sko prikolico, motor avtomatic, barvni 
televizor, seno in pšenico, prodam. ® 
84-873. 731

SEMENSKI KROMPIR santc, origi- 
nal, prodam. Slavko Gregorčič, Gor. 
Kronovo 5, Otočec. 732

BELI jedilni krompir jerla in romana, 
Primeren za sajenje, zdrav, prodam. 
(068)44-433, zvečer. 734

500 L cvička prodam po zelo ugodni 
eent. * (0608)75-768. 737

PSA BERNARDINCA, starega 4 leta, 
Prodam. Cena po dogovoru. * 24-246.

x 742
zapravljivčka v dobrem stanju 

Prodam. * 73-716. 745
ELEKTROMOTORJE in kompre

sorje ugodno prodam. ® (061)1324-097.
746

BOROVCE na rastilu, primerne za 
spirovce, ugodno prodam. ® (068)22- 
°20. 753

NOVOFUNDLANCI, mladiči z rodo- 
ginkom, starši z odlično oceno, napro- 
daj. v (064)77-571. 756

500 L belega vina prodam po ugidni 
»ni. ® 56-295. 758

NEMŠKE OVČARJE, stare 6 tednov, 
Prodam. « 56-557. 759

KROMPIR za sajenje, lanski uvoz, 
Petland dill (belomesnat), jerla, sante in 
dezire ugodno prodam. Anton Krašovec, 
Šentvid pri Stični 64, * (061)785-097.

* 760
DIATONIČNI HARMONIKI Niki, 

be> es, as, starejšo, in ge, ce, ef, be, malo 
rabljeno, nujno prodam. * (068)20-404, 

j ^ečer. 766
DVA rabljena kamina rjave barve (100 

x 140) za 400 DM, peč na kurilno olje 
Husauarna za 200 DM ter nov otroški 
stol Trip trap naravne barve za 5.000 SIT 
Prodam. 9(068)25-686. 773

FITNES, novo, večnamensko pri
pravo za vadbo celega telesa (univer
zalna nastavljiva klop z več nastavki za 
joge, roke itd.) ugodno prodam. 9 45- 
358. 774

. OBELJENE kostanjeve stebričke za 
vinograd prodam. 9 78-247. 779

SENO prodam po zelo ugodni ceni.
* (068)78-359. 780

KUHINJO GORENJE, belo, staro
eno leto, s štedilnikom, koritom in ku
hinjsko napo prodam po ugodni ceni. 
Jože Cirnski, Obrežje 44, Jesenice na Do
lenjskem. 782

PEC FEROTERM, dvojno kurišče, in 
litoželezno okno prodam. Cena po do
govoru. * 85-698. 784

RDEČE VINO šmarnico in črnino, 
traktorski plug Slavonec in žago 4051 
Prodam. * 87-554. 787
73-020 ^ težkega prašiča prodam. *

TELICO, brejo 8 mesecev, in smre
kove plohe (8 cm), prodam. * 27-807.

^ 792
GARAŽNA VRATA, nova, še nerab

ljena, prodam. * 21-704. 793
KAMIN, dimenzije 180 x 42 x 32 cm, 

Prodam » 21-051. 795
PRAŠIČE, težke od 120 do 140 kg, 

hranjene z domačo hrano, in odojke 
Prodam. * (068)73-337. 801

SPIROVČE, dolge 4 in 5 m, prodam. 
»(068)76-081. 804

TELICO, brejo 5 mesecev, prodam.
* 25-083. 805

VEČ KILOGRAMOV svinjske masti
Prodam. »41-177. 806

MAJHNE PUJSKE prodam in kupim 
koruzo. ® (068)85-680. 810

KAVČ TROSED in itison prodam. ® 
20-491. 813

STREŠNE LEGE in špirovce prodam. 
»45-144. 818

KVALITETNO VINO cviček ugodno 
Prodam. ® (0608)60-056. 819

KUPPERSBUSCH Plamen Colorex 
"5, rabljen eno zimo, ugodno prodam ®

126-472. 820
; NEKAJ LESA za grušt prodam. ® 
24-089. 824

SENO prodam. * (0608)82-795.
. 826 

VEČJO KOLIČINO SENA in žganje 
Po 300 SIT/1 prodam. ® 85-684. 834

PAVE, par, 250 1 belega vina belo- 
kranjca in 701 domačega žganja prodam. 
»(068)26-176. 835

500 L cvička prodam po zelo ugodni 
ccni. ® (0608)75-768. 842

^ - MESEČNEGA psička, črno - bc- 
“ga, dobrega čuvaja, podarimo in 40 1 
domačega žganja prodamo. ® (0608)75- 
241. 843

VEČ AŽ panjev čebel prodam. ® 
(068)42-427. 856

500 L belega vina, pšenico, domačo 
k°ruzo v zrnju, ječmen in hišo na Rado- 

; Vici prodam. Franc Nemanič, Rakovec 
12, Metlika. 858

SUH žagan smrekov les, debeline 20 
'hro, ugodno prodam. * (068)87-531.

862
RDEČE VINO, srebrno priznanje, 

Prodam po zelo nizki ceni. 9 (068)52- 
462. 863

TERMOAKUMULACIJSKO PEČ, 6
S)W, poceni prodam. Cesta brigad 7, 
Novo mesto. 869

TRI MLADE breje ovce prodam. ® 
51-781. 872

POHIŠTVO, dve omari, mizico, fote- 
I U* v obdelavi mahagonija in hladilnik
i Prodam. »(068)59-151. 874

PRAŠIČA, krmljenega z domačo 
Prano, prodam. * (068)42-413. 875

KROMPIR SANTE, semenski, prva 
"možitev, prodam. * (061)875-020.

885
ČRNO - BELO KRAVO, brejo 7 me- 

; secev, in telička, starega 1 teden, pro- , 
"am. ® (068)76-528. 888

LETO DNI staro zamrzovalno oma- 
r° Gorenje s sedmimi predali ugodno 
Prodam. * 25-728, po 15. uri. 889 

PASJO HIŠO - brunarico s predpro- 
S|orom ugodno prodam. ® 44-682. 893 

MALO RABLJENO spalnico in tro- 
s®d prodam. * 28-680. 898

KOMBINIRAN VOZIČEK PEG z 
Vfečo in hojico prodam. ® 23-765. 900 

PRAŠIČA, težjega, prodam. Anton 
; brivec, Češnjevck 5, Trebnje, ® 45-47SL

, SUHO SENO prodam ter kupim 
,raktorske pluge in brane. * 87-739.^^

RABLJEN hidropak za vodo, prime- 
r®n za zidanico, prodam. ® 58-687.

.. AGREGAT SEVER, 2 KW, malo rab-
jJ®n, prodam za 60.000 SIT. ® (068)43j

TRAČNI STROJ za izdelavo strešne 
°Peke prodam. * (068)42-957, zvečer.

RABLJEN HLADILNIK, 1351, in nov 
kotni podstavek za tuš kabino prodam.
* 65-753. 926

RAČUNALNIK PC AT 286, 1.2
EMBE RAMA, HERCULES kartica, 41 
MB disk z monitorjem, prodam. ® 25- 
133. 928

BUKOVA DRVA, 5 m3, narejena 
oktobra 1993, prodam. Srečko Murn, 
Podgrad 17, ® 321-036, služba. 930 

UTEČENO DEJAVNOST (izdelova- 
nje usnjene galanterije) ugodno pro
damo. 9 21-466. 934

RAČUNALNIK 386/40,120 Mb, s tis- 
kalnikom ugodno prodam. * 21-466.

935
PRAŠIČA za zakol, težkega 120 do 

130 kg. prodam. 9 76-436. 943
VEČ TON sena in gozd ob asfaltni 

cesti in elektriki, primeren za gradnjo vi
kenda, prodam. * (068)56-273. 944

ČELADO NOLAN, črno, ugodno 
prodam. * (0608)60-346. 948

KOSTANJEVO KOLJE prodam ali 
menjam za smrekovo ali hrstovo hlodo
vino ter prašiča, težkega 110 kg, prodam.
* 26-484. 952

SEMENSKI KROMPIR sante in de- 
zire prodam. Cena 25 S, beli jedilni 20 
SIT, drobni za krmo 5 SIT. 9 (068)57- 
260. 958

HLADILNIK, 170 1, malo rabljen, 
prodam. * 87-415. 959

CISTERNO za kurilno olje, novo, 
20001, prodam, za 28.500 SIT. ® 43-509.

963
VEČJO količino dobrega žganja in 

ocvirke prodam. * (068)42-549. 968
RABLJENA OKNA z roletami (140 x 

140) prodam. Murn Dragica, Gabrovčec 
4 b, Krka. 974

BELO IN RDEČE kvalitetno vino, 
večjo količino, prodam po 80 - 110 SIT. 
Jože Tomše, Globočice 8, Krška vas.

975
FRAJTONARICI Železniki z dodat

nim gumbom, be, es, as in Delicija, a, d, 
g, zelo ugodno prodam. Jarkovič, Gor. 
Vrhpolje 55, Šentjernej.

PLINSKO PEČ, oljni gorilec s 
ter cisterno za olje, 2000 1, nemš

976 
: s filtrom

ter cisterno za olje, 2600 1, nemško, ate
stirano, prodam. Marjan Čučnik, Trg 2, 
Brestanica. 981

PRTLJAŽNIK ZA SMUČI, usnjen 
plašč št. 40, Comodore 64 ter ČB TV (34 
cm), prodam. Kušer, Na tratah 3, Novo 
mesto. 985

GRAFIČNO PREŠO za globoki tisk, 
valja fi 22 x 84 cm, fi 13 x 84 cm, plošča 
155 x 85 cm (razstavljivo), prodam za 
1900 DM. ® (064)327-347. 986

TRI BREJE OVCE solčavske pasme 
prodam. ® (068)87-249. 988

KUHINJO ugodno prodam. ® 21- 
693. 992

LITOŽELEZNO PEČ - kamin Amity 
prodam za 30.000 SIT. ® 47-762. 993

MALO RABLJENO mizarsko kom- 
binirko (5 operacij) prodam. Kožar, 
Prapretno I, 61433 Radeče. 994

DIGITALNE avtoradio kasetofone 
od 115 DM dalje in nove zvočnike z ga
rancijo zelo ugodno prodam. * (0608) 
82-916. 995

TOVORNO PRIKOLICO za osebni 
avto, vodotesno, s pokrovom in ključav
nico, snemljiva pregrada na tretjini, 
ugodno prodam. Prikolica je praktično 
nerabljena. ® (068)28-731, zvečer. 1000 

MALO RABLJENO peč Emocentral 
23 z avtomatiko poceni prodam. ® 
(068)23-905. 1001

MIZARSKO TRAČNO ŽAGO pro
dam. » 73-631. 1003

20 M3 suhih bukovih drv prodam po 
3.900 SIT/m3. * (068)84-623. 1004

BREJO OVCO z dvema mladičema, 
starima 3 mesece, prodam. ® 27-672.

razno
SLIKOPLESKARSTVO FRANC 

KOZMOS vam kvalitetno in po ugodnih 
cenah prepleska atanovanje, okna, vrata, 
napušče, fasade itd. * (0608)82-145.

722
V VARSTVO vzamem še enega 

otroka. ® 25-492. 741
SNEGOBRANE za opečno in salo; 

nitno kritino dobavimo, po potrebi tudi 
montiramo. 9 (0608)70-420. 755

SNEMANJE GLASBE za vsak okus. 
Cena od 600 - 1.000 SIT. Milan Gorenc, 
p.p 123, 68001 Novo mesto, * (068)26- 
716. 796

AVTOAKUSTIKA, GT avtoalarmi, 
centralno zaklepanje, električen pomik 
stekel. Prodaja, montaža in servis. Ma- 
rem elektronika, * (068)322-980. 822

ŽENSKO za pomoč mami na invalid
skem vozičku iščemo. Nudimo stanova
nje. Plačilo po dogovoru. 9 76-452.

829
POPRAVILO gospodinjakih apara

tov in strojev. Hitro, kvalitetno, poceni. 
Slavko Virant, Narpelj 18, Krško, 9 
(0608)34-685. 840

VARSTVO OTROK vseh starosti na 
svojem domu nudim. Muren, Dobrava 
56, Otočec (novo naselje) 861

MANJŠI SUH PROSTOR za skla- 
dišče ali podobno ugodno oddam v na
jem. * (068)27-400. 868

MATEMATIKO za osnovno, srednjo 
in višjo šolo inštruiram. * 28-965. 884 

FRIZERSTVO JOŽICA obvešča 
stranke, da je lokal odprt v Meniški vasi 
78. 9 65-547. Se priporočamo! 892 

VINOGRADNIKE IN SADJARJE 
obveščam, da bom začel kuhati žvepleno 
apneno brozgo v marcu. 9 51-334, zve
čer. 894

MAŠKARADNE KOSTIME za otroke 
lahko naročite na * (061)448-475. 919 

PROSTOR, primeren za bife, v oko
lici Novega mesta oddam. * 27-125.

925
IZDELUJEM IN MONTIRAM struž

ne balkonske in stopniške ograje. Velika 
izbira vzorcev. Cena ugodna. 9 58-555.

969
VPELJAN in opremljen trgovinski lo

kal z mešanim blagom oddam v najem. 
»(068)78-243. 1006

službo dobi
KOMUNIKATIVNIM starejšim ose

bam z dovolj prostega časa, prevozom, 
znanjem tujega jezika, nudimo dober za
služek. Podaljševanje pogodb in sklepa
nje novih za pripomočke učenja tujih je
zikov. ®(064)50-702. 744

DVA STAVBNA KLEPARJA zapo
slim. * (068)84-610. 811

DEKLE, ki bi poleg redne službe bilo 
pripravljeno prodajati oblačilo in obutev 
po firmah, iščem. S (063)26-749. 747

PRIJETNO, sposobno dekle dobi 
delo za šankom. OD od 40.000 - 60.000 
SIT. Šifra: »TREBNJE« 855

USPEŠNO PODJETJE nuhi hono
rarno delo. 120 000 SIT mesečno. Prijave 
v četrtek ob 18. uri v pizzerii Grič, Bre
žice. 870

KARIBI! Dobro plačano delo na ame
riških potniških ladjah za natakarje(- 
ice). Starost od 19 do 30 let, znanje an
gleščine. ® (068)25-841, od 15. do 19. 
ure. 9(6

CIK - CAK zaposli šivilje ali krojačice. 
»(068)46-505. 924

DEKLE takoj dobi delo v gostilni. 
Zaželjena gostinska stroka. Možnost 
opravljanja pripravništva. * 57-154.

MEDNARODNO PODJETJE išče 
več sodelavcev. Če imate kaj prostega 
časa, pokličite na * (068)85-335, po 19.
uri- 1012

ŠOFERJA za priklopnik za medna
rodni transport iščemo. * 44-682.

službo išče
MLAJŠA UPOKOJENKA išče hono- 

ramo zaposlitev (čiščenje prostorov). 
Naslov v oglasnem oddelku. 725

KUHARICA ali natakarica išče službo 
s končanim pripravništvom, po možno
sti na relaciji Mokronog - Trebnje. * 
(068)49-378. 964

REDNO ali honorarno delo iščem. 
Akviziterstvo odpade. * (068)65-413.

stanovanja
V ČRNOMLJU vzamem v najem gar

sonjero ali enosobno stanovanje. ® 52- 
143. 736

GARSONJERO ali enosobno stano
vanje v okolici Novega mesta najamem. 
Šifra: »NUJNO« 772

MLAD PAR išče poceni stanovanje v 
bližini Novega mesta ali okolici. * 84- 
650. 789

DVOSOBNO STANOVANJE v Šmar
jeških Toplicah prodam. ® 85-052.

799
ZAKONCA najameta opremljeno 

enosobno stanovanje in večjo garažo 
(skladišče) v privat hiši. * 322-024/235.

807
ENOSOBNO STANOVANJE, 35 m2 

ter diatonično harmoniko c, b, f Želez
niki, prodam. ® (068)47-259. 851

OPREMLJENO STANOVANJE, 90 
m2, v Novem mestu, s centralnim ogre
vanjem, ugodno oddamo. * 21-466.

V KOČEVJU prodam enosobno sta
novanje, 39 m2, s centralnim ogreva
njem. ® (061)858-546, popoldan. 965

ženitne ponudbe
35 - LETNI FANT, obrtnik, želi spoz

nati dekle do 30 let, s smislom za družin
sko življenje. Šifra: »V DVOJE BO 
LEPŠE« 1002

i Groznik 
Trebnje, tel./fax. (068) 44-701

• prodaja — servis
• rezervni deli — kleparstvo
• ugodno — zanesljivo

CPB13,68280 BRESTANjCA.(0608)70465 
SAT.ANTENE Z MONTAŽO ZE ZA 4390M

LE RA IN d.o.o
Novo mesto, Lebanova 24

Prodajamo:
— hiše v Novem mestu in okoli

ci, Smolenji vasi, Prečni, Sto
pičah, na Otočcu, v Jurki va
si, Podborštu pri Trebnjem, 
Šmarjeti, Boštanju, Šentjer
neju, Trebnjem, Dvoru, Go
renju pri Kočevju

— stanovanja v Novem mestu, 
Trebnjem, Krškem in Čr
nomlju, Šmarješke Toplice, 
Žužemberk, Šentjernej

— trgovino z mešanim blagom v 
obratovanju v Novem mestu

— gostinski objekt v obratova
nju v Vrčicah pri Semiču

— parcele za gradnjo v Potoku 
pri Novem mestu, Žužem
berku, Stopičah, na Trški go
ri, Selih pri Dolenjskih To
plicah in v Semiču

— kmetije v Trsteniku pri Mirni, 
Raztezu pri Brestanici in Pod
borštu pri Trebnjem

— vikende na Gačah, Semiču, 
Lebstanu, pri Škocjanu, Za
loki nad Šentrupertom, Šmav- 
ru, Tanči gori, na Brezovici pri 
Metliki

— kmetijska zemljišča in goz
dove v Novem mestu na Bro
du, Stopičah, Gor. Težki vo
di, Ravniku pri Šentrupertu, 
Mokronogu, Brezju pri Raki, 
Koritih pri Dobrniču in Šent
jerneju (Stara vas)

— v najem oddamo pisarne na 
Glavnem trgu in na Cesti 
komandanta Staneta v No
vem mestu, poslovne prosto
re v Bučni vasi, Gotni vasi, 
Kočevskih Poljanah, Kosta
njevici, Semiču in drugod.

Tel.: (068) 22-282 
(od 8. do 18. ure)

Cldfitltik
PODJETJE ZA TRGOVINO, 

TURIZEM IN PROMET d.o.o 
Tel./Fax 0608/62-220 
Mobitel 0609/612-999

Prodaja vozil: 
ROVER, OPEL, 

SEAT, VW, AUDI
Ugodno:

posojila in leasing!

FELIX -
knjigovodski servis 
tel.: (0608) 60-194
Kostanjevica na Krki 
Oražnova 19
Novo mesto, C. Herojev 27 

NUDIMO:
— rač. — knjig, storitve za obrt in 
vse vrste pravnih oseb
— izdelavo zaključnih računov
— obračun OD in pogodb o delu
— odkup in prodaja D.O.O.
— ustanavljanje novih družb
— svetovanje pri kapitalizaciji
— finančno in pravno svetovanje

RAČKA, d.o.o.
68000 Novo mesto
tel/fax: (068)21-058

računalniški sistem

Avtomehanično delav
nico vabim kot partner
ja v generalno zastop
stvo za Slovenijo. Po
nudbe pod: »VIVE LE 
ŠPORT«.

/A
4MIRGMIRGRAD

Združuje skupino 
priznanih strokovnjakov 

z dolgoletnimi izkušnjami 
v izvedeništvu 

gradbeništva, v prometu 
z nepremičninami In 

vrednotenju nepremičnin 
po najnovejših metodah.

Ponujamo vam celovit 
servis trženja 
nepremičnin.

Trženje nepremičnin ni 
le posredovanje 

prodaje in nakupa, 
temveč vključuje tudi 

njihovo aktiviranje, 
ugotavljanje in 

napovedovanje koristi, 
in ukrepe

racionalizacije poslovanja 
v povezavi z

izkoriščanjem nepremičnin.

MIRGRAD^
Marjana Kozine 47 
68 000 Novo mesto 
tel.,fax:068 / 21 917

SALON RENATA
Nega

in podaljševanje nohtov 
žensko frizerstvo 

RENATA ŠTIH 
tel. 068/28-138 

Jedinščica 18, Novo mesto

RAČUNALNIŠKI INŽENIRING

— finančno-mlormativni sistem
— materialno poslovanje
— veliko drugih računovodskih 

programov
ter
prodaja, inštalacije in servi
siranje računalniške opreme
in '
prodaja programskih paki 
tov svetovnih proizvajalecproizvajalcev

(Podrobne informacije 
na telefon: (063) 27-417 
fax: (063) 28-511 
(Zlatko Grdber)

SATELITSKE ANTENE
že od 469 DEM 

Na obroke 
064-421-108 
064-422-585 

0609-617-778 
Sat trade d.o.o.

DELIMEX d.o.o. Novo mesto
telefon/fax: 068/20557

Nudimo naslednje prevoz
ne storitve:
— Dostava blaga bruto teže 

1800 kg 10 m volumna, 
doma in v tujini.

— Expres dostave doma in v 
tujini.

— Posredovanje večjih pre
vozov.

— Selitveni prevozi.

SE PRIPOROČAMO

VALILNICA HUMEK

Sprejemamo naročila za eno
dnevne piščance, bele, težke, 
rjave in grahaste nesnice.

Inf. po tel. (068) 24-496 ali na 
naslov: Valilnica HUMEK, Irča 
vas 18, Novo mesto.

Agro d.o.o.
Prodajalna SEJALEC

Cesta kom. Staneta 3,
Novo mesto, tel.: (068) 24-132

vam nudi:
— veliko izbiro vrtnih semen

— domačih in uvoženih iz 
ITALIJE; pri nakupu se
men v vrečkah v vred
nosti nad 1.500 SIT — 
BREZPLAČEN BIO- 
KOLEDAR

— biopost, agrovit, kameno 
moko

— 30 različnih tipov Škarij za 
sadje in trto, cepilne nože, 
sadjarske ročne žage

— motorne žage ALPINA, 
SOLO, STIH L;

— rostfrei cisterne za vino
— uvoz iz ITALIJE

— črpalke za pretok vina

AKCIJSKA PRODAJA 
KOTLOV ZA ŽGANJE
KUHO do 15. 2. 94 na 3 
čeke brez obresti po tovar
niških cenah.

Ji

Z-PROFESIONALd.o
Podgorska 4, Kočevje
Tel.: 061/854-331

— Servis batnih kompresor
jev TRUDBENIK

— Servis in prodaja batnih 
in vijačnih kompresorjev 
CECCATO

— dodatna oprema za kom
presorje

SEMENSKI KROMPIR

ELITA uvoz iz Holandije

desire
kenerec

63.00 SIT za kg
88.00 SIT za kg

Naročila sprejemamo po 
tel. 068/84-675 in 78-098 
do 9. februarja 1994.

Ugodno: na zalogi 
NPK 6-30-10 1.440,00 SIT.

Samostojnega komerciali
sta sprejmemo v redno de
lovno razmerje, za trženje 
na področju Dolenjske. 
Pisne ponudbe pošljite na 
prehrambeno podjetje LO- 
KASTAR, Cesta v Gorice 
33, 61000 Ljubljana — s 
pripisom Suhadolnik.

Cinquecento JE tukaj

NAJCENEJŠI PRI
■

MMLLJiU
SERVIS in PRODAJA VOZIL, Slavko Gril, Dol. Kamence 
46 B, NOVO MESTO, tel.: 068/28-714

Na zalogi po zelo ugodni ceni:
FIAT Tl PO; 3 vrata; 1,4

Lastniki kostanjevih gozdov!
Imate kostanjev gozd, ki ga je napadel rak?

Les se suši!
S posekom takih dreves boste postopoma obnovili svoj gozd, 

les pa vam bo odkupil »TANIN« Sevnica.
Tako boste rešili svoj gozd in imeli pri tem tudi finančno korist.

Vse željene informacije dobite 
na telefonskih številkah 
0608/41-349 in 41-044 

ali na sedežu tovarne »TANIN« v Sevnici.

* t. 5 (2320), 3. februarja 1994

ZAHVALA
Nepričakovano nas je zapustila naša draga mama, stara mama in teta

GORŠETOVA 
TINKA - 

Kristina Kapele
iz Dragatuša

Zahvaljujemo se sorodnikom in sosedom za vso pomoč in 
izrečeno sožalje, podarjene vence in cvetje. Posebno se 
zahvaljujemo govornici Vladki Šuštar, župniku g. Jožetu Rusu 
za lepo opravljen obred in pevkam iz Otovca za zapete 
žalostinke. Še enkrat hvala vsem, ki ste našo mamo spremili na 

njeni zadnji poti.

Vsi njeni

Ljubljana, Toronto, Črnomelj

DOLENJSKI LIST

I



portret teqa tedna
Magda Kastelic-Hočevar

/

'všm'

Magda Kastelic-Hočevar je 
Učiteljica v osnovni šoli v 
Žužemberku in spada med ljudi, 
ki imajo radi poklic. Če se iz ve
selja nad izbranim poklicem lju
dem poraja posebno močna de
lovna volja in opazna vnema ali 
celo veliko zanesenjaštvo, nema
lokrat sploh ne štejejo ne ur ne 
dni, porabljenih v službi in za 
službo. Učitelji in učiteljice, ki so 
taki kot Magda Kastelic- 
Hočevar, so že take vrste ljudje, ki 
ne merijo tega časa. To so tisti 
učitelji, ki jim ni nič pretežko, ki 
zato malokdaj kaj odrečejo, 
čeprav je sobota, nedelja ali 
počitniški čas, in ki spričo takih 
poklicnih navad najdejo 
običajno čas še za klepet, posvet 
ali kak drug razgovor s starši 
šolarjev.

Kaj je uporabna mera, s kate
ro svet določa dobre pedagoge in 
učitelje, drugačne od teh, se 
lahko odloči vsakdo po svoje. 
Lahko da je dober učitelj tisti, ki 
ima rad izzive, ki dreza v novosti 
in se z novimi strokovnimi 
pedagoškimi prijemi zoperstavlja 
prevladujočemu dolgočasnemu 
napol industrijskemu polnjenju 
osnovnošolčevih glav s pošte
vanko, abecedo, letnicami zna
menitih smrti in železnimi pravi
li lepega vedenja. Magda Kaste
lic-Hočevar sega po teh in takih 
novostih in ne zanika: “Rada 
imam izzive, čeprav me je zlasti v 
začetku nekako strah pred njimi. 
V šoli poskusim vse, da ne bi bilo 
kar naprej vse po starem. ” Najbrž 
je tako osebno stališče privedlo

gospo Magdo do tega, da je v svo
jem razredu uvedla opisno oce
njevanje, ki je bilo takrat v 
žužemberški osnovni šoli v prak
si še popolna novost.

Po eni strani se je za opisno 
ocenjevanje verjetno res odločila 
zaradi želje po novem peda
goškem pristopu. Po drugi strani 
jo je k temu morebiti sililo spoz
nanje, da je marsikaj v življenju 
neke vrste nasilje in da je tudi 
pouk lahko s stališča krhkega ot
ročaja neke vrste žalosten in celo 
mučen proces. “Ko sem ocenjeva
la, sem ob vsaki slabši oceni, ki 
sem jo zapisala učencu, imela 
slabo vest. V otrokovih očeh sta 
lesk in ogenj. Toda ob vsaki slabi 
oceni je v otrokovih očeh žalost. ” 
Da bi take stranske učinke re
dovalnic obšla, je pri svojem 
pouku redovalnico umaknila iz 
obtoka, in sicer za tako dolgo, kot 
sme učence ocenjevati brez šte-

pravi tole: “Cim bolj si dober; 
otrokom, bolj bo otrok dober s 
teboj. Kajti vsak človek ima v sebi 
nekaj dobrega. V človeku iščimo 
pozitivno, dobroto. "GospaMag
da, ki je po horoskopu riba, ima 
rada rože. Ne ukvarja se s poli
tiko.

_ Ves čas je z delom povezana z 
Žužemberkom in širšo okolico. 
Rodila se je v Dolnjem Pod- 
šumberku. Prvo delovno mesto, 
potem ko je končala v Novem 
mestu gimnazijo in pedagoško 
akademijo, ji je bila osnovna šola 
Šmihel pri Žužemberku, kamor je 
dnevno potovala iz Žužemberka 
in kjer je v petih letih učila nekaj 
časa posamezne kombinirane 
razrede, nekaj časa pa kar vse štiri 
razrede. Zdaj, kot rečeno, uči v 
Žužemberku. Njen je letos 2. 
razred, poučuje tudi gospodinj
stvo. Učila je že tudi glasbo v 
višjih razredih.vPred leti je organi
zirala v šoli v Žužemberku plesne 
vaje, da bi pregnala dolgčas 
zguljenih mladinskih ur in ker 
tudi sama rada pleše. Kastelčeva- 
Hočevarjeva je bila vodja recita- 
cijske skupine v žužemberškem 
kulturnem društvu, še zdaj delu
je v društvu prijateljev mladine.

MARTIN LUZAR

V Sajevcu poginilo 
15.000 rakov

Vzroki morije še neznani
RIBNICA - Medobčinskega vete

rinarskega inšpektorja Darija Kluna 
smo zaprosili za pojasnilo o poginu 
rakov v potoku Sajevec v ribniški ob
čini. Gre za rake jelševce; največji 
primerki so bili dolgi 14 do 15 cm, 
merjeno od glave do repa, oz. 22 do 
24 cm, merjeno s škarjami vred.

Pogin je bil opažen 22. januarja, in 
to od vasi Sajevec do mostu v Nemški 
vasi, se pravi v dolžini okoli 5 km. Po 
nepopolni, a dokaj zanesljivi oceni je 
poginilo okoli 10 do 15.000 rakov, 
razen tega pa še ličinke mladoletnic 
žuželk in drugi talni organizmi. Kata
strofo so si ogledali tudi strokovnja
ki Zavoda za ribištvo, ki so odvzeli 
vzorce poginulih organizmov, rakov 
in vode, da bodo ugotovili pravi vzrok 
zastrupitve. Do časa, ko to poročamo 
(ponedeljek popoldne), vzroki pogi
na še niso ugotovljeni, ribiči pa su
mijo bližnjo tovarno.

FEBRUAR V MIKLOVI HIŠI
RIBNICA - V ribniškem kultur

nem hramu, Miklovi hiši, bo tudi ves 
februar živahno. Že za včeraj zvečer 
je bilo napovedano predavanje “Moč 
pozitivnega mišljenja”, ki ga organi
zira ženski odsek SKD. V tem me
secu bo gotovo tudi še koncert šan- 
sonjerke Vite Mavrič. Datum za to 
prireditev še ni dokončno določen. 
Že za 7. februar pa je ob 18. uri na
povedan koncert ustnega harmo
nikarja. Ob kulturnem prazniku bo 
tudi ena izmed prireditev v počastitev 
jubileja jezikoslovca Stanislava Škra- 
bca, ki jo pripravljajo učenci ribniške 
osnovne šole “Dr. France Prešeren”.

ALL CAPONE ŠTRAJH
ČRNOMELJ - V soboto, 5. febru

arja, bo ob 20.30 v Mladinskem kul
turnem klubu jazz koncert ljubljan
ske skupine AH Capone štrajh trio. 
Vabljeni!

Stekli risi na meji s Hrvaški

glavnem na območju ob državni meji 
in le bolj redko v notranjosti. Znano 
je tudi, da na Hrvaškem, prav ob naši

meji, uplenijo ali pobijejo kar precej: 

I.PR,Mcir

Prek Kolpe prihajajo stekle lisice, onstran meje pa so stekli risi - Izjaya inšpektorja 
Božidarja Štefaniča - Na naši strani polagali vabe s cepivom

KOČEVJE - Pred kratkim je ris pri 
Reki napadel sestri. Njun oče je risa 
pobil s sekiro. Veterinarji so ugotovi
li, da je bil ris, ki je bil dolg meter in 
tehtal okoli 30 kg, stekel. Pred krat
kim so uplenili še enega risa, kije bil 
tudi stekel in za katerega trdijo, da se 
je priklatil iz okolice Broda na Kolpi, 
se pravi tako rekoč z naše državne 
meje. Znano je, da so rise pred leti 
vložili v gozdove na Kočevskem, od 
koder so se razširili po Sloveniji, na 
jug pa v Hrvaško in Bosno.

Medobčinskega veterinarskega in
špektorja Božidarja Štefančiča smo 
vprašali, če tudi našemu območju 
grozi še več stekline na raznih žival
ih, saj je znano, da so na Kočevskem 
pobili več steklih lisic in tudi stekle
ga psa.

Odgovoril je, da je ris žival, ki zelo 
lahko zboli za steklino, medtem ko je 
to za medveda bolj malo veijetno, ker 
ima debel kožuh in dolgo dlako, zato 
ga stekla žival težko ugrizne. Stekle 
lisice in risi ne odhajajo s Kočevskega 
na Hrvaško, kot bi nekateri radi pri
kazali, ampak obratno. Na Kočev
skem so namreč lani kar trikrat pola
gali vabe s cepivom proti skleklim li
sicam in drugim živalim. Tega pa na 
Hrvaškem niso počeli. Tudi stekle li
sice na Kočevskem so uplenjene v

KURENTI V METLIKI
METLIKA - V petek, 4. februarja, 

bodo Metliko obiskali ptujski kuren
ti. Ob 15. uri bodo na trgu pred mest
no hišo predsedniku občinske 
skupščine predali poslanico, s katero 
bodo njemu in občanom zaželeli vse 
dobro ter pregnali zlo. Seveda bodo 
v značilnih oblačilih zaplesali tudi 
nekaj plesov, ob tem pa pričakujejo, 
da jih bo pozdravilo čim več občanov. 
Zato vabljeni!

O DOBRIH IGRAČAH - Metliška občinska zveza prijateljev mladine je pre-\ 
tekli teden skupaj z otroškim vrtcem pripravila zanimivo predavanje o vplivm j 
igre na razvoj otrokovih sposobnosti. Predavala je pomočnica direktorja za\ 
področje predšolske vzgoje na Zavodu RS za šolstvo in šport prof. Jurka 
Lepičnik, ki je starše popeljala tudi po razstavi dobrih igrač (na fotografiji), 
ki so jo pripravili v vrtcu. Čeprav je bilo predavanje zelo poučno, se je znova j 
pokazalo, da mnogi starši bodisi niso navajeni takšnega načina izobraževanja' 
ali pa se jim, žal, zdi škoda časa, ki biga porabili za dobro svojih otrok. (Foto:, 
M.B.-J.)

H utma j* SS-SJU
PROGRAM LADA

DOLENJSKI LIST
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tel. 068/323-610 
fax: 068/322-898

NOVOTEHNA
Gsamsss

Novotehna Avtomobili, pooblaščeni prodajalec vozil iz 
programa LADA, obvešča cenjene kupce, da je razširi
la ponudbo omenjenega programa tudi na področje 
Bele krajine. V tehnično prodajnem centru v Metliki, 
kakor tudi v vseh ostalih Novotehninih avtosalonih, 
lahko izbirate med različnimi modeli vozil po sistemu 
»PLAČAJ-ODPELJI«.
— LADA CARAVAN (pet prestav) 9.900 DEM
— LADA SAMARA (pet vrat) 11.700 DEM
— LADANIVA 12.800 DEM
INFORMACIJE:
Novo mesto, Partizanska 2, tel.: 068/322-066 

Novi trg 6, tel.: 322-006
Metlika, C. XV. brigade 1, tel.: 068/58-197 
Krško, C.K.Z. 70, tel.: 0608/32-500

Sv
Tiskarski škratje razburil duhove - Naj turistične agencije turiste tudi pripeljejo, 

ne le odvažajo! - Šmihelska šola • Bučka koleba med Sevnico in Škocjanom
Kaže, da bo koledar Dolenjskega 

lista še nekaj časa predmet pogovo
rov na našem dežurnem telefonu. 
Dva stalna naročnika sta se pritožila, 
da ga nista dobila. Zdaj je to z naše 
strani že urejeno in upamo, da sta 
zadovoljna tako kot Erna Negro iz 
Radeč, ki se nam za poslani koledar 
lepo zahvaljuje. Več klicev pa nam je 
ta večer radostno sporočilo, da je 
Ludvik Markovič, po domače 
Kravajčev oče iz Podturna, živ. “Še 
danes sem videl, da na dvorišču seka 
drva,” je zatrjeval dežurnemu novi
narju bralecTurkiz Podturna in radi 
mu verjamemo, kajti spoznanje, da 
nam jo je zagodel hud tiskarki škrat, 
ki je besedico pokonci spremenil v 
pokojni in jubilejni zapis v nekrolog, 
nas je obšlo že prej, žal prepozno, da 
bi se dalo še kaj popraviti. Ves zaskrb
ljen nas je poklical tudi Tone Virant, 
avtor članka, in potolažili smo ga, da 
je krivda pač na naši strani in da smo 
se Ludviku Markoviču že osebno 
opravičili. Markovič, ki bo prihodnje 
leto slavil devetdesetletnico, je nerod
no nezgodo vzel s šaljive plati, mi pa 
se mu opravičujemo in mu želimo še

Hab, tukaj
DOLENJSKI LIST/

Novinarji Dolenjskega lista 
si želimo še več sodelovanja z 
bralci Vemo, da je težko pi
sati, zato pa je lažje telefoni
rati. Če vas kai žuli, če bi radi 
kaj spremenili, morda koga 
pohvalili, ali pa le opozorili na 
zanimiv dogodek iz domačih 
krajev, pokličite nas! Prisluh
nili vam bomo, zapisali, mor
da dali kakšen nasvet, poiskali 
odgovor na vaše vprašanje ali 
kaj podobnega. Na voljo smo 
vam vsak četrtek zvečer, med 
18. in 19. uro na telefon 
(068)323-606. Dežurni novi
nar vam bo rad prisluhnil.

mnogo zdravih in zadovoljnih let.
Bralka Marija iz Trebnjega je ve

sela, da imajo v Trebnjem turistično 
agencijo ITT, hkrati pa tudi razo
čarana, saj organizira izlete predvsem 
na tuje, meni pa, da bi bilo dobro, če 
bi ljudi pripeljala tudi v domače kra
je.

Ne turizem, temveč golo preživetje 
pa zanima bralcaT. I. iz Žužemberka. 
Ali ni sramota, da človek, ki ostane 
po tridesetih letih trdega dela na ces
ti, prejema po 13 do 14 tisočakov 
mesečnega nadomestila, pravi, in 
sprašuje, kako naj s tem preživi. Saj 
bi raje spet sedel za volanom in si s 
poštenim delom služil kruh, a kaj, ko 
dela ni. V tako nerodnem položaju 
pa ni samo on, temveč je več bivših 
delavcev Gradbenika iz Žužemberka. 
Da bi bila mera polna, ga za 15 
tisočakov terja še davkarija. Ne gre 
mu v glavo, kako so mu ob takem 
dohodku to naračunali in kljub 
večkratnim opominom vsote ne nam
erava plačati. Žal mu moramo 
sporočiti, da človek, ki je velikodušno 
odpisoval davke, odhaja z novomeške 
občine. Upa lahko samo, da bo imel 
njegov naslednik posluh tudi za brez
poselne, ne samo za bogate obrtnike.

No, delo še ima bralka iz Adlešičcv, 
kije klicala v imenu skupščine sode
lavk iz obrata Tekstila v tem kraju. 
Skrbi jih, kako bo, saj kaže, da se vod
stvo za poslovanje ne zmeni dosti, in

sprašuje, kje je kaka inšpekcija, ki bi 
vodilnim pogledala pod prste. Delav
ci jih namreč bolj poredko vidijo. Iz 
istega belokranjskega kraja pa nas je 
našel še en klic. Prizadetega se čuti 
bralec, v čigar družini je lastniške cer
tifikate dobil le en član, drugi trije pa 
ne. Jezi ga, da so morali oni, Sloven
ci, svoje papiije posebej iskati in zara
di birokratske zmote za dodatne us
luge plačati, medtem ko je bilo slo
vensko premoženje mnogim pri
šlekom ponujeno na pladnju.

Na nemogoče razmere za učitelje 
in učence v osnovni šoli je opozorila 
bralka iz Šmihela pri Novem mestu. 
Že večkrat je bil izglasovan samopri
spevek za izgradnjo nove šole, a se nič 
ne premakne. Boji se, da bo tudi 
tokrat denar šel kam drugam, še 
predno se bo gradnja pričela. Mani
pulacij pa se boji tudi bralec z Bučke, 
ki mu ni jasno, od kod smo dobili 
podatek, daje le majhen del njihove
ga kraja za priključitev k občini Škoc
jan, saj referenduma o tem še ni bilo. 
On meni, da bi bila priključitev k 
Škocjanu smotrnejša, saj kraj tja nar
avno teži, tam je ambulanta, prostor
na šola, telefonska centrala, veliko se 
jih vozi v ta konec na delo, pa tudi 
cestna povezava je s Škocjanom 
boljša in bolj oskrbovana kot s Sevni
co.

T. J.

V soboto, 5. 2.
mega žur 

z ansamblom

SPOZNAJTE GAMA
NOVO MESTO - V ponedeljek, 
7. februarja, bo ob 18. uri v 
novomeški gimnaziji predavanje, 
na katerem bodo predstavili tečaj 
Gama, to je preprosto in 
učinkovito metodo za doseganje 
izvorov miru in čiste bionergije v 
posamezniku, ter program sole 
stabilnega življenja. Vstopnine ni.

ZDRAVLJENJE AVRE
NOVO MESTO - V petek, 4. 

februarja, bo ob 18. uri v pro
storih Zavarovalnice Tilia preda
vanje o celostnem zdravljenju 
avre. Predaval bo Leo Ivandič iz 
Inštituta Essentia iz Ljubljane. Po 
predavanju bo možen pregled 
avre in nakup zdravilnih eteričnih 
olj, ki jih izdelujejo v Inštitutu.

123
studiov..,../

Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista

CLUB LUKNA
Petek, 4. 2.

SIMONA WEtS£

Žreb je za sodelovanje pri oblikovanju lestvice Studia D in Dolenj
skega lista dodelil nagrado ŽALEC TATJANA iz Novega mesta. 
Nagrajenki čestitamo!

Lestvica je ta teden takšna:
1 (2) Primi se za gumb - ANS. STOPAR
2 (1) Urca zamujena - ANS. STOPAR
3 (5) Spomin na prvo ljubezen - ŠALEŠKI FANTJE
4 (7) Polka za mlade po srcu - ANS. PETRA FINKA
5 (3) Kaj mi nuca planinca - ANS. ROM POM POM
6 (9) Venček ž orglicami - C1TA GALIČ
7 (4) Ob sanjavi Krki - ANS. RUBIN
8 (6) Beli božič - ANS. HENČEK
9 (8) Hej, šofer - ANS. VIGRED
10(-) Zdravica - ANS. SIMONA LEGNARJA

Predlog za prihodnji teden: Na vseh poteh po svetu 
ODMEV

ANS. BI.-.l HIŠKI

KUPON ŠT. 5
X;

Glasujem za_

Moj naslov _

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103,68000 Novo mesto

PRLJAVO KAZALISTE

Ste vi Stupar?
Financar je prišel terjat zaostali davek.
“Ste vi Stupar?” (znani metliški veljak) je vprašal možaka na dvorišču. 
“Nisem, pa bi bil rad."
“Kdo pa ste vi?”
“Jure Malevičev. ”
“Tudi vi morate plačati davek!”
“Bi ga, če bi bil Stupar. Proletarec pa ne plača nič!"

Potom gajžle
Novomeški profesor Ivan Koštial, ugledni, razgledani slavist, je vneto 

preganjal ablative: glasom, tekom, potom in dnige. Ali pa pisanje: bil je 
izvoljen papežem, bil je izbran županom.

“Jaz smatram takega pisca tepcem!" je zaklical učeni profesor. “Ali je 
morda kdaj kak kmet preoral njivo potom pluga, potem ko je pojedel 
juho potom žlice in razrezal meso potom noža?" In ko je tak ablativ 
zagledal celo v nekem zgodnjem delu Franu Šaleškega Finžgarja, je 
prizadeto zavpil:

“Jaz bi gospoda pisatelja pretepel potom gajžle!"
9

Slaba preja
Kume Božo Račič je kupoval prejo v Poljanski dolini ob Kolpi. Pri tem 

je grajal kumo, češ da se preja preveč trga. Ta pa mu je odgovorila:
“Mučte (molčite), kume! Ni riti, ki ne prdne, ni niti, ki ne vtrgne. ”

- Še pes ga ne povoha.
- Kaj se bo hvalila sraka s pavovim 

perjem!
- Tat v hiši se ustraši še miši.
- Ženska samo enkrat tepe moža, 

potem tepe osla.
- Mušji pik ne zadrži konja v diru.
- Ena ptica ne more sedeti na dveh 

vejah.
- Nisem konj, da bi godel zastonj.
- Ni težko žabo nagnati v vodo.
- Osel muhe ne lovi.
- Ponoči je vsaka krava čma.
- Sprejeli so ga kot psa v cerkvi.
- Čaka kot pes na kost.
- Pes ki ne laja, zobe zasaja.
- Ptice si določijo višino leta glede 

na razpetino kril.
- Za krta ni treba plota okoli vrta.
- Riba pri glavi smrdi, čisti pa se pri 

repu.
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